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Tudi Ljutomerčani 
imajo svoje bogove, ali 

kako je direktor 
ACHTEHA Ludvik 
BRATUŠA posloval 

s predsednikom 
izvršnega sveta 

Ludvikom 
BRATUŠEM o tem 

na strani 5.

VREME
Ob koncu tedna bo 
oblačno, suho in 
razmeroma toplo 

vreme.
Vestnikov koledar
8. december, četrtek, Marija 
9. december, petek, Valerija 

10. december, sobota, 
Smiljan

11. december, nedelja, 
Daniel

12. december, ponedeljek, 
Ivana

13. december, torek, Lučka
14. december, sreda, Dušan

Pregovor
Dne vi od Lucije (13. 

december) do božiča 
vreme vseh mesecev 

oznane.

hve okoliščini z zadnjih lokalnih volitev razločno 
vpadata. To so prve izjave te izvoljenih iupanov, 

. Ilfn lahko dodamo tudi večino predvolilnih obljub 
napovedi županskih kandidatov, ter izidi volitev 

župane.

Že izvoljeni župani na vprašanje, kaj bodo najprej 
Cedili, odgovarjajo domala z enakimi besedami. 
51 napovedujejo neke papirne zadeve. Najprej bom 
^'l občinsko administracijo, pravijo. Poskrbel 

tn, da jo bomo čim bolje »potegnili« pri delitveni 
“Hanci, je običajni naslednji stavek. Predvsem se-

občinskega, je odvisno od iznajdljivosti in podjetno
sti ljudi, vključno z županom, ne pa toliko od čim
prejšnje ureditve občinske administracije.

Zato je vsaka še tako vsakdanja »terenska« župa
nova obljuba o tem, kaj bo najprej naredil, vredna 1 
več kot vsako papirnato politično napletanje. Župan 
nove, recimo soboške občine ni državni administra
tor, to bodo postali njegovi dovčerajšnji kolegi v ob- | 
činskih zgradbah, ki bodo ostali v starih novih slu- 
Žah. Novi župan bo moral biti vesten gospodar in 
vsak, ki se v vsakdanjem življenju s tem poslom |

Kaj boste naredili najprej, 
gospod župan?

dedi!?^ občinskih županih, ki se imajo iz 
kr0 Ine česa nadejati. Četudi je bilo doslej v prvem 
prvi ,‘zvo^en manjši del županov, je prav ta 
ve(in ro8’ ker je bilo potrebno dobiti absolutno 
%ov° °ddanih glasov med več kandidati, najbolj 
dak°rfn' Rečeno naravnost: župani obljubljajo,

°do sedeli po pisarnah!

Vobtev oziroma pričakovanja volivcev so 
* !Ziavami kajpada skladni. V prvem krogu so 

^tip- ‘n v dru& krog gredo povečini tisti kandi- 
^ne 1 Se PriPisuie določene zveze in manipula
nta ^‘hčne spretnosti. Tako rekoč stari politični 

ne na njegovo barvo, čeprav je tisti 
depne ^eveda nekoliko manj star. Na srečo je tudi 
dep1 ‘ziem’ V tistih občinah, ki niso koncipirane za 
ta^j^ko parazitizma v državnem proračunu. To 

‘čajno manjše občine, v katerih se že iz ustano- 
dosl eka duha sem izraža samozavest in vera v zmož- 
bo^' skupnosti. Prepričani moremo torej biti, da 
fted °^č‘ne, katerih novi župani niso bili izvoljeni 
^njVSefn zato’ ker so izpričani rokohitrci pri obče- 
da z državo, zaradi česar se zanje torej pričakuje, 
Pra^° zna^ v občino kaj »potegniti« iz državnega 

a una, najbolj cvetoče.

^Ve okoliščini sta znamenje, da niti večina 
rnej0‘ZV°^en‘h županov niti njihovi volivci ne razu- 

l̂ tencije nove lokalne samouprave. Ne gre 
Prav^ Več za. politično samoupravo, za samou- 
Prava S‘slem ‘Z prejšnjega režima. Lokalna samou- 
dosl. Poleni samogospodarjenje in samoodgovor- 
drža kar najbolj podjetno in preudarno obračanje 
^Sa ‘n svoieka občinskega denarja. Držav- 
dr(g 0 načeloma ravno toliko, kot ga bo določila 

a Po skupnem ključu in nič več. Koliko bo

ukvarja, ve, da je vsako jesen potrebno očistiti žle
bove na hiši, vsake toliko časa prebarvati vrata in 
okna, da je potrebno stati zraven, ko imaš pri hiši 
raznolike mojstre in tako naprej.

Zadnji izračuni o tem, koliko denarja bo država 
za lokalne potrebe dajala občinam, kažejo, da tega 
navsezadnje niti ne bo tako malo. Takšen občutek je 
sicer zlahka sproducirati, najprej moraš samo manj 
obljubljati. Kolikor koli pa že bo tega denarja, ga ne 
bo dovolj za tisto, kar je naloga novih občin, če se 
bodo župani preveč ukvarjali z občinsko adminitra- 
cijo in bodo premalo župani tistega kova, ki ga je 
označeval volilni slogan enega od kandidatov v len
davski občini, ki je bil: »Pocukajte me za rokav.« 
Slogah bi bilo sicer še bolje obrniti in 'reči: »Cukal 
vas bom za rokav in vam stal za ritjo«. Kar seveda 
ne pomeni, da tukaj plediramo za nekim zalezoval- 
skim županom, marveč za županom, ki bo gospoda
ren in skrben. Tisto, kar se tukaj potrebuje, je »teren
ski« župan. - Res pa je, to mimogrede, da, na 
primer, novemu soboškemu županu ne bo lahko 
v procesu lokalne tranzicije, ki se mu drugače pravi 
delitvena bilanca. Nekaj tistih, ki so jih že doslej pri 
občinskih financah »nosili«, sedi v občinskih svetih 
novih občin, eden je celo župan.

Sicer pa je očitno, da so se volitve v Prekmurju in 
Prlekiji izšle bolj desno, kot je kazalo, v nekaterih 
občinskih svetih je levice samo za okras. Nadaljnja 
značilnost tukajšnjih volitev je največji uspeh zele
nih v Sloveniji in pa seveda to, da je slovenska 
država po vodoravni osi simetrična. V Kopru je 
Župan italijanske narodnosti, v Lendavi pa sta prišla 
v drugi krog županskih volitev dva Madžara.

ŠTEFAN SMEJ

iPAZGLAS

Dan, ko smo postavili 
vladarje

• ■

VOLIŠČE S

sepotivodijov

* decembru možnost ugodnega nakupa
Pri gotovinskem plačilu t 

R ■ .nnnnriACITTEHNIKA 10.000,00 SIT
nad

APARATI

I ^KlROIKtTALACIJSKI 
Mathual 
^»169 proizvednje tu iz

5% POPUST
Pri nakupu v vrednosti nad 
30.000,00 SIT možnost plačila 
na 6 - ali 12 — meseč
nih obrokov 
z 20% POLOGOM 
v prodajalnah
DOM TEHNIKE IN BLAGOVNICA PO
TROŠNIK M. SOBOTA, BLAGOVNICA 
RAVENKA BELTINCI, ŽELEZNINA G. I 
RADGONA, MARKET CANKOVA ter; 
v drugih prodajalnah s tehničnim bla- i 
gom i

fotografije: NATAŠA JUHNOV

MRAZ UNIČUJE,

PETROL
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aktualno okoli nas

Tudi češko kmetijstvo in gospodarstvo bo do konca leta 1994 dobilo znane lastnih

■
 LJUBLJANA - Tu je potekala nekajdnevna mednarodna 
delavnica o nacionalnih mehanizmih za spodbujanje enakosti 

žensk in moških v državah srednje in vzhodne Evrope, ki jo je 
organiziral odbor za enakost žensk in moških pri Svetu Evrope.

, - V programu Phare sodelujemo že od leta 
od Evropske skupnosti dobili devet milijonov

ekujev, do letos pa vsega skupaj 39 milijonov. V slovenski vladni 
palači sta Slovenija in Evropska unija sklenili še en finančni 
sporazum oziroma memorandum, tokrat o našem čezmejnem 
sodelovanju z Italijo.

BLED - Tu je potekala dvodnevna 5-letna konferenca o pri
vatizaciji v državah srednje in vzhodne Evrope. Na njej so

sodelovali predstavniki Svetovne banke, vlad držav v razvoju in 
agencij za privatizacijo.

LJUBLJANA — Zasedala je slovensko-slovaška komisija in 
razpravljala o nekaterih aktualnih temah s področja gospodar

skega sodelovanja med državama.
LJUBLJANA - Novoimenovi veleposlanik republike Av
strije v Sloveniji dr. Gerhard Karl Wagner, ki je nasledil dr.

Jutto Stefan Bastl, je slovenskemu predsedniku Milanu Kučanu 
slovesno izročil poverilno pismo.

■
 LJUBLJANA - Ob 75. obletnici Univerze v Ljubljani je bila 
slavnostna seja univerzitetnega sveta, ki se je je udeležil tudi 
premier dr. Janez Drnovšek.

■
 WASHINGTON - Predstavniški dom ameriškega kongresa 
je z odločno večino (288 glasov za in 146 proti) odobril 
članstvo ZDA v splošnem sporazumu o tarifah in trgovini Gatt.
NEW YORK - Varnostni svet OZN je odobril povečanje 
števila vojaških opazovalcev na Haitiju. Na tem karibskem

otoku je bilo zdaj 60 pripadnikov svetovne organizacije, posto
poma pa bodo tja poslali nove, vendar njihovo število ne bo višje 
kot 500.

ŽENEVA - V Palači narodov so na pobudo predsednika 
delovne skupine za nasledstvo Mednarodne konference

o nekdanji Jugoslaviji Alfa Jonssona potekali dvodnevni pogovori 
o nasledstvu držav nekdanje Jugoslavije. Večjega napredka tudi 
tokrat ni bilo.

BONN - Dvodnevno, že štiriinšestdeseto nemško-francosko 
srečanje na vrhu - po vsej verjetnosti zadnje med francoskim

predsednikom Mitterrandom in nemškim kanclerjem Kohlom, 
kajti Mitterrand se zaradi bolezni menda spomladi umika iz 
politike - je minilo v znamenju dogajanja v BiH in razkola v zvezi 
Nato.

MONTEVIDEO - Nekdanji urugvajski predsednik odvetnik
Julio Maria Sanguinetti je uradni zmagovalec predsedniških

volitev. Kandidat opozicijske liberalne stranke bo prevzel petletni 
mandat 1. marca.

■
 SARAJEVO - Generalni sekretar OZN Butros Gali je 
s krajšim obiskom v glavnem mestu BiH poskušal doseči 

premirje in sodelovanje z Unprofoijem. Kot je dejal, je bil 
s pogovori z bosanskim vrhom zadovoljen, Srbi pa so zavrnili 

srečanje s prvim človekom svetovne organizacije.
VARŠAVA - Japonska princ in princesa Takamado sta na 
povabilo predsednika Lecha Walense obiskala Poljsko. Gre

za prvi obisk članov japonske kraljeve družine v tej državi.
CIUDAD DE MEXICO - Dosedanji predsednik Mehike
Carlos Salinas de Gortari je predal svojo funkcijo nasledniku 

in dvanajstemu predsedniku Mehike, 42-letnemu Ernestu Zedillu. 
Slovesne inavguracije so se udeležili podpredsednik ZDA Al Gore 
in državniki iz številnih (predvsem južnoameriških) držav.

BRUSELJ - Zunanji ministri zveze Nato so sprejeli ameriški 
predlog o širitvi zveze na Vzhod in Jug. Nato je sklenil okrepiti

tudi politične in vojaške odnose z Rusijo ter določiti podrobnosti 
o sodelovanju s Konferenco o evropski varnosti in sodelovanju.

PARIZ - Ob svetovnem dnevu aidsa je bilo v francoskem 
glavnem mestu vrhunsko srečanje. Na njem so sodelovali 

predstavniki številnih držav, ki so sprejeli posebno izjavo o pravi
cah bolnikov z aidsom in nalogah političnih predstavnikov ter načrt 
za sodelovanje v boju proti tej bolezni.

GROZNI r- Po prihodu delegacije ruskega parlamenta so se 
začele razrhere v uporni Čečeniji počasi umirjati. Ruski 

predsednik Jelcin je sprejel potrebne ukrepe za umiritev razmer, iz
njegovega kabineta pa se je zvedelo, da odloka o razglasitvi 
izrednih razmer vsaj še nekaj časa ne namerava podpisati.

BRUSELJ - Tu je zasedal severnoatlantski svet za sodelova
nje. Zasedanja so se udeležili zunanji ministri Nata ter sred

njeevropskih in vzhodnoevropskih držav, Slovenijo, ki kot članica
Partnerstva za mir v tem telesu sodeluje kot opazovalka, pa je 
zastopal državni sekretar Ignac Golob.

■
 ZAGREB - Na sedežu Unproforja so Hrvati in kninski Srbi 
ob navzočnosti mirovnih posrednikov lorda Davida Owna in 
Thorvalda Stoltenberga podpisali gospodarski sporazum, o kate
rem so se pogajali več kot leto dni.
BEOGRAD - Srbski predsednik Slobodan Miloševič je po 
srečanju z zunanjima ministroma Francije in Velike Britanije

Juppejem in Hurdom dejal, da bo skušal prepričati bosanske Srbe, 
naj sprejmejo mednarodni mirovni načrt za BiH.

VESTNIK
Izdaja Podjetje za Informiranje
Murska Sobota
Časopisni svet: dr. Jože Bedemjak, Štefan 
Cigut, Zlatko Edih, mag. Dalibor Geder, Cilka 
Jakelj, Rajko Stupar, dr. Aleksander Šiftar

Ursdnlitvo: Irma Benko (direktorica in glavna urednica), Janez Votek (odgo
vorni urednik), Ludvik Kovač (namestnik odgovornega urednika), Bernarda 
Balažic-Peček, Jani Dominko, Jože Graj, Majda Horvat, Milan Jerše, Feri 
Maučec, Štefan Smej, Štefan Sobočan (novinarji), Ksenija Šflmen (tehnična 
urednica), Nataša Juhnov (fotografinja), Nevenka Emri (lektorica).
Naslov uredništva In upravo: Murska Sobota, Slovenska 41. Telefoni: 
novinarji in odgovorni urednik 21-383, 21-064 in 33-019, glavna urednica in 
direktorica 22-403, računovodstvo in tajništvo 21-383 in 21-064, GPS (trženje) 
22-403, telefaks 22-419. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo.
Naročnina za IV. trimesečje 1994 je 1.600,00 SIT, polletna naročnina znaša 
3.200,00 SIT, za naročnike v tujini 100 DEM letno.
Tekoči račun pri SDK Murska Sobota: 51900-603-30005. Devizni račun pri 
Abanki Ljubljana 50100-620-00112-5049512.
Tisk: Tiskarna Ljudske pravice, Ljubljana. Na podlagi mnenja Ministrstva za 
informiranje št. 16/1B z dne 30. 1. 1992 se šteje tednik Vestnik med proizvode 
informativnega značaja iz 13. točke tarifne številke 3, za katere se plačuje 
petodstotni davek od prometa proizvodov.

Zetor premaguje posledice
petletk Strokovni sodelavci revije Kmetovalec so v 

številki objavili naslednjo oceno Zetorjeve
alnika: »... Za prenos moči od motorja do 

a suha sklopka. Upravljanje sklone

Tudi Češka Republika bo do konca leta končala s posocialistič- 
nim procesom lastninjenja gospodarstva ali drugače povedano: ne 
bo več nerealnega planskega gospodarstva, vodenega iz centra, ki 
ni imelo ekonomskih temeljev in je bilo vodeno iz političnih 
štabnih pisarn. Lastninijo se tovarne pa tudi kmetijstvo. Ena od 
največjih čeških tovarn, ki je v minulih letih zelo čutila negativne 
posledice centralnega planskega gospodarstva - letno naročanje 
nenormalnega števila traktoijev - je tudi brnska tovarna Zetor.

V nasprotju s sosednjo dr
žavo Madžarsko se je Češka 
lotevala lastninjenja previd
neje. Tujci ne pridejo tako 
zlahka do večinskega deleža 
v podjetjih pa tudi lastninjenje 
in drobljenje obdelovalne zem
lje ni bilo tako drastično. Do 
konca leta bo privatizacija kon
čana, toda kmetijski kom
pleksi, sadovnjaki in drugo se 
še naprej obdelujejo tako kot 
prejšnja leta - kljub privatiza
cijskim procesom so z delom 
nadaljevali. Sogovorniki ob na
šem nedavnem obisku na Mo
ravskem so zatrjevali, da ni več 
niti koščka državne zemlje, vse 
ima svojega lastnika ali delni
čarja. Kompleksi se zaradi tega

letno, letos pa jih ne bomo pro
dali niti tisoč. Vendar se je ti
stih 6 do 7 tisoč prodajalo po 
ukazu centralnega vodenja go
spodarstva, toliko jih je moralo 
biti in konec, pa če so bili po
trebni ali ne. Predpostavljam 
pa, ker poteka privatizacija in 
je to transformacija v končni 
fazi, da se bo do leta 2000 pro
daja traktoijev na Češkem zvi
šala in dosegla številko 5500 
kosov letno.«

Tovarna Zetor je dobila nov 
zagon, ko se je sodobna in naj
bolj uspešna tovarna motorjev 
združila s tovarno za proizvod
njo traktorjev v skupno firmo, 
delniško družbo; g.Polaček je 
bil prej direktor tovarne mo-

Izboljšanje razmer oziroma stabilizacija se pozna tudi pri delov
nem razpoloženju in storilnosti v tovarni traktoijev Zetor.

niso drobili, razdeljevali, am
pak so dobili le nove lastnike in 
delničarje. Zakaj bi namreč 
uničevali nekaj, kar je dobro, 
gospodarno in premišljeno, 
vsak novi lastnik pa se tudi za
veda, da bo tudi njegov dobi
ček večji, če bodo zemljo ali 
sadovnjake obdelovali s čim 
manjšimi stroški. Stroški pa so 
manjši na večjih površinah.

Brnska tovarna traktorjev 
Zetor je po 90. letu čutila hude 
posledice socialističnega go
spodarstva. Proizvodnja trak
torjev se je več kot prepolovila, 
namesto 30 danes pošljejo na 
trg letno 15 tisoč traktorjev, 
vendar je v letu 1994 takšna 
številka že uspeh. V bmski re
giji je Zetor s 6500 zaposlenimi 
še vedno največja tovarna 
(lahko bi jo primerjali z Muro 
v Pomurju). Generalni direk
tor tovarne Zetor Miroslav Po- 
laček je na vprašanje o vplivu 
procesa lastninjenja na njihovo 
proizvodnjo odgovoril: »Po 
letu 1990 je prišlo do velikega 
upada prodaje traktoijev na 
češkem trgu. Prej se je na če
škem in slovaškem trgu proda
jalo 6 do 7 tisoč traktorjev

-Iz Ljubljane piše

vozno sk

•M«« M«*«* ’ JK*'*' J<***^»**’
skupini prestav: hitro in počasno. Skupaj imamo na 
prestav za vožnjo naprej in dve za vožnjo nazaj. ~ 
sta samo najhitrejši dve prestavi. Prestave za 
dobro stopnjevane in lahko za vsako delo izberemo 
hitrost. Le najvišja hitrost (27 km/h) je za dana^^^, 
prepočasna. Za vzvratno vožnjo sta samo dve presM*”

smo, d* se ne splača ffnanci

ga jv Kupec spioB no »one*
jalci, ki poleg naših traktoijev prodajajo še druge, 
čaje, da imajo z dragim več stroškov zaradi reW*“”
Sv« ▼ • * . •

torjev, generalni direktor Ze- 
toija je dobro leto. Delničarji 
Zetoija so: 80 odstotkov delnic 
pripada Konsolidacijski banki, 
10 odstotkov investicijskim in 
privatizacijskim fondom ter 10 
odstotkov individualnim delni
čarjem. Teh 20 odstotkov last
niškega deleža je rezultat pri
vatizacije »prvega kroga priva
tizacije s kuponi«, njihove ku
pone bi lahko namreč primer
jali s slovenskimi certifikati.

Cilj tovarne Zetor (po po
novni oživitvi) je: zmanjšati 
stroške do minimuma, izbirati 
med najboljšimi dobavitelji in 
se otresti monopolnih dobavi
teljev, izboljševati kakovost, 
v razvoj stopati z majhnimi in 
gotovimi koraki, ne pa z veli
kimi inovacijskimi skoki. 85 do 
90 odstotkov traktorjev Zetor 
izvažajo v 50 držav, največji

delež odkupi amenSJ’ 
jih prodaja pod svojo ' 
John Deere. EkskluzivO^r^ 
dajalec traktorjev Zetor 
veniji je Gorenje Trg°«> 
je v minulih dveh letin P u 
1200 traktorjev te„ 
V prihodnje si želij0 
višjo raven sodelovanja v ( 
kooperacijskih poslov L 
akomulatorje Vesna ze f -fj- 
jejo). Naj večja novost z 
hodnje leto je traktor s1 
motorjem, prav tako P3 
opravili številne
v kabini, ki bodo P°ypri- 
udobnost in 
hodnosti načrtujejo tud' 
vanje vinogradniškega (eSti- 
torja s turbomotorje®’ tii 
rajo pa že t.i. ekotraK' 
biogorivo in druga altern 
pogonska goriva.

BERNARDA B pE

Radgonski vol ni prinesel sreče
nik, tudi kandidat neodvisnih posatnez 
ki je s svojo listo Rad imam Ljubljano, 
nem svetu dobil en sedež, pa je v svoji Edijih 
lilni kampanji obrabil svoj znameniti 
tako da ga bo moral odpeljati na remo

sami
Vestnik

je 
z vami!

Največji med volitvenimi junaki v Ljubljani 
so bili »rdeči«; zdaj so najmočnejša stranka 
v mestnem parlamentu. No, nadaljne porazde
litve v mestnem svetu kažejo na to, da bodo 
rdeče in črne sile razdeljene na polovico, kar 
nam bo spet omogočilo nadaljna prepiranja. 
Borba za župana pa gre v drugi krog, saj 
v prvem nihče ni dobil dovolj števila glasov. Le 
trije borci: France Bučar, neodvisni kandidat, 
Lev Kreft, kandidat komunistov in Dimitrij 
Rupel, kandidat ■ liberalnih demokratov so 
imeli možnosti za zmago, vsi ostali so bili le 
eksotika v »krambergerjevem« smislu. Večje 
število glasov, ki jih je dobil Dimitrij Rupel mu 
daje priložnost, da v drugem krogu premaga 
Franceta Bučarja. Tudi zaradi tega, ker se 
glasovi Leva Krefta, ki jih ni bilo malo, ampak 
kar 20 odstotkov, lahko prištevaju k Dimitriju 
Ruplu. Saj je vsakomur znano, da gre pri 
njunem dvoboju spet za spopad levih in desnih 
sil. To, da so Franceta Bučarja za svojega 
kandidata postavili t.i. neodvisni predstavniki 
ljudstva, je seveda navaden blef. Sicer je res, 
da so predstavniki krščanskih demokratov po
stavili za svojega kandidata Jožeta Kušarja, ki 
se je predstavil tako, da je po Ljubljani krožil 
dvonastropni avtobus oblepljen z njegovimi 
slikami in radgonskim volom na žaru, ki so ga 
pekli in razdelili na trgu Zvezda, toda v resnici 
naj bi njihovo dosedanjo tradicijo trdega vla
danja nadaljeval France Bučar. Z njim bi se 
dobila tudi legitimnost za vse dosedanje poteze 
ljubljanske oblasti z Jožetom Strgarjem in 
Marjanom Vidmarjem na čelu. Seveda bo dru
gače, če bo župan Dimitrij Rupel, ki je v pri
meru svoje zmage že napovedal podobno vla
dajočo koalicijo kot je v slovenski republiški 
vladi, ki bo vse afere potegnil izpod tepiha. 
Dimitrij Rupel se je zadnji dan predvolilnih 
spopadov po osrednjem središču Ljubljane 
sprehodil v spremstvu mažoretk in pleh bande, 
obkrožen je bil s številnim spremstvom, ki so 
ga čuvali pred navalom golobov in jesenskega 
listja. Med ostalimi kandidati bi lahko omenili 
še Miho Jazbinška, kandidata prostozidarjev 
in novonastalih lastnikov stanovanj, ki je na 
mesto gledal z visečih panojev z mestnih svetilk 
z rdečim nosom na karikaturi. Branko Gradiš-

Dodobra nas je ogrela zadevami z vl 
setami, ki so bile posnete v okviru OSP.^ 
nja kadrov z ministrstva za obrambo, vl 
pa so jih spravili poslanci Jože Zago^n’M- 
Pregelj, Jože Pučnik, Brane Eržen in lv 
lica, televizija pa nam je v dnevniku P° je[jd 
del tega. Bistvo zadeve je, da se minBFU 
Kacinu očita, da je pod pretvezo kotn^U 
skih treningov izvajal politizacijo 
ugotavljal politično mnenje delavcev Jr 
Ob te video zadeve sodi seveda tudi in LjiP 
cija proti ministru Jelko Kacinu, ki jo Je 
skupina poslancev. Delavci obrambnega .f 
strstva so trenirali, kako se naj izogni0 ■ jj/H 
jetnim vprašanjem novinarjem in kak° 
odgovorijo, da jim nič ne povedo. ‘ , pl' 
Pristop, kjer je veliki boss Franci 
koč, v času slovenske pomladi, član y . pfl 
in prijatelj Janeza Janše, dokazuje, 
treningih šlo le za imitacijo novinarske P^p 
kacije, saj so med 290-imi vprašanji zasia $ 
vprašanj, ki se nanašajo na Janeza Jajajet°l 
vprašanj o Jelku Kacinu. Bistveno seve<^Jncčl<l. 
kdo je kaseto ukradel in jo dal P°s 
v roke in tako omogočil še eno politi^0 
pulacijo v slovenskem prostoru. JaneZ ^/i( 
seveda pri tem nima nič! A Franci Z(n’r 
ostal dolžan in je izjavil, da je bil j1 
tisti, ki je izdal vojaškim oblastem, da 
fotokopijo spornega dokumenta, zarad1 
rega je prišlo do obsodbe četverice, dal c g. 
Zavrl. No, pa tudi Jelko Kacin je takoj P 
nil na dan svojo video kaseto, ki nastala. 
odstavitve Janeza Janša iz vlade, kogaJ^ 
parlament. Takrat je Tone Krkovič, 
dant specialne enote MORIS, postroju jji 
četo v Kočevski reki, in vojakom raz . 
smo zdaj v državi strah in trepet, boji]0 \ 
kot hudič križa itd. itd. Janez Janša je f 
na to odgovor, češ da je to je dokaz, 001/ 
njegovi odstavitvi bila vojska v vojašnic .
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Lokalne volitve 94
°BČINA moravske toplice
drugem krogu Cipot in Horvat

L V tej novi občini, ki jo sestavlja 
^.28 vasi in je po površini naj-

V zdajšnji občini Murska So- 
razdeljena pa je bila na tri 

< enote, so volili po večin- 
J®® sistemu. Kot posebnost pa 
J omeniti, da so imeli tudi po- 
*t>no občinsko volilno komisijo za 

gPPadnike madžarske narodnosti, 
17 “°do imeli v občinskem svetu 
F svoja predstavnika. Sicer pa so 
£volilni udeležbi že v dopoldan- 

urah zopet prednjačili Ber- 
i s 84,3 odstotka, Bukovnica 
Tj odstotka), Središče (82) in 

I W Gomila 81 odstotkov. Na 
iB^nem območju moravske 

so se izkazali tudi pripadli® madžarske narodnosti, saj se 
lwi01itev udeležilo 89,5 odstotka 
|pmb upravičencev. Izstopali so 
E^arjevci s 96,05-odstotno ude-

Središče (92,06) in Prosenja- 
(51,49). Sicer pa se je nedelj- 

VoHtev v tei občini udeležilo 
j volilcev od 5.337 vpisanih 
Jolilne imenike, kar predstavlja 
"'^odstotka.
^ranc Cipot, ekonomist iz Teša- 

I (skupina volivcev), ki je do-

bil 1.544 glasov ali 38,38 odstotka, 
in zobozdravnik iz Ivanec Franc 
Horvat (SLS in Zeleni), za kate
rega so se odločili 803 volilci ali 
19,96 odstotka volivcev, se bosta 
morala pomeriti v drugem krogu. 
Franc Magaši (ZLSD in LDS) je 
dobil 645 ali 16,03 odstotka glasov, 
Alojz Glavač (SDSS) 536 ali 13,32 
odstotka glasov, Dušan Grof (sku
pina volilcev) 389 ali 9,67 odstotka, 
Viktor Banko (NDS) pa 106 ali 
2,63 odstotka glasov.

Nova občina Moravske Toplice 
bo imela 17 članov občinskega 
sveta. V njem bodo: Slavko Šker
lak in Jožef Grabar (Neodvisna li
sta Sebeborci), Jože Matis, Slavko 
Ozvatič in Jože Škerlak (LDS), 
Alojz Glavač, Milan Vagner, Jože 
Vugrinec, Štefan Kuhar in Dušan 
Klanjčar (SDSS), Janez Rožman 
(ZLSD), Franc Horvat in Alojz 
Berden (SLS), Branko Recek (Ze
leni) in Štefan Ferencek ( Neod
visna lista Tešanovci) ter 2 pred
stavnika madžarske narodne skup
nosti (izvoljena sta Tibor Vorbš in 
Geza Puhan).

ki

bil # 'jubega zapleta je prišlo na voliščih KS Prosenjakovci, ker je 
i strokovno in nepopolno narejen posebni volilni imenik za mad- 
kolnj0•.na^0(,”” skupnost. Po besedah predsednika posebne volilne 
^to i V ',bčini Moravske Toplice Ludvika Ritupeija je zaplet nastal 
vec r lajnik madžarske narodne skupnosti v Lendavi Janos Buko- 
Potrd'|U’>0š*eval °P°zor’l> da si morajo v skladu z zakonom zagotoviti 
je Ijj.1 a 0 madžarski pripadnosti na sedežu krajevnega urada. Izdanih 
Pom*. .^'b potrdil. Tako seje zgodilo, da sta v Motvaijevcih in 
kar asincih taka potrdila delila zaupnik in predstavnik kandidatov, 
Veijj;^ Združljivo z njuno funkcijo. Zato so se med ljudmi pojavila 
^^^godovanja.

vem krogu dobil dovolj glasov za 
župansko mesto. Zanj je glasovalo 
917 ali 51 odstotkov volivcev. 
Drugi kandidati pa so dobili na
slednje število glasov: Marjan Gi- 
der (skupina volivcev) 534 ali 29,7 
odstotka, Štefan Nemec (skupina 
volilcev) 172 ali 9,57 odstotka, 
Slavko Ficko (ZLSD) 120 ali 6,67 
odstotka, Alojz Šinko (SDSS) pa 
55 ali 3,06 odstotka.

OBČINA LJUTOMER
Čeprav so nekateri napovedo

vali, da bo v KS Razkrižje, kjer je 
kandidirala dokaj močna lista Slo
venske nacionalne stranke (Jelinči
čeva), morebiti prišlo do kakšnih 
neprijetnih peripetij, pa se kaj ta
kega ni zgodilo. Tudi drugod naj bi 
bilo vse v najlepšem redu. Volitev 
v novi občini Ljutomer, ki je ostala 
v dosedanjem obsegu z izjemo vasi 
Bolehnečici, se je udeležilo 63,55 
odstotka volivcev. Od 5 kandida
tov za župana v prvem krogu ni 
dobil večine nobeden, največ gla
sov pa sta zbrala Ludvik Bratuša iz 
SLS (39,83%) in Mirko Prelog iz 
SKD + SDSS (26,89%). Kateri od 
njiju bo zares župan, pa bo jasno 
po drugem krogu volitev. Občinski 
svet bo štel 26 članov. 6 sedežev bo 
imela stranka SKD (Tomislav Ne-

OBČINA SVETI JURIJ
Volitev se je udeležilo 67,34 od

stotka volivcev. Za župana sta kan
didirala Slavko Miholič (SKD) in 
Boris Voršič (LDS). 63,24 odstoka 
volilcev je dalo svoj glas za prvega 
kandidata. V občinski svet pa so 
bili izvoljeni: Franc Kukovec, Ro-

V 14-članskem občinskem svetu 
so si sedeže razdelili takole: Her
man Kisilak, Alojz Madjar, Marjan 
Madjar (SDSS), Štefan Lanjšček 
(ZLSD), Jurij Štesl, Stanislav Mi
halič. Janko Halb, Marjan Perša in 
Branko Novak (SLS), Viktor 
Benko, Franc Knaus, Marjan Žila
vec, Alojz Marič in Anton Haužar 
(lista neodvisnih kandidatov).

mec, Dragica Pušenjak, Davorin 
Kurbos, Čiril Zanjkovič, Marija 
Pušenjak in Drago Škrlec), po 
5 LDS (Darja Odar, Alojz Pajn- 
hart, Nada Rus - Bunderl, Nada 
Tomanič in Jožef Stamničar) in 
SLS (Jožef Slavič. Ludvik Bratuša, 
Gabriela Jelen, Drago Legen in 
Katja Pevec - Stanjko), po 2 ZLSD 
(Vladimir Potočnik in Jožef Šu
mak), SDSS (Viljem Vajda in Sta
nislav Markovič), DeSUS (Franjo 
Štebih in Mirko Lebarič), Zeleni 
(Rajko Mlinarič in Jelka Rostaher) 
in SNS (Stanko Ivanušič in Oto 
Smolkovič). Imena naštetih svetni
kov pred sklenitvijo redakcije še 
niso bila uradno potrjena. 1 sedež 
pa je pripadel obrtniški listi. Edina 
na njej je kandidirala Vlasta Mar
kovič iz Ljutomera.

bert Šipek, Marija Simonič, Stanko 
Jurkovič, Feliks Marinič, Stanko 
Gregorec, Franc Belšak, Mirko 
Ljubeč (vsi SLS + SKD), Vinko 
Mlinarič (skupina volivcev) in 
Alojz Belšak (LDS).

°BČINA GORNJI PETROVCI
I c Šlihthuber novi župan

j ?-le'ni Franc Šlihthuber iz Sta- prejšnjih volitvah, so se tud. tokrat 
SC’ ^stojni planer, ki ga je izkazali prebivalci Kukeča, Nerad-

I skupina volilcev, je za- 
I fev 4 z®agovalec nedeljskih voli- 
; anJ se je odločilo 1.092 ali 
I Cev °dst°tka volilnih upravičen- 
j (Sljon)3 Aleksandra Kerčmarja 

'v pa 470 aii 30,1 odstotka.
I y..
j °bčini je prišlo na volišča 
j Miii/^anov od 2.128 vpisanih 
j ^ila 7? upravičencev, udeležba je 
I '“-odstotna. Kot že pri vseh

novec, Adrijanec, Stanjevec in Bo
reče.

13-članski občinski svet bodo se
stavljali: 'Aleksander Ružič, Erika 
Časar, Ernest Škerlak in Marija 
Časar (SDSS), Karel Hari, Štefan 
Kuhar in Jože Cifer (SLS), Karel 
Nemec, Aleksander Balek, Marjan 
Časar, Stanko Kozic, Alojz Kozar 
in Ernest Kerčmar (lista neodvis
nih kandidatov KS Šulinci).

OBČINA RADENCI
Glasovalo je 66,13 odstotka vo

lilnih upravičencev. Med tremi 
kandidati za župane sta se uvrstila 
v drugi krog Breda Žnidarič iz De
SUS (47,35%) in Jože Toplak iz 
SDSS (37,41 %). Za svetnike pa so 
bili izvoljeni: Marija Marič, Jože

Flegar, Rudolf Ketiš (vsi SKD), 
Mihael Petek (Demokrati), Ivan 
Hajdinjak, Alojz Štelcl (oba De
SUS), Jože Toplak, Simon Rož
man, Matej Ivanuša (SDSS), Darja 
Zemljič, Jakob Vajs (SLS), Anton 
Žnidarič, Ivan Trstenjak (ZLSD) 
in Franc Jakopec (LDŠ).

OBČINA GORNJA RADGONA

OBČINA TURNIŠČE
Volivci krajevne skupnosti Tur

nišče so dali kar 72 odstotkov gla
sov Jožetu Kocetu, SLS, ki je tako 
postal župan. Pa tudi v občinski 
svet, ki bo imel 13 sedežev, je izvo
ljenih največ kandidatov SLS-a 
(Edvard Spilak, Franc Režonja, 
Ladislav Šeči, Franc Režonja,

OBČINA BELTINCI
Izidi volitev za župane: Jože Ka

vaš (SKD) je dobil 1719 glasov ozi
roma 39,10 odstokov, Jože Tivadar 
(SLS) 1424 glasov oziroma 32,39 
odstotka, Janez Senica (LDS) 742 
glasov oziroma 16,88 odstotka, 
Anica Bugar (SDSŠ) 511 glasov 
oziroma 32,39 odstotka.

Izidi volitev svetnikov - ne
uradni: na listi SLS-a so bili izvo
ljeni Rudi Poredoš, Štefan Zadra-

Alojz Ratnik, Jože Koznicov, Šte
fan Kučko), nato SKD-ja (Jože 
Zver, Renata Koren, Ivan Dravec, 
Štefan Prša, Štefan Sobočan), en 
svetnik je bil kandidat SDSS (Mar
jan Zver), en pa neodvisni (Jože 
Bence).

vec, Mirko Poredoš, Martin Duh, 
Štefan Pozderec, Ivan Mesarič in 
Marjan Maučec; na listi LDS-a Av
gust Farkaš, Marjan Perdigal in 
Milan Balažič; na listi SKD-ja Jože 
Kavaš, Jože Bojnec, Stanko Sraka, 
Andrej Zadravec, Bernarda Miho
lič in Štefan Pozderec, na listi 
SDSS-a Branko Žižek in Janko 
Bezjak. Skupaj: SLS 7 svetnikov, 
LDS 3 svetnike, SKD 6 svetnikov, 
SDSS 2 svetnika.

OBČINA MURSKA SOBOTA

°^INA PUCONCI 
j

je Ludvik Novak

Ludvik Novak iz Bodo- 
• ^i kPnančn' knjigovodja v pucon- 
| hiua?1,’ ki 8a Je predlagala SLS, 
: v prvem krogu volitev
I ^45"j' kobilje 1.933 glasov ali 

(Ir?eJotka. Za Štefana Harka- 
?41 h Se ie odločdo 917 ali 
^triia st°tka volilcev, za Milana 
*totkJa na (SD$S) 473 al' 12>59 od' 
fclSiL za Leopolda Crnkoviča 
Mihi/ pa 434 ali 11,55 odstotka 

Su. upravičencev.
0 So imeli kar 23 volišč, 

^Pod^r So °Pravili $e referendum 
[Pevk? Ivanje krajevnega samopri- 
vajev v sedmih vaseh puconske 
^Pel pe skupnosti, ki je prav tako 
Poldne 0 v°lilni udeležbi so že do- 

'i'ožin v°dili v Dolini, kjer so za- 
*Žbo , visoko 97-odstotno ude- 

’ Ceprav niso dosti zaostajali

tudi v Bokračih, Bodoncih, Pužev- 
cih, Poznanovcih, Gorici, Brezov
cih in Lemerju, saj so povsod zabe
ležili več kot 85-odstotno ude
ležbo. Končni rezultat udeležbe je 
75,49 odstotka oziroma 3.976 volil
cev od vpisanih 5.267 v volilne ime
nike.

In kakšna je odločitev za 16- 
članski občinski svet? Mandate so 
si razdelili takole: Franc Podlesek 
in Štefan Kuzma (SDSS), Viola 
Bertalanič, Ernest Nemec, Milan 
Vrečič in Edvard Kuzma (LDS), 
Jože Časar in Karel Žekš (ZLSD), 
Branko Drvarič, Stanko Ambruž, 
Branko Bertalanič, Ernest Šiftar, 
Boris Banfi in Evgen Sapač (SLS), 
Štefan Zelko in Stefan Lovenjak 
(samostojna-neodvisna lista kandi
datov Mačkovci).

Volitev se je udeležilo 60,32 od
stotka upravičencev. Od 7 kandi
datov za župana sta se uvrstila 
v drugi krog Miha Vodenik iz LDS 
(37,11%) in Anton Tropenauer iz 
SKD (23,26%). Izvoljeni člani ob
činskega sveta pa so: Anton Kegel, 
Janez Perko, Ivan Kajdič, Anton 
Tropenauer, Albina Horvat (vsi 
SKD), Janko Irgolič, Ivan Droz- 
dek, Franc Šibrat, Ivan Vrbnjak

(vsi LDS), Jože Zagorc, Vinko 
Rous, Janez Kuzma, Peter Fridau 
(vsi ZLSD), Franc Fašalek, Janko 
Šiavič, Lojzka Frajham (vsi SLS), 
Milan Nekrep (DeSUS), Feliks Pe
tek (kandidatura za napredek kraja 
in občine), Janez Kramberger (Ne
gova - skupina volilcev), Matjan 
Banfi (SDSS), Danilo Tirš (Demo
krati Šlovenije) in Slavko Frank 
(SNS).

Izidi volitev za župane: Andrej 
Gerenčer (LDS) je dobil 6131 gla
sov oziroma 63,06 odstotka in bil 
neposredno izvoljen, Brigita Bav
čar 1343 glasov oziroma 13,81 od
stotka, Milan Gydrek 964 glasov 
oziroma 9,92 odstotka, Emerik 
Zver 625 glasov oziroma 6,43 od
stotka, Franc Zver 401 glas ozi
roma 4,12 odstotka in Štefan Ščap 
258 glasov oziroma 2,65 odstotka.

Izidi volitev svetnikov: na listi 
LDS-a so bili izvoljeni Josip Kele- 
men, Geza Farkaš, dr. Jože Fel- 
kar, Ivan Karoli, Ludvik Nemec, 
Vlado Goldinskij, Rudolf Horvat, 
dr. Anton Trček; na listi SDSS-a 
Ludvik Sukič, Štefan Kuplen,

OBČINA CANKOVA
Županska lista: Alojz Flegar 

(LDS) je dobil 1485 glasov oziroma 
37,50 odstotka, Franc Horvat 
(SLS) 428 glasov oziroma 10,81 od
stotka, Viktor Voršič (SDSS) 1035 
glasov oziroma 26,14 odstotka, 
Stjepan Vrhovski (ZLSD) 230 gla
sov oziroma 5,81 odstotka, Anton 
Omar (SKD) 782 glasov oziroma 
19,75 odstotka.

Izidi volitev za svetnike - ne
uradni: na listi LDS-a so bili izvo
ljeni Alojz Grah, Viktor Vrečič,

Drago Šiftar, Miran Gybrek; na 
listi SKD- ja Alojz Smodiš, Ivan 
Obal, Franc Zver; na listi SLS-a 
Jože Meolic, dr. Štefan Ščap, An
ton Inhof; na listi Zeleni Slovenije 
- Zeleni Sobote Brigita Bavčar, 
Franc Meolic, Alojz Sraka; na listi 
ZLSD-ja Ernest Ebenšpanger, Na
dja Ivanc - Miloševič in Martin 
Žižek; na listi neodvisnih kandida
tov je bil izvoljen Ludvik Škaper iz 
Kupšinec. Skupaj: LDS 8 svetni
kov, SDSS 4 svetnike, SKD 3 svet
nike, SLS 3 svetnike, Zeleni So
bote 3 svetnike, ZLSD 3 svetnike, 
en neodvisni kandidat.

Na posebm romski listi je bil iz
voljen Janez Šarkezi.

Roman Lenarčič, Jože Farič, Sla
vica Gomboc, Alojz Bratkovič; na 
listi SLS-a Flisar Štefan, Branko 
Buček, Franc Horvat, Alojz Cigan; 
na listi KS Cankova je bil izvoljen 
Avgust Gomboc; na listi SKD-ja 
Viktor Geder, Ivan Ciglar, Anton 
Omar, Viktor Zamuda, Franc Vu
kan; na listi SDSS-a Viktor Voršič 
in Franc Skledar. Skupaj: LDS 
6 svetnikov, SKD 5 svetnikov, SLS 
4 svetnike, SDSS 2 svetnika, lista 
KS Cankova enega svetnika.

^IN A HODOŠ-ŠALOVCI

krogu Abraham in Svetec
^ta^nastali občini sta bila 
/i n n,2 002 volilna upravičenca. 
Jlte2lh so se odločili za večinski 

■ iežif naiv’^j' odstotek pa so za- 
ni? dru8' voiiln' enoti, ki ob- 

%VC- °^e Krajevne skupnosti 
^loč' Spodbudno je, da so na

Hodoša, Krplivnika in 
Pop^ujsevec našteli v zgodnjih 
stotn anskih urah že 63,7-od-

,ud?ležbo. Do 19. ure, ko so 
olišča, so našteli 1.218 vo-

l °d 2.002 volilnih upravičen- 
Me^Predstavlja 60,84-odstotno 

^4®tn^ana ie dobil največ glasov
1 kmetovalec iz Šalovec

Aleksander Abraham (SLS), in si
cer 609, Rudolf Svetec (LDŠ) 309 
in Andrej Ožvald (skupina voliv
cev) 305 glasov. Tako se bosta 
v drugem krogu pomerila Aleksan
der Abraham in Rudolf Svetec. In 
kdo so svetniki? Albin Gubič, Jo
žica Gašpar (SDSS), Vendel Ga- 
špar, Koloman Berke (skupina vo
livcev), Aleksander Abraham, 
Emil Balek, Emerik Jakoša, Geza 
David, Zdravko Kovač (SLS).

V 11-članskem občinskem svetu pa 
bosta tudi 2 predstavnika madžar
ske narodne skupnosti (Ludvik Or- 
ban in Evgen Jošar).

OBČINA KUZMA

^inarogašovci

je Janko Halb
v^ti^v6^0 se lahko pohvalijo 

h .Kramarovcih, saj je na vo- 
do zgodnjega popold-I odstotka volilnih upra-

Dobro udeležbo pa so
i ^tir>;,’,tudi v Rogašovcih (79,1), 
I ($8,92), Fikšincih (65,05) in

Večeslavcih (62,95 odstotka). Sicer 
pa se je nedeljskih volitev udeležilo 
62,28 odstotka volilnih upravičen
cev ali 1.864 od 2.993 vpisanih 
v volilne imenike.

Kandidat SLS dipl, ekonomist 
Janko Halb iz Pertoče je že v pr-

OBČINA ČRENŠOVCI
Volivci krajevnih skupnosti 

Črenšovci, Bistrica in Polana so 
z 62,75 odstotka glasov izvolili za 
župana Antona Tornarja, ki so ga 
kandidirali Slovenski krščanski de
mokrati. Občinski svet bo štel 16 
svetnikov - največ iz stranke SKD 
(Daniel Kolenko, Jože Horvat, 
Dani Kolenko, Ivan Raj, Roman 
Vučko, Jože Duh, Ignac Horvat, 
Jože Horvat), nato SLS (Matija Ži
žek, Ciril Gerič, Jože Jaklin, Jože

OBČINA KOBILJE
Kandidat za župana Pavel Ne- 

met, ki sta ga kandidirala LDS in 
SDSS, je dobil 68,62 odstotka gla
sov in tako bil izvoljen že v prvem 
krogu. Največ sedežev v občin
skem svetu, ki bo štel 8 svetniških

OBČINA LENDAVA
V vseh občinah, ki so nastale na 

območju »stare« občine Lendava, 
so župane izvolili že na prvih voli
tvah, v novi občini Lendava pa no
ben kandidat ni dobil potrebne ve
čine nad 50 odstotkov: Štefan Trat
njek 20,36 odstotka, Jožef Kocon 
20,47 odstotka, Gyorgy Tomka pa 
20,73 odstotka. Zadnja dva gresta 
v drugi krog volitev in tako bomo 
čez 10 dni zvedeli, kdo bo novi 
lendavski župan. Občinski svet bo 
štel 22 svetniških mest, od tega 
2 svetnika, izvoljena na narod
nostno mešanem (madžarskem) 
območju (Mikloš Tomka, Jozsef

OBČINA ODRANCI
Kandidat za župana Ivan Mar

koja (SDSS) je dobil 60,5 odstotka 
glasov, kandidat Jožef Kociper 
(SKD) pa 39,5 odstotka. Prvi 
odranski župan je torej Ivan Mar
koja. Tudi v 9-članskem občinskem

Gerenčer), LDS (Ivan Kramar, 
Branko Kelenc) in SDSS (Janez 
Tbrnar, Boris Žalik). Kljub temu, 
da so bili v KS Polani pozivi k boj
kotiranju volitev, so vseeno odprli 
volišča in jih tudi okrasili, je pa bila 
nekoliko slabša udeležba: iz Velike 
Polane je glasovalo 31 odstotkov 
volivcev, iz Male Polane 40 odstot
kov, iz Brezovice pa 28,90 od
stotka. V KS Polana so tako prote
stirali, ker niso (za zdaj) dobili 
lastne občine.

mest, bo imela SDSS (Štefan Traj- 
ber, Franc Nemet, Emil Bukovec, 
Avgust Smej, Avgust Gjerek), 
nato LDS (Štefan Volf, Emil Bu
kovec), en sedež pa SLS (Pavel 
Horvat).

Balasko). Največ svetniških mest 
so dobili kandidati SKD-ja (Avgust 
Horvat, Karel Koveš, Peter No
vak, Štefan Šomen, Evgen Tor- 
hač), potem kandidati LDS-a (He
lena Kramar, Albert Giorgiuti, Mi
ran Lovrin, Igor Šetinc), SDSS-a 
(Romeo Kulčar, Štefan Cuk, Eli
zabeta Biro), Zeleni (Ladislav Li- 
geti, Milan Berden, Jurij Komloš), 
ZLSD-ja (Anton Balažič, Milan 
Vajda, Aleksander Varga), lista 
kandidatov KS Gorice, Čentiba, 
Orešje, Dolina, Petišovci (Evgen 
Felso), lista krajani KS Hotiza 
(Stanislav Gjerkeš).

svetu bodo prevladovali svetniki 
SDSS (Jožef Maučec, Matija Ki- 
kel, Ivan Kavaš, Stanko Skledar), 
nato kandidati SKD-ja (Milan 
Hozjan, Ivanka Tompa, Silvester 

' Sever), dve mesti pa sta_pripadli 
SLS (Ciril Kavaš, Ivan Šmolko).

Županska lista: Jože Škalič 
(SKD) 710 glasov oziroma 27,18 
odstotka, Ludvik Kočar (SLS) 372 
glasov oziroma 52,53 odstotka in 
bil neposredno izvoljen, Evgen 
Bunderla (SDSS) 530 glasov ozi
roma 20,29 odstotka.

Izidi volitev za svetnike. Na listi 
SDSS-a so bili izvoljeni Zvonimir 
Kolmanko, Roman Fartek, Drago

Kerec, Drago Šafer; na listi SLS-a 
Andrej Fujs, Karel Recek, Ludvik 
Kočar, Ignac Klement in Jože Ro- 
gan; na listi LDS-a Silvo Dervarič; 
na listi ZLSD-ja Zlatko Vertič; na 
listi SKD- ja Janez Zrim, Elizabeta 
Klement, Ernest Ferko, Milan Ma- 
tiš in Lidija Navotnik. Skupaj: 
SDSS je dobila 4 svetnike, SLS 
5 svetnikov, LDS enega, ZLSD 
enega, SKD 5 svetnikov.

Seznam 
kandidatov za volitve župana občine 

Lendava, dne 18. decembra 1994
Na podlagi 41. člena ter 2. in 3. odst. 107. člena Zakona 

o lokalnih volitvah (Ur. I. Republike Slovenije, št. 72/93, 7/ 
94 in 33/94 je Občinska volilna komisija Lendava, 
s sedežem v Lendavi, sestavila naslednji seznam 

kandidatov za volitve župana občine Lendava, ki bodo dne 
18. decembra 1994:

Območje volilne enote: OBČINA LENDAVA

KANDIDATA STA:

1. Gy6rgy Tomka, 24.2.1943, Lendava, Partizanska 
18, veterinarski tehnik, veterinar
ski tehnik

Predlagatelj: Tomka Miklčs in skupina volivcev

2. Jožef Kocon, 
ml.,

Predlagatelj:

18. 10. 1961, Lendava, Naselje 
Prekmurske brigade 29, pred
metni učitelj matematike in fizike, 
učitelj
Franc Kostric, ml. in skupina voliv
cev

Voli se en (1) kandidat.
Občinska volilna komisija LENDAVA

Številka: OVK-24/94 
Datum: 6. 12. 1994

PREDSEDNIK 
OVK LENDAVA 
Bojan MIŠJA
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gospodarstvo

Proračunski memorandum za leto 1995

Nafta za korak 
samostojnosti

Dr. Maks Tajnikar, minister za gospodarske dejavnosti, 
ki je podpisoval v imenu vlade, in Franc Premk, podpisnik 
v imenu Petrola Trgovine, sta si sredi prejšnjega tedna 
izmenjala podpisani družabniški pogodbi ter s tem tudi 
formalno sklenila dogovor o lastništvu Nafte. Država je 
ostala 45-odstotni lastnik, večinski lastnik pa je postal 
Petrol Trgovina. Že takrat, ko je lendavsko podjetje sredi 
junija prevzela država, je bilo tudi javnosti sporočeno, da se 
v sanacijo edine slovenske rafinerije vključuje tudi Petrol 
Trgovina. Podpis pogodbe zadnji novembrski dan je res
nično pomenil le še zadnje dejanje nekega dogovarjanja ali 
kar pogajanja. Nevtralna revizijska hiša je namreč, še pre
den so se dogovorili o delitvi lastništva, morala pregledati, 
kako podjetje »stoji«. Šele potem, ko so si razdelili obvez
nosti iz preteklosti, sta si Petrol Trgovina in vlada lahko 
segla v roke in izmenjala podpisani pogodbi. In prav zato, 
ker je revizijska hiša pripravila podatke o poslovanju po
djetja za prvo polletje, so lastninski odstotki lahko že tudi 
preteklost. Dr. Andro Ocvirk je namreč dan pred podpi
som pogodbe novinarjem izjavljal, daje Petrol v to podjetje 
vložil že precej denarja za dokapitalizacijo.

Podpisovanje pogodbe pred zbranimi novinarji in foto
aparati ter drugimi povabljenimi gosti prejšnji teden v Nafti 
Lendava je bilo torej samo formalno dejaje.

In kako so si razdelili obveznosti? Podrobnosti o tem 
novinarjem na tiskovni konferenci niso predstavili, vendar 
je znano, da so vpašanje izgub s strani Petrola formalno 
reševali tako, da so manjšali vrednost podjetja. Maks Tajni
kar je izjavil, da je obveznosti prevzelo (novo) podjetje, 
Franc Premk, generalni direktor Petrola Trgovina, pa, da 
je obveznost dolga za tovarno metanola prevzel Petrol, 
znaša pa okoli deset milijnov dolarjev. Prav proizvodnja 
metanola bo imela namreč prednost, je izjavil generalni 
direktor Franc Premk in gospodarnost proizvodnje bo po
plačala dolg.

Nihče drug kot podjetje samo bo torej še leta občutilo 
obveznost plačevanja starih dolgov, saj bo moralo delati ne 
le tako, da ne bo ustvarjalo izgub, ampak da bo imelo 
profit. Ta pa bo šel tudi za plačevanje najetih posojil. 
Lastniki mu bodo pri tem pomagali, smo lahko razumeli dr. 
Andra Ocvirka, ki je govoril o prizadevanjih, kako priti do 
prave cene plina, ki je surovina za metanol. S Slovenskim 
plinovodom se namreč dogovarjajo o ceni plina, ki, kot je 
dejal dr.Ocvirk, ne more biti kar dvakrat dražji, kot je cena 
metanola, in tudi ne more imeti enake cene tako za majhne 
odjemalce kot za tovarno. Za nižjo ceno surovine torej gre, 
prizadevanje dr. Ocvirka pa je tudi mogoče razumeti, saj 
vendar gre za njegovo »specialno« nalogo. (Ob prihodu dr. 
Ocvirka v Petrol mu je Franc Premk rekel, da ga čaka 
specialna naloga - lendavska Nafta.)

V kopici besed, tudi hvalospevov, ki so jih ob podpisu 
pogodbe natrosili povabljeni gostje, ni moglo biti presli- 
šano spominjanje Franca Premka o tem, kako se je Petrol 
osamosvajal v nekdanji državi. Svojo samostojnost je dose
gel takrat, ko se je iztrgal iz rok močnega srbsko-hrvaškega 
naftnega lobija in samostojno odločal, kje bo predeloval 
svojo nafto. K osamosvojitvi Petrola pa je takrat veliko 
prispeval Feri Horvat, poslanec državnega zbora, ki je bil 
v devetdesetih letih v jugoslovanski vladi. In tega v Petrolu 
niso pozabili. Na to so se spomnili tudi sedaj, ko si je Feri 
Horvat začel zelo prizadevati za rešitev lendavske Nafte. 
Ta spomin pa je pomemben pri pojasnitvi dejstva, da se je 
Petrol odločil za vstop v Nafto. Franc Premk je novinarjem 
zanikal, da bi ga k temu prisilili ali, kot je dejal, pri tem ni 
imel namena trgovati z državo. Sklenjena pogodba je nam
reč nov korak za Petrol, saj ni več samo trgovec, ampak 
s proizvodnjo zaokrožena naftna družba. S skupnimi 
močmi naj bi rešili tudi problem kakovosti in s polnim 
zaupanjem v sedanje vodstvo računajo na rezultate, je 
razmišljal generalni direktor Petrola Franc Premk. In kaj 
naj bi vodstvo .Nafte doseglo še (ali že) v tem letu? Pozi
tivno poslovanje. Doseči ta cilj, pa ne bo tako lahko. 
Ampak to že ni mogla biti tema pogovora ob slavnostnem 
podpisu pogodbe.

Dejstvo pa je tudi, da je po tem, ko je Nafta s pogodbo 
dobila novega večinskega lastnika, lendavsko podjetje še 
naprej samostojno, tokrat kot družba z omejeno odgovor
nostjo. Prav za nikomer ne bo mogoče skrivati poslovnega 
neuspeha, hrbta za to pa tudi več ne bo znotraj podjetja 
samega. V načrtu sanacije imajo namreč predvidene štiri 
samostojne profitne centre, rafinerijo, petrokemijo, stroje
gradnjo ter sektor raziskav in pridobivanje nafte in plina. 
Poslovanje posameznih centrov bo torej kot na dlani, od 
tega ali upešnosti pa bo odvisen njihov nadaljnji razvoj.

MAJDA HORVAT

Gospodarstvo ne prenese
novih obremenitev

Poslanci državnega zbora naj bi na tej seji sprejeli proračunski 
memorandum za leto 1985. O njem so že tekle številne razprave 
v ustreznih zborovskih odborih in komisijah, na seji državnega 
zbora pa naj bi se odločali o amandmajih na predlog proračun
skega memoranduma. Vendar v vladi že zdaj opozaijajo, da 
z amandmaji ne kaže pretiravati, saj bi vsako dopolnjevanje samo 
povečevalo proračunsko porabo. Povečevanju pa se zlasti zoper
stavljajo gospodarstveniki, ki trdijo, da je gospodarstvo že zdaj 
preveč obremenjeno, zaradi tega pa tudi največkrat slabo konku
renčno na tujih trgih. Brez tujih trgov pa si ne morejo predstavljati 
gospodarske rasti, saj slovensko gospodarstvo proizvede veliko 
več, kot lahko porabi domače tržišče.

Pomurski gospodarstveniki se 
s svojimi zahtevami pridružu
jejo slovenskim, na to pa so ob 
zadnjem obisku v Pomurju 
opozorili tudi ministra za go
spodarske dejavnosti dr. 
Maksa Tajnikarja. Po njegovih 
besedah je vlada pri pripravi 
proračunskega memoranduma 
za leto 1995 izhajala iz realnih 
izhodišč, memorandum ni zbir 
parol, pač pa v njem načrtujejo 
le tisto, kar bo uresničljivo. Pri 
njegovi pripravi so izhajali iz 
rezultatov, ki so jih dosegli 
v letošnjem letu, za katero je 
že značilna rahla gospodarska 
konjunktura. Letošnja gospo
darska rast je največji uspeh 
slovenskega gospodarstva, saj 
bo dosegla od 4 do 5 odstotkov 
in bo tako med najvišjimi 
v Evropi. Vsaj tako se radi 
pohvalijo v vladi, vendar mo
ramo tudi takšno hvalo vzeti 
vsaj z rahlo rezervo. S takšno 
rastjo bi se namreč lahko upra
vičeno hvalili le, če v preteklo
sti ne bi bilo nazadovanja. 
Tako pa je vse do lanskega leta 
gospodarska rast nazadovala in 
letošnje povečanje je le, vsaj 
upamo lahko, napoved, da bo 
vendarle preobrat. Če delamo 
primerjavo za nekaj let nazaj, 
namreč ugotovimo, da še 
vedno zaostajamo za najvišjo 
ravnijo, ki smo jo dosegli pred

koncem osemdesetih let. To tr
ditev naj podkrepimo s podat
kom, da letošnja industrijska 
proizvodnja za najvišjo v letih 
1987 in 1988 še vedno zaostaja 
za četrtino in bo zato moralo 
preteči še nekaj let, da bomo 
dosegli raven, ki smo jo imeli 
že pred petimi leti.

Letošnja gospodarska ko- 
njuktura navkljub vsemu daje 
dobro osnovo za prihodnje 
leto, ko naj bi gospodarsko rast 
ohranili, saj je ta ključnega po
mena za naš gospodarski raz
voj. Ohranimo pa jo lahko le 
z domačim povpraševanjem, 
z izvozom in novimi nalož
bami. Za letošnje leto je zna
čilno, da je tuje povpraševanje 
večje od domačega, kar potr
juje izvoz, ki je v desetih mese
cih porasel bolj kot industrijska 
proizvodnja. Naložb je malo, 
zato nimajo pomembnejšega 
vpliva na gospodarsko rast. 
Tudi v prihodnje se bo treba 
zavedati, da domače povpraše
vanje ne bo odločilno vplivalo 
na gospodarsko rast in bo tako 
potrebno več pozornosti name
njati izvozu in naložbam.
Razkorak med 
tečajem in inflacijo 
ostaja

Čeprav je letošnja trgovin
ska bilanca rahlo deficitarna,

Seja vlade

Zapiranje rudnikov
V predvolilni mrzlici slovenska vlada ni imela veliko časa za 

sejanje, zato je na zadnji svoji seji obravnavala - poleg ekspozeja 
ministra Jelka Kacina o poštenih dejavnosti njegovega ministrstva 
in odgovorih na zahtevo za interpelacijo zoper njega - le zakon 
o normativni obliki za izvedbo projekta »Prenehanje odkopavanja 
premoga v premogovnikih Senovo, Kanižarica in Zagoije«.

trgoEBBISS.d.o.b.

Lenart, Ptujska c. 16

VELIKA DECEMBRSKA AKCIJA
TRAKTORJI UNIVERSAL S 5% POPUSTOM

• ugodna posojila • krediti na dve ali tri leta • obrestna mera 12%, 
nespremenljiva, vezana na marko 

PRODAJA STARO ZA NOVO
GOSENIČARJI HART s 15% POPUSTOM

• ugodna posojila • 25% pologa, ostalo na kredit na eno leto brez 
obresti •

STROJI ZA BALIRANJE KRONE
• ugodna posojila • 40% pologa, razlika na kredit od 6 do 36 

mesecev • obrestna mera 12%, fiksna, vezana na marko
OBIŠČITE NAS ALI POKUČITE PO TELEFONU:

TRGOPREVOZd.o.o., Ptujska c. 16, 62230 LENART, tel. (062) 
724 604, 724616 ali 724 675

Predvidena je ustanovitev štirih 
podjetij in sicer podjetja Rudnik 
Trbovlje-Hrastnik, Rudnik Za
gorje v zapiranju, Rudnik Senovo 
v zapiranju in Rudnik Kanižarica 
v zapiranju. Pred tem bo vlada Slo
venije zagotovila pogoje za sana- 

! cijo terjatev in obveznosti podjetja 
Rudniki rjavega premoga Slove
nije, p.o. Zakon o gospodarskih 
javnih službah v 578. členu določa, 
da se zakon o podjetjih še naprej 
uporablja za družbena podjetja in 
javna podjetja v družbeni lastnini, 
torej do njihovega olastninjenja. 
Potrebno je upoštevati, da bo do 
izvedbe zakona o lastninskem pre
oblikovanju podjetij del kapitala, 
ki ga bodo lastninili delavci rudni
kov rjavega premoga Slovenije, še 
vedno v družbeni lasti. Oblike sta
tusnih sprememb določa 187. člen 
zakona o podjetjih, ki so delitev, 
spojitev ali pripojitev.

V enomesečnem roku, predpisa
nem s tem zakonom bo vlada spre
jela ustanovitvene akte za vse štiri 
firme, z opredelitvijo sedeža, 
firme, dejavnosti in osnovnega ka
pitala, ki bo posledica delitve pre
moženja sedanjega družbenega po
djetja Rudniki rjavega premoga 
Slovenije. Ob tem bo upoštevalo 
načelo, da je nesmotrno obreme
njevati proizvodnjo na perspektiv
nih lokacijah z dolgovi in obvez
nostmi nastalimi v preteklosti.

Zapiranje bo potekalo po pro
gramu, ki bo slonel na tehnično 
tehnoloških, okoljevarstvenih in 
ekonomskih elementih in bo izde
lan do konca leta 1995. Ti elementi 
bodo pripravljeni po programu iz
delave tehnične dokumentacije za 
vse tri rudnike, katerih začetek za
piranja je predviden ob koncu leta

1996. Program zapiranja, ki se bo 
izvajal predvidoma do konca leta 
2000, bo predložen vladi v spre
jem.

Program zapiranja bo vključeval 
ekonomske spodbude na področju 
odpiranja novih delovnih mest 
preko subvencioniranja obrestne 
mere posojil, ki jih bodo najemali 
novi podjetniki in na kadrovskem 
področju s sofinanciranjem progra
mov prešolanja kadrov, ki bodo 
postali trajni presežki.

MARJAN HORVAT

smo v plačilni bilanci s tujino 
zabeležili suficit, ki v devetih 
mesecih znaša 371 milijonov 
dolarjev. Tudi devizne rezerve 
so se povečale in zagotavljajo 
trdnost našega gospodarstva. 
Čeprav gospodarstveniki že 
ves čas opozarjajo, da tečaj ne 
spremlja inflacije, v vladi zatr
jujejo, da tudi v prihodnje ni 
pričakovati hitrejše rasti tuje 
valute. Vprašanje je, kakšne 
posledice bo imelo to za po
djetja, ki večino svoje proiz
vodnje izvozijo, in v vladi bodo 
morali prav gotovo razmisliti 
tudi o tem.

Kljub gospodarski rasti in 
večjemu obsegu industrijske 
proizvodnje se je zaposlenost 
letos še naprej zmanjševala, 
v devetih mesecih pa se je 
v primerjavi z lani zmanjšala za 
2,7 odstotka. Takšni podatki 
sicer kažejo na večjo produk
tivnost, vendar se zaposlenost 
v prihodnje ne bi smela zniže
vati, zato proračunski memo
randum za leto 1995 predvi
deva okoli 1-odstotno rast za
poslenosti. Za uresničitev tega 
cilja pa mora memorandum za
gotoviti tudi ustrezne možno
sti. Posebna skrb bo morala 
zato veljati ohranjanju delov
nih mest v velikih in srednjih 
podjetjih, saj izpada v teh po
djetjih ne more nadomestiti za
poslovanje v drobnem gospo
darstvu oziroma v zasebnem 
podjetništvu. V proračunu bo 
potrebno zagotoviti sredstva za 
nadaljnjo sanacijo nekaterih 
gospodarskih bolnikov, praksa 
pa je potrdila, da je bistveno 
ceneje ohraniti delovna mesta 
kot odpirati nova. Za zagotav
ljanje teh ciljev bo potrebno 
sprejeti tudi ustrezno zakono
dajo, med katero je tudi po
memben zakon o reprogrami
ranju dolgov oziroma o spre
membi kratkoročnih posojil 
v dolgoročne z ustrezno 
obrestno mero. Nasploh so 
obrestne mere previsoke in za 
pasivne obresti bi lahko trdili, 
da so špekulativne, saj banke 
izkoriščajo preveliko povpraše
vanje po posojilih. Te obresti 
bo treba radikalno znižati in jih 
pripeljati na evropsko raven. 
Pa tudi sicer bodo v bančnem 
sistemu potrebne nekatere 
spremembe, saj so v vladi ne
zadovoljni s sanacijo bančnega 
sistema in sredstva, ki so jih 
namenili za to (po nekaterih 
podatkih okoli 55 milijard to
larjev), niso šla za prave na
mene.

Proti povečevanju 
javne porabe

Ob sprejemanju proračun
skega memoranduma za leto 
1995 gospodarstveniki opozar
jajo, da je treba celotno javno

porabo spraviti v realne 0' 
vire, saj gospodarstvo 
obremenitev ne prenese. 
račun za leto 1994 je bil 
prihodkovni in odhodke’ 
ravni dokaj uravnotežen, s j 
kaže, da bo kljub nažrto’^ 
nemu deficitu pozitiven. Svoj 
so gotovo prispevale ■“ 
plače, ki so v devetih mesta 
realno porasle za več kot o o 
stotkov, v gospodarstvu celo 
8,6 odstotka, takšnega giW 
plač pa slovensko gosp0® 
stvo ne bo vzdržalo. Tudi p10 
račun za leto 1995 bo tre 
tako pri prihodkih kot odh 
kih obdržati v podobnem r. 
merju kot letos. Proračun5^ 
memorandum predvideva. 
bo primanjkljaj znašal okoli , 
odstotka, kar ni pretirano, 
so nekateri celo mnenja, da 
ga kazalo povečati in 
zmanjšati tekoče obremen1 
gospodarstva. Vsekakor P 
s sprejemanjem amandma) 
na proračunski memoran0 
ne bi smeli dovoliti, da bi 
obseg proračunske porabe P 
večeval. uj

Da bi javno porabo 
v načrtovanih okvirih, 0 $ 
prispevke za zdravstveno 
pokojninsko in invalidsko . 
varovanje ohranili na 1°'°^ 
ravni, zato pa bosta im6*1. 
blagajni primanjkljaj. To K 
na prizadevanja za razbrem 
tev gospodarstva, a 
trebna še ustrezna zakonodaj 
ki bo prispevala k temu, Pj 
sredstva za javno porabo Z 
še na druge načine. Ob P j 
metnem davku so n. .rf 
obremenitve na plače na)vL 
vir prihodkov za javno p°ra j, 
medtem ko mnogi drugi r-f 
hodki oziroma premog 
ostajajo neobdavčeni. Si°e f(). 
tudi gospodarstveniki nas^f, 
tujejo obremenitvi g°sP° 0. 
stva in zahtevajo večje mp 
sti za naložbe. In če že PrlSL 
vajo sredstva v proračun, 
tem želijo iz njega tudi kaj 
biti. Gospodarstvo pri te® to 
čuna zlasti na večjo P0',^- 
pri svojih izvoznih Pr’z jjj|o 
njih, kar naj bi se ureSI\|?e, I 
prek slovenske izvozne drm^ 
več sredstev bo vlada m° 
nameniti subvenciom’ j, 
obrestne mere pa tudi zasK 
nejši regionalni razvoj, 
v proračunskem mem° 
dumu za to ni predviden^ 
sredstev. Kot smo že zap 1 # 
javne porabe ne bo m6® jo 
zmanjšati, če ne bo p0* 
spremembe in sprejema °e( 
terih zakonov, pri 6 $ 
imamo v mislih predvsem 
konodajo o regionalnem jj 
voju, davčni politiki, 
merah, poroštvih, tujih 11 
bah in morda še kakšno- *

LUDVIK KO**

Februarja začetek gradnje Termalnega centra v Radencih, 
»težkega« 8,5 milijona mark

Sefer še naprej »General«
Generalni direktor Radenske Herbert Šefer 

bo ostal na čelu ene največjih slovenskih podje
tij tudi tretji mandat. V prihodnjih letih bodo 
vso pozornost posvetili kakovosti poslovanja, 
povečevanju izvoza ter motiviranju vseh zapo
slenih za skupne dlje. Radenska tudi v prihod
njem letu načrtuje kar nekaj večjih naložb, po
leg tega pa so sprejeli sklep o nakupu delnic 
Pivovarne Laško v vrednosti 8,4 milijona tolar
jev.

Radenska, ki je solastnik številnih gostinsko-turi- 
stičnih podjetij (gostinskih objektov, hotelov, zdravi
lišč), bo zagotavljala nov razvojni ciklus; razvoj tu
rizma v Pomurju je namreč zelo odvisen od sodobne 
in tržno usmeijene poslovne politike Radenske, ki je 
še sinonim številnim drugim gostinskim delavcem. Po 
večletni zamudi bo končno na vrsti Zdravilišče Ra
denci; letos so obnovili hotelske sobe v Radinu in 
aperitiv bar, uredili novo razsvetljavo in še marsikaj

____________ Vi V 
drugega, čaka pa jih še precej nalog in izbolj’^ 
hočejo biti primerno usposobljeni za sprejemanj 
tevnih gostov. Februarja naj bi začeli z ve*JepC>b’ 
ložbo, gradnjo novega termalnega centra v 
ki je vredna 8,5 milijona mark in se bo začela i 
arja 1995. 1,2 milijona mark bo stala obnova 0 
v Banovcih, kjer pa imajo že nekaj časa vse 
Ijeno za gradnjo novega hotela. Prav tako ni 
Ijiv nakup nove opreme v polnilnici mineralne 
brezalkoholnih pijač, ki bo Radensko stal okrog
lijone mark. ,e ii1

Radenska bo dolgoletno poslovno sodelova pjvO' 
skupno nastopanje na domačem in tujem trg« s 
varno Laško potrdila z nakupom delnic. Člani o' J 
za poslovno politiko in delavskega sveta so SL Uu 
sklep o nakupu delnic Pivovarne Laško v Vjtjo 
milijona tolarjev. Veselje nad poslovno uspešno 
bilo še večje, če bi kmalu prejeli soglasje k Pr0®a(jž3' 
lastninjenja; ovira so namreč nerešeni denacio11
cijski postopki.



^gi kongres Zveze svobodnih sindikatov Slovenije

Le združeni in dosledni
na pravi poti 
*Xod1^a”Skem Sme*tu Je v soboto potekal 2. kongres Zveze 
iLj n,a sindikatov Slovenije pod geslom Združeni in dosledni 
k n Za ^e’avske pravice. Udeležilo se ga je okrog 200 delega- 

V^dstavnikov sindikatov iz enajstih evropskih držav, pred
aj*?, E^opske konfederacije sindikatov in Mednarodne kon- 

svobodnih sindikatov, predstavniki delodajalcev, slo- 
se V‘ade in gospodarske zbornice, državnega zbora in držav- 

lCn' kot tehnološki 
.0 in r ab na čakanju. 

Pisala ip sta torej pod- 
vet (jp, ak sporazum za de- 

d0oavcev’ v njem pa sta 
Mej j Y°rila, da bodo de- 
'Mkn , ’ tri mesece, po 

roka Pa bi se 
plitvi' tud' ° njihovi za-

k- Za nedoločen čas.
Mke ' v tem primeru za 
Ma i!• 2aP°slenega de- 
Mč tni Pu izplačal še 150 
M Se a5.ev; v sporazumu 
M za Ak^jetji tudi dogovo- 
Mke 'd°,deia' IndiP Je za 
M4a deiavca TIU plačal 

I °dek r>n' bruto osebni do- 
> ci Da Urn‘ Postavki, de- 
h Pio m Si° 'meb plačano še 
%. p"a ICo in varstvo pri 
Mi d ,av v tem delu ali pri

°v,le sile je bil spo-
2a Indip ugoden,

pa so se na kongresu 
:MHi za plenarno delo. Spre- 
'1 so temeljne dokumente: 

tQčilo o štiriletnem delu, sta- 
resolucije in program dela. 

Javljeno je bilo, da so v ob- 
flu med 1. in 2. kongresom 
*l““ velikim političnim in go
barskim spremembah dose- 

kar ie dobra popot" 
H?za nadaljnje delo svobod- 

sindikatov. Na kongresu so 
l, >li tudi predlog novih sta- 
■ arnih določil. Po njih bo še 

kot doslej poudarjeno 
Jlo panožne in interesne or- 
wranosti- Tak0 b0 ZSSS 
siL?°dnie sestavljena iz zveze 
n®*atov, članov zveze, ob- 
pa ae sindikalne organizacije 

bi bile nekakšen strokovni 
Js za uresničevanje progra- 
ji P°sameznih sindikatov in 
p.Pnih nalog zveze. Ob tej 

so dele8at' k°n- 
^ta Zveze svobodnih sindi-

Sl°venije sprejeli tudi 
i^bsolucij, v katerih so opo- 
Hj * na najnižjo plačo, grad- 
Hat^VtocesL prometno proble- 
k; 0 pri Dolgi vasi, ustanav- 
Ll Podjetniških svetov de- 
Mm’ stanovanisk° gradnjo 
Nav°'

0po Kongresu pa so predvsem 
inerfQrili na dokaj težavne raz- 
k delavcev. Ti so čedalje 
jiU 2askrbljeni zaradi svojega 
L n®£a in socialnega polo- 
sljri ki se iz dneva v dan 
M ^dinn stavk je pove
do ?P^ami, in to ne toliko 
jih1 ,r so nizke, pač pa. ker 

hese avc' ne dobijo dva, tri 
lih 7^ ie povedal predsed-

Dušan Semolič. Po

njegovem bi morali doseči dvig 
najnižje plače, ki v Evropi 
znaša 60 odstotkov povprečne 
plače, pri nas pa manj kot 40 
odstotkov. Sindikat mora naj
bolj delovati v podjetjih, kjer je 
delavec najbolj ponižan, ter na 
državni ravni v pogajanjih 
z vlado in delodajalci. Sprego
vorila je tudi ministrica Rina 
Klinar, ki je o plačah dejala, da 
bodo v prihodnjem letu naraš
čale umirjeno, kar pomeni ra
hlo zaostajanje za produktiv
nostjo. Hkrati je tudi omenila, 
da bo vlada delodajalcem in 
delojemalcem ponudila v pod
pis separatni sporazum o poli
tiki plač.

Osnovna značilnost zdravilišč je 
velika kapitalska intenzivnost, je 
povedal v svojem uvodnem refe
ratu Andrej Simonič, zato klasična

80 odstotkov slovenskih zdravilišč do danes še ni oddalo pro
grama lastninjenja. Nekaj jih ima probleme s trajanjem revizijskih 
in denacionalizacijskih postopkov, večina pa zaradi pomanjkljivih 
informacij in nezaupanja še vedno čaka. Seveda na veliko vpra
šanj še ni odgovorov, kot na primer na tisto o določitvi pogojev 
koriščenja naravnih bogastev, parkov, gozdov, vrelcev in po
dobno, ki so osnova poslovanja zdravilišč. Kljub temu pa so 
predstavniki slovenskih zdravilišč dobili v petek, 2. decembra, od 
odgovornih Nataše Bernik iz Sklada RS za razvoj, Andreja Simo
niča iz Agencije za prestrukturiranje in privatizacijo ter Toneta 
Ropa z Ministrstva za ekonomske odnose in razvoj kar precej 
koristnih in aktualnih informacij.

hdip odslovil delavce

zato in pa zaradi potrebe po 
delavcih so ga tudi podpi-

Indip .je odslovil delavce TIA Otiški vrh, 
vOtjen e enote iz Dobrovnika, še preden so opravili dogo- 

‘^mesečno delo. Indip je torej predčasno prekinil 
°2ača„ *!1’ Podpisan med Indipom in TIOM Otiški vrh 
%ta ^razporeditvi delavcev TIO Otiški vrh, delovna 
M bi v ?.brovn'i‘ v Indip, ki so ga podpisali 12. oktobra in 

veijal do 12. januarja.
risfe",sporazum je 
M £>? TIO oziroma lit- 
^isll SVoJem Primeru ni 

1 nečesa novega, saj
Mi ,sP°razume sklepajo 
Mm 5u£a podjetja, pred
li Zn Ata’ kl lmaJ° sezon- 

Proizvodnje in 
MaSn JeI°. delavce. Tako 
Mgjk naJemajo delavce 
Ma P°djetij, ki nimajo 
Medpi^ronia so delavci

sali.
In zakaj so potem v In- 

dipu vrnili delavce in name
sto njih prek študentskega 
servisa začasno zaposlili; 
študente? Slednje je za po- * 
djetje finančno manj 
ugodna možnost. Direktor 
Indipa Ernest Horvat je po
vedal, da so delavci dose
gali od 30 do največ 40 od
stotkov norme - čistili so 
konfekcijske izdelke -, de
lali so največ štirje ali pet, 
saj so bili ostali na bolni
škem dopustu, pa tudi pra
vega zanimanja za zaposli
tev pri teh delavcih ni bilo. 
Tako je Indip triindvajse
tega novembra prekinil 
podpisan sporazum in de
lavce vrnil TIU Otiški vrh, 
delovna enota Dobrovnik.

Ker je Indip prevzel ob
veznost prekvalifikacije de
lavcev, se sprašujemo, ali je 
potem TIO ali morda Indip 
za to prekvalifikacijo delav
cev z Zavoda za zaposlova
nje prejel tudi denar? V ta 
namen in za te delavce iz 
državne blagane niso bile 
izplačane nobene državne 
subvencije, smo izvedeli.

MH

Sicer pa so delegati opozo
rili, da je vedno več ljudi brez 
dela, ni pa nikogar, ki bi 
ustvarjal nova delovna mesta 
(v Pomurju je približno 9 tisoč 
iskalcev zaposlitve). Zato je te
meljna naloga sindikata, da si 
prizadeva za temeljito uresni
čevanje pravic delavcev iz ko
lektivne pogodbe. Hkrati je 
pomembno, da so zagotovljene 
pravice iz zakona o delovnih 
razmerjih in pravna varnost pri 
kršenju omenjenih pravic. 
V svobodnih sindikatih si bodo 
prizadevali za uvajanje in ures
ničevanje soupravljanja name
sto samoupravljanja, nič manj
šega pomena pa ni pogajalska 
vloga teh sindikatov med delo
dajalci in delojemalci.

Če bo namreč sindikat kot 
predstavnik delavstva vsaj mi
nimalno uresničil omenjene te
meljne naloge, bodo imeli tudi 
delavci vsaj zagotovljeno soci
alno varnost, varnost delovnih 
mest in pravice iz delovnih raz
merij. Zato bodo v prihodnjem 
obdobju namenili osrednjo po
zornost industrijskemu in teh
nološkemu razvoju, problema
tiki plač, pokojninskemu in 
zdravstvenemu zavarovanju,

V Moravskih Toplicah okrogla miza o lastninjenju zdraviliškega 
turizma v Sloveniji

Prepočasno lastninjenje

razdelitev premoženja po načelu 
20-40-40 tukaj ne pride v poštev, 
saj sami zaposleni ne zberejo do
volj certifikatov. Ostane jim le 
javna prodaja ali iskanje strate
škega investitorja, v skrajnem pri
meru tudi prenos dela premoženja 
na Sklad za razvoj. V zdraviliščih je 
bilo veliko dokapitalizacij, ki pa po 
Simoničevih besedah pravno niso 
bile izvedene tako, kot bi morale 
biti, zato bo potrebno ugotoviti, če 
so to delnice ali obveznosti.

Najbolj pričakovan je bil prihod 
Toneta Ropa z Ministrstva za eko
nomske odnose in razvoj (ne le 
zaradi enourne zamude), saj so od
govorni ene najbolj donosnih turi
stičnih dejavnosti v Sloveniji izve
deli marsikaj novega. G. Rop je 
uvodoma povedal, da zdravilišča 
kar zelo zamujajo s privatizacijo, 
saj je programe oddalo le 20 od
stotkov zdravilišč s 25 odstotki za
poslenih in 10 odstotki kapitala 
(ter 25 odstotki celotnega pri
hodka). Čeprav je dinamika na 
agenciji zadnje tedne velika in je 60 
odstotkov družbenega kapitala do
slej že vključenega v programe, pa 
kar 80 odstotkov zdravilišč še ni 
oddalo svojih programov. Marsikje 
je časovni odlog zaradi dolgotraj
nih revizijskih ali denacionalizacij
skih postopkov, veliko pa jih je 
čakalo na prve primere lastninjenja 
z javno prodajo (nekaj jih je že 
bilo), saj se bo večina zdravilišč 
morala lastniniti na ta način. Sicer 
pa so najpogostejše zavore, da po
djetja ne oddajo svojih programov, 
naslednje: predolgo čakanje na so
glasje agencije, prezapletena zako
nodaja, pomanjkljive informacije, 
negotovost v zvezi z lastninjenjem.

Zanimiv je podatek, da sloven
ska podjetja ne želijo sprejeti tujca 
kot večinskega lastnika (le v 2,3 
odstotka primerih), za 31 odstot
kov je bolj zanimiva dokapitaliza
cija, večina pa si želi ugodnih poso
jil. Vendar je obrestna mera še 
vedno skrajno neugodna in pravi 
trg kapitala še vedno ne obstaja. 
Da bi zaščitili podjetja pred razpro
dajami ter da bi ustvarili večja pre
moženja, pripravlja vlada nekaj 
novih zakonov in predpisov. Eden 
prvih in nujnih je zakon o prevze
manju podjetij, ki bo določal, 
kakšni so pogoji pri nakupu javno

V imenu 30 tisoč članov 
svobodnih sindikatov iz Po- 
murja se je 2. kongresa 
ZSSS udeležilo 13 delega
tov. To so bili: Jože Turki 
in Erika Vogrinčič - Barba
rič (Mura), Ivan SapaČ 
(Mesna industrija Po
murka), Danilo Vedlin 
(Gales Radenci), Stane 
Konrad in Milan Vajs (Ra
denska), Marjeta Benko, 
Jože Ružič in Stanko Etja- 
vec (Potrošnik), Jure Alač 
(Pomgrad), Jože Sapač 
(KG Rakičan), Vinko Kle
menčič (Tehnostroj) in An
drej Novak (AR Cont). Kot 
gostje pa so sodelovali: Ja
nez Kovač, Zdenka Bobo
vec in Danilo Šipoš.

zaposlovanju itd. Na 2. kon
gresu Zveze svobodnih sindi
katov Slovenije so opravili tudi 
volitve. Za predsednika je bil 
ponovno izvoljen Dušan Semo
lič, za generalnega sekretarja 
pa Rajko Lesjak. Hkrati so iz
volili tudi sedem članov nad
zornega odbora.

MILAN JERŠE

ponujenih delnic (prevzeti vse po
nujene, prav tako menedžment). 
Tako bo Slovenija prva posociali- 
stična država, ki bo sprejela takšen 
zakon pred začetkom javnih prodaj 
na direktivo ES, da bi se izognili 
anarhiji, kakršna vlada v sosednjih 
državah.

Vlada želi tudi preprečiti nadalj
nji poceni notranji odkup in odliv 
kapitala iz podjetij (kupila se bodo 
za 8 odstotkov vrednosti, od pro
daje bodo zbrali le vrednost v višini 
0,5 odstotka vseh bruto investicij 
v Sloveniji ter rezerviranih sredstev 
v višini 1,5 do 2 odstotka bruto 
investicij), zato naj bi v prihodnje 
spodbujali notranji odkup iz do
bička in ne več iz plač. Tako bodo 
dobrim podjetjem ponudili v pod
pis pogodbe s Skladom za razvoj, 
da obdržijo dobiček v podjetju vsaj 
pet let, v zameno bi odpadel davek 
na dobiček, vendar bi bili omejeni 
pri zviševanju plač. Prav tako naj 
bi destimulirali promet z delnicami 
(predvsem drugo prodajo), vendar 
tako, da ne bi povsem preprečili 
prometa, ampak le onemogočili 
špekulacije, pri nakupu novih del
nic za dokapitalizacijo podjetja pa 
ne bo nobenih obdavčitev.

Slovenska zdravilišča so vsaka 
zase posebnost, zato bo tudi nji
hovo lastninjenje potekalo ra
zlično. Na primer Terme Lendava 
imajo že znane lastnike, Zdravi
lišče Radenci se lastnini kot hčerin
sko podjetje v okviru družbe Ra
denska Tri srca, Moravske Toplice 
so še do danes čakale s progra
mom, Atomske toplice so last Slo
venskih železnic (ki pa se lastninijo 
po posebnem zakonu), Laško je 
občinska last, Rogaška Slatina pa 
bo prav tako večinoma državna 
last. Prav gotovo sc bo splačalo 
kupiti delnice zdravilišč na javni 
prodaji, je prepričan Simonič, kajti 
dobiček od turističnega priliva bo 
velik. Rop pa je ob koncu pouda
ril, da je cilj vlade, da podjetja 
začnejo z dolgoročnim razvojem, 
torej da »lastnina« zaživi. Kjer so 
problemi res veliki in nerešljivi 
v normalnih okvirih, bodo zadeve 
»centralizirali« in bo sklad izbral 
najugodnejšo možnost, vsekakor 
pa bodo tudi v zdraviliščih v dveh 
letih že znani lastniki.

BERNARDA B. PEČEK

Niste sami. 
Vestnik je 

z vami!

Tudi Ljutomerčani imajo svoje bogove

Predsednik Bratuša 
zlorabljal zakon 
o javnih funkcionaijih

Tudi v primeru ljutomerskih oblastnikov ne kaže ponav
ljati stare zgodbe o oblasti kot hitro pokvarljivem blagu. Že 
nekajkrat smo v naših zapisih namignili, da tudi ljutmerska 
izvršna oblast krepko krši zakon o javnih funkcionaijih in 
zakon o javni porabi. Toda tega se ni dalo konkretno 
dokazati, kajti informacijski krog je bil zaprt kot jedrski 
reaktor. Toda na zadnjem zasedanju ljutomerske skupščine 
so bile naše domneve potijene.

Predsednik ljutomerskega izvršnega sveta je namreč spretno 
zlorabljal zakon o javnih funkcionarjih in veselo posloval sam 
s seboj, torej najprej kot oblastnik (predsednik izvršnega sveta) in 
drugič kot direktor podjetja ACHTEH, katerega lastnik in direk
tor je bil še 30. junija letošnjega leta. Da je pogodba med izvršnim 
svetom in omenjenim podjetjem zares obstajala oziroma še velja, 
se je potrdilo na zadnji seji skupščine, ko so razpravljale! postavili 
vprašanje, zakaj je delo računalniškega strokovnjaka na občini 
tako nizko ovrednoteno, da zaradi tega ni mogoče zaposliti ustrez
nega strokovnjaka. Hkrati pa je bilo zastavljeno vprašanje, pod 
kakšnimi pogoji je sklenjena pogodba o vzdrževanju računalniške 
opreme z Bratuševim podjetjem ACHTEH. Bratuša tega, da 
pogodba zares obstaja, ni zanikal in je povedal, da je bila pogodba 
sklenjena pred njegovim nastopom funkcije nekje v davnem letu 
1991, ko še ni bil funkcionar. S tem daje takrat sklenil pogodbo, ni 
nič motečega, toda z nastopom funkcije bi po zakonu o javnih 
funkcionarjih moral pogodbo prekiniti, ne pa da je naprej veselo 
posloval sam s sabo. Nesporno dejstvo ob tem je tudi, da pri 
omenjeni pogodbi ni šlo samo za golo vzdrževanje računalniške 
opreme, ampak tudi za dobavo nove opreme. Nekateri zlobneži na 
račun Bratuševe radodarnosti do podjetja ACHTEH celo »natol
cujejo«, da je občina vsaj zaenkrat predimenzionirana z računalni
ško opremo in da je bo občina morala celo nekaj prodati, da ne bo 
ležala neizkoriščena. Toda to je verjetno zares »natolcevanje«, saj 
v tako širokogrudnost gospoda Bratuše zares ne kaže verjeti. 
Očitno pa je, da kljub nabavam računalniške opreme ljutomerska 
občina ni objavila nobenega javnega razpisa o nakupu računalni
ške opreme, čeprav smo skorajda z lupo iskali kak podoben razpis 
v Uradnih listih zadnji dveh let.

Naj bo kakor hoče, sedaj se ozrimo na Bratušo kot podjetnika, 
torej solastnika in direktorja ACHTEHA, ki se je tudi na tem 
področju izkazal kot velik poslovnež, saj lahko njegovo podjetje 
postavimo za vzor, kako se je treba iti podjetništvo. Omenjeno 
podjetje je imelo v lanskem letu 6 milijonov realizacije in dobrega 
tri četrt milijona dobička. V prvi polovici letošnjega leta je bilo še 
uspešnejše, saj je že v prvi polovici ustvarilo za osem milijonov 
tolarjev prometa. Ne vemo sicer, koliko so k temu prispevali 
najvišji državni funkcionarji s kmetijskega ministrstva, s katerimi 
je direktor ACHTEHA in predsednik Izvršnega sveta Ludvik 
Bratuša odpotoval v času lanskoletnega kmečkega štrajka v Izrael, 
kjer naj bi sklenil pogodbo o zastopanju in prodaji izraelskih 
namakalnih sistemov in do katerih je tudi izvršni svet ne eni od 
svojih sej sprejel stališče kot o najboljših in najprimernejših nama
kalnih sistemih, za katere naj bi se odločali kmetje. Nekaj podob
nega se je zgodilo tudi s sprejetim stališčem do družbe za upravlja
nje investicijskih skladov, ki pa je kljub sprejetemu političnemu 
stališču neslavno končala.

Trditve, da v tem trenutku gospod Bratuša ni več direktor 
ACHTEHA, sicer nismo mogli preveriti, dejstvo pa je, da je 30. 
junija letošnjega leta to še bil. V tem času je namreč še postal 
direktor ljutomeskega Mlekoprometa in bilo bi nekoliko čudno, če 
bi bil dvojni direktor in predsednik izvršnega sveta hkrati. In če bi 
to bil, bi kršil menedžersko kolektivno pogodbo.

J. VOTEK

Kako gospodarijo v Komunalno- 
stanovanjskem podjetju Ljutomer 

Ugodno brez čejev
Čeprav analize 9-mesečnega poslovanja niso več nujne kot 

v minulem socialističnem sistemu, se je občinska vlada v Ljuto
meru odločila, da dobi na vpogled prikaz finančnega rezultata za 
to obdobje in napoved poslovanja do konca leta. Gre namreč za 
javno podjetje, ki je dolžno polagati svoje račune pred širšo 
skupnostjo. Vsaj zaenkrat je še tako.

Ko so torej v omenjenem podjetju sešteli vse prihodke v prvih 
devetih mesecih letos, je znašal seštevek 102,6 milijona tolarjev. 
Največ so zaslužili s prodajo storitev, in to nekaj čez 88 milijonov 
tolarjev. Skupen znesek odhodokov pa znaša 92,5 milijona tolar
jev. Največje postavke so plače in skupna poraba (28,8 milijona 
SIT), stroški za reprodukcijski material (15,2 milijona SIT), stro
ški za energijo (6,5 milojona SIT) itd. Kljub raznim težavam in 
problemom so gospodarili uspešno, saj so imeli ob koncu septem
bra za nekaj čez 10 milijonov tolarjev pozitivne razlike med 
prihodki in odhodki. Drugače pa bi bilo, če bi obračunali amorti
zacijo od osnovnih sredstev (infrastrukturni objekti in drugo), ki 
so po zakonu o lastninskem preoblikovanju prenesena v last SO 
Ljutomer. Lani je znašala amortizacija za ta sredstva 6,6 milijona 
tolarjev.

Nekoliko podrobnejši pregled poslovanja kaže, da je bil dose
žen pozitvni finančni rezulat v enotah Vodovod (7,7 milijona SIT) 
in Kanalščina (958 tisoč SIT), v enoti Odpadki pa so imeli izgubo 
v višini 4,1 milijona tolarjev.

Iz primerjalne analize devetmesečnih rezultatov v preteklih 
letih je mogoče sklepati; da je rezulat tudi ob koncu leta po navadi 
podoben. In to pričakujejo tudi letos. Žal pa jim ni uspelo 
vknjižiti zapadlih terjatev (skupaj okrog 700.000 tolarjev) do 
nekaterih etažnih lastnikov stanovanj še iz leta 1992, saj sodišče 
doslej še ni sklicalo obravnav oziroma izterjalo dolgov.

Kakšna posebna skrb, kaj bo pokazal zaključni račun javnega 
Komunalno- stanovanjskega podjetja Ljutomer, torej ni po
trebna. Vendar pa bi bilo precej drugače, če bi v podjetju vlagali 
več za nakup nujne opreme, če bi se lotili gradnje centralnega 
odlagališča odpadkov, če... JOŽE GRAJ
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Terensko delo geografov na Korziki, Sardiniji 
in Siciliji

Da bo pouk zanimivejši
Pred nedavnim se je skupina 80 učiteljev geografije iz 

severovzhodne Slovenije udeležila terenskega dela po Sre
dozemlju. Med njimi nas je bilo tudi 7 iz Pomurja.

Najprej smo si ogledali kulturnozgodovinske znamenito
sti mesta Piša, nato smo se napotili v Livorno, od tam pa 
nadaljevali pot s trajektom na Korziko. Naš prvi cilj je bilo 
mesto Ajaccia, ki na vsakem koraku opozarja, da se je 
v njem rodil nekdanji francoski voditelj Napoleon Bona- 
parte. Na Korziki smo si ogledali tudi mesti Filitossi in 
Proprianu ter prazgodovinsko najdišče, kjer je ohranjenih 
okrog 20 kamnitih skulptur iz obodbja približno 2.000 let 
pred našim štetjem. S Korzike nas je vodila pot na Sardi
nijo. Tam smo se med vožnjo z avtobusom ustavili ob 
jezeru Lago Omodero, kjer smo opravili terenske vaje in 
našli številne vulkanske kamnine. Se prej smo bili v mestu 
Olbia, nazadnje pa v največjem mestu na tem otoku Cagli
ariju. Potem smo se odpravili na Sicilijo, kjer smo si prav 
tako ogledali več mest, nestrpno pa smo pričakovali vzpon 
na hrib, kjer še vedno deluje vulkan Etna. Tam si je vzel 
vsak vzorec vulkanske kamnine in naredil nekaj hitrih 
posnetkov, nato pa nas je že priganjala tema. Z vulkan
skimi raziskavami smo nadaljevali na otokih Vulcano in 
Lipari. Tam smo bili zelo presenečeni nad majhnini gejziri, 
v katerih voda presega temeperaturo 77 stopinj Celzija. 
V zraku in vodi je bilo žveplo, vendar nas to ni oviralo, da 
se ne bi v začetku novembra okopali v prijetno toplem 
morju.

Po štirih dneh spoznavanja Sicilije smo se podali na 
Apeninski polotok, kjer smo si v bližini Neaplja ogledali 
antične Pompeje. Bili smo tudi v Rimu, kjer smo lahko 
občudovali Fontano di trevi in španske stopnice pa tudi 
Vatikan.

Ekskurzija je vključevala učne ure, ki smo jih pripravili 
že doma. Spotoma smo si ustvarjali zbirko kamnin, zavzeto 
smo fotografirali, opazovali... Vse to nam bo v veliko 
pomoč pfi pouku geografije.

TOMAŽ LOPERT, 
prof, geogr., OŠ G. Radgona

Razmišljanje dr. Bernarda Stritiha

Družina potrebuje naloge
Družina je obremenjena z vso težo vsakdanjega življenja in 

preživetja, njeni družinski člani razpeti med pričakovanji in 
uspehi na delovnem mestu ter nalogami družinskega življenja. 
Zato, kako protislovno in nesprejemljivo lahko zveni razmišljanje 
dr. Bernarda Stritiha, psihologa in predavatelja na visoki šoli za 
socialne delavce: družine ne smemo razbremenjevati, ampak jo 
angažirati. Družina potrebuje naloge, sprva lahke, potem pa 
čedalje težje. Njegovo trditev seveda moramo postaviti v širši 
krog razmišljanja ter poznavanja razmer, ki bi jih lahko zaobjeli 
s stavkom: sodelovanje med ljudmi, družinami tako hitro zamira, 
da me je strah. Tega sicer ni izrekel kdo od nas, ampak človek, ki 
se ukvaija s socialnim delom na Dunaju, vendar je v tem mogoče 
videti tudi naše družine, nas same. Del negativnih zaslug nosita 
tudi sociala in zdravstvo, je rekel dr. Bernard Stritih, kajti prej kot 
pomoč med ljudmi, znotraj družne, je pri roki socialna inštituci- 
onalizirana pomoč, domovi za ostarele, zavodi, bolnišnice. Zato 
je smer socialnega dela za jutri, organizirati ljudi za pomoč.

ditve, je predaval dr. Bernard 
Stritih.

Kombi lendavskemu društvu za pomoč 
duševno prizadetim

Srečen si, ko srečo deliš
Srečen si takrat, ko srečo deliš z nekom, sporočajo z Društva za 

pomoč duševno prizadetim lendavske občine. In tisto petkovo 
popoldne, ko se je po Sloveniji razlegal Klic dobrote, so želeli 
svojo veliko srečo deliti še z nekom. Tako velika je bila zanje, da 
je sami skorajda niso mogli zaobjeti, kot da je v svojem polnem 
siju lahko zažarela šele takrat, ko so bili tudi drugi srečni ob njih, 
se z njimi veselili pa tudi zaplesali in zapeli. Društvo za pomoč 
duševno prizadetim je dobilo kombi, ki so jim ga pripeljali 
z Zveze društev za pomoč duševno prizadetim Slovenije.

»Naše društvo ima nalogo, da tudi za starejše člane organizira 
srečanje. Takrat so nam z vozili vedno pomagala podjetja in 
zasebniki, odslej pa jih bomo lahko pripeljali sami. Zveza je imela 
veliko posluha za to našo željo, še posebno predsednik Tomaž 
Jereb,« je o tem, zakaj je njihovim članom in društvu vozilo sploh 
potrebno, govorila predsednica društva Slava Donko, srečna, da 
so vozilo dobili, in hvaležna vsem pokroviteljem in organizator
jem sprejema in blagoslovitve vozila v Črenšovcih. Da ne bi 
v zapisanih vrsticah pozabili na vse dobre ljudi, ki so jim in še 
bodo pomagali, je še dodala.

Bilo je lepo. Da bi bilo še večkrat tako, za te otroke in mlade, 
ki vstopajo z vsakim dnem odraščanja iz svojega sveta v drug svet, 
ki je zanje mnogokrat tuj in boleč, ki je svet naglice, uspešnosti in 
nenehnega potrjevanja.

»Imamo priložnost, da na lastni koži spoznamo, kako neusmi
ljeno deluje trg dela, kar se kaže v naraščanju števila nezaposle

Svet ekonomije, uspeha in 
konkurence, življenja za službo 
je negotov in v tej tekmi smo se 
torej znašli. Kaj storiti? Naj
prej se moramo tega sploh za
vedati in začeti z organizira
njem družinskega življenja na 
novih načelih. Nekoč je bilo 
samoumevno živeti družinsko 
življenje in sveti so bili tudi 
običaji. Skupna jed je bila ri
tual in ne samo potreba. Danes 
to ni več samoumevno in o tem 
se je potrebno dogovarjati, 
kam gremo ali koga povabimo 
v goste. Toda Slovenci smo pri 
tem zelo netaktni, smo ljudje 
dobrih namenov, ne vemo pa 
se pogovarjati, trdi dr. Bernard 
Stritih. Življenje postaja rev
nejše in družinske mreže doživ
ljajo vrzeli. Širša družina se še 
vedno samodejno aktivira za 
pomoč na primer ob bolezni, 
nesreči. Toda večkrat je zaradi 
nesklenjene mreže družinskih 
vezi tu vrzel, ko družina soču
stvuje, ne more pa se samoor
ganizirati. Mrežni odnosi 
v družini so torej pomembni. 
Blažijo tudi strah pred odgo
vornostjo v družini, na primer 
pred odgovornostjo staršev
stva. Nekoč so bili ti odnosi 
samodejni, danes pa jih mo-

ramo skrbno obnavljati. Dru
žina sodobnega časa torej po
trebuje nov temelj možne ure

Sodobni človek je izpostav
ljen sodobnemu življenju, 
hkrati pa sam postaja vedno 
bolj neobčutljiv. Ljudje pa za 
življenje potrebujemo drug 
drugega. Hitenje v napredek 
nas vodi v to, da pozabljamo 
tla, iz katerih smo zrasli, in 
vrednote, ki so oblikovale dru
žine, je razmišljal dr. Stritih. 
V oporo razmišljanju je nave
del tudi zgled raziskanega me
sta v Ameriki, ki je bilo svoj 
čas kot otok med drugimi mesti 
zaradi ugodne zdravstvene sta
tistike. Ugotovili so, da so lju
dje živeli po tradicinalnih nava
dah in ritualih družinskega živ-

Ijenja. V mestu sta vladala10' 
plo družinsko razpoloženj6 ® 
sopomoč med ljudmi. Ni M 
ne zelo bogatih in ne zelo Je' 
nih. Naenkrat pa se je r 
povsem spremenila in nie5^. 
postalo znano po neugo® 
zdravstveni sliki. Raziskoval 
so ugotovili, da se je generacij 
menjala, da so starši, ki80® 
jili in vzdrževali družinsko J* 
položenje, stopili v o™,’ 
otroci pa so uveljavljali lih® 
nejše pristope. Pomoči so® 
čanov več ni bilo. Prej SF 
njena mreža družinskih v6 ’ 
ko je vsak spadal v neki dn®.. 
ski krog, je razpadla, oN < 
niso bili več rituali, pač Pa 
živeli v hitrem tempu.

Na seji gomjeradgonske vlade o ureditvenih načrtih in pomoči 
socialno ogroženim

Mestni arhitekt
Četrkova seja Izvršnega sveta 

SO Gornja Radgona (l.decem- 
bra 1994) je potekala nekako 
v dveh delih: sklopu zastrašujo
čih so sledili razveseljujoči po
datki. Žalostno je namreč, da se 
število socialno ogroženih družin 
v občini iz leta v leto zvišuje, saj 
so po podatkih Rdečega križa le
tos pomagali s hrano in drugim 
228 družinam, skupna vrednost 
hrane, ki so jo razdelili letos, pa 
znaša kar 4 milijone tolarjev.

Tokratne seje vlade so se ude
ležili tudi Stane Mauko (Center 
za socialno delo), Andrej Fišin- 
ger (območna organizacija Rde
čega križa) in Davorka Makovec 
(patronažna služba). V gornje- 
radgonski občini je velik odsto-

tek občanov ostal brez zaposli
tve, 650 družin prejema socialno
varstvene dodatke, 700 oseb pre
jema pomoč, kljub temu pa jih 
morajo na »centru« še veliko na
potiti na Rdeči križ - tu so zapo
slili letos prek javnih del admini
strativno delavko, potrebovali pa 
bi še enega človeka. Predsednik 
vlade jim je obljubil pomoč, ven
dar bi v prihodnje morali nekate
rim pomagati tudi pri plačevanju 
elektrike in kurjave (mnogi mo
rajo skoraj celotno denarno po
moč predati za stroške). Še 
vedno se ne ve, kako daleč bo 
segal sedanji Rdeči križ v prihod
nje, ko bodo tri občine. Ena od 
večjih skrbi socialnih delavcev so 
starejši ljudje, saj je Gornja Rad-

Opravljeno delo v javnem zdravstvu

Delo, ki bo ali ne bo plačano
To, koliko »smejo« delati v zdravstvenih zavodih, je načrto

vano ali zapisano v pogodbah, sklenjenih med izvajalci in zdrav
stveno zavarovalnico. Po tem se opravljeno delo tudi plača. Če 
v zdravstvenih zavodih naredijo manj, kot so podpisali v pogodbi, 
morajo to, da bodo dobili tudi manj plačila, pripisati sami sebi, 
tako tudi tisti, ki naredijo več od načrtovanega. Kajti tudi tisto, 
kar naredijo več, jim zavarovalnica, če se seveda ob koncu ne 
uspejo pogoditi drugače, ne plača. Kako so delali v zdravstvenih 
zavodih, bodo zaslužili toliko, kot so podpisali v pogodbi, ali bodo 
imeli zaradi več dela zgubo?

nih, še posebno nekaterih iskalcev zaposlitve. Ko vprašate delo
dajalca, če bo zaposlil invalida, ga predvsem zanima, koliko lahko 
iz tega iztrži.

In kako preseči ta zaplet in zaobrniti tok?« se je v svojem 
razmišljanju vprašala Angela Ščap, ravnateljica lendavske šole 
s prilagojenim programom. Da se bodo uveljavile vrednote in 
mišljenja, ki cenijo vsakega posameznika, solidarnost, vzajem
nost, pomoč, dobrodelnost, je dodala.

»Oni ne prosijo po moči, bogastvu ali pomembnosti. Kličejo pa 
po nežnosti, razumevanju in prijateljstvu. Zato smo mi vsi pokli
cani, ki še ne čutimo, ali da še nismo v povezavi s šibkimi, 
drugačnimi, da vstopimo z njimi v korak življenja, kjer bomo 
z roko v roki začutili bogastvo. Ne gre le za to, da zanje nekaj 
storimo ampak da smo njihovi prijatelji, da preprosto z njimi 
živimo, «je govoril Ivan Kranjc, kaplan črenšovske župnije, ki je 
razmišljal tudi v imenu tamkajšnje Karitas. Tudi to je povedal: 
»Najlepši karitas je karitas brez organizacije, je življenje tistih, ki 
nesebično vsak dan namenjajo svoje življenje, svojo dobroto in 
ljubezen drugačnim, takšnim, ki se velikokrat ne morejo tako 
vključiti v družbo, v svet človeštva kakor mi, ki nam je bilo 
darovano po meri misli in čutenja uspešnosti.«

MAJDA HORVAT

»V zdravstvenih domovih 
imamo štiri sklope dejavnosti, 
v katerih se spremlja fizični ob
seg storitev. Prvi je splošna 
medicina, kjer se obseg stori
tev izraža v količnikih, v drugih 
dejavnostih pa se spremlja po 
točkah po tako imenovani ze
leni knjigi, v reševalni službi pa 
se spremljajo prevoženi kilo
metri. Za vse te sklope dejav
nosti imamo potem tudi ceno. 
Imamo ceno količnika, posebej 
ceno točke v preostalih dejav
nostih, ceno v zobozdravstvu 
in svojo ceno za prevoženi kilo
meter v reševalni službi,« je 
o načinu vrednotenja in točko
vanja storitev v zdravstvu go
voril direktor Pomurskega 
zdravstvenega zavoda Štefan 
Vučak. Imel je zbrane tudi po
datke o opravljenem delu v po
murskih zdravstvenih zavodih 
za deset mesecev v primerjavi 
z načrtovanim in zapisanim 
v pogodbah.

Soboški zdravstveni dom bo 
v prvem sklopu dejavnosti, ka
mor spadajo vse splošne ambu
lante in ambulante medicine 
dela, načrtovano do konca leta 
najverjetneje dosegel, medtem 
ko bodo v dispanzerskih dejav
nostih naredili nekoliko več,

vilo le 69,5 odstotka načrtova
nega, torej ob koncu leta ne 
bodo dosegli načrtovanega.

V zdravstvenem domu 
v Lendavi so v prvem sklopu 
dosegli 90,7 odstotka načrtova
nega, torej bodo letni načrt 
presegli, v drugih dejavnostih 
pa so že v desetih mesecih na
redili toliko, kot so načrtovali 
za vse leto, oziroma to v reše
valni službi celo presegli.

Tudi v gornjeradgonskem 
zdravstvenem domu so v pr
vem sklopu dejavnosti naredili 
več, kot so načrtovali za vse 
leto, zato bo preseganje po na
povedih 20-odstotno. Tudi 
v drugih dejavnosti bo presega
nje 15- odstotno v zobozdrav
stvu, do desetodstotno pa v di
spanzerskih dejavnostih in pri 
reševalnih prevozih.

V ljutomerskem zdravstve
nem domu bodo dosegli načr
tovano v splošnih ambulantah 
in dispanzerjih, podobno kot 
v zdravstvenem domu v Murski 
Soboti pa ne izpolnjujejo priča
kovanj v zobozdravstvu. V de
setih mesecih so opravili le 
70,6 odstotka načrtovanega,

kot so načrtovali, 
bodo imeli tudi 
službi.

Zobozdravstvo

Presežek pa 
v reševalni

pa je opra-

zato je 
dosegli 
točk.

Tudi

malo verjetno, da bi 
načrtovano število

n bolnišnici delijo de-
javnosti v štiri skupine, in sicer 
bolniško oskrbne dneve, ki jih 
merijo s številom dni, potem so

posebno drage storitve, mer
jene v točkah, opravljajo pa se 
v intenzivnih terapijah, delo 
v specialističnih ambulantah, 
ki je prav tako točkovano, na 
oddelku za dialize pa se šteje 
število opravljenih dializ.

Bolniško oskrbnih dni bo 
več od načrtovanih za okoli 
8 odstotkov, posebno dragih 
storitev so že v desetih mesecih 
naredili za 70 odstotkov več, 
kot so načrtovali z letnim pro
gramom, kar pomeni, da je ve
liko pacientov s težkimi obole
nji in so jih zdravili na oddelkih 
za intenzivo terapijo. Speciali
stične ambulante bodo nare
dile nekaj več, kot so načrto
vali, prav tako bo opravljenih 
tudi nekaj več dializ.

In kakšen vpliv bo imelo to 
doseganje, nedoseganje ter 
preseganje načrtovanega na 
poslovanje zdravstvenih zavo
dov ob koncu leta?

»V zdravstvenem domu 
v Murski Soboti in Ljutomeru 
bo nekoliko manj prihodka za
radi nedoseganja načrtova
nega, pri ostalih dveh pa je ve
liko vprašanje, ali bo presega
nje zavarovalnica plačala. 
Lahko se zgodi, da bomo do
bili plačano samo tisto, kar je 
bilo načrtovano. Opravljeno 
delo in porabljeni materialni bi 
bil potem v breme zavodov, 
kar lahko pomeni njihov slabši 
poslovni rezultat,« je rekel Šte
fan Vučak.

Pričakovanja, da bo zdrav
stvena zavarovalnica plačala 
storitve, ki so jih v zdravstve
nih zavodih opravili več, kot so 
določili v pogodbi, so manjša, 
bolj ko Zavod za zdravstveno 
zavarovanje posluje z izgubo.

MH

gona edina občina v 
nima lastnega doma z 
občane, so pa sofinancirat 
njo v Rakičanu m LuK ^jeS6' 
z večjimi težavami se S . ^o- 
dem patronažnih seste ■ 
rajo skrbeti za najbolj 1 
od 22 tisoč občanov. vis« 
obiskujejo v glavnem 1 • 
sami ali ne morejo skru^jiji 
Ker imajo le štiri avtom° ila * 
bo vlada v prihodnje 
enega (tudi socialnim jijU4 
Patronažna sestra je op 
velik problem pri iskapJ - oHe' 
naj bi skrbeli za staretnOie3° 
mogle ljudi - Pr0St0^°anM 
pa hočejo koga »fm . 
zati«, nočejo sodelovati.p 
vsi odrasli otroci posk 
svoje starše, ki so osta 
jim kar zelo olajšali de Lrf

V nadaljevanju so se 
s prostorskimi, urbanis 
arhitekturnimi zadevam, .po
šlem na oddelku za oko J 
štor so bili najbolj ves 
nega in potrjenega 
o spremembah m do?0]gor^ 
prostorskih sestavin o8<J 
nega in srednjeročneg P tu j9r 
čine Gornja Radgona v tVo ! 
(potrdili so ga mm 
okolje inProsto£ 
nistrstvo m republiška v jU 
pomeni, da imajo zelen 
vseh ravneh za 
nega odlagališča odP^hodi’0A 
gozdnih površin jugoza 
naselja Grabonoš ob 
potoku, ki omogoča 
zalednih voda. Ne eZ5<> 
v izsledke stroke, toda j« 
lovanja krajanov ne m g te' 
bodo morali premis 11 j 
kakšne koristi bodo 
kajšnji prebivalci od ti . 
munalno urejene dePonsQde!a_.

V nadaljevanju so baI)i2e
soboškega Zavoda za Uit*
predstavili predloga 1
nega načrta za Gornj 5p(
Trate (širitev blokovski, 
vanjske soseske Pro"bilod° 
za naselje Apače, ki je n0 K 
grajeno povsem nema 
radi gradnje nove int’ 
je priložnost, da se na kti tudi za lepšo uredbi J 
v prihodnje). Preds opA 
BIS-a iz Maribora pa s° J 
vili predlog ureditvenemu 
za Radence Ob progi^^t« 
močje med cesto za ,h 
železniško progo m «0 v j 
potokom. Vsi načrt bM,s 
dneh že razgrnjeni na . jjb 
mestih, da si jih o 
ogledajo. . a s® y

Gornjeradgončam P jfl e 
zadovoljni tudi s P°te Mih5 « 
sledki arhitekturno-m 
delavnice, ki jo je v°dd 
Aleksander Sašo Ostan^P 
njihove rezulate 
bodo v prihodnje poj* 
števati pri načrtovanju-. 
ne bi prihajalo do vel Li, 
vilnosti pri mestni gru 
Aleksandru Saši Osta (i- 
delo mestnega arhitea 0 * ^i- 
z izbrano strokovno 3 « 
hodnje skrbel za e-^estn0.^ 
tektumo in nasploh m l |>S 
dobo Gornje Radgone 
identiteto. o
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kmetijska panorama

Samo obljube niso dovolj
, Za nami so še ene volitve, obljube, ki so jih v svojih predvolil- 

nastopih dajali kandidati za župane in najrazličnejše politične 
franke, so še vedno žive, vendar praksa iz preteklosti kaže, da 
n8nje kaj hitro pozabimo. Kmečko prebivalstvo predstavlja v Po- 
®upu dokaj močno volilno telo, zato ne preseneča, če so kandi- 

svoje karte stavljali tudi na te volivce. Že ob državnozborskih 
'olitvah je bilo kmetijstvo ena od prednostnih nalog, za katero so 
Se \ sv°jih obljubah opredeljevali bodoči poslanci, vendar praksa 
nlaj daje povsem drugačno sliko. Kmetijstvo v naši ekonomski 
Politiki še vedno ni dobilo mesta, ki bi mu moralo pripasti. 
Prejeta je sicer strategija razvoja slovenskega kmetijstva, z neka- 
et>ini izvedbeni akti pa se je predolgo odlašalo in v tem času je 
Kmetijstvo utrpelo precejšnjo škodo. Posledice, ki jih je v živino- 
teJi pustila neustrezna politika do kmetijstva, so marsikje kata- 
'irofalne in zdaj je že jasno, da je razmere mnogo težje zdraviti 
*°t ohranjati.

.Na kmetijstvo so med dru
žim stavljali tudi kandidati za 
mpane v novih občinah in eni 

kar tekmovali v obljublja- 
plu' Tako kot smo včasih za 
^murje govorili, da je žitnica 
Slovenije, so zdaj kandidati za 
‘uPane zatrjevali, da je lahko 
''oliko več. V novi soboški ob- 
®i smo celo slišali, da bi pri
stno okolje lahko postalo 
'T ki bi meščane Sobote oskr-

boval z vsem potrebnim in ze
lenjave v mesto ne bi bilo po
trebno voziti z drugih območij. 
Temu bi lahko v celoti pritrdili, 
zraven pa še dodali, da bi Po
murje lahko postalo vrt za Slo
venijo. Vse možnosti za to 
imamo, vendar so zgolj obljube 
premalo. Vanje skorajda nihče 
več ne veijame, saj je bilo do
slej uresničeno premalo ob
ljubljenega.

Miklavževa trgatev
. y Podjetju Radgonske gorice so se pred tremi leti odlo- 

da bodo del grozdja obrali na miklavževo. Lani trgatve 
1 bilo, ker so jim jo zagodli ptiči, ki so pozobali vse 

^°zdje. Letos so zato poskrbeli za zaščitno mrežo, tako da 
»zen nekoliko slabšega vremena ob trgatvi ni bilo večjih 
i^v. Grozdje, iz katerega naj bi dobili kakšnih 500 litrov 
"••klavževega vina, je zraslo na 60 arih vinograda v bližini 

anževega Vrha. se
Foto: N. Juhnov

Če so se ali pa se še bodo 
ljudje za nove župane odločali 
na osnovi njihovih obljub, je 
seveda vprašanje, moralna ob
veznost novih županov pa bi 
morala biti, da bi obljubljeno 
tudi izpolnili. Čeprav se je za 
isto mesto potegovalo več kan
didatov, županov stolček pa je 
rezerviran le za enega, so si 
volivci verjetno dobro zapom
nili obljube izvoljenega in teh 
zdaj ne bi smel požreti. Po
murje ima nekatere naravne 
danosti, ki jih druga območja 
nimajo, in te bo potrebno izko
ristiti. Često omenjana tema 
v predvolilnih aktivnostih je 
bila geotermalna energija, ki 
zdaj še zdaleč ni izkoriščena. 
Celotno Pomurje leži na ba
zenu z vročo vodo, ki pa je kaj 
več kot za termalna kopališča 
še nismo izkoristili. Tega, da je 
tovrstna energija med ekolo
ško najbolj čistimi, povrhu pa 
še obnovljiva, ni potrebno po
sebej dokazovati, pri njenem 
izkoriščanju pa je treba pogle
dati le nekoliko po svetu in se 
zgledovati po izkušnjah, ki jih 
imajo drugje.

In če se pri tem spet ome
jimo le na kmetijstvo, bo dr
žala ugotovitev, da bi to ob
močje lahko postalo vrt za Slo
venijo. Kot sem že zapisal, je le 
nekoliko čez domači prag po
trebno stopiti in o tem se bo 
zlahka prepričati. Že pred leti, 
ko sem si v Makedoniji ogledo
val rastlinjake, ki jih ogrevajo 
z geotermalno vodo, se mi je 
postavljalo vprašanje, zakaj 
tega ne počnemo tudi pri nas. 
Makedonci so takrat pripove
dovali, da so njihove izkušnje 
dobre in da v teh rastlinjakih 
vsako leto poberejo dve letini. 
Pri paradižniku, denimo, eno 
poleti in drugo pozimi. Če bi 
tem izkušnjam sledili tudi pri 
nas, nam v zimskih in spomla
danskih mesecih paradižnika 
ne bi bilo potrebno uvažati iz 
Holandije, saj bi Pomurje 
lahko z njim oskrbovalo Slove
nijo. Kmetijskih površin za to 
imamo dovolj, geotermalna 
energija je tako rekoč zastonj, 
njene količine so neomejene, 
le začeti je treba. Pa ne le s pa

radižnikom, pač pa morda še 
s čim. Nasploh je kmetijstvo 
naša še zdaleč neizkoriščena 
prednost, da ne bi začeli pov
sem znova, pa bi kazalo neko
liko pobrskati po spominu in 
pogledati v arhive. Kar nekaj 
razvojnih programov je bilo 
v preteklosti že pripravljenih, 
z njimi so se ukvarjale različne 
ekipe, le malokje pa so prišli 
dlje od tistega, kar so zapisali. 
In tudi tam, kjer so prišli, niso 
vzdržali dolgo. Je pač tako, da 
bi vsi radi veliko zaslužili in čez 
noč obogateli, zato profita niso 
vlagali v tehnologijo in nadalj
nji razvoj. Ko pa je dejavnost 
postala ekonomsko nezani
miva, so jo opustili. Bomo 
s takšno prakso prekinili ali jo 
nadaljevali? Če bi se predvo
lilne obljube uresničile, bi se 
v pomurskem kmetijstvu mar
sikaj spremenilo. Toda preveč
krat smo že bili razoračani in 
bojim se, da bo tudi tokrat 
tako. LUDVIK KOVAČ

OBČINA
MURSKA SOBOTA
IZVRŠNI SVET

številka: 321-630/94’11

Izvršni svet SO Murska So
bota izdaja na podlagi 13. 
člena Zakona o varstvu rast
lin pred boleznimi In škod
ljivci (Ur. list SRS, št. 16/77), 
naslednjo

Zimski čas je primeren 
za ograditev pašnika

Pomuije gospodari na 134.000 ha površin, od katerih je 
okoli 52.000 ha njiv oz. 38% ter 29.000 ha travnih površin 
oz. 22%. Največ travnih površin je na gričevnatih območ
jih, le manjši del pa v ravnini. V ravnini so predvsem 
relativna travinja (do nedavnega absolutna, vendar smo jih 
z hidromelioracijskimi ukrepi izboljšali), ki jih je tudi 
možno spremeniti v njivske površine.

Pridelek na travinju v Pomurju kakor tudi na območju 
Slovenije ne zadovoljuje. Mogoče bi ga bilo povečati z ure
jenim gnojenjem, z uvajanjem pašno-košnega sistema ter 
s setvijo primernejših vrst trav in detelj. Nasploh bi bil 
dosežen velik napredek, če bi nam uspelo povečati izrabo 
travinja. Prav gotovo vseh travnih površin na območju 
Pomurja ni mogoče vključiti v pašno-košni sistem, možno 
pa jih je pokositi takrat, ko je kakovost travne ruše naj
boljša.

Torej imamo v pašništvu še velike rezerve, saj z pašo 
izgubimo najmanj hranilnih snovi in je najcenejša poletna 
krma za živino. Ne bi smelo biti kmetije, ki je usmerjena 
v rejo krav molznic, ki ne bi izkoriščala travnih površin 
s pašo, kjer so za to možnosti.

Zima je najprimernejši čas, da si priskrbimo potreben 
material za ograjo okoli pašnika, če je le-ta postavljena, pa 
jo popravimo in zamenjamo dotrajane elemente. V Po
murju imamo predvsem razvito čredinsko pašo (6 do 9 čre- 
dink) z obročnim dodeljevanjem površin. Tako računamo, 
da 1 GVŽ (500kg krava) v pašni sezoni potrebuje 0,25 ha 
travnih površin (1 a/dan), če pa želimo na travinju pridelati 
še dovolj sena in travne silaže (pašno-košni sistem) pa 
potrebuje 1 GVŽ 0,50ha travnih površin.

Pri urejanju čredinskega pašnika je zelo težko določiti, 
koliko materiala, kosov žice, izolatorjev itd. potrebujemo 
za določeno površino, zato upoštevamo normative, ki so 
normirani glede na konfiguracijo terena.

Preglednica 1: Material, ki ga potrebujemo 
za 100 m ograje
konfiguracija vrsta dvožična ograja
terena materiala kos

Cas za izobraževanje vinogradnikov

odredbo
o razglasitvi poljskih miši (volu
harje) za gospodarsko škod
ljive na območju k.o. Ižakovci, 
Melinci, Beltinci, Bratonci, Do- 
kfežovje. Lipovci. Gančani in 
Lipa.

Na območju k.o. Ižakovci, Me
linci, Beltinci, Bratonci, Dokie- 
žovje, Lipovci. Gančani in Upa 
se za preprečitev nadaljnjega 
širjenja škodljivcev - poljskih 
miši vsem lastnikom kmetijskih 
zemljišč odrejajo naslednji

ukrepk
1. Takojšnje spravilo vseh ne

pospravljenih pridelkov.
2. Takojšnje preoravanje ne

obdelanih njivskih površin 
(nezadelani rastlinski

ravno zemljišče

valovito zemljišče

zelo valovito 
zemljišče

nosilni koli 2
distančniki 8
nosilni izolatorji 16
napenjalni izolatorji 4
natezalniki 2
žične sponke 2
žičniki 32
nosilni koli 6
distančniki 16
nosilni izolatorji 40
napenjalni izolatorji 8
natezalniki 4
žične sponke 4
žičniki 80

nosilni koli 12
distančniki 30
nosilni izolatorji 80
napenjalni izolatorji 12
natezalniki 6
žične sponke 6
žičniki 160

vinogradnikov in kmetijska svetovalna služba so nosilci 
Uv pevanja vinogradnikov. Tako pripravlja društvo vinogradni- \prj| 
W G°ričko« v desetem letu svojega delovanja bogat program ——- 
Pte(j,?Vn.‘b 'n promocijskih aktivnosti v letu 1995. Tega bodo 
ki c' av'h in vinogradniki dobili v pisni obliki na občnem zboru, 
bj,” V nede,j°, H- decembra, ob deveti uri v prostorih hotela

*ej Pri,oznost' Pa si poglejmo ta program od januaija 
a,Ja (predavanja, tečaji, ocenjevanja, prireditve).

11. in 12. 4. od 8.00: Ocenjevanje 
vinskih kleti. Goričko in Lendav
ske gorice. Pisne prijave do 3.

ostanki).
3. Takojšnje 

obnova slal

Suar

io ---------- ■
h ’ 12., 13. od 16.00 do 19.30,

8-°° do 12.00 ure’ 16<’17’ L 
niče .00 do 19.30: Tečaj za stekle- 
izn;.11? vin, 42 ur, skripta, izlet, 
dijj 'velja tudi za gostince, ki to- 
°dvi nevstekleničeno vino). Cena 
K.Sna od števila udeležencev. 
lSTVe do 3. 1. 1995.
'Z vi Ob Problemi in izkušnje 
za । n°gradov leta 1994 in smernice 
27 0 1995. (predavanje)

ob l6-«®: Kletarski večer 
viju50Vn' razgovor o vinu in ob 
Vjn '■ 8 sabo prinesite svoje vzorce 
^hiar

12. 2. ob 9.00: Oskrba vinske trte 
s poudarkom na potrebah trte po 
hranilih, obremenitev trte z rod
nim lesom (predavanje).

15. 2. od 9. do 16.00: VinogTadni- 
ško-vinarski dan. Strokovno po
svetovanje. Program bo objavljen 
pozneje. Prijave sprejemamo do 5. 

2.

Marec

aprila.
23. 4. ob 18.00: Slavnostna podeli
tev nagrad za ocenjene kleti. Dom 
vinogradnikov Ivanovci.

Maj_______________________
21. 5. od 8.00: Spoznajmo goričke 
vinograde, kleti in vina (izlet čla
nov).

Junij____________________

S, 2
Prpd . 9*00: Varstvo vinske trte 
davLboJe^n>mi 

an]e).
in škodljivci (pre-

14. 3. od 9.00: Deseto društveno 
ocenjevanje vin. Kot opazovalci 
lahko poskušajo tudi člani društva. 
Zbiranje vzorcev 13. marca od 8.00 
do 16.00 v hotelu Diana.
16. 3. od 18.00: »Gorička vina 
nova doživetja«, podelitev priznanj 
in diplom ter pokušnja vin.

10. 6. od 5.00: Spoznajmo bizeljsko 
vinogradništvo in njegova vina 
(izlet članov).
18. 6. ob 9.00: Praktično spoznava
nje bolezni in škodljivcev vinske 
trte.
Vinogradniki so znani po tem, da 
se radi udeležujejo strokovnih ak
tivnosti, saj se zavedajo, da je 
v znanju moč, prihranek in edina 
pot do boljše kakovosti vina.

Ernest Novak, dipl. inž. agr.

nikov.
4. Takojšnja čistilna košnja in 

čiščenje zatravijenih povr
šin (travniki, robovi njiv, žive 
meje).

Rok za izvedbo zgoraj na
vedenih ukrepov je 9. de
cember 1994.

Če lastnik zemljišč ne opravi 
predpisanih ukrepov, bo Se
kretariat za kmetijstvo in goz
darstvo občine Murska Sobota 
določil pooblaščeno organiza
cijo, da to delo opravi na stro
ške lastnika zemljišč.

Nadzor nad izvajanjem teh 
ukrepov opravka kmetijska in
špekcija Uprave za inšpekcij- 
ske službe Murska Sobota.

Podpresednik IS 
SO Murska Sobota 

Janko HALB, dipl. oec.
................ —■ .......-................
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Ograja naj bo prilagojena vrsti živine, ki jo želite pasti, 
da bo dovolj učinkovita in ne predraga.

Koli morajo biti iz trdega lesa (hrast, akacija, kostanj), 
dolžine 150cm in premera 10cm. Del kola, ki je zakopan 
v zemljo, mora biti impregniran (50cm).

Napenjalni koli morajo biti na začetku in na koncu 
ograje, na ostrem zavoju (kotu) in kjer je ograja prekinjena 
zaradi prehoda (vrat) ali vodotoka. Napenjalni koli naj 
bodo nekoliko debelejši in daljši.

Nosilni koli naj bodo na ravnem terenu največ 50 m 
narazen, na valovitem terenu pa manj.

Distančniki so letve ali koli, nameščeni med nosilnimi 
koli na vsakih 10 m. Kadar so zaradi valovitega zemljišča 
nosilni koli na vsakih 15 m ali manj, distančnikov ne potre
bujemo.

Nosilni izolatorji so pribiti z žičniki na nosilnih kolih in 
distančnikih.

Predno se odločimo za montažo nosilnih izolatorjev, 
določimo višino žice na nosilnih kolih ali distančnikih (prva 
žica od tal v višini 45 cm, druga pa v višini 90 cm od tal). Na 
to višino pribijemo nosilni izolator z enim žičnikom (ne do 
konca), nato vstavimo žico v zarezo na nosilnem izoltorju, 
ga zasučemo za 90 stopinj in pribijemo z drugim žičnikom 
(oba do konca). Izolatorje pribijamo na notranji strani 
pašnika.

Žica, ki jo uporabljamo za električne ograje, mora biti 
dobro pocinkana in debela najmanj 2mm. Tako bo ograja 
dobro vidna, dovolj močna in z nizkim električnim uporom.

V lkg je 40,2m žice, debele 2mm, 26m žice, debele 
2,5mm, 20,9m žice, debele 2,8mm, in 16,4m žice, debele 
3,1 mm.

Za vrata zadostuje le ena žica. Za premostitev vrat 
z električnim tokom pa uporabimo dvojno izolirano žico, 
potegnjeno skozi alkatensko cev, ki je na koncih zavita 
navzdol in zakopana v zemljo.

Dobro ozemljitev pašnega aparata napravimo tako, da 
zabijemo tri 2 m dolge pocinkane cevi, premera 20mm, 2 m 
narazen in vsaj 10 m od najbližnje ozemljitve električnega 
omrežja v zemljo na čimbolj vlažnem mestu. S pocinkano 
žico, premera 4mm, jih povežemo na ozemljitev pašnega 
aparata.

Vse informacije o postavitvi ograje pašnika pa je tudi 
mogoče dobiti pri vašem območnem svetovalcu.

Kmetijskosvetovalna služba 
ŽVZ-ja za Pomurje M. Sobota 

mag. Kapun Stane, dipl. inž. agr.
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Po občinskem abecednem redu

občine

Puconci: kjer železniška
proga izginja v grmovju

pod hribom svetega k_> C U15 C it a i ci 
in se spominja vsakoletne pe- 
čarovske »proške«.

Najboljše pa je v sredini. 
Vmes med obema dvoimenima 
potokoma, v Gorici, izvira 
tako dobra voda, da so jo nek
daj pili graščaki v soboškem

gradu. Do tja je oiia speljana 
po lesenih ceveh, pravi nepotr
jeno izročilo.

Pioniiji pri skednjih
Vtis o tem, da se v puconski 

dolini, za odrezanim robom

Takšne prizore je nekdaj priobčevalo zahodnemško časopisje. 
V času, ko sta bili Nemčiji še dve in ju je ločevala železna zavesa. 
Fotografije zaijevalih tirnic, ki ne vodijo nikamor, temveč se 
končujejo v grmovju. Onkraj pa je doma siva negotovost in 
nevarnost. Konec svetlega sveta tukaj, tam čez pa je mrak in levi, 
kot je pisalo na srednjeveških zemljevidih, ki so prikazovali meje 
krščanskega sveta.

Na severni strani Puconec, 
novega občinskega središča, je 
prizor enak. Med zadnjimi me
tri tirov ležijo raztresene in ob
tolčene sladkorne pese, na eni 
strani proge je betonirana ploš
čad, na drugi poljska pot. 
Proga vmes potone v grmovju, 
ki je bilo v tem zimskem dnevu 
posladkano z ivjem. V uteho: 
levov v tej klimi.ni. Zadnja po
staja prevoznega sredstva, ki 
mu ekološki scenariji pripisu
jejo prihodnost. Zato, ker se za 
njegovo premikanje porabi 
manj zemljišča in manj goriva 
kot za cestni promet. Vlaki ne 
vozijo več na Goričko. Mari- 
ško, kot so rekli vlaku, so že 
dolgo od tega ukinili. Prihod
nost se tukaj končuje. Z njene 
končne postaje vozijo slad
korno peso, ki v kmetijstvu 
tudi nima prihodnosti. Zemljo 
preveč izčrpava, kar bo spoz
nala prihodnost.

nesla še nekaj dodatnih deset
letij zamude in bo tako postala 
strašno neekološka. Vsako raz
prodajanje surovin, ki se jih ne 
obdela, in to v čimbolj zaple
tene in fine končne izdelke, je 
zgolj izčrpavanje naravnih da
nosti.

Na tak način v bližini Puco
nec še ne bo tako kmalu »silici
jeve doline«. Ime je prispo
doba za razrast sodobne tehno
logije in prihaja od tiste Silici
jeve doline v ZDA, kjer so na
mesto steklopihalcev začeli de
lati računalničaiji. V Puconcih 
ni niti steklopihalcev. Kremen
čev pesek odvažajo od tam, 
tako kot sladkorno peso. Samo 
da s tovornjaki. Tiri niso spe
ljani do nakladališč, čeprav so 
ta bližje kot se sliši daleč izpuh 
lokomotive. Sicer pa je slišnost 
uhajajoče pare stara mera za 
razdaljo. Mariška ne vozi več.

evangeličanski kot katoliški. 
Teče mimo Mačkovec, pod ža
lostnimi ostanki Szaparjjeve 
vile, in potem dalje pod pre- 
žitki moščanske lončarske 
obrti ter vaneškega borčev
skega spominskega doma, ob 
katerem stoji spomenik »v 
obliki krajinskega koruz
njaka«, kot piše Sever v priroč
niku Pomuije od A do Z. (Za
res zadeta oblika pomnika na 
vojskujočo se preteklost!) Na 
desno od Mačkovsko-Pucon- 
skega potoka bolj odvaja iz pu- 
conske občine vodo, kot jo na
paja, drugi dvoimeni potok: 
Pečarovsko-Brezovski. Teče Konec slovenskih železnic na vzhod. So onkraj levi in tema?

planotice, lahko zgodi kaj ne- 
pričakovanega, ni sešit samo jz 
prizorske, iz filmske asociacije. 
Tako kot v severnoameriški!1 
pionirskih zgodbah, ko so krš
čanski doseljenci pri skednjih, 
daleč od vatikanske kurije, 
molili Boga nekoliko po svoje, 
se je dogajalo tudi v Puconcih. 
Kar je razmeroma blizu Vati
kanu. Bilo je pri skednju 
kmeta Janoša Kuharja, kjer so 
leta 1784 ustanovili prvo evan
geličansko župnijo v teh krajih. 
Puconci so tudi pozneje, v &sd 
nacionalnih preizkušanj, ko je 
šlo za to, na to katero stran se 
bolj nagibajo, na madžarsko ah 
slovensko, vedno hodili neko
liko po svoje. Duh kraja, kaj se 

hoče.
Druga najstarejša evangeli

čanska župnija je v Bodon® 
ki so prav tako v zdajšnji p”; 
conski občini. Lahko se kaj 
kmalu zgodi, da bodo Bodono 
hoteli postati samostojna ob
čina. Dovolj istovetnosti 1^° 
za kaj takega.

J

Kremen, ki zaostaja
Kremenove ure veljajo za 

najbolj točne. Pri dobrih kre
menih, ki so bolj znani pod 
imenon kvarci, ure pa potem
takem kvarčne, na mesec zani
hajo narobe samo za deset na 
minus deseto. V rudniku kre
menčevega peska (kvarčnega 
peska) v Puconcih bodo kmalu

Porumenela dolina
Prihajanje Puconce

z vzhodne strani ima na sebi 
nekaj pionirskega. Kot da bi 
prihajal v nepričakovane, lepe 
in obetavne kraje. Ko z »go
ričke magistrale«, ki pelje od 
Sobote proti Hodošu, zaviješ 
levo, se znajdeš na planotici. 
Potem pa usek in dolinica, ki jo 
je urezal potok z dvema ime

Izvir v Gorici, iz katerega so nekdaj pili soboški grofje.

zaostajale za celo leto. Rudnik 
leži nekaj deset metrov od tam, 
kjer železniška proga izginja 
v nič. Nad eno od rudniških 
stavb je še vedno napis iz žar
nic, ki vam vošči srečno 1994, 
čeprav ga je preostalo samo še 
slab mesec. Če napisa niso pu
stili zato, da bi v jubilejnem 
letu otvoritve rudnika označe
val njegovo štiridesetletnico, 
odprli so ga 1954., potem so 
njegovi upravljalci varčni. Čez 
kak teden bodo najbrž žarnice 
iz štirice dali postaviti v petico. 
In tako do konca stoletja in 
tisočletja.

Vselej z enoletno zamudo, 
a varčno. Varčnost pa je ekolo
ška. Samo da bo naposled pri-

noma. V gornjem toku se mu 
pravi Mačkovski, v spodnjem 
pa Puconski. - Tako se pred 
obiskovalci odpirajo doline ali 
dolinice pričakovanj.
Eldorado? Res je puconska do
lina, tam kjer je načeta od po
toka in dnevnega kopa rud
nika, rumena. Rumena ilovica 
in rumeni pesek. Eldorado po
meni zlato oziroma pozlačeno 
dolino.

Spodaj v kraju je seveda bolj 
malo zlata. Potok udušeno cur
lja med odlomljenimi beton
skimi bloki in drugimi od
padki. Danes tako krmežljava 
vodica je nekdaj gnala mnoštvo 
mlinov vzdolž po vsej evangeli- 
čansko-katoliški dolini - bolj

Vestnik
vsak četrtek
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»Okoslavčar« iz Okoslavske riide je mlel na Muri; Franc 
se spominja treh izklesanih kamnov, ki so potonili v zend]0'

Radenci: izviri in vrelci, brez
slatinske poti

V prebivalcih nove radenske občine mrmra tiho zadovoljstvo. 
Radenci so močan turistični kraj in ljudje si očitno mislijo, da je to 
razlog za dobre upe. Nemara res. - Nova kavama v radenskem 
hotelu Radin je, kaže, opažena z jelševim lesom. Ta je tačas 
moden. Pred kratkim so ga odkrili, kot nadomestek za tropski les, 
ki se ga danes zaradi ekoloških očitkov manj uporablja. Izsekava
nje tropov je za zemeljsko oblo škodljivejše kot ciklično sekanje 
evropskega gozda.

Zdravilišče mora biti do ta
kih stvari pozorno. Človek na 
dopustu je še posebno nagnjen 
k ekologiziranju. Torej je 
v redu, da je kavarniški opaž iz 
jelševine.

gova Ščavnice sta pobrita, no
benega grmička, nobenega 
drevesa.

gI

Slatinska pot
Nič nimam proti vinski cesti, 

čeprav bi mi osebno bolj prijala 
pivovska - recimo pivovska pe
špot. Mislim pa, da bi bila za 
radensko občino še posebno po 
meri slatinska pot.

Ni namreč prav, če se vse 
skoncentrira na enem mestu. 
Pitje slatine pri izviru je danes 
možno samo v sklopu zdravili
škega kompleksa Radenske, 
samo znotraj, pod streho. Med 
jelševimi in drugačnimi opaži. 
Drugi izviri pa, kakor da jih ne 
bi bilo, ali bolje, kakor da jih 
ne bi smelo biti. Jih je pa 
mnogo in na čudovitih krajih.

Očeslavski izvir je dala Ra
denska zabetonirati leta 1975. 
Nad njim so naredili pravi bun
ker, ki je videti tam sredi li
vade čisto albansko. »Niso ho
teli, da bi si ljudje, predvsem 
gostilničarji, tukaj kar tako na
takali slatino,« pravi Franc 
Kupljen (71), vinogradnik iz 
Okoslavec, ki znano kmetijo 
počasi prepušča naslednikom. 
Zdi se mu razumljivo, da je 
tako, ker pač vsak skrbi za svoj 
zaslužek. V steni bunkeija sta 
dve, tri cevke, iz katerih curlja 
slatina, tečna naravna, brez 
plina. Ko jo prestrezeš v dlan, 
se na dnu naredijo drobni me
hurčki, piješ jo in okušaš, kako 
dobra je naravna slatina.

Neki domačin si je natakal 
steklenice. Kupljen je rekel, da 
je bilo tako »že za stare Jugo
slavije. V sezoni je bil pri vrelcu 
čuvaj, ki ga je pošiljala sem 
uprava takratne slatine, in je 
pazil, da so si jo po naravni 
pravici jemali samo domačini.« 
Pri drugih vrelcih je bilo prav 
tako. »Pozneje so menda, tako 
so rekli ljudje, vrelce nekaj na
vrtali in spustili zraven navadno 
vodo, da slatina več ne bi bila 
tako dobra.«

Nekaj metrov od očeslav- 
skega izvira je majhen bajer, 
v katerega priteka navadna 
voda. Ki pa seveda ni čisto na
vadna voda, saj v teh krajih 
take ni, vedno je tudi slatinska. 
Iz bajerja tečeta voda iz zabe
toniranega vrelca pa slatina 
v Ščavnico tik tam zraven. Bre-

»Imel sem sanje.
Malo zamižim proti zim

skemu soncu, da se mi v očeh 
nabere sanjaška svetloba in vi
dim takle prizor: Ščavnica se 
vije med drevjem. Nad strugo 
s pragovi, ki zadržujejo vodo 
- tako kot nekdaj zapornice pri 
mlinu nekaj sto metrov nižje -, 
se sklanjajo vibaste veje žalujk. 
Na bajerju plavajo tolsti listi 
lokvanja, rob je poraščen s tr
stičjem in spominčicami. Vidi 
se, da nekdo skrbi za biotop. 
Bunkerja ni več. Namesto njega 
je lepo urejen izvir. Ob njem 
turisti za denar pijejo slatino, 
prgišče, če jo hoče kdo piti kar 
tako, stane toliko, čist kozarec 
toliko, steklenica toliko. Mnogi 
med njimi so v športni opravi. 
So na dopustu, stanujejo v Ra
dinu in so na današnji dan šli 
na sprehod po slatinski poti. 
Od izvira do izvira slatine: 
v vsakem je voda za nekaj še 
posebno dobra. Šratovski ima 
veliko železa, tisti pri zaselku 
Noričje je za spodbujanje teka.

Ko še globlje zasanjam, vi
dim ob čuvaju v skavtski uni
formi z znakom Radenske, ki 
pobira »pitnino«, stati stojnico. 
Ne, več stojnic! Na njih okoli
ški kmetje prodajajo svoje pri
delke in izdelke. Iz Radenske 
so jim sporočili, naj bodo da
nes tam. Zagledam tudi obve
stila in priročne zemljevide, 
kar tako na roko izrisane, kje, 
na kateri bližnji kmetiji se dobi 
to in ono.

Zdramljen se potem bojim, 
da se ne bi kateri od turistov 
odločil in šel obiskat tisti izvir 
tam v Radencih, čisto pod po
bočjem, takoj za zadnjimi hi
šami. Tisto sramoto - na sicer 
tako lepem kraju! Vse nasme
teno, razbito in zanemar
jeno ...

Okoslavčar
Zadnjič me je nekdo vpra

šal, če vem, od kod pride izraz 
»ruda«, ki se uporablja za gra
moznice. Ugibal se, da morda 
od tega, ker se gramoz tukaj 
šteje med rude. Imel sem prav, 
kakor kaže. Gospod Franc 
Kupljen mi je nedaleč od oko- 
slavske tekoče rude pokazal še 
eno rudno nahajališče. Med 
potjo od nega do drugega pa še 
»domačijo tistega falota Rihta
riča«. Pravkar smo se peljali 
tam mimo.

»Ne vem za drugo ime tega 
kraja kot Okoslavska ruda,« je 
razlagal Kupljen, ko smo hodili 
navkreber. Korakal je živahno, 
čeprav rahlo šepavo. Pred no-

Slatinski izvir je pod bunkerjem in nihče ne pomisli na »slatinsko 
pot«.

, , nf ko
beno rebrijo ni zastal, s6 
smo šli gor in ne ko s®® 
spuščali. Čeprav so bile p° ,£ 
z listjem in spolzke - s°nC 

topilo zmrzal.

Okoslavska riida je 
lom, v katerem so lomil’1 jj 
sali mlinske kamne. I®611 
so jih »okoslavčare«, sta” 
narji jih imajo v dobre”1 
minu. Kupljenova PraV n bili 
bistra žena se je, še ko s®e 
pri njih doma, spomnil”, °0. 
imeli trije kamnoseki v 
lomu vsak svojo k°va ^te- 
V njih so ostrili orodje, s j 
rim so sekali mlinske kam & 
žive skale. Dejala je, da® 

ena še stoji.
Ne stoji nobena 

Ijen je v eni od grap ka^' 
tramovje, ki je ostalo z” j0. 
njo. »Največ kamnov s° ^so 
dali dol na Muro. Večin0 „ji- 
jim ga plačevali v naravb 
nico. Ko je postalo or° 1 belo, so ga kovali. Sp^i 
se, da so trije izklesan1 ji 
ostali še dolgo po 
bila riida že zapuščena- č ^tr 
odtrgali, zdaj pa so ne  ̂jih je 
nili v zemljo, nekaj Pa tfd° 
zasulo. E, to je bilo takt 
delo. Tako zelo brezp°s e,jH it' 
dje danes niso, kot so D' jr 
krat. Če že drugače ni: 
žava. Saj je prav.«Brez gospodov Pa ‘L š« 
tudi ne more biti, je P°' 
rekel. Tako da so F 
samo v socializmu. , b°‘i

Nekatere občine 
gosposke, druge manj- sp0' 
ska bo najbrž med bolj d gb 
skimi. Ob trdem delu- ' tud1 
trdem delu bodo gosp°s 
d™8'- »>
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i kaznovanje beltinskega KUD-a
J8 ostrorobo presojo so bili KUD-i ena od ideoloških izpostav 

režima in so danes bolj ali manj prežitki, če ne že relikti 
‘Manje kulturne politike. Pa to ne bo držalo. Tudi če je imel 
!!® tak namen, se mu ni izšlo. Nemožnost popolne ideologiza- 
J v K 'zhaja 'z nJene definicije, iz njenega značaja. Preosta- 
A* je ostajal po vsakokratnih poizkusih, da se kulturno 
,. 0 reducira na tisto, kar je v službi režima, je bil prevelik. In 

g®- Kultura je tako vedno bila in je tiho subverzivna do 
Nte. Tudi v primeru, ko jo politika nadzoruje ali inštalira.

latinski KUD so ustanovili 
■'1969. Njegov generalni od- 
?so sestavljali Milica Šadl, 

Drnovšek, Alojz Filip, 
J^av Gonza, Boris Žalig, 
A0 Smej, Milena Zver, Ma- 
1®akan, Aranka Zadravec 
Kristina Sobočan. Izvršilne 

Rine KUD-a, ki so se v teh 
t^dvajsetih letih najbolj po- 
?'e> so: foklorna skupina, 

blaška skupina
P« zbor. V prvem letu ob- 
B* je bila njegova skupina 
Egpovska skupina Apollo, 
j, le)e za posebnost, če ne 
j1 ta edinstven primer, da se 
u tai institucionalne in para- 
Pnske organizacije za kul- 
P “dejanja tudi subkultura 
l^ria alternativna kultura. 
KUD je ohranil in povzročil 

institucionalnih pojavov 
wte' Najznačilnejši med

so Kociper-Baranjova

in moški

banda, Folklorni festival in 
Marko banda. Leta 1981 so 
beltinski kudovci pripravili 
predstavitev pesmarice Na
rodne pesmi iz Prekmurja Gu
stava Gonze. Čeprav gre pri 
tem za avtorsko delo posamez
nika, ga omenjamo kot 
spremni učinek KUD-a, saj 
take reči nastajajo v interfe
renci. Kjer je močno delujoča 
kulturniška srenja, tam je več 
kulturniško delujočih posa
meznikov. Poleg Gonze so 
v Beltincih to še Dušan Rešek, 
dr. vet. med., dr. Jože Zadra
vec in Franc Novak. Tudi pred
stavitev njihovih knjig je pri
pravil beltinski KUD.

Seveda so bili delavni beltin
ski kudovci za svoje delo po
plačani na način, ki »žepa ne 
pretrga«, kot se reče za nede
narne nagrade. Dobivali so 
značke, pohvale in druga priz-

nanja. Ob petindvajsetletnici 
so spet podeljevali značke, ju
bilejne in Gallusove. Za več 
kot dvajset let plesanja pri fo- 
klorni skupini so dobili jubi
lejne značke oziroma priznanja 
Janez Hartman, Zvonko Tiva
dar in Milan Zrinski; za več kot 
10 let plesanja jih je dobilo 
priznanja 6, 9 plesalcev pa za 
več kot pet let. Ta priznanja 
podeljujeta ZKO in Žveza fo- 
klornih skupin Slovenije.

Iz moškega pevskega zbora 
so dobili srebrne Gallusove

odlikovan Mirko Smej - Miki; 
s srebrno Stanko Sraka in Aleš 
Smej; z bronasto Marko Smej, 
Uroš Smej, Metka Sraka in Ja
nez Ščavničar.

Doslejšnji predsedniki bel
tinskega kuda so bili Milica 
Šadl, Filip Matko, Peter No
vak, Dejan Kolarič, Zlata Hor
vat. Danes ga vodi Jože Kavaš.

Na prireditvi 25-letnice 
KUD-a, ki je bila v petek, 2. 
decembra, so slavili z obiljem, 
ki ga premore dolgotrajna in 
uspešna kulturna srenja. Na-

fRanč lovšin

Mir življenja
Je ^dovina, ki nastaja.

ne ej ne omejuje na en aspekt social- 
zivljenja: na tehniko prevzema obla- 

uPravljanja države.
GARAUDIJA

^EDA«, izšle leta 1977)
N^
^ko 11111 kriljenja, je velika umetnost. Posvečali so se ji 
^vzhodnjaki kakor zahodnjaki. Prvi so izumili ZEN, 
Skozj^’ SUTRO in veliko drugih načinov in vaj, kako 
Zav? ŽIVljenje doseči željeno - mir v sebi. Drugi so si vzeli 
tistVa°r pLATONA, ARISTOTELA, E. A. POA in večino 
^ož^3^6^ 'n m's'ecev do sedaj - in še vedno večina ni 
^tva 3 ”ajt' notranjega miru o tem, da bi znali obdržati in 

m'r v svetu pa sploh ni govora!
V .»MIR ŽIVLJENJA« gospod FRANC LOV- 
tegaJ®.ustvaril ne zanimiv in učinkovit predlog za dosego 
do p ®1111 >n tudi z dosego razvoja lastne osebnosti in jaza 

erne ravn>- Njegovo delo, eno najlepših iz te zvrsti, 
Pen tematiko na globok in vendar razumljiv ter dosto- 
^ilosr n' T° Je delo za vsakogar, ki še ni obupal nad 
?°loč družbe in njeno licemernostjo ter pohlepnostjo 
in posameznikov, katerim pomeni oblast življenje 

P® nikoli ni dovolj ne denarja, ne oblasti in ne 
Hiti V sam°ijubju - kakor da drugih ni in jih ni bilo 
Ljud d aL- ko so sP°četi in rojeni ter voljeni.
^Čin V° učinkovit faktor in se ga velikokrat na zapeljive 
Pribah Pripravi do tega, da samo sebe uničuje. Do tega 
fna]j'a Predvsem zato, ker ljudje niso dozoreli, da bi se 
pot akemu izkoriščanju upreti. V tej knjigi je nakazana 
UČičP0 kateri se da to dozorelost doseči kar hitro in

(iz knjige RO- 
»ČLOVEKOVA

<at0 rt prav'm> n’ škoda denarja, ne časa in ne velike 
j ^jigi s °ru^e’ da bi dozoreli v lepšo prihodnost! V tej 

,reba :e yam ponujajo zelo lepe možnosti. Le prebrati jih je 
^erit' sPrejeti, kot lasten načirf razmišljanja in lastno

KJRev življenja. FRANC RAJNER

h izšli Lendavski zvezki

lae in priimek
Naslov

kulturni koledar

Beltinska banda je vektorski produkt interpretacijskih skupin beltin
skega KUD-a. Nastala je iz nekdanje rokovske sekcije, foklome skupine 
in Kociper- Baranjove bande. Na fotografiji je v izvorni zasedbi v času, ko 
je osvajala Evropo. Dobra banda seže v deveto deželo, dober KUD 
odmeva v deveto vas.

Novice iz kulture
Feriju Lainščaku je izšla nova knjiga z naslovom Černe- 

lač in Agasi. Kritika je o njej zapisala, da gre »morda za 
najbolj nenavadno knjigo v slovenski literaturi«. Lainšček 
je rekel, da je tisto, s čimer se edino hvali pri tej knjigi, to, 
da jo je do neke mere napisal tudi naslovni junak Čemelač 
sam. Pri tem nam za zdaj ni jasno, ker knjige še nismo 
prebrali, kaj s tem misli. Ali morda to, da je oseba Čemelač 
pisana zelo po nekom, ki je v neromanesknem življenju tak 
kot ona, ali pa je skozenj spregovoril pisateljski alterego, 
bolie, eden od alteregov.

Či bi ges bijla fčelica je naslov pesmarice in kasete. 
Pesmi v knjigi je zbrala Marija Rutuper, dvanajst od njih jih 
je posnetih na kaseti, v izvedbi skupine Gorički klantuš 
(Bencik, Balek-Maučec, Ciz, Tinev-Berden, Wolf in 
Banko). Predstavitev fonograma in pesmarice je bila v pe
tek, 2. decembra, v Soboti. Oboje je založila založba Franc 
& Franc.

Lendavski ZKO razpisuje: brezplačni seminar za vodje 
foklornih skupin, za začetnike. Seminar se bo začel v so
boto, 14. januarja 1995. Vodila ga bo gospa Danica Kocet. 
Potekal bo na »Dvojki«. Prijave pošljite na ZKO, Partizan
ska 2, 69220 Lendava, do 20. decembra.

ŠSM

Dosedanje delo na folklornem področju:

______  leto rojstva

______  telefon

7podpis)

značke štirje pevci: Mileva 
Kralj-Buzeti, Matjan Pintarič, 
Jože Baša, Bojan Bohnec; bro
naste pa Jože Cigan in Janez 
Ščavničar. Doslej so bili pri 
pevskem zboru s tako ali dru
gačno stopnjo odlikovani že vsi 
pevci. Iz tamburaške skupine 
je bil z zlato Gallusovo značko

stopile so po tri generacije fol- 
kornih skupin in tamburašev. 
Za presenečenje počastitve se 
šteje nastop najstarejših plesal
cev foklore, kot je rekla Ka
tica. Tej foklomi skupini so 
»špilali« oba Kocipra, Jožek in 
Janci ter Boris Zalig.

ŠTEFAN SMEJ

RAZSTAVE
MURSKA SOBOTA: V prostorih Pokrajinskega muzeja si 

lahko ogledate razstavo Kelti na Celjskem.
MURSKA SOBOTA: V likovnem razstavišču Pomurske banke 

je na ogled izbor iz Zbirke sodobne umetnosti Galerije M. Sobota.
LENDAVA: V galeriji na gradu je razstava 22. mednarodne 

likovne kolonije.
MURSKA SOBOTA: V soboškem gradu razstavlja Geza Gibi-

MORAVSKE TOPLICE: V razstavnih prostorih hotela Ajda 
razstavlja Ernest Bransberger. Razstava bo odprta do 16. decem
bra.

RADENCI: V galeriji Medikoss je retrospektivna razstava li
kovnih del prof. Vlada Sagadina.

OBVESTILO
MURSKA SOBOTA: V komisijski prodajalni Galerije M. So

bota so na voljo umetniško izdelane voščilnice članov Društva 
likovnih umetnikov Prekmurja in Prlekije. Ljubitelji likovne umet
nosti lahko kupijo tudi slike, grafike in risbe.

GODEMARCI: Akademski slikar Ignac Premoša iz Godema- 
rec v svojem ateljeju prodaja slike pokrajin, slike z nabožno 
tematiko, figuralne kompozicije, slike konj. Tudi portretira.

PRIREDITVE
MURSKA SOBOTA: V četrtek, 8. decembra, ob 18. uri bo 

v občinski dvorani predstavitev knjige Frančka Majcna Prekmur
ska četa.

LENDAVA: V petek, 9. decembra, ob 19.30 bo pri Džureku 
premiera lutkovne pantomime Veronike Marčk Slike in fotogra
fije.

MURSKA SOBOTA: V petek, 23. dec., ob 19. uri bo v pred
prostoru grajske dvorane Evgen Car igral svojega Poredošovoga 
Janoša.

^etljena zgodovinska dejstva
Premoru so te dni spet izšli Lendavski zvezki. v XVI. stoletju), Franca Kuz- 

'h bil n° knj,žno izdai° študiJ0 zgodovini Lendave, ki so miča (Pretenstantizem v Len- 
etnice m predstavbene v javnosti leta 1992 ob praznovanju davi in okolici) in Andrasa 
Iesta Lendava. > Molnarja (Volitve poslanca

v Dolnji Lendavi leta 1848). 
Večino sredstev za izid Len
davskih zvezkov pa sta zagoto
vili Skupščina občine Lendava 
in Pomurska madžarska samo
upravna narodnostna skup
nost.

Ob tej priložnosti smo tudi 
zvedeli, da bo prihodnje leto 
v Lendavi simpozij o preteklo
sti in sedanjosti štirih narodov, 
ki jih povezuje reka Mura. Ka
zalo pa bi raziskati tudi kata-' 
kombe pod oltarjem v lendav
ski cerkvi, v katerih so nekoč

pokopali viteze. Prav tako zgo
dovinsko še ni dovolj pojas
njeno okostje oziroma mumija 
bojevnika proti Turkom Hali- 
canuma, ki je shranjena v cerk
vici Svete trojice nad Lendavo, 
pa tudi, kako je z rovom od 
lendavskega gradu do te cerk-
vice. JOŽE GRAJ

a kulturo madžarske 
* Lendava, ki je to 

Zal°žil v sodelova- 
Hazžnk iz Gyora 

J, .L000 izvodov), je 
!0teV ?ri,prav’l javno pred- 

krajšim kulturnim 
K?’.v katerem so se 

iL^hib- , c,trarji iz Čentibe.l^ik T c*traiJ* iz Čentibe.
Ga zvezkov

H'Udaril ob tej prilož' 
t Zvezk k ’ da so v Lendav- 

9 žena Prikazana zani- 
'Sh K°UOvincVo .......... —S° t6mp?-'nska dejstva ter 

9'to osvetljena tudi

nekatera sporna vprašanja iz 
preteklosti Lendave in okolice. 
Gre za referate Ive Miki Curk 
(Areheološki sledovi iz Dolge 
vasi v teritorialni razdelitvi 
rimske države), Branka Ker- 
mana (Halicanum - Lidolvesv- 
hirichun ali Lendava?), Laszla 
Vandoija (Nastanek zemljiško- 
posestniških centrov rodovine 
Hahdt- Buzdd v Žalski župa
niji), Janeza Balažiča (Dolnje- 
lendavski Hahold-Bžnffyji kot 
donatoiji), Iren Bilkei (Dru
žina Banfy iz Dolnje Lendave

KROG
Številke, norme, milijoni - 
circulus vitiosus - 
le v krogu pomezdrdna 
detelja 
in obujanje spominov 
dveh vrtnarjev, 
ki se jima gorko toži 
po Edenskem vrtu 
in času pred...

Tine Mlinarič

ro nastopu likovne transavantgarde in nove podobe na začetku 
80. let 20. stoletja v slovenski sodobni likovni umetnosti je likovni 
izraz FRANCA MESARIČA (rojen 1938 v Mitrašincih, Akade
mijo za likovno umetnost v Ljubljani končal leta 1965) odlikovalo 
povezovanje likovnih prostorsko-konstruktivnih, miselno koncep
tualnih in slikarsko ekspresionističnih elementov.

Mesaričev likovni izraz je koncipiran na ekspresionističnih ele
mentih s poudarjenim racionalnim in konstruktivnim pristopom, 
v katerem ohranja avtor spontanost in inteligentnost ter ju zna 
izraziti. Le-to zaznamo skozi Mesaričeve premišljene prehode 
klasičnih tehnik likovne umetnosti druge v drugo, tako risbe 
v slikarstvo, ki vključuje v sebi objekte, ki sestavljajo skulpture in 
oblikujejo nove duhovne in čutne prostore. Otvoritev Mesaričeve 
razstave bo v četrtek, 8. decembra, ob 18. uri.

FRANC OBAL

Nova knjiga
MS------------------------------------

»Tako nore knjige nismo še nikoli tiskali,« so rekli 
v tiskarni. Menda res ne, kaj pa mislijo! Kje pa piše, 
kako vrag Nemcem ribe goni gor po Muri, o tem, kaj 
sanjajo čaplje na murskem produ, kaj mrmrajo ovce, 
ki se pasejo po Muri navzdol... In vse to je 
opremljeno z barvnimi fotografijami. Knjiga ima 
podnaslov Tu bi lahko lebdela duša ...
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ne zgodi se vsak dan

Vsi enaki
V Južnoafriški repu

bliki rasnega razlikovanja 
uradno že nekaj časa ni 
več, v praksi pa je stoletno 
tradicijo in predsodke 
težko izkoreniniti. Zdi pa 
se, da je nova oblast pod 
vodstvom Nelsona Man
dele na pravi poti. K strp
nosti med belimi in črnimi 
je pozvala tudi slovita 
Whitney Huston. Njeni 
trije koncerti so bili raz
prodani do zadnjega ko
tička. Še pred kratkim si 
ne bi mogli zamisliti, da bi 
temnopolta pevka uradno 
nastopila na jugu Afrike. 
A glasba ne dela razlik 
med narodi in rasami. Ko 
bi le bilo povsod tako.

Mini humoreska

Življenje je kot burleska
Ljudje pravijo, da je življenje cirkus, drugič, da je drama 

ali tragedija, tretjič spet, da poteka po filmsko. La™0 sl 
predstavljamo človekovo življenje kot grško tragedijo, 
sično nordijsko dramo, lahko tudi kot opero, opereto a 
spektakl. ..

Toda tudi tu so velike razlike. Marsikdo, ki si predstavi/ > 
da je njegovo življenje velika drama, preživijo v 
grotesko, tisti iz trageatje preživljajo melodramo. ^erleL. 
pa je tudi obratno. Mnogi, ki menijo, da imajo ved 
Življenje kot opereta ali musical, v bistvu živijo kot v bur- 
Največ življenj pa je verjetno podobnih tragikomičnim °u 
leskam. Borivoj RePe

Niste sami 
Vestnik je 

z vami! a tndi v tej zattaji nočejo stati ob strani. Da so prestari? Dajte no, nekateri nimajo se niti sto let. Na

Za državno blagajno
V Rusiji so z državno proslavo na najvišji ravni in otvori

tvijo razstave 130 njegovih izdelkov zaznamovali 75. rojstni 
dan konstruktorja orožja Mihaila Kalašnikova. Starec je 
pred tem dolga leta živel pozabljen in reven, zdaj pa se je 
ruska država le spomnila, da so »kalašnikovke« eden njenih 
najpomembnejših izvoznih artiklov. Licenco za izdelavo 
avtomatske puške, ki že dolga desetletja seje smrt po vsem 
svetu, je odkupila država. Seveda zato, da bi tudi v njeno 
blagajno kanil kak rubelj. Veliko bolje bi bilo, če bi to in 
vse drugo orožje prenehali izdelovati.

Palčkov rojstni dan

Proti sodobnim piratom
Prodaja piratskih kopij plošč in stripov se na Kitajskenl 

bolj širi. Uradno je to seveda prepovedano, a kdo bi se 
nekakšne prepovedi. Udarec po žepu je veliko učinK<> .j 
metoda. Kitajsko sodišče je pred kratkim že razsodilo 
ameriški družbi Disney, na tožbe pa se pripravljajo tu > a 
imetniki avtorskih pravic. Če za velike »ribe« ne bo vec z® 
bodo ob delo tudi ulični preprodajalci. Neuradno smo izve ’aV. 
se naši strokovnjaki za zaščito intelektualne lastnine že 
Ijajo na službeno potovanje na Kitajsko, da bi si na kraju 
ogledali, kako učinkoviti so ukrepi tamkajšnje vlade- 0 
ukrepi naše vlade na tem področju neučinkoviti, je men 
tudi Kitajcem.

Dva Nemca, izdelovalca fi
gur iz lončevine, sta v sedem
desetih letih prejšnjega stoletja 
oblikovala prve vrtne palčke, 
ki so potem osvojili svet. To sta 
August Heissner in Philipp 
Griebel. Serijska prizvodnja 
prisrčnih okraskov se je začela 
nekaj let kasneje, tako da vrtni

palčki praznujejo 111. rojstni 
dan. Pranečak enega palčkovih 
očetov, Gunter Griebel, je da
nes direktor Muzeja vrtnih 
palčkov v mestecu Rot am See, 
kjer so zbrani najlepši primerki 
iz različnih obdobij, v bližini pa 
je tudi njihova tovarna.

november, gda smo dva
namesto

poslujšanji
na staro poznano nouto ete verzuše:muviti po Slavsko

predvolilna kampanija 
jako dober. Že gnjes

ali pa 
svetka 
štere 

bi se

zaj je pa

predvolilne propagande, si je začno

več dni fkiiper svetili, 
v ton časi bila ta 
rezultat bi mogo biti 
mogla ciditi mlejko pa

med, či bi tou, ka so obečavali začnola idnouk biti 
istina. V premišlavanji na preminouči svetek, pa

Spouto se je Bela tudi na negdašnji svčtek 29.

Hej, ve 
v borbo

stranke hitite, 
se zapodite

To je bil velik dan za osem
mesečnega nosoroga in nje
govo mamo Tsosoro. Mla
dička so v frankfurtskem ži
valskem vrtu s pravim obre
dom »krstili« za Akura. 
Akura je beseda iz jezika 
plemena Šona, ki živi 
v Zimbabveju, domovini 
Akurovih prednikov, po
meni pa »hitro rasti«. Kaže, 
da bo mali nosorog, ki pri 
osmih mesecih že tehta 200 
kilogramov, upravičil svoje 
ime.

Znanstveniki še ne 
da se vržejo na obalo, kjer žalostno 
»okvarjen »knmnas«. kratek stik nri nagonih. »O kat0

richu na severa Nemčije, niso mogli več »omagati- 
pa so ga natančno preiskali, da bi morda le izvedeHJU’ 
o skrivnostnih silah, ki vodijo te orjaške vladarje

in za zmago se vrzite v boj! 
Pod seboj poteptajte 
in le vse pomendrajte, 
na slovenskem lahko ste heroj.

Ves denar za plakate, 
za panoje, letake 
in za golaže zmečite zdaj! 
Ko pa vse to bo mimo, 
vel'ko figo dobimo, 
z davki k vam bo prišlo vse nazaj.

Vse obljube te vaše, 
živce šlatajo naše 
in k orgazmu nas dvigajo gor. 
Malo se še vzdržimo, 
mordč kaj pridobimo, 
če pa ne, vas poseksamo dol.

Brat Džouži

Mleko za

Mamki je bilo hudo, ko je 
morala prodati lase, ki jih je 
hranila od zgodnje mlado
sti. A časi so hudi. Če preje
maš 35 tisoč rubljev pokoj
nine, za kilogram las pa ti 
v specializirani trgovini 
v Sankt Peterburgu ponu
dijo kar sto tisoč rubljev, 
razum premaga čustva.

svete kače
Tudi naše ljudske pravljice 

pripovedujejo o kačah, ki 
imajo rade mleko. Tudi kobre, 
ki so za Hindujce svete, so prav 
nore nanj. Krotilci kač hodijo 
s svojimi strupenjačami od vrat 
do vrat in pobirajo prispevke 
za organizacijo vsakoletnega 
festivala hindujcev. Tudi naj
revnejši prispevajo kako ru
pijo. Kako tudi ne bi. Kobra ni 
samo sveta, ampak tudi zelo 
strupena.

zvezde vam kažejo

■

OVEN

Ona: Nikar ne objokuj tistega, ki te je pustil na cedilu, temveč 
se raje posveti tistemu, ki si te želi. Tiha voda bregove dere... 
Sicer pa je že zadnji čas, da vsaj malo poskrbiš tudi za svoje 
denarne zadeve.

On: Vedno znova si obljubljaš, da se boš spremenil in 
obnašal popolnoma drugače, vendar pa konkretnih rezultatov 
ni in ni. To se ti lahko kaj hitro maščuje, tako na poslovnem kot 
tudi povsem osebnem področju.

Ona: Nekdo te bo poskusil izkoristiti, od tebe pa je odvisno, 
ali mu boš to tudi dovolila. Ponudba, ki jo boš dobila, bo preveč 
mamljiva, da bi seji uspela upreti. Konec koncev: samo enkrat 
se živi!

On: Je že res, da boš napredoval počasi, vendar bo vsaka 
nova zmaga utrdila občutek zadovoljstva in samozavest, ki si jo 
do sedaj pogrešal. V ljubezni se ti ne obeta prav nič dobrega, 
zato bodi pozoren na partnerkine poteze.

STRELEC

Ona: Partner te bo pustil malone na cedilu in P°s^u.e lai^ 
vse, le da bi mu to z isto mero tudi vrnila. Vse skupaj s« 
kaj hitro sprevrže v srdit spopad mišljenj in interesov, 
lahko konča tako dobro kot tudi slabo. 1-iiat®|iic°:

On: Nikar ne obupaj zaradi trenutnih nesoglasij s P^iaS®1 
saj ni s tem mislila nič hudega. Raje se potrudi in V P,ega 1,1 
spravo, ki se lahko kaj hitro sprevrže tudi v kaj I0" 
prijetnejšega.

BIK

Ona: Prepričana si, da ti mora sreča kar sama pasti v na
ročje. Pazi se, saj se ti obeta boleče razodetje, ki te bo v hipu 
prepričalo o popolnoma nasprotnem. Seveda pa bo resnica 
nekje v sredini.

On: Nihče ti ne bo pomagal, kar pa bo le posledica tvojih 
prejšnjih odločitev. Je že tako, da se vse enkrat plača, pa naj 
bo to ugodno ali ravno nasprotno. Pa še v ljubezni se bodo 
pojavile določene težave.

DEVICA

Ona: Poskusila si boš premisliti, a bo izziv prevelik za tvojo 
radovednost. Ko bosta sama, se nikar ne sprenevedaj, ampak 
mu odkrito povej, kaj pričakuješ. Na razne igrice pa raje kar 
pozabi.

On: Vse okoli sebe gledaš predvsem s temne strani, kar pa 
nikakor ni dejanska slika tvojega okolja. Stara prijateljica si bo 
na vsak način poskušala ponovno pridobiti tvoje zaupanje. 
Stopi ji nasproti - ne bo ti žal...

KOZOROG

Ona: Sicer si boš prizadevala slediti dobremu t>i J 
že po prvih težavah vse skupaj enostavno pustila. A ' |jna w" 
bolje, če bi imela malo več potrpljenja in bi bila zadov 
z majhnim uspehom? |L\

On: Skušal boš potolažiti svojo prijateljico in ,0 [,eta * 
uspelo. Vajin odnos bo zaplul v normalnejše vode 
vama prav prijetno potovanje, iz katerega lahko P" 
korist oba.

DVOJČKA

Ona: Dolgo si varovala svojo skrivnost, sedaj pa je prišlo na 
dan tudi tisto, na kar si že zdavnaj pozabila. Le stežka ti bo 
uspelo prikriti tvoja .čustva, kar pa se lahko izkaže kot zelo 
kočljiva zadeva.

On: Najprej ti vsa stvar ne bo preveč dišala, vendar se boš 
kaj kmalu privadil in postalo ti bo celo všeč. Še vedno pa se ti 
ne bo uspelo sprijazniti z izgubljeno priložnostjo, kar se ti lahko 
še maščuje.

TEHTNICA

Ona: Prijateljeva naklonjenost se bo sprevrgla v začetek 
trajnejše zveze, v kateri bosta uživala oba. Prijateljica te bo 
povabila na prijeten klepet, kjer se ti bodo razjasnile mnoge 
skrivnosti iz preteklosti.

On: Dogodek, ki bo imel v tvojem življenju poseben pomen, 
te ne sme preveč razburiti, saj bi tako kaj hitro pokazal svoje 
ranljive točke. Počakaj na ugodno priložnost in stvari se bodo 
uredile kar same od sebe.

VODNAR

zaigraj 
Ona: S sprenevedanjem ne boš dosegla ničesar.

potrebno na povsem druge karte. In predvsem: kdor n iv 
Ijen z majhnim, velikega vreden ni. Pričakovano pova 
prišlo za las prepozno. . s0! L

On: Še najbolje bo, da se odrečeš tveganim načrtra! 
velika možnost, da se ti bo vse skupaj ponesrečilo- ^«3° 
zadovoljen z majhnim, kaj več pa bo prišlo kar samo- 
bo prijetno presenetil...

RAK

Ona: Kar trenutno najbolj potrebuješ, je zvrhana mera potrp
ljenja. Toda to niti ne bo tako lahko, kot se ti morda zdi na prvi 
pogled. Vsekakor pa bo to koristna šola za prihodnje preizkuš
nje.

On: Ker se ti preveč mudi, še zlepa ne boš dosegel vsega, 
kar si želiš. Odpovej se raje ugodnosti in kaj kmalu se bo 
pokazalo, da ti bo zato uspelo nekaj, kar bo vredno dvakrat 
več. In nikar se ne ustraši!

ŠKORPIJON

Ona: Tvoja skrhana zveza se bo ponovno okrepila, po drugi 
strani pa se ti bo nenadoma odprla povsem nova alternativa. 
Sklenila boš zanimivo poznanstvo, ki ti bo v prihodnosti prine
slo še obilo dobrih reči.

On: Četudi boš poskušal krivdo zvaliti na tuja ramena, se ti 
to ne bo v celoti posrečilo. Prijateljica ti bo to precej zamerila, 
kar se ti utegne še zelo otepati. Boš pa drugič raje dvakrat 
premislil...

RIBI

ficu^!9
Ona: Zaupaj tistemu, čigar zaupanje bi si rada> P |Ož^ 

Sicer se ti obeta še kar prijeten teden, vendar pa sejjo. 1° 
ko so potrebna čustva, obnašaš preveč preračuni!1 
lahko še pokoplje. . lep %

On: Vpletel se boš v dogodivščine, ki ti bodo ® L 
lepšale življenje in jih boš ohranil v kar najlepšem sp" s|Ovn0 
še obilo koristi boš imel, tako v ljubezni kot tudi v p 
življenju. __-



za vsakogar nekaj

Biološko vrtnarjenje
Biološko vrtnarjenje je kulti- 

’!Ianje, nega, gnojenje in zaš
ite rastlin brez uporabe ke- 
mičnih sredstev, torej pridelo- 
vanje vrtnin brez negativnih 
Posledic za naravno ravnovesje 
?a živa bitja v zemlji in na njej 
ln» rastline, s tem pa tudi za 
>*> hrano. Biološko vrtnarje- 

pomeni v današnjih časih 
swaj nujnost, večjo odgovor- 
?Ost posameznika za lastno 
®ano, zdravje, za naravo v ož- 
le® in širšem pojmovanju. Je 
"ačin vrtnarjenja v sožitju z na- 

z naravnimi pripomočki 
® načini, brez uporabe indu- 
sWjskih kemičnih izdelkov. Bi- 
cloško vrtnarjenje je lahko prvi 
Jotak mnogih od nas k izbolj- 
anju odnosa do narave, ven-

pa posameznik ne more re-
j ‘ll1 marsikaterih ekoloških te- 
i ‘av> zastrupljanja zraka, vodi, 
^je, uničevanja naravnih le- 
I*0* itn. Biovrtnarjenje zahteva 
^ogo poznavanja in razume
la zakonitosti narave.

“rez humusa biovrtnarjenje 
»I m..... .. ..............—---------------J—J-
- . mogoče. Mikroskopsko 
Majhni organizmi in tudi večja, 
ldna živa bitja so snosobna

s svojimi izločki ustvarjati hu
mus. Humusna zemlja je os
nova za pridelavo polnovred
nih, zdravih in svežih pridel
kov.

Zemljo v biovrtu izboljšu
jemo tako, da živa bitja v njej 
stalno oskrbujemo s hrano, 
zato morajo biti tla vedno po
krita z rastlinami, s komposti
ranimi ali narezanimi deli rast
lin, s katerimi hranimo in po
spešujemo razmnoževanje in 
dejavnost mikro- in makroor- 
ganizmov pri razkrojevanju or
ganskih snovi. Niti poleti niti 
pozimi tudi po spravilu vrtnih 
pridelkov ne smemo pustiti 
zemlje gole (zelenje, pokošena 
trava...). Pred zimo prazne 
grede potrosimo z grobim 
kompostom ter zemljo prezra
čimo in zrahljamo tako, da jo 
bodemo z vilami, ne da bi pri 
tem zemeljske plasti mešali 
med seboj. Za biovrt si izbe
remo najbolj sončen prostor, 
saj so sončni žarki za rast, raz
voj in zorenje pridelkov zelo 
pomembni. S tem pa dobi tudi 
naše telo z uživanjem sveže, 
presne hrane prvovrstno,

Pirika
Pirika ali pirnica je ze- 

‘®e, ki ga zdravniki in pa- 
darji najtopleje priporo
čajo.

Žličko pirikine korenine 
Prelijte s skodelico vode in 
Pristavite. Počasi naj vre

pet do deset minut, nato 
posodo odstavite z ognja in 
pustite zavretek v pokritem 
lončku stati še pet minut.

Zatem čaj precedite in 
vsako uro popijte požirek 
ali dva. Pirika pomaga pri 
želodčnem in črevesnem 
katarju, revmi in protinu, 
poleg tega pa pospešuje po
tenje in izločanje seča.

s sončno svetlobno energijo 
obogateno hrano, ki vpliva na 
dobro telesno in duševno po
čutje, vitalnost. Biovrt naj bo 
vsaj 50 m oddaljen od pro
metne ceste in v zavetju (obsa- 
dimo ga z živo mejo, posebno 
na vzhodni in severni strani). 
Grede naj ležijo v smeri vzhod- 
-zahod in naj so široke l,2m, 
pot 30cm. V biovrtu ni mono
kultur, zato moramo na isti 
gredi gojiti različne vrste rast
lin - mešane kulture (manjša 
nevarnost pojava rastlinskih 
bolezni in škodljivcev, boljša 
izraba prostora, ni enostranske 
izčrpanosti tal itn.). Izčrpane 
hranilne snovi nadomestimo 
predvsem s kompostom. Je
seni, po spravilu vrtnih pridel
kov, izboljšamo zemljo tudi 
z zelenim gnojenjem (setev 
grašice, enoletne detelje, face- 
lije...). Korenine teh rastlin 
rahljajo zemljo, hkrati pa kopi
čijo tudi dušik. Rodovitnost tal 
izboljšujemo tudi z dodajanjem 
le dobro uležanega hlevskega 
gnoja, ki ga potrosimo jeseni. 
Uporabni so tudi kostna in 
krvna moka ter v manjših koli
činah lesni pepel in žagovina, 
Pomanjkanje kalcija, magne
zija in železa nadomestimo 
z dodajanjem kostne moke.

Biološka oskrba tal - s tem 
razumemo kompostiranje, za
stiranje gole zemlje, zeleno 
gnojenje, mešane kulture, na
ravno zaščito rastlin, zemlje, 
živali in tudi človeka.

Simona Potočnik, 
kmet. inž. rasti, proizv.

Le na 
videz
ponošeno

Kuhajte z nami

pričanje je pogost pojav, ki nastane brez kakšnega 

vzroka in ne pomeni nobenega resnega obolenja.H i ° m iiv pivvniviii iiuutu^ga itaiicga uuuiciija.
stiska .Primer'h pride do hitrega krčenja prepone, ki ga spremljastiSk'“ Pnmeriti
M »j6 glasilk’ pri čemer nastane neprijeten občutek in značilen 
jaj 'N ekatere bolezni pljuč ali prebavnega trakta včasih spodbu- 

k ^ce, ki vplivajo na prepono, vendar v večini primerov vzrok 
■ Pon,0 Canie ostane neznan. Če se pojavlja pogosto, bi morda 
l °agala zdravila proti krčem. Posvetujte se z zdravnikom.

(Glasbene lestvice
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34 BNDi p« BonJov'
I 5 ra™"'? Carey & Luther Vandross
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j
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I Pu SREČA JE - Andrej Makoter

žfetOGl:

I !AMo<tT,JaDHudnikI ^tlCVFT^^^-Ai^jSif™
I '-VET- Nace Junkar
I tke

11 KON, CEKRON PA Z MARELOF

I 3 - Ans-Nika Zajca

j $ sLovfmH\BEZNI - Primorski fantje

I ?' 'n Zlati zvoki
I ^SAkn A^CA-Ans. StankaMikoleJu- ETO LE EN MAJ IMA - Ans. Franca Potočarja
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I 1' NAjjApA^^NIJA-Ans.JanezaGoršiča
I ' Na Horn AAEPA - fantje izpod VurberkaI ČKU STA ŽIVELA - Ans. Toneta Čučka

I V#l’ sfc® kuP<>ne pošljite do četrtka, 15. decembra 1994, na naslov: Murski 
a 41, 69000 Murska Sobota, za glasbene lestvice.

। ^upon št. 49-------------------
■ za skladbo:
I * _____________________________
| * d°niača. ______________________________ __

I > ar°dnozabavna _____________________________________ _
1 ,n)ein„ ■■
i Priimek ter naslov

Pri pripravi jedi v po
sodi iz jenskega ste
kla morate paziti, da 
grelna plošča ne bo večja 
od lonca ali sklede, ki ste 
jo postavili nanjo. Da bo 
toplota enakomerneje po
razdeljena, položite na 
ploščo žično mrežico. Na 
okrogle grelne plošče po
stavljajte samo okroglo 
posodo. Jensko steklo je 
lahko čistiti, izdelujejo ga 
v različnih barvah.

Če ste se odločili letošnjo 
zimo preživeti v novem plašču, 
boste skoraj morali izbrati 
mehko padajoče blago. Plašči 
so tokrat ravni, dolgi, z eno- 
rednim zapenjanjem, s povsem 
navadnimi gumbi, z všitimi 
žepi. Ovratniki so poljubni 
- najti je mogoče vse: od majh
nega ruskega do ogromnega 
ovalnega. Glavno je le, da je 
blago mehko, tako, daje videti 
že skoraj ponošeno, pomeč
kano. A gre le za prvi vtis, pri 

_ drugem pogledu namreč ugo
tovimo, da so materiali prvo
vrstni.

RADIO MV - MURSKI VAL - UKV
94,6 MHz (dopoldne tudi SV 648 kHz) /H4V

Petek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini -7.45 Mariborsko zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV - 8.30 Mali oglasi - 9.15 
Zamurjenci (kabaret) - 10.30 Kinoventilator - 10.00 Poročila - 11.15 Od 
petka do petka - 12.00 Poročila BBC-ja - 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi 
ednine -13.00 Danes do trinajstih -13.30 Popoldne na MV - 14.30 Romska 
oddaja -15.30 Dogodki in odmevi -16.25 Obvestila -16.30 Poročila -17.00 
Ob koncu tedna - 17.30 1 je 2 in 3 in 4 - 18.00 MV-dur - 18.30 Poročila 
BBC-ja - 19.00 Dnevnik Radia Slovenija - 19.30 »Sipli mi« z Duškom in 
Sašom - 22.00 Vključujemo Radio Slovenija
Sobota - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.50 Tržnica - 8.00 
Poročila - 8.10 Dopoldne na MV - 9.15 Predstavljamo vam - 10.00 Poročila 
- 10.30 Potepajte se z nami - 11.00 Sobotni gost - 12.00 Poročila BBC-ja 
-12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine -13.00 Danes do trinajstih - 13.30 
Popoldne na MV - 14.30 Alternativna oddaja - 16.25 Obvestila - 16.30 
Poročila - 17.00 Ob koncu tedna - 18.00 Najlepše želje s čestitkami in 
pozdravi - 18.30 Poročila BBC-ja - 19.00 Dnevnik Radia Slovenija - 19.30 
Astrosobota z Jožico in Ljubom - 22.00 Vključujemo Radio Slovenija 
Nedelja - 8.00 Začenjamo nov dan - 8.10 Panonski odmevi - 8.45 Zamur
jenci (kabaret) - 9.30 Srečanje na Murskem valu - 10.30 Nedeljska kuhinja 
- 12.00 Poročila - 12.15 Nedeljsko premišljevanje - 12.30 Minute za 
kmetovalce - 13.00 Najlepše želje s čestitkami in pozdravi - 18.30 Poročila 
BBC-ja - 19.00 Vključujemo Radio Slovenija
Ponedeljek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Porabsko zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV - 8.30 Mali oglasi - 10.00 
Poročila - 10.15 Evropa v enem tednu - 12.00 Poročila BBC-ja - 12.30 
Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do trinajstih - 13.30 
Popoldne na MV - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila - 16.30 
Poročila - 17.00 Bilo je nekoč — 17.30 Šport - 18.00 S krščakon. cekron pa 
z marelof - 18.30 Poročila BBC-ja - 19.00 Dnevnik Radia Slovenija - 19.30 
Večno zelene melodije z Benom - 22.00 Vključujemo Radio Slovenija 
Torek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Ljubljansko zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV - 8.30 Mali oglasi - 10.00 
Poročila - 12.00 Poročila - 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 
Danes do trinajstih - 13.30 Popoldne na MV - 15.30 Dogodki in odmevi 
-16.25 Obvestila -16.30 Poročila -17.00 Tema popoldneva -17.30 Srebrne 
niti - 18.00 Najlepše želje s čestitkami in pozdravi - 18.30 Poročila BBC-ja 
- 19.00 Dnevnik Radia Slovenija - 19.30 Mursko-morski val s Simono in
Dušanom - 22.00 Vključujemo Radio Slovenija
Sreda - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Zagrebško zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV - 8.30 Mali oglasi - 10.00 
Poročila - 10.15 NSTSNMV - 12.00 Poročila BBC-ja - 12.30 Dežurni 
novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do trinajstih - 13.30 Popoldne na 
MV - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila - 16.30 Poročila - 17.00 
Poslušamo vas -17.30 Mali oglasi - 18.00 Na narodni farmi -18.30 Poročila 
BBC-ja - 19.00 Dnevnik Radia Slovenija - 19.30 Točno v sredo s Smiljo in 
Milanom - 22.00 Vključujemo Radio Slovenija
Četrtek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.40 Svetuje kmetijski 
strokovnjak - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV - 9.15 Sedem veličast
nih - 10.00 Poročila - 11.15 Mali oglasi - 12.00 Poročila BBC-ja - 12.30 
Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do trinajstih - 13.30 
Popoldne na MV - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila - 16.30 
Poročila - 17.00 To sem jaz - 18.00 Najlepše želje s čestitkami in pozdravi 
- 18.30 Poročila BBC-ja - 19.00 Dnevnik Radia Slovenija - 19.30 Geza se 
zeza - 22.00 Vključujemo Radio Slovenija.

Ocvirkove pogače
50dag pšenične moke (1/2 ostre, 1/2 gladke), Sdag masti, sol, 

3dag kvasa, mleko po potrebi, 4 žlice kisle smetane, 1 rumenjak.
Uvaljamo: 25dag drobno mletih ocvirkov, 6dag mehke (a ne 

tekoče) masti, po želji malo popra.
Kvasu dodamo žličko sladkorja in tri žlice toplega mleka, pokri

jemo in počakamo, da vzhaja. Dodamo vse za testo predvidene 
sestavine in zamesimo bolj trdo testo. Oblikujemo hlebček, ki naj 
pokrit počiva 25 minut. Nato ga razvaljamo v za prst debelo 
ploščo, premažemo s približno 2dag masti in tretjino ocvirkov. 
Testo zložimo dvakrat po tri plasti (kot pri pripravi maslenega 
testa). Postopek s presledkom 20 minut še dvakrat ponovimo, da 
porabimo vso mast in ocvirke. Vendar drugič in tretjič zloženega 
testa ne valjamo, temveč ga stanjšamo, da je za prst debelo, tako, 
da z valjarjem vodoravno in navpično udarjamo po njem. Ko testo 
zadnjič tanjšamo, naj bo za palec debelo. Zrežemo pogačice, jih 
zložimo v pekač, premažemo z jajcem in postavimo v pečico. Sedaj 
pečico vklopimo (ali zakurimo) in jih svetlo rjavo spečemo.

Nasvet: Ponekod ocvirke proti koncu kar zamesijo v testo. Pri 
valjanju testa pazimo, da ne spravimo vanj preveč dodatne moke.

Zdravniki raziskujejo več vrst vrtoglavic in tudi vzroki zanje so 
različni. Beseda vrtoglavica izhaja iz latinske besede »vertere« 
(obračati) in pomeni iluzijo gibanja. Oseba je prepričana, da se 
vrti sama, oziroma da se vrtijo predmeti okoli nje. Gre za različne 
občutke gibanja, vrtenja ali guganja. Zdravniki razlikujejo prave 
vrtoglavice, ko oseba čuti, kot da bi se vse vrtelo okoli nje, ali 
neprave vrtoglavice z občutkom, da se vrti sama in da izgublja 
ravnotežje. Prava vrtoglavica izvira iz motenj v centru za ravno
težje, za nepravo vrtoglavico pa so vzroki različni - od pomanjka
nja sladkorja, slabokrvnosti, nagnjenja k krčem, fizioloških težav 
itd. Včasih so vrtoglavice zelo hude, vedno pa so neprijetne. 
Večinoma nastanejo zaradi spreminjanja položaja telesa, kar po
navadi odpravi zdravnik z enostavno masažo. Omenimo še vrto
glavico, za katero trpijo ljudje, brž ko zapustijo svoj dom. Strah 
pred množico je agorafobija. Poleg tega vrtoglavice povzročajo 
vse vrste obolenj ušes.

Vse o čajih
Neupravičene so graje in očitki na račun farmakologov, 

da so zanemarili številne zdravilne učinkovine in lastnosti 
mnogih rastlin, zelišč, dišavnic in rastlinskih preparatov. 
Prav nasprotno, opravili so številne raziskave s spodbud
nimi rezultati. Vsaka rastlina je kompleksen biokemični 
svet, zato ne moremo hvaliti njenih vrednot brez podrobne 
proučitve toksikoloških pasti, ki so naravne ali posledica 
človekovih posegov.

Do sedaj je imela pijača, ki je praktično brez vseh 
hranilnih dejavnikov, predvsem sloves napitka, ki ga pi
jemo zaradi užitka. Vendar bi ji morali končno priznati 
pravo vrednost. Čeprav ni hrana v pravem smislu besede, 
deluje preventivno ob mnogih boleznih.

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE

SESTAVIL 

MARKO 
NAPAST

BIVŠI 

PREDSED
NIK

VAS PRI 

KAFRIH 
IN HOTEN

TOTIH

LAHKA 
TKANINA 

NAJVEČ ZA 

PODLOGO

REKA 
V SEVERO

VZHODNI 
ANGLIJI

DLAKASTA 
ŽIVAL

VRSTA 
LOVSKE 
PUŠKE

NAJBOLJŠI 
ČRNI 

PREMOG

APSIDA 
V BAZILIKI, 

TUDI 
PRIZIDEK

VODJA 
BELTINSKE 

BANDE 
(VLADO,

SARKA
STIČEN 
ČLOVEK

PLEMIŠKI 
DEČEK 

NA DVORU

RIM. NARA

VOSLOVEC

STRUP ZA 
GOLAZNI

REPUBLIKA 
LIBANON

GL. MESTO 
JEMENA

QEL. TENI
SKE IGRE

AVTOMO
BILSKA 
OZNAKA 
ŠPANIJE

SORODNIK

VPIS 
V TABELO, 
VKNJIŽBA

DIVJA
ŽIVAL

RIMSKO 
ŠTEVILO 
STO ENA 

MISTER

višji 
UKAZ, 

ODREDBA

GLASBENA
NOTA

HERMAN 
RIGELNIK 

GRŠKA 

ČRKA

MEDNARO
DNI KLUB 
KNJIŽEV

NIKOV

REKA
V ŠPANIJI 

PRITOK 
EBRA

PRIPADNIK 
STARO- 

JUDOVSKE 
SEKTE

VELETOK 
V ITALIJI

LITIJ

PODŽIGA- 

LEC

TEKSTILNI
IZDELEK

Vodoravno: dialekt, eskadra, klenost, Lala, Ti, Imari, N, Kras, 
Ob, alt, mešanka, erar, Ir, Tartini, enkalon, realije.
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podlistki

Socialnomedicinska podoba 
nekaterih prekmurskih vasi

23. 6. 1993-2. 9. 1993

6.500km s kolesom
v 30. letih Prim. dr. Jože Zadravec po

V knjigi Življenjska bilanca Slovenije v letih 
1921-1935 sta brata dr. Bojan in dr. Ivo Pirc med 
drugim ugotovila, da so severovzhodne občine v Slo
veniji, med katere sta spadali občini M. Sobota in 
Lendava, v zdravstvenem in socialnem pogledu naj- 
bolj oporečne, zaostale in neraziskane. Zaradi tega je 
bil na pobudo Higienskega zavoda Slovenije 15. julija 
pri dekanu g. Jeriču v Turnišču sestanek, kjer so se 
navzoči seznanili s prej omenjeno problematiko in 
sklenili, da se v letu 1937 obdelata zdravstvo in soci
ala v nekaterih prekmurskih vaseh. Tako so za razi
skavo izbrali 18 vasi: 10 vasi v srezu M. Sobota in 
8 vasi v srezu Dolnja Lendava. Akcija je potekala od 
18. julija do 29. avgusta 1937. V farah, v katere so 
spadale izbrane vasi, so iz rojstnih in mrliških knjig 
zbrali statistične podatke vseh rojenih, umrlih, umrlih 
v prvem tednu in prvem letu starosti, in to od leta 
1906 do 1910. V raziskavi sta sodelovala medicinca 
Feri Škafar iz Bratonec in Martin Kolenc iz Zagorja 
ob Savi ter agronom Miha Anželj iz Rogoznice pri 
Ptuju. Delo je bilo izrazito terensko, v anketah, 
ustnih in pisnih so sodelovali župniki, učitelji, zdrav
niki in napredni kmetje. Statistiko o rojstvih in umrlji
vosti so zbrali v glavnem študenti. Najvažnejše ugoto
vitve raziskave so bile:

- prenaseljenost v vaseh s katoliškim prebival
stvom, padec rojstev pri evangeličanih;

- neurejeni vodotoki, kanalizacije;
- neurejeni vodnjaki, stranišča, gnojišča;
- komasacija posestev;
- propad žlahtne trte na Goričkem;
- izumiranje obmejnega pasu;
- problemi kolonistov;
- domačini in prišleki so izkoriščali ljudi;
- TBC in malarija v nižinskih predelih Prekmurja; 
- veliko splavov;
- alkoholizem;
- sezonstvo;
- kulturna zaostalost in njeni vzroki;
- zdravstvena neprosvetljenost.
Omenjena raziskava spada med prve zdravstveno- 

socialne raziskave v Prekmurju, zato je njen pomen 
še toliko večji. Pokazala je na sklop medicinskih, 
socialnih in ekonomskih problemov, ki so spremljali 
življenje naših prednikov in krojili njihovo usodo. Že 
iz teh prvih izsledkov pa so takratne oblasti opozar
jale na nujno potrebne ukrepe, ki so jih začele izva
jati, da bi obvarovali ljudstvo pred naraščajočim 
zdravstvenim propadanjem.

Danes, po 60 letih, so se stvari v omenjenih vaseh 
v marsičem spremenile. Marsikaj, o čemer govori 
študija, pa je še ostalo neuresničeno, spet drugo seje 
obrnilo na slabše. Povedano z drugimi besedami: iz 
študije izhaja neka zakonitost, ki sicer ni zapisana in 
ki pravi, da so tegobe, ki spremljajo človeški rod 
skozi zgodovino, bolj ali manj iste, spreminja se le 
njihova intenziteta, ki pa je določena, časovno, druž
beno, politično in socialno. Prav s tega vidika se mi 
zdi zanimivo in poučno, da se omenjena anketa pred
stavi prekmurski javnosti.

Melinci
Nekako 3 km od postajališač Dokležovje leži ob 

cesti, ki vodi vzporedno z Muro proti Bistričani in

dalje proti Murskemu Središču, srednje velika vas 
Melinci. To je tipična prekmurska vas; od drugih se 
razlikuje le toliko, da leži tik ob Muri. Hiše stoje 
večinoma ob cesti, ki teče v smeri Mure in se od nje 
odcepi 5 manjših ulic: 2 proti Beltincem in Odran- 
cem, 3 pa proti Muri, ki nevarno ogroža nekatere 
posestnike, da se bodo morali kmalu seliti drugam, če 
oblast ne poseže vmes z intenzivno regulacijo struge, 
ki je tu široka nekaj nad 300m. Obrežje je na nekate
rih krajih zelo nizko, da voda že ob manjšem deževju 
vdere iz struge v vas, na dveh ali treh mestih pretrga 
cesto in se razlije po skednjih, poplavi nekaj stano
vanj in hlevov ter uniči po bližnjih njivah za vasjo ves 
pridelek. Na več krajih okrog vasi je precej močvirna
tega sveta, od koder voda nikoli ne izgine. Od tu se 
dvigajo ob večerih ogromni oblaki komarjev, ki sle
dijo ljudem in živalim v vas. Nadmorska višina vasi je 
okrog 176m.

Srez, sodišče in davčna uprava je v Dolnji Lendavi, 
20,6km, žandarmerija v Črenšovcih, 6km, zdravnik, 
oddelek finančne kontrole, pošta, telegraf, telefon, 
župnišče v Beltincih, 4,5km, občina v Odrancih, 
4km, žel. postaja v Beltincih, 7,5km.

Toča se pojavi redko z dežjem. Dežja je dovolj, 
predlanskim je bila slana, ki je uničila ozimino. Prejš
nja struga Mure je tekla na severni strani vasi med 
Melinci in Beltinci.

O nastanku vasi je malo znanega. Med ljudstvom 
kroži več pripovedk, ki so si po vsebini različne. 
Največ zveze z imenom Melinci ima tista, ki pripove
duje o mlinčku, ki je v davnih časih priplaval po reki 
navzdol in se je ustavil na kraju, kjer stoji danes vas, 
prvotno imenovana Mlinci. Že več stoletij nosi vas 
sedanje ime. Madžari so jo uradno imenovali Mura- 
melencze, to pomeni v slovenščini »Murska krnica«. 
To ime je po naključju podobno slovenskemu, nima 
pa nobene druge razlage. Vas je mnogo trpela zaradi 
turških napadov, epidemij in kobilic. Kakih znameni
tosti ni. Ob vhodu v vas stoji kapelica, imenovana 
»Božja misel«, na križpotju proti Odrancem in Muri 
je steber s sv. Florijanom in potem sta 2 križa. Gasilci 
imajo svoje »spravišče gasilskega orodja«. Za žejne in 
potnike skrbita 2 gostilni, s soljo, milom in drugimi 
takimi potrebčinami pa preskrbujeta vas 2 trgovinici. 
Prebivalcev je nekaj nad 1100, hišnih številk pa 180. 
Večinoma so poljedelci. Od obrtnikov so: 1 kovač, 
1 zidar, 1 kolar, 3 čevljarji, 2 krojača. Večjih posestev 
ni. Največje posestavo v vasi obsega 20 oralov zemlje. 
5 je takih, ki imajo do 15 oralov, 8 jih ima 10, 14 je 
takih, ki imajo 8, drugi imajo do 6 oralov in manj. 
Najmanjši posestniki imajo samo 1 oral. Živinoreja je 
v tesni zvezi s poljedeljstvom. Gojijo največ krave, 
4 posestniki imajo tudi konje. Delajo s kravami. Zelo 
razvita je reja prašičev, ki jih koljejo večinoma doma 
in jih pride le malo v prodajo. Enako je s perutninar
stvom. Redijo pa kure, race, gosi in pure. Sadjarstva 
v večjem obsegu ni. Največ je jablan, hrušk in sliv, 
poleg sadja pa tudi nekaj samorodne trte na brajdah. 
Žlahtnih prodajnih vrst sadja ni. Kmetje prodajajo 
največ živino in premožnejši poljske pridelke. Nekaj 
je tudi čebelarstva, ki pa prekmurskim čebelarjem 
zaradi slabih letin že 8 let slabo prinaša. Gospodarska 
poslopja kakor hlevi, razne shrambe in kleti so pove
čini iz lesa ali blata. (Nadaljevanje prihodnjič)

Že dolgo sva hotela srečati 
kakšnega losa, čeprav sva bila 
prepričana, da takšne sreče ven
darle nimava. Te živali, malo po
dobne jelenu, malo konju, so zelo 
plašne. Če se že pojavijo ob cesti, 
se to zgodi ponoči, ko je promet 
minimalen. Norveške ceste niti 
podnevi niso kdo ve kako polne.

Če se nisva mogla srečati s pra
vim losom, sva si naredila spomin
sko sliko z njegovo podobo kar 
pred prometnim znakom. Ta opo
zarja voznike, naj bodo previdni, 
saj si lahko kakšen kljub prirojeni 
plašnosti drzne stopiti na cesto.

Medtem ko je Igor poziral pred 
prometnim znakom, se je ob cesti 
ustavil avtobus z nemško registra
cijo. Iz njega je prihitelo nekaj upo
kojencev s fotoaparati in že sva 
morala skupaj s kolesi podpirati 
prometni znak, dokler se »navdu
šeni fotografi« niso naveličali ek
sperimentirati.

Takrat še nisva vedela, da bova 
imela to skrivnostno žival čast vi
deti. »Namsskogan familiepark« je 
neke vrste živalski vrt z živalmi, ki 
živijo na tem območju. Domujejo 
v velikih ogradah, ki so posnetek 
njihovega naravnega okolja. Hu
manejšega ujetništva še nisva vi
dela.

Medtem ko ga je Igor čakal s pri
pravljenim teleobjektivom, je iz go
sto zaraslega skrivališča porinil le 
zadnjico. »Kot fotomodel se ne bi 
mogel ravno preživljati. Spominja 
me na Greto Garbo v starih letih,« 
sem rekel. »Bolje nekaj kot nič,« je 
dodal Igor in slikal njegovo zadnjo 
plat.
Vstop v arktični krog 
— slovo od teme

V skupno dvanajsti etapi, ko so 
bili dnevi že zelo dolgi, sva na 691 
metrov visokem prelazu pri kraju 
Stodi, kjer je »raslo« samo še ka
menje, vstopila v arktični krog, ki 
ga označuje šestinšestdesetsto- 
pinjski in triintridesetminutni vzpo
rednik severne zemljepisne širine. 
Tukaj sva se za slab mesec poslo
vila od teme.

Točko, kjer se sekata glavna dr
žavna magistrala B 6 in omenjeni 
vzporednik, so zaznamovali z mu
zejem, ki je posvečen raziskoval
cem ledenega severa. V njegovi 
bližini je zelo zanimiva jama 
s stenskimi risbami iz kamene 
dobe.

Sergej Kaučevič 4.

Neverjetno, kje vse sva srečevala naselja.

Ob muzeju sva presenečena za
gledala spominsko ploščo, s ka
tero se norveški partizani zahvalju
jejo jugoslovanskim kolegom za 
pomoč v drugi svetovni vojni. Lju
dje, ki obiščejo muzej, postavljajo 
okrog njega znamenja iz manjših 
kamnov. Tudi midva sva ga. V no
tranjost najinega kamnitega mo- 
žiclja, ki se je izgubljal v množici, 
sva vložila listek z najinimi imeni.

V zgradbi sva se za silo ogrela, 
si ogledala lepe spominke, kupila 
nekaj priložnostnih znamk, potem 
pa nameravala nadaljevati s potjo. 
Ko sva se že spravljala na kolesa, 
se nama je približal mlajši par. 
Predstavila sta se in povedala, da 
sta naju že nekaj časa čakala. Vi
dela sta namreč oznako SLO na 
Alojzovem zadnjem blatniku.

To sta bila Franc in Leja iz Celja, 
ki sta se s kombijem potepala po 
Evropi. Srečanje z njima je bilo 
nadvse zanimivo in prijetno, še po
sebno za najina želodca, saj sta 
nama postregla s kranjsko klobaso 
in planinskim čajem, kar nama je 
spet vrnilo moči, hkrati pa vneslo 
tudi rahlo domotožje. Okrog pol
noči sva začela s spustom v zelo 
vetrovnem in meglenem vremenu 
po pokrajini, ki je še najbolj spomi
njala na Luno.

Predno sva prispela do spusta, 
sva kolesarila po platoju. Bila je 
vetrovna, svetla in mrzla noč. Med 
vožnjo sta naju prehitela italijanska 
motorista. Nekaj sto metrov pred 
nama sta se ustavila in naju pos

nela z videokamero. Pri tem 
naredila takšne obraze kot otroč
ki sta dobila še zadnji liziki, 
so jih nehali delati. Z motoristi s»» 
bila na splošno v prijateljskem o 
nosu. Skoraj vsakega sva Po 
vila ali mu odzdravila z dvig0 
roke, prav tako kolesarje. Pik0 kj 
i so dodali strojevodje vlaka, 
naju je glasno pozdravil s sireno, 
potniki, ki so nama mahali. »Tol 
to! Za takšne malenkosti se spi»\ 
kolesariti po oddaljenih deželam 
sem si govoril.Naslednji dan sva srečala P 
vega pravega sotrpina - pop0"* 
na kolesu Josepha iz francosKW ■ 
Marseilla. Ta možakar kaksn" 
šestdesetih let zelo mladostne« 
in zdravega videza se je P0^ 
da je naš planet prekolesari1 
štirikrat. Povedal nama je tudi, “ 
zdaj ne more več kolesariti » 
dolgih tur, zato se je rajši P°° 
obujat spomine v Skandinavijo.

Etapo so nama popestrile sej . 
predorov, na katere so Norv0^ 
zelo ponosni. Na štiridesetkilom 
trškem odseku med krajema S° 
merset in Krakom se jih je zvrs 
kakšnih deset. Ob vsakem vstop 
vanj sva se v mislih zahvalila inz 
nirjem in drugim delavcem, k ( 
nama omogočili zložnejšo V j 
Najdaljši med njimi je meril kar . 
kilometra. Tega sva se iz PreYia_aj 
sti lotila okrog dveh zjutraj, “ 
nama je bil vstop prepove00'

(Se nad^
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,Če bi pa le pričakoval,* je pomislil, reči pa si ni upal. Legel bi 

k njej. Samo korak bi bilo treba napraviti. Kaj bi se zgodilo, če bi 
stopil k postelji? Bi dvignila odejo in mu dala mesto ob sebi? 
Preblisnila ga je misel, kako bi ga s temi močnimi rokami stisnila 
k sebi. Že ob stiku rok čuti njeno moč. Ne stoji sekira zaman za vrati. 
Po kratkem molku, v katerem je komaj skril zadrego, jo je vprašal:

»Ali še lahko pridem?«
»Samo pridi!«
Ni mogel, da je ne bi še enkrat spomnil:
»Pogovori se kaj z Nado.«
»Bom. Psa bom pa zaprla v stalo, če bom vedela, da prideš. Drugič 

bo boljše.«

12
Ko je Dominkova Sonja drugič obiskala Kolblova, njima hiša ni 

tako žuborela v siju priprav in pogostitve kakor prvič. Pogreznjena 
je bila v molk, a samo na videz. Kolblova ne bi želela, da bi jim kak 
Tomc večerjo spet pokvaril. Zato sta skušala hišo obdati z zidom 
molka in miru. Kakor da ni doma krsta božjega.

Danes je Sonji odprla Olga. Sveža in živahna. Imela je belo bluzo 
s širokimi rokavi in temno krilo. Sonja je oboje poznala iz čarde. 
Govorila je potihem:

»Zdravo, Sonja. Naprej, kar naprej.«
Sonja je vedela, zakaj taka opreznost. Med vrtovi in sadovnjaki so 

stale hiše in bi lahko prežale na to, kar se dogaja pri Kolblovih. 
Sonja je že večkrat ukradla kje kak košček sreče, kjer so se ji prav 
tako potihem odpirala in zapirala vrata, kjer se je samo šušljalo in 

'kjer je nevarnost nekoliko popustila šele v postelji. Tako so ob 
njenem prihodu ravnali poročeni možje, ki so jim žene odpotovale ali 
so bile na šihtu. A nikoli še Sonja ni doživela kaj takega v troje.

Srce ji je močneje bilo, vendar ji je šlo na smeh. Ali ni vse skupaj 
burka, o kateri ni vedela, kako se bo končala. Olga se ji je zdela še 
vedno naklonjena, prijazna, vendar se je za tem le skrivalo nekaj 
neznanega. Žal ji je že bilo, da je prišla, poti nazaj pa seveda ni bilo 
več.

Olga jo je peljala v spalnico. Za nizko mizo na koncu zakonskih 
postelj je v enem izmed dveh širokih foteljev sedel Kolbl. Poznalo se 
mu je, da je vznemirjen. Vsi trije so se s tem početjem podali 
v prostovoljno stisko.

Kolbl je vstal z nekoliko prisiljeno živahnostjo. Oči so se mu 
svetile. Čeprav je bil istih let kot Frčak, so mu lasje že močno izpadli. 
Poskušal je skriti plešo z vztrajnim česanjem las, ko so mu rasli na 
spodnjem delu lobanje. Česal si jih je čez svetlečo golo puščavico. 
Nasprotno pa je Frčak imel bujne dolge lase, počesane nazaj in 
vedno negovane. A Kolbl je bil kljub pleši in njenemu skrivanju 
prijeten, simpatičen. Sonjo pri njem pleša sploh ni motila. Znal je 
vse nadomestiti s svojo zgovornostjo in prijaznostjo.

»Lepo je, da si prišla,« je drobil. »Ne marava, da kdo spet pride. Tu 
v spalnici se ne sliši skozi vežna vrata. Lahko govorimo.«

»Kaj boš, Sonja?« je vprašala Olga. »Kavo boš, to vem. Bomo kaj 
prigriznili?«

»Nič ni treba. Kavo pa res bi.«
»Tako je,« je dejal Kolbl. »Nekaj moraš in sedi, da nam spanca ne 

odneseš.«
Vsi trije so se ob .spancu* prisiljeno nasmehnili. Kolbl je poizkušal 

vso reč speljati taka, kakor da ni pred njim nič nenavadnega. Olga je 
šla v kuhinjo, onadva pa sta sedla v fotelja.

»Prav, da si prišla, Sonja. Lepo.«
Sonja ni odgovorila. Ni vedela, če bo res lepo. Prekrižala je nogi, 

da se ji je krilo pomaknilo do kolen. Noge v modrikastih prozornih 
nogavicah je izpostavila. Ni imela namena, da bi Kolbla izzivala. 
Kaj drugega v teh trenutkih namreč ni znala ukreniti. Kolbl pa jih je 
med razgovorom le opazoval, potem pa jih pobožal in neprisiljeno, 
s svojo prijetno gotovostjo dejal:

»Sonja, lepa si. Vitka, najbrž ne ješ, kolikor bi si želela.«
»Jem, jem.«
»Potem si tega rodu. Jaz sem te vedno potihem občudoval. Reči pa 

si nisem upal,« se je nasmehnil.
»Zakaj pa nisi. Si se bal Frčaka?«
»Nisem se bal, pa vendar ne bi rad.«
»Zaradi Frčaka bi lahko. Ti bi lahko, ker mu mnogo koristiš. Zato 

bi mi lahko dvoril. Ne bi ga prizadel.«
Kolblu je nekoliko uplahnil smehljaj, vendar noge Sonji ni nehal 

božati.
»Po svoje te ima rad,« je menil.
»Še najrajši v postelji.«
»Res. Nekaj skritega ima v sebi, saj sama veš. Je pa tiste vrste 

človek, ki zna to pokriti z umirjenostjo in dobrohotnostjo, da še na 
kaj takega nisem naletel, pa imam dosti opravka z ljudmi.«

»To dobrohotnost najbolje jaz poznam.« <

»rotil
»Ne bi se rad vmešaval v vajine stvari in ne bi ti rad P°v 

težav.« . bi
»Saj jih ne moreš. Med nama s Frčakom je vse na ^anl karnie 

mogla v njem ničesar premakniti. Ima pa vendar nekaj v sebi, 
privlači, da ga ne morem pustiti. Kadar pride, zna napolnit 
hišo z nekakim čarom. Otroka in babico takoj osvoji. In kada 
prepirava, zna v meni najti pravo žilico. Takrat so z njim ure ne b° 
enkratnega. Zato se vse tako dolgo vleče, čeprav vem, da me 
nikoli vzel za ženo.« ___ tega

»Natanko tako je, kakor praviš. Ne bom skrival. Prav je, da s 
zavedaš. Manj bo razočaranja. Vedno si bila pametna.
prav to pn tebi ceniva. Čeprav nama je zal, da si ne moreš P 
ga ti.«

»Nisem pametna, ker ob tem vztrajam, čas pa mineva.« b:va.« 
»Čas res mineva. Zaradi tega sva si z Olgo rekla, da te P° bj jjjio 
Tega Sonja ni razumela. Umolknila je. Na Frčaka se res ne b, aj 

treba ozirati. Kako sta prišla na misel, da vsi trije ležejo s 
v posteljo?

Kolbl je nadaljeval in z obrabljenimi frazami razlagal: jjjč
»Človek samo enkrat živi. Čemu si ne bi privoščil, kar si lahK'te01 

ni človeku zabranjeno, kar je naravno, kar lahko stori in P« 
uživa. Verske vzgoje so človeštvo dosti prikrajšale in vzpenil°- j

Od podkolena je prišel z roko na stegno in jo je začel b°Zj„ev^ 
krilu in riniti naprej. To je pač tema njihovega današnjega 0 
Sonji se je zdelo, da se Kolbl ne ustavlja. Čeprav je bila vznem 

•in presenečena, bi rada vendar govorila še o Frčaku, saj se ji J 
ponudila priložnost, da govori o njem odkrito. lasn0'

»Že nekaj let traja to z nama. Konca pa kljub temu ne vidim J 
čeprav mi razum ne skriva resnice.« vod’1*1

»Saj ti verjamem. Strašno veliko ima denarja. Čeprav mu 
administracijo, nimam pregleda nad njegovimi dohodki. 
koliko ima neprijavljenih delavcev, ne vem, komu dela h 
devize, ne vem, koliko utaji davkov. Najbrž nalaga zunaj kje ega 
striji ali celo v Švici. Nisem še srečal tako gibčnega in prebris° 
človeka, pa delam toliko let v gospodarstvu. V teh letih, kar 0 
zanj, ni bil niti enkrat kaznovan. Na občini prav na vrhu 
ljudi podkupljenih, sem slišal. Zida jim hiše. Ker pa si tam P°° ^pš' 
štafetno palico oblasti vedno eni in isti, od ZK do SZDL in s ps 
čine, nima težav. Tudi ti in jaz mu lajšava življenje. RaV«evSe 
v svojem do kraja premišljenem miru in dobrohotnosti sam. In iH 
to premisliva z najinimi možgani, lahko vidiva, kako m3/ 
povsem nemočna sva oba pred njim.« . jc

Kolbl je glede sebe pretiraval, kar je Sonja vedela. pd
o svoji neznatni vlogi pri Frčaku, zato da Sonji ne bi bilo teZ bj 
občutku, v kakih rokah je. Mogoče je Kolbl tudi pretiraval, 
Sonjo spodbudil, da se lahko danes z njima sprosti, ker sta n0^^ 
strani. Gotovo je s tem želel doseči, da bi jima bila Sonja s° ja 
Želel je ustvariti odkrito in prisrčno vzdušje, da si vse zaupa]0 jela, 
imajo povsem enako stališče o tem, o čemer govorijo. Sonja je 0 j6 
da je Frčakovo bogastvo veliko. Vendar ni mogla slutiti, 
razpredena njegova mreža. Ona mu je ob tem le zrno, le 0 Vi 
Zaradi tega mu torej ni bilo nikoli žal ne voženj, ne hotel

(Nadaljevanje prih0^
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Otroštvo naj bo srečno

Preprečimo nezgode
čila: ustavijo naj se, saj tek raz
pihuje plamene; vržejo naj se 
na tla in si pokrijejo obraz; po
valjajo naj se spredaj in zadaj, 
da tako pogase gorečo obleko; 
opekline hladite z mrzlo vodo. 
Vsekakor pa otroke poučite, 
da so vžigalice in vžigalniki pri
pomočki za odrasle in ne 
igrače; nekako jim vtepite 
v glavo, da, če najdejo vžiga
lice ali vžigalnike, morajo to 
takoj povedati odraslim. Prikli
čite si v spomin, da je večkrat 
tudi na našem območju kaj za-

pri otrocih
L^Prečimo nezgode pri otrocih je naslov 16 strani obsežne 
J v®čjega formata, ki sta jo te dni izdala Inštitut za varova- 

Republike Slovenije in Svet za preventivo in vzgojo 
lG p nem prometu. Prirejena je sicer po ameriški predlogi How 

®‘ert Your Child From Injury. Knjižno delo obravnava 
z vrr • V Pr®lnetu> utopitve, padce, zadušitve, ogenj, oparine 

lnii tekočinami in zastrupitve. Z dovoljenjem izdajatelja

v starosti od 5. do 9. 
jih D v največji nevarnosti, da 
V^kraV°Z' avt0’ k-3!1' tak* nai“ 
Soat brezskrbno stečejo čez 

denimo za žogo. Če 
HifUj . do nesreče, ostanite 

ln sku^ajte pomiriti tudi 
Veritea',.^e premikajte ga. Pre- 

dihanje. Ustavite krvavi- 
= t%aa rano pritisnite z roko ali 
i n Sami ali kdo drug naj

V^iČe reševalce.
^Otjj 0 »otroških« nesreč se 
^0 nZarad' vožnje s kolesom, 
^toJ80 odveč tale priporočila 
Sto'** Omejite otrokovo 
htng s kolesom na dvorišče,

Poti in privoze, dokler 
Je 0 a dobro voziti in dokler

V' kolesarskega izpita. 
s,ne otrok brez za- 

SS3. zn,a?ja in izpita 
^ed \ ®a dela v ali 4. 
% uu) kolesariti le v sprem
iš k raslih. Otroke naučite, 
^vj] do upoštevali osnovna 
^en °a cesti: 1- ustavite se’ 
* dvo x zaPeljete na cesto 
n^irišč •’ Pr'voza’ ubce ab

■ 'n P°glejte na levo 'n 
X ,ln Z0Pet na levo in na 
X. ^'te šele, ko ni pro- 

vozite ob desnem 
^Vait Zl^ai 3- v križišču upo- 

e znak stop in rdeče luči.

*
je v petek °br®g 

23.45 peljal s kolesom iz Ljuto
mera proti Stročji vasi. Na
sproti mu je pripeljal avtomo- 
bdist J. y. in ga kljub zaviranju 
zadel. Hudo poškodovanega 
kolesaija so prepeljali na 
zdravljenje v bolnico. Nesreča 
S^.najbrz zaradi slabe 
vidljivosti, saj je bila gosta me-

Na mejnih prehodih so v so
boto zavrnili 16 tujih državlja
nov, ki niso izpolnjevali pogo
jev za vstop v Slovenijo. V ne
deljo pa je bilo 17 takih tujcev.

Š. S.

Mj.88®?, nekaj prirejene vsebine, da bi tako pripomogli k sreč- 
koj-lnu "Vljehju naših otrok, vnukov... Ker pa tega mlajši ne 

®°gli prebrati, storite to starejši in skušajte upoštevati.

^škodbe v prometu
Avtorji knjižice ugotavljajo, 

»,Se v prometnih nesrečah 
v,x 0 leto poškoduje in ubije 
ara?rok’ kot jih hudo zboli 
Qjr . katerekoli bolezni. 
kotOC' S° naiP°g°steje žrtve 
nn Potniki v vozilu. Pravilno 
°ttok ^en’ varnostn> sedeži za 
M? 6 varnostni pasovi jim 
star° življenje. Za različno 

; y. otroke moramo imeti 
i ^žetUTrazb^ne varnostne se- 
^itin Tak°, na primer, mora 
otro?°se^en varnostni sedež za 
m 3 9. meseca starosti

n 1113 do teže 10 kilogramov 
■! hrbt taV^en tak°> da je otrok

I obrnJem v smeri vož- 
3 nazai)- Večji otrok 

pjSQ k° privezan z varnostnim 
katerega zgornji del 

tji 8 Potekati čez ramo, spod- 
čez boke (ne čez želo- 

: majhni otroci hodijo
(et®81! 'n 1° sam' prečkajo, 
tega*  ti81?’ k’ so star' do 8 let, 
^1 Se niso sposobni. Prepri- 
vidi naJ bi bili, da jih voznik 
ivt0’. *e ?ni vidijo voznika in 

mislijo, da avtomobil 
tij0 0 v trenutku ustavi; ne lo- 
Hjič °dkod prihajajo zvoki; 
ttetjj Y*dno  polje je le za 
^vidnega polja odraslih; 
da otroci celo mislijo, 
bitja0 ^v^Om°bili prijazna živa 

i So d ,odrasli’ pa seveda 
’da n* tako, zato priporo- 

sto j, raie stokrat prečkajte ce-
*uPaj s svojimi otroki, pre- 

Sa'01 enkrat dovolite, da jo 
j Sam>- Otroci se bodo 

Z 1 varnosti v prometu 
i v^^anjem in vajo, zato se

Ustavite za korak od 
V vznika ali od roba ceste;

Z °trokom poslušajte in 
S ^te promet, ki prihaja 
SgZ desne in spet k ve; pdča- 
So ^a se cesta sprazni; po- 

Prepustite otroku, da 
v°di.

/J Pron>etnih 
dovedi

REŠILEC

POLICIJA ŠA

GASILCI

ZDRAVNIK/BOLNIŠNICA Sl MS
OČETOVA ŠTEVILKA V SLUŽBI

MAMINA ŠTEVILKA V SLUŽBI
SOSEDJEZ55Z1Š

PRIJATELJI
NAŠA TELEFONSKA ŠTEVILKA Ml W-

NAŠ NASLOV 'ježeva ol
Dan in noč je lahko le malokdo pri svojih otrocih, zato jih prepustimo komu drugemu, na primer 
varuški. Ob »predaji« otrok bo koristno, če ji izročimo še listek s temile podatki.

Otroci, mlajši od 12 let, naj 
prečkajo prometno križišče peš 
ob kolesu tako kot pešci; 4. 
pred vsako spremembo smeri 
se prepričajte, če je pot prosta, 
smer jasno nakazana, poglejte 
nazaj in upoštevajte vozila, ki 
vozijo za vami in šele nato za
vijte. Posebno nevarna so zavi
janja v levo. Vse to vadite 
z otroki.

Nevarnost preži tudi 
v stanovanjih

Padci otrok naj bi bili najpo
gostejši vzrok za sprejem otrok 
v bolnišnico. Stanovanje - tako 
trde avtorji omenjene knjižice 
- je pravo minsko polje za vse
mogoče nevarne padce otrok 
vseh starosti, zato skrbno pre
berite in se skušajte ravnati po 
tehle priporočilih: Ne dovolite 
otrokom, da se sami igrajo 
v višjih nadstropjih na terasah 
ali balkonih. Posebno nevarne 
so nedograjene hiše z neograje- 
nimi terasani in balkoni. Po
glejte in popravite razrahljene 
ograje. Bog ne daj, da bi stano
vali v hiši, kjer takih ograj 
sploh (še) ni! Tudi do oken ne 
smemo biti brezbrižni, zato na
svet: prestavite stole in drugo 
pohištvo stran od oken. Dobro 
bo, če boste na okenskih pod
bojih pritrdili mehanizen (po
vezan s krilom okna), ki bo 
otroku preprečil polno odpira
nje oken. Če je okno odprto ah 
pa se da odpreti za več kot 13 
centimetrov, so vaši otroci že 
v nevarnosti.

Izkušnje v svetu kažejo, da 
pri požarih največ ljudi umre 
zaradi dima in strupenih pli
nov, ki se sproščajo ob gore- 
nju, manj pa za posledicami 
opeklin. Da bi se izognili poža
rom, nekaj nasvetov: temeljito 
preglejte svoje energetske vire 
in naprave, ki so sicer najpogo- 
stejši povzročitelji požarov; 
v stanovanju ali kleti ne hranite 
večjih količin vnetljivih snovi, 
saj lahko eksplodirajo; ročni 
gasilni aparat naj bo v sleher
nem stanovanju in ravnanja 
z njim naj bi bili vešči ne le mi, 
odrasli, ampak tudi večji 
otroci; koristno bo, če bomo 
imeli v stanovanju tudi na
pravo za odkrivanje in javljanje 
požarov, ki se sprožijo ob 
dimu, plamenu ali toploti, de 
tektorji, ki zaznajo 
koncentracijo plina, so tudi 
kako dobrodošli... Qtro , 
starejše od 3 let, poučite kako 
naj ravnajo, Če zagorijo obla

Vbf UŠ

gorelo ali pa celo povsem zago
relo »zaradi otroške igre z vži
galicami«, kakor ponadi opi
šemo tak vzrok nesreče.

Oparine z vrelimi 
tekočinami

Največ opeklin pri otrocih ni 
zaradi požara, ampak zavoljo 
seganja v vroče tekočine. Prav 
boste ravnali, ko vroče hrane 
in tekočin (juha, čaj itd) ne 
boste postavljali, na robove miz 
in tudi ne na kuhinjske prte, ki 
vise z delovnih miz, saj jih 
otroci lahko potegnejo. Če 
imate v rokah kaj vročega, ja 
ne imejte zraven še otroka. Ko 
kuhate, naj bo vaš mladi rado
vednež (morebitni bodoči ku
har?!) vstran od štedilnika. Pri 
kuhi uporabljajte predvsem ti
ste plošče štedilnika, ki so bolj 
proti steni.

Nevarnost opeklin je tudi 
v kopalnici. Za varno kopanje 
mora biti termostat nastavljen

Zgodilo se je ...
Pomurske ceste so terjale 

v tem letu 21 žrtev! V ponede
ljek, 28. novembra, okrog 
13.35 se je smrtno ponesrečil 
31-letni Franc Merčnik iz Zbi- 
govec. Zaradi domnevno pre
hitre vožnje v ostri levi ovinek 
v Lastomercih ga je zaneslo 
s ceste in je trčil v obcestno 
drevo. Umrl je na kraju ne
sreče.

*
V petek, 2. decembra, po

noči je 37-letni Jože Kolar iz 
Črenšovec zašel v jarek, ki je 
med vaško Gasilsko in Sodar- 
sko ulico, in utonil. Ozadje še 
raziskujejo.

*
Med 27. novembrom in 1. 

oktobrom je bilo vlomljeno 
v stanovanjsko hišo v Pincah. 
»Izkupiček« je bogat: 1.700 
mark in 85.000 tolarjev. Za 
storilcem poizvedujejo.

*
Alojz J. s Čagone seje z mo

tornim kolesom peljal po regi
onalni cesti skozi Cerkvenjak 
in v križišču zavijal na lokalno 
cesto, pri tem pa zapeljal na 
bankino in v manjšo udarno 
jamo. Ker je izgubil ravno
težje, je padel po vozišču in se 
hudo poškodoval. 

na največ 50 stopinj Celzija. 
Otroka seveda najbrž ne boste 
kopali, ne da bi se zanesljivo 
prepričali, da voda ni pre
vroča. Navadite otroke, da iz 
pip točijo najprej hladno in šele 
nato toplo vodo. Sploh jih 
(večje otroke) naučite pravilne 
uporabe mešalne armature 
(pipe). Če pa se otrok popari 
(pa naj je to kjerkoli), na opar
jeni del telesa takoj spustite 
zmeren curek hladne vode, 
s čimer preprečite poglabljanje 
oparine in omilitev bolečine. 
Oparine, ki pa so večje od ko
vanca, mora oskrbeti zdravnik.

Nevarnost zaradi 
kemičnih sredstev

Čistila, kozmetična sredstva, 
sredstva proti mrčesu in za zaš
čito rastlin, nekatere sobne

rastline, predvsem pa zdravila 
so najpogostejši vzrok zastrupi
tev. Od kakih 250 mladih, ki se 
zastrupijo, jih polovico prepe
ljejo v bolnišnico zaradi zastru
pitev z zdravili. To lahko pre- 
pečimo z varnim ravnanjem in 
shranjevanjem nevarnih snovi 
zunaj dosega otrok. Pospravili 
oziroma zaklenili bomo torej 
vsa kemična sredstva v omare, 
ki jih otrok ne bo mogel do
seči. Stara zdravila bomo zavr
gli; čistila, zdravila in strupe 
bomo hranili v originalni am- 
balaži, saj se je tudi v Pomurju 
že zgodilo, da je človek spil 
strup, misleč, da je žgana pi
jača oziroma vino...

Za konec pa še tole: skoraj 
pri vsaki hiši je že telefon, zato 
naučite svoje otroke, kako po
klicati pomoč po telefonu, saj 
se bo hitro naučil, da na šte
vilko 92 dobimo policijo, na 93 
gasilce, na 94 reševalce.

Pripravil: 
Š. SOBOČAN

Zaradi dotrajanega dimnika 
je v torek ob 7.40 zagorela sta
novanjska hiša v Črešnjevcih 
pri Gornji Radgoni. Vnel se je 
namreč lesen tram ostrešja, po
tem pa se je ogenj naglo širil. 
Se sreča, da sta hitro pritekla 
dva gasilca in ogenj pogasila, 
tako da je škode »samo« za 
30.000 tolarjev.

*•
Po magistralni cesti Beltinci- 

Murska Sobota se je peljal 
Alojz B. iz Mostja. Pravijo, da 
je vozil prehitro, zato je pri 
Bratoncih na sicer označenem 
(pa še kako označenem!) pre
hodu za pešce zadel 61-letnega 
Jožefa H. iz Gančan, ki je ob 
hoji čez prehod ob sebi poti
skal kolo. Pešča je avto zbil po 
vozišču in dobil je hude po
škodbe.

*

Štefan P. iz Murske Sobote 
je ob svoj službeni avto Rena
ult Espace. Zasegli so ga nem
ški policisti, ko je z vozilom pri 
Salzburgu vstopala v Nemčijo 
skupina njegovih delavcev. 
Vozilo, ki ga je oškodovanec 
kupil od nekega znanca, ki je 
prišel iz Francije, naj bi bilo 
ukradeno in zato v policijski

Človek in paragrafi

Poročena in ločena
»Vaši ženi ne moremo dati državljanstva, ker tam ubijajo 

ljudi!« Tako naj bi na ljutomerskem referatu za notranje zadeve 
zavrnili ustno prošnjo Dušana Izidoija Filipiča iz Krapja, že 25 let 
poročenega s Črnogorko Slavko, ko je ustno v njenem imenu 
zanjo zahteval državljanstvo Republike Slovenije.

Filipičeva družina se je odločila 
za stalno naselitev v Dušanovem 
rojstnem kraju, konkretneje: na 
domačiji številka 70. Slovenske 
potne liste in osebne izkaznice so 
6. avgusta 1993 brez vseh zapletja- 
jev dobili mož Dušan Izidor Filipič, 
23-letni sin Aleksander in 13-letna 
Viktorija, ne pa tudi žena oziroma 
mati Slavka. Ta je po preteku do
voljenja (vize) za nekajdnevno bi
vanje morala zapustiti Slovenijo in 
je odšla nazaj v Podgorico v Črno 
Goro. Možu Dušanu Izidorju, upo
kojencu, sicer pa pripadniku JLA 
pred osamosvojitvijo Slovenije, ne 
gre v glavo, kako je mogoče, da 
v demokratični Sloveniji ne dovo
limo skupnega življenja dveh za
koncev. Temu najbrž ni ravno 
tako, kajti Slavka je tuja držav
ljanka, konkretno sedanje Zvezne 
republike Jugoslavije, in je zaradi 
tega še posebNO prizadeta. Dej
stvo je namreč, da Slovenija tujcem 
omejuje bivanje. Je tudi Slavka, 
dobra žena našega državljana, mati 
dveh otrok naših državljanov 
- tujka? Prizadeti mož si seveda 
želi, da za »shajanje« ne bi bilo 
treba izpolniti formalnosti, ki po
leg tega še precej stanejo. Pravi: 
»Če hoče priti sem, v Krapje, da bi 
nam oprala in zlikala perilo, mo
ram imeti vstopni vizum ...«

Resnici na ljubo je treba pove
dati, da je to res. Vizume so svoj- 
čas izdajali kar na mejnih preho
dih, denimo v Dolgi vasi, v letoš
njem letu pa jih tujci dobe na slo
venskih diplomatskih predstavni
štvih v njihovih državah. Ker Slo
venija v ZR Jugoslaviji nima ta
kega urada, lahko prebivalci te dr
žave vstopni vizum dobe na njim 
najbližjih slovenskih diplomatskih 
predstavništvih v Budimpešti ali 
Skopju. Pa ne le za teden dni, am
pak v upravičenih zadevah na pod
lagi garantnega pisma tudi za daljše 
obdobje. Tudi za začasno (tj. 
daljše) prebivanje. Prosilcu, ki mu 
ustrežejo, prilepijo v potni list 
ustrezno nalepko. Poročenost tujca 
z našim državljanom pa tak vzrok 
prav gotovo je.

Kaj pa pridobitev slovenskega 
državljanstva za Slavko Filipič? 
Otroci so državljanstvo dobili, ker 
je eden od zakoncev slovenski dr
žavljan, ona pa mora izpolniti (vsaj 
taka so zakonska določila) dolo
čene pogoje. To, da se je poročila, 
četudi pred 25 leti, z našim držav
ljanom, po zakonu o državljanstvu 
še ni vzrok za avtomatske pridobi
tve. Zakon namreč zahteva za 
tujce, poročene s slovenskim dr
žavljanom, 2-letni zakonski »staž«, 
vsaj 1-letno dejansko bivanje v Slo
veniji, ta pogoj pa v tem konkret
nem zgledu za zdaj še ni izpolnjen.

evidenci. Podjetnik je imel to
krat resnično smolo, saj je 
s tem istim avtom prej prekri
žaril dobršen del Evrope, tudi 
Nemčije. Kaj pa vi, ki ste avto 
morda prav tako kupili od 
znanca, se ne bojite, da je bil 
kje ukraden?

*
v ulici Štefana Kovača 

v Murski Soboti se je zgodila 
prometna nesreča, ker je voz
nica osebnega avta Marija H. 
iz Kroga trčila v Dragico K. iz 
Murske Sobote, kije peš šla po 
cesti. Nesreča, v kateri je bila 
peška hudo poškodovana, seje 
zgodila v večernih urah.

*
Voznik Certusovega avto

busa Rašid D. iz Maribora je na 
avtobusni postaji v Lenartu 
med vzvratno vožnjo trčil v pe
ško, 94 let staro Elizabeto K. iz 
Drvanje. Med padcem se je 
hudo poškodovala.

*
3. decembra med 18. in 19. 

uro je doslej neznani storilec 
prišel v stanovanjsko hišo v Že- 
navljah na Goričkem in iz pre
dala kuhinjske omare odnesel 
devize v protivrednosti 110.000 
tolaijev. Za storilcem poizve
dujejo.

*

Neznanec je v soboto med 
18.00 in 22.30 razbil steklo na

Na občinskem odseku za notranje 
zadeve smo tudi zvedeli, da priza
deta niti ni vložila pisne prošnje za 
pridobitev slovenskega državljan
stva, ki pa ga seveda ne podelujejo 
na občinah, ampak na ministrstvu 
za notranje zadeve Republike Slo
venije v Ljubljani. Obstoji celo 
možnost pridobitve slovenskega 
državljanstva, četudi tujec ni izpol
nil sicer zahtevanega pogoja 1-let- 
nega dejanskega bivanja. O tem so 
določila v 13. členu zakona o dr
žavljanstvu (tako imenovana 
izredna naturalizacija). To bi bilo 
za Slavko ugodno, kajti v Podgorici 
ima kot trgovka zagotovljeno delo, 
do pokojnine pa ji manjka le še 
6 let. Ko bi imela slovensko držav
ljanstvo, bi slovensko mejo lahko 
neomejeno prehajala, lahko pa

Dušan Izidor Filipič se čuti 
prizadetega, ker je vmes toliko 
formalnosti zaradi gibanja na 
relacijah Krapje-Podgorica.

sklepamo, da ne bi bilo tako lahko 
prehajanje jugoslovanske meje, če 
bi se izkazovala s slovenskim pot
nim listom, saj je znano, da ima 
tudi ta države uvedene vizume.

Družina Filipič ostaja v težavah, 
kakor koli obrneš. Tako bo dotlej, 
dokler ne bodo urejeni odnosi med 
Slovenijo in ZR Jugoslavijo, to pa 
pomeni ukinitev vizumov itd. Daje 
zadeva rešljiva, kažejo zgledi s Hr
vaško.

Š. SOBOČAN

Adventno 
srečanje mladih

V domu duhovnosti Bene
dikt v Kančevcih bo 9. in 10. 
decembra adventno srečanje 
pomurske mladine. Zanj se je 
mogoče prijaviti na župniščih 
ali neposredu v domu, telefon
ska št. je 54 138.

Prvi dan bodo mladi poslu
šali adventno poslanico priorja 
menihov kartuzijanov in opati- 
nje redovnic klaris, sicer pa bo 
daleč v noč molitev. Drugi dan 
bo Dolores Funčič predavala 
o duhovnih gibanjih, potem pa 
bodo z delom nadaljevali 
v skupinah. Tudi bo tudi pri
ložnost za osebni pogovor.

Š. S.

zadnjih desnih vratih osebnega 
avta, parkiranega na parkirišču 
gostišča na Janževem Vrhu ter 
sunil žensko torbico z osebnimi 
dokumenti in 3.000 tolarji.
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Četrtfinale pokala NZS--------------------------------

Mura: Izola 3:2 (3:1)
Murska Sobota - Igrišče Mure, gledalcev 800. Sodnik: Hvalič (Nova 

Gorica). Strelci: 0:1 Buljukbasi (27), 1:1 Breznik (30), 2:1 Breznik (Hm 
- 37), 3:1 Topič (44), 3:2 Milori (llm - 90).

Mura: Volk, Baranja, Vojkovič, Cifer, Poljšak, Ratkovič, Breznik, 
Brezič (Gajser), Kokol (Poznič), Bakula, Topič.

Izola: Karahoda, Perkat, Ružnič, Čendak, Okčič, Tosič, Štampfer, 
Milori, Velkoski, Zelko (Zupanc), Buljukbasi.

Beltinci: SCT Olimpija 1:1 (0:1)
Beltinci - Igrišče Beltinec, gledalcev 3.500. Sodnik: Beton (Kranj). 

Strelca: 0:1 Hadžialagič (40), 1:1 Škaper (59).
Beltinci: Zver, Godina, Božič, Jengurazov, Jančič (Granov), Cirkven- 

čič, Vorobjov, Črnko, Herceg (Osterc), Cener, Škaper.
SCT Olimpija: Pejkovič, Hadžialagič, Vranac, Djuranovič, Zulič, Hu- 

darin (Karapetrovič), Pavlin, Čimerotič, Novak, Benedejčič (Oblak), 
Ubavič.

Prva državna odbojkarska liga

Zmagi Vigrosa in Ljutomera
V osmem kolu prvenstva v prvi državni moški odbojkarski ligi sta oba 

pomurska ligaša gladko zmagala. Vodeči Vigros Pomurje iz Murske 
Sobote je v Novem mestu premagal Pionirja s 3:0 (18:16, 15:7, 15:13). 
Vigros Pomurje: Kempa, Prša, Kerec, Bačvič, Marič, Novak, Vukovič, 
Topovšek, Poredoš, Fujs. Ljutomer pa je doma premagal Kamnik s 3:6 
(15:5, 15:10, 15:4). Ljutomer: Škrobar, Kavnik, Berlot, Šiftar, Savič, 
Marič, Gnit. (NŠ, FM)

Druga državna odbojkarska liga

Žibrat in Sobota zopet uspešna
V devetem kolu prvenstva v drugi državni ženski odbojkarski ligi sta 

obe pomurski ekipi zmagali. Vodeča in še neporažena ekipa Žibrata iz 
Ljutomera je v gosteh premagala Črno s 3:0 (15:4, 15:4, 15:7). Žibrat 
Ljutomer: Vrbnjak, Žibrat, Šoštarič, Lubienko, Kolar, Senčar, Mlinarič, 
Ljubeč, Premož, Kuhar, Kosi. V prvi pokalni tekmi je Novo mesto 
premagalo Žibrat s 3:0 (15:4, 15:8, 15:8). Povratna tekma bo v Novem 
mestu. Odbojkarice Sobote pa so premagale Branik s 3:1 (9:15, 15:10, 
15:12, 15:8). Sobota: Kuhar, Čemela, Drevenšek, Zver, Forjan, Šlebin- 
ger, Novak, Moreč, Šiftar, Posavec, Časar, Cipot.

V devetem kolu prvenstva v drugi državni moški odbojkarski ligi je 
Turbina v Beltincih premagala Claudio shop s 3:1 (15:11, 16:14, 8:15, 
15:11). Claudia shop Beltinci: Krajcar, Mitja Janža, Marko Janža, Prelog, 
Balažič, Čeh, Lenarčič, Vnuk, Fišer, Gabor. (NŠ, FM)

Tretja državna odbojkarska liga

Točki le za Radence
V tekmovanju tretje državne moške odbojkarske lige so od pomurskih 

ligašev zmagali le Radenci, ki so v gosteh premagali drugo ekipo Šempetra 
s 3:2. Druga ekipa Topolšice je v Murski Soboti premagala Pomurje s 3:2, 
Vuzenica pa je v Ljutomeru premagala ekipo RTV Kranjca s 3:0.

Prva državna rokometna liga

Poraza Rajha No 1 Bakovci
V nadaljevanju prvenstva v prvi državni ženski rokometni ligi so 

oslabljene Bakovčanke dvakrat izgubile. Na srečanju s favorizirano ekipo 
Branika Maribora so se v prvem polčasu dobro upirale boljšim Maribor
čankam, a so žal tik pred odmorom ostale brez dveh najboljših igralk: 
Šantlove, ki je morala z igrišča zaradi treh izključitev, Hozjanova pa 
zaradi poškodbe roke. Ker pa so imeli na klopi Bakovci samo eno 
rezervno igralko, so drugi polčas igrali z igralko manj in izgubili s 16:36. 
Strelke za Bakovce: Vugrinčeva 5, Hozjanova 3, Šantlova 3, Cajnkova 
3 in Jakšičeva 2. Rokometašice Pirana pa so premagale oslabljeno ekipo 
Rajh No 1 Bakovci (manjkale so poškodovane Hozjanova, Gjerekova, 
Kolblova in Voharjeva) s 27:19 (11:11). Strelke za Rajha No 1: Šantlova 6, 
Jakšičeva 4, Cajnkova 4, Vogrincova 3 in Buzetijeva 2.

Druga državna rokometna liga

Zanimiv derbi v Murski Soboti
V enajstem kolu prvenstva v drugi državni moški rokometni ligi je bil 

v Murski Soboti lokalni derbi med Krogom in Pomurko iz Bakovec. 
Srečanje je bilo zelo zanimivo, dobili pa so rokometaši Pomurke z 28:26 
(16:13). Štrelci: D. Kolmanko 10, A. Kolmanko 4, A. Sapač 1, Hegeduš 
2, Meolic 4, Babič 1, Šemek 3 in Titan 1 za Krog ter Ritonja 4, Husar 2, 
Škraban 6, Bedekovič 5, S. Buzeti 2, B. Buzeti 1, Okreša 3 in Lovenjak 5. 
Polet iz Murske Sobote je igral s Celjem neodločeno 23;23 (12:15). Strelci 
za Polet: Kovačič 3, Čemela 4, Merica 4, Horvat 3 in Žugelj 9. Rokome
taši Dola pa so premagali Mladinca iz Murskih Črnec s 26:15 (9:5). Strelci 
za Mladinca: Gomboc 7, F. Gregorinčič 3, M. Gregorinčič 3, Serec in 
Marič po enega.

Judo_____________________________________

I. DNTL- moški
M. T.-SOBOTA 8 8 0 43:13 16
Melamin 8 7 1 33:23 14
TAM G. V. 8 6 2 38:18 12
Olimpija 8 4 4 34:22 8
Vesna 7 4 3 23:26 8
Preserje 7 4 3 23:26 8
RADGONA 8 2 6 21:35 4
Ilirija 8 2 6 17:39 4
Slovan 8 1 7 22:34 2
Novotehna 8 1 7 19:37 2

1. DRL - ženske
Krim 11 10 0 1 286:198 20
Burja 11 9 0 2 302:199 18
Olimpija 11 8 2 1 298:214 18
Branik 11 6 3 2 260:199 15
Mlinotest 11 6 3 2 265:220 15
Žalec 11 6 3 2 276:263 15
Kočevje 11 4 1 6 232:271 9
Velenje 11 4 0 7 220:238 8
Piran 11 3 0 8 218:261 6
Izola 11 2 0 9 194:289 4
RAJH No 1 11 1 1 9 208:319 3
Kranj 11 0 1 10 187:275 1

I. A DOL - moški
VIGROS POMURJE
Olimpija
LJUTOMER
Pionir
Kamnik
Fl PROM

8 8 0 24:5 16
8 5 3 18:12 10
8 4 4 16:15 8
8 44 14:15 8
8 3 5 12:18 6
8 0 8 5:24 0

II. DOL - moški
Izola 9 8 1 25:4 16
Turbina 9 7 2 22:8 14
Termo Lubnik 9 7 2 22:9 14
Pan Kovinar 9 7 2 24:12 14
Črnuče 9 6 3 19:13 12
Salonit II 9 5 4 18:16 10
Pionir II 9 4 5 17:18 8
Maribor 9 3 6 15:21 6
CLAUDIA SHOP 9 3 6 11:20 6
Braslovče 9 2 7 10:22 4
Mislinja 9 2 7 8:22 4
Mežica 9 0 9 1:27 0

II. DOL - ženske
ŽIBRAT LJUTOMER 9 9 0 27:5 18
Šentvid 9 72 23:12 14
SOBOTA 9 72 25:15 14
Šoštanj 9 6 3 23:9 12
Fl PROM 9 4 5 18:20 8
Ptuj 9 4 5 16:20 8
Ruše 94 5 15:19 8
Rogoza 9 3 6 15:18 6
Paloma 9 3 6 15:20 6
Solkan 9 36 11:21 6
Mežica 9 3 6 11:21 6
Črna 9 1 8 6:25 2

III. DOL - moški
IGM Hoče 9 9 0 27:1 18
Domžale 9 9 0 27:1 18
Vuzenica 9 7 2 23:6 14
RADENCI 9 6 3 18:11 12
Celje II 9 5 4 17:13 10
Šempeter II 9 4 5 15:15 8
Lenart 8 4 4 14:15 8
Topolšica II 9 4 5 14:19 8
LJUTOMER 8 2 6 7:19 4
Ptuj 9 2 7 8:25 4
Fužinar II 9 1 8 3:24 2
POMURJE II 9 0 9 3:27 0

Mura in Beltinci v potfinalu pokala

Povratno srečanje četrtfinala pokala Nogometne zveze Slovenije v Beltincih med BeIh . 
SCT Olimpijo seje končalo brez zmagovalca. Kljub temu pa so se Beltinci uvrstili v po" 

Fotografija: Nataša J"

S povratnimi četrtfinalnimi 
tekmami za pokal Nogo
metne zveze Slovenije je bila 
sklenjena letošnja nogometna 
sezona. V središču zanimanja 
številnih ljubiteljev nogometa 
v Pomurju sta bili vsekakor 
četrtfinalni pokalni tekmi 
v Murski Soboti in Beltincih. 
Nogometaši Mure, ki so 
v prvi tekmi igrali v Izoli ne
odločeno, brez golov, so 
doma po pričakovanju zma
gali in se tako uvrstili v polfi
nale. Sobočani so si zmago 
zagotovili v prvem polčasu, 
ko so bili boljši nasprotnik in 
več napadali. Toda v času 
največje premoči Sobočanov 
so gostje nepričakovano po
vedli z golom Buljukbasija, 
kar je bil hladen tuš za gosti
telje. Ta zadetek pa ni zme
del igralcev Mure, saj so 
samo tri minute zatem rezul
tat izenačili. Pri tem seje iz
kazal Breznik, ki je lepo po
dano žogo Baranje poslal 
v gornji kot gola vratarja Ka- 
rahode. Kmalu zatem pa je 
bil v kazenskem prostoru po
drt Topič, sodnik Hvalič iz

Nove Gorice je dosodil 
enajstmetrovko in Breznik se 
je drugič vpisal med strelce. 
Rezultat prvega polčasa je 
postavil Topič, ki je izvajal 
prosti strel z roba kazenskega 
prostora. V drugem polčasu 
so bili gostje nevarnejši, več 
so napadali, vendar pa si izra
zitih priložnosti za gol niso 
ustvarili. Ko je že kazalo, da 
bo ostalo pri rezultatu iz pr
vega polčasa, so gostje iz 
enajstmetrovke znižali rezul
tat. Nogometaši Beltinec so si 
že v prvi tekmi v Ljubljani, 
kjer so z visokim rezultatom 
4:1 premagali SCT Olimpijo, 
zagotovili uvrstitev v polfi
nale. Državni prvaki SCT 
Olimpija bi namreč morali 
v Beltincih zmagati kar s 4:0, 
če bi hoteli v polfinale pokal
nega tekmovanja, kar pa ob 
vrhunski formi beltinskih no
gometašev ni bilo mogoče 
pričakovati. Čeprav Beltin- 
čani tokrat niso ponovili od
lične igre iz Ljubljane, je bila 
tekma zanimiva in na tre
nutke tudi razburljiva. Gostje 
so imeli v prvem polčasu po-

budo, kar je tudi raZU®^I|i 
saj so Beltinčani 
prednost treh golov iz L- 
Ijane. Po vodstvu OW 
v prvem polčasu pa so ""c 
čini v nadaljevanju zaCy 
boljše in rezultat 'zetiazaj. 
Cirkvenčič, ki je tokra 
gral namesto izkljuje 
Nejmana v Ljubljani. , ■ 
kateri akcijami navdu 
sti v začetku drugega P°. -ju, 
ko je prodrl po desnem * ki 
lepo podal žogo v ka^. 
prostor gostov, kjer se J a 
šel najboljši strelec drža .£ 
prvenstva Škaper, ki 
z glavo porinil v mrežo. 
v nadaljevanju tekme so 
tinčani nekajkrat zagroz1 
stom z nevarnimi napa^^^la 
terih organizatorja sta $ 
predvsem Vorobjov$ 
Črnko, ki sta bila 
igralca na tekmi. Z- 
tvijo četrtega mesta v p tj,-. 
žavni nogometni ligi m " g. 
tvijo v polfinale pokala 
metne zveze Slovenije S g|i 
gometaši Beltinec a 
svoj največji uspeh v J $ 
vini kluba. Fen M I

Klub športno ritmične gimnastike Murska Sobota

Kos pri Olimpiji
Končano je bilo prvenstvo v prvi državni judo ligi. Naslov prvaka je 

osvojila ljubljanska Olimpija, za katero nastopa tudi Sobočan Zoran Kos.

IZBOR ŠPORTNIKA, 
ŠPORTNICE IN 
ŠPORTNEGA 

KOLEKTIVA POMURJA 
ZA LETO 1994 

sobota, 10. decembra 1994, 
ob 19.30 v športni dvorani 

3. osnovne šole

Mali nogomet
Asfaltna liga

Klub mladih 13 9 3 1 65:19 21
Razlagova 13 10 0 3 48:20 20
Kanal 13 9 2 2 47:21 20
Beltinci 13 8 3 2 84:28 19
NK-13 13 8 2 3 61:35 18
Lipovci 13 7 2 4 51:27 16
lnex 13 6 3 4 30:36 15
Odranci 13 5 1 7 46:50 11
Slovan 13 4 2 7 24:45 10
Mladost 13 4 1 8 39:65 9
Kerenčičeva 13 3 2 8 27:51 8
Park 13 2 2 9 20:59 6
Črnci 13 2 1 10 21:72 5
Hrabri Miški 13 1 2 10 21:56 4

Košarka D SKL
RADENCI 8 7 1 690:545 15
Podčetrtek 8 7 1 699:612 15
Pragersko 8 4 4 668:642 12
Ješovnik 8 3 5 608:607 11
Koroška 8 3 5 617:666 11
LINDAU 8 0 8 551:761 8

Karate

Uspešen začetek sezone za
V Sloveniji nimamo prav ve

liko klubov, ki bi vzgajali tek
movalke športno ritmične gim
nastike. Zato je toliko po
membneje, da se načrtno odlo
čamo, katere tekmovalke 
lahko dosežejo pričakovane re
zultate v posamični konkurenci 
in katere lahko več dosežejo 
v skupnih vajah. Klub športno 
ritmične gimnastike Murska 
Sobota pod strokovnim vod
stvom Valentine Kovatsch 
skrbi za uspešen razvoj deklet, 
kar le-ta tudi potrjujejo s svo
jimi nastopi v državnih selekci
jah. Že od vsega začetka se je 
dela lotila zelo zavzeto in re
zultati so vidni. Žal pa se klub 
srečuje s finančnimi težavami 
in brez močnega pokrovitelja 
v prihodnje ne bo mogel preži
veti. Kotazacije za nastop tek
movalk so zelo visoke pa tudi

Skupina tekmovalk Kluba športno ritmine gimnastike j (Vj 
Sobota. Stojijo od leve: Nina Švenda, Valentina Kov8_ jjeČir 
nerka), Ana Praprotnik, Maja Šiftar in Ana Škoberne 
Tamara Temlin, Nuša Caf, Tamara Nešič in Nika Varg8^^ 

Fotografija: N'

Sobočani prvi, Radgončani drugi
V Rušah je bil finale državnega tekmovanja v borbah. Med 60 karateisti 

iz 11 klubov so sodelovali tudi Sobočani in Radgončani ter dosegli lep 
uspeh. Prva mesta v svojih kategorijah so osvojili: Husarjeva, Kovačeva, 
Zadravčeva in Štefanec (vsi MS) ter Maruško (GR). Drugi so bili: 
Gabrova, Reckova, Kaštrun in Čeleš (vsi MS) ter Fajfer (GR). Tretja 
mesta so zasedli: Tanacek (MS) ter Kac in Tuševa (GR), četrto pa: 
Ruesova in Tuševa (GR) ter Jagarinec (Radenci). Ekipno so bili prvi: 
Murska Sobota - ml. dečki (Kaštrun, Pjevič, Škandali, Trajbarič), st. 
dečki (Mlinarič, Zrim, Škandali, Sočič), st. deklice (Reckova, Husarjeva, 
Kaštrunova), ml. mladinci (Čeleš, Vrečič, Štefanec) in ml. mladinke 
(Gabrova, Zadravčeva, Jandlova); Gornja Radgona - malčki (Nemet, 
Rožman, Fajafer). V skupni uvrstitvi je bila Murska Sobota prva s 780 
točkami, Radgona pa druga s 416 točkami. (D' Škandali)

oprema in drugi stroški. Že na 
začetku tekmovalne sezone so 
Sobočanke pokazale, da so do
bro pripravljene. Na medna
rodnem turnirju v Varaždinu, 
ki ga je tretjič organiziral GK 
Vindija, sta to potrdili mladi 
Sobočanki Tamara Temlin 
(skupina 1986), ki je zasedla 
odlično tretje mesto, in Ana 
Škoberne (skupina 1984), ki je 
bila osma. Mednarodnega tur
nirja v Varaždinu, ki je v kole
darju mednarodne gimnastične 
zveze (FIG), so se udeležile

... D6‘^- 
tekmovalke iz KusiN’t1 
Češke, Slovaške, P0^ 
vaške in Slovenije- »iiA 

Mlade in nadalje”®^ 
stičarke soboškega 8jfljci jj 
dan trenirajo v telova |H 
III v Murski Soboti- 
vsako leto organizi/a 
tečaje v vrtcih in tak I 
podmladek.
v marcu pa tudi 
mednarodni turnir- * a K* 
vajo, da se bodo de^'/ 
udeležila vseh državi" 
štev.
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šport

' državna NTL_________________________

Razburljiv derbi Sobočanom
I Ti
lf0r9.OJrk.uns*‘cga 'n dramat>čnega srečanja, kot je bilo med Olimpijo in 

i Toplicami-Soboto v Murski Soboti, že dolgo ni bilo, saj je bil 
h-C d? zadnjega udarca negotov. Tako so gotovo prišli na svoj 

r namiznega tenisa. Gostje so ves čas vodili, domačini pa so 
11 partije tam, kjer jih realno niso pričakovali. Junaka srečanja sta 

jLt “^r, ki je v najlepši partiji nepričakovano premagal državnega 
Iti^ eaatn*a škafarja, čeprav je ta v tretjem nizu že vodil z 20:15, ter 
Mem VIC’ le.v dramatični partiji premagal Lasana. Pri rezultatu 3:3 je 
Sobo? '8raiec srečanja Unger brez težav premagal Reflaka in 
t*Hesl" •>ni za8°tovil dragoceno zmago. Radgončani so v Preserju kljub 

i^drih^3 zmagama Rihtariča doživeli prepričljiv poraz, saj Kuzmi in 
Sob0čaU.n' USPC,° premagati mladih igralcev Preseija. V zadnjem kolu

MciD!,8Ostujejo v Mariboru, Radgona pa igra doma z Novotehno.
tj JI avSKE TOPLICE-SOBOTA : OLIMPIJA 4:3 (Benko : Lasan 

: $kafar 2:1, Benkovič : Reflak 1:2, Benko-Benkovič : Škafar-
id) Benko : Škafar 0:2, Benkovič : Lasan 2:0 in Unger : Reflak

bj : RADGONA 5:2 (Kastelic : Kuzma 2:0, Petelin : Rihtarič
£... rovčič : Fridlih 2:1, Kastelic-Petrovčič : Rihtarič-Fridrih 2:1, 

| lc : Rihtarič 0:2, Petrovčič : Kuzma 2:1 in Petelin : Fridrih 2:1). 
L M. U-

zmagal
se'ekc*jskem pionirskem namiznoteniškem turnirju SVR. ki 

• ?bboru, so Pomurci dobro igrali. V prvi skupini je zmagal Zver, 
Pipet drugi, Gy6rek četrti (vsi MT-Sobota), Bukovec (Radgona) 
»H01L V drugi skupini je bil Balažič drugi, Gider pa peti. V tretji skupini 

. at zasedel drugo, Zavec tretje, Ocepek pa šesto mesto. V četrti 
1 Je bil Gorčan tretji. (M. U.)

^dminton_______________________________

^°nat in Bukovčeva druga
j Ba(1 . ®
Ifbvan' lnt°nski klub Mladost iz Lednave je pripravil mednarodno tek

il J? v badmintonu za Mikložev pokal. Sodelovalo je 47 tekmovalcev 
iti dečVL1073^ 'z 11 klubov. Lep uspeh so dosegli Lendavčani, saj je bil 
^la d ^orvat drugi, Novak pa tretji, pri deklicah pa je Bukovčeva 
Wza‘ drug° mesto. Tekmovanje je lepo uspelo, najboljši pa so dobili 

Ja m praktična darila.

^arka__________________________________

Radenci tretji
,»eteta ‘*e8erszegu na Madžarskem je bil mednarodni košarkarski turnir

i ^d štirimi ekipami sta sodelovali tudi pomurski ekipi Ra- 
iendi 7? endava. Rezultati: Nagykanizsa : Lendava 45:38, ZTE : Ra- 
^llvlca • 'n Radenci : Lendava 65:53. Zmagala je ekipa ZTE pred 

n*zso, Radenci in Lendavo. (K. Glažar)

bistvo__________________________________

^°lina in Režonja
MntreljanJu z zračno puško za pokal Lendave, kjer sodeluje 6 ekip, vodi 

Sh i® kolu SD Dolina (1868) s 6 točkami pred SD Varstroj (1732), 4,
Prv^ MSDP Murska Sobota (1692), 4 točke. Med posamezniki je na 
(Mrestu Štefan Režonja (Dolina) s 628 krogi pred Jožico Vrbančič 

ji MS), 622, in Andrejem Vargo, 618 krogov. (A. Zver) 

kornet_______________ __ _______________

prva v Avstriji
v Avstriji je bil mednareodni turnir v malem nogometu za 

osmimi moštvi je sodelovala tudi soboška Mura in se lepo 
Saj Je zasedla prvo mesto. Sobočani so v polfinalu premagali 

r branik s 3:0, v finalu pa Loben s 3:2. (KG)

F Predstavljamo vam prvake = =

Serdica - jesenski prvak v
Nogometaši Serdice, ki so 

letos proslavili 20-letnico de
lovanja, so prav v jubilejnem 
letu dosegli svoj največji 
uspeh. Dogradili so klubske 
prostore, uredili igrišče 
z ograjo ter tako ustvarili raz
mere za nemoteno delo in 
tekmovanje. Prvič v zgodo
vini so se uvrstili v šestnaj
stino finala pokala Nogo
metne zveze Slovenije, kjer 
jih je iz nadaljnjega tekmova
nja izločil prvoligaš Mura iz 
Murske Sobote. Za letošnjo

tekmovalno sezono v Prvi 
medobčinski nogometni ligi 
Murska Sobota so se okrepili 
s tremi igralci. To so: Danijel 
Kovač (Mura), Štefan Barber 
(Hodoš) in Jože Kranjec (Av
strija). Angažirali pa so tudi 
novega trenerja Jožeta Ga
berja. Po jesenskem delu pr
venstva v Prvi medobčinski 
nogometni ligi Murska So
bota so brez poraza osvojili 
naslov prvaka s prednostjo 
treh točk pred drugouvršče
nim Rakičanom. Dosegli so

Nogometaši Serdice - jesenski prvak v L MNL MS. Stojijo 
od leve: Danijel Kuzmič, Marjan Vuzem, Franc Rogač, Anton 
Skledar, Emil Kovač, Jože Kranjec, Drago Janič, Novica 
Nešič; sedijo: Vili Mohap, Matjan Skledar, Štefan Barber, 
Jože Gaber (trener), Janko Kavčič, Daniel Kovač, Jože Ce- 
ner, Robert Lang; manjkata: Zdravko Vuzem in Zdenko 
Buček.

L MNL MS
6 zmag in 5 neodločenih izi
dov. Doma so premagali vse 
nasprotnike, neodločeno pa 
so igrali v Ižakovcih, Raki
čanu, Gornji Radgoni, Bra- 
toncih in na Tišini. Najboljši 
strelec v moštvu Serdice je bil 
Danijel Kovač, ki je s 6 goli 
na drugem mestu strelcev 
v Prvi medobčinski nogo
metni ligi Murska Sobota. 
Marjan Skledar je dosegel 3, 
Emil Kovač in Jože Kranjec 
pa po 2 gola. Za doseženi 
uspeh Serdice so v prvi vrsti 
zaslužni igralci, ki so vestno 
trenirali in zavzeto igrali na 
tekmah. Veliko zaslug za 
uspeh pa imajo tudi trener 
Jože Gaber, tehnični vodja 
Drago Skledar in neutrudni 
predsednik Karel Horvat. 
V Serdici so tudi zadovoljni, 
da so z dobro igro in zmagami 
pritegnili na igrišče veliko lju
biteljev nogometa. Želja vod
stva kluba pa tudi igralcev in 
gledalcev je, da bi Serdica 
osvojila prvo mesto tudi na 
koncu tekmovanja in se uvr
stila v višji tekmovalni ra
zred. V drugem delu tekmo
vanja imajo namreč ugodnejši 
žreb, saj igrajo šest tekem 
doma in le pet na gostova
njih. Vodstvo kluba pa si tudi 
želi, da bi v svoje vrste priteg
nili več delavoljnih članov, 
o čemer bodo razpravljali na 
enem od sestankov izvršnega 
odbora kluba. Ferj Mau&c
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Košarka

Hokej na travi

Z načrtnim in strokovnim 
delom izboljšati kakovost

Ob ocenjevanju letošnje sezone 
v hokeju na travi lahko ugoto
vimo, da je za nami izjemno leto 
s številnimi akcijami. Za največji 
uspeh prav gotovo lahko štejemo 
novo igrišče z umetno travo v Pre- 
danovcih, ki Je bilo avgusta pre
dano namenu in je drugo v Prek
murju. S tem so bile ustvarjene 
razmere za načrtno in kakovost
nejše delo v hokeju na travi v vseh 
kategorijah. Dejstvo je namreč, da 
je s porazdelitvijo moči kakovost 
nekoliko padla, s tem pa so mo
štva postala bolj izenačena. Od 
sedmih klubov, ki tekmujejo v prvi 
državni ligi, jih Je v Pomurju kar 
pet: Lek Lipovci, Triglav Preda
novci, Lipovci, Pomurje Murska 
Sobota in Predanovci. To pa po-

Odstavljamo vam prvake

Lek Lipovci jesenski prvak
i.hokejisti Leka iz Lipovec, 

1 delujejo le dve leti, so 
Jeih kratkem obdobju dose- 
•v Zavidanja vredne uspehe. 
, ,v prejšnji tekmovalni se- 
oni 1993/94 so bili državni 

Tudi v letošnji tekmo- 
te *sezon' dosegajo izvrstne 
dukate , saj so po jesenskem 
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$>’ l'gi na prvem mestu. Na- 

jesenskega prvaka so 
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Večjega tekmeca v boju za 
mesto so imeli v Tri- 

avu jz precjanovec, tako da 
v 0 naslovu jesenskega pr- 

ka odločilo prvo kolo tek
anja, ko je Lek v Preda- 
LVc'b premagal Triglav. Lek 
tav°Vc' ie miado in zelo obe- 
p ao moštvo, saj je pov- 

i a starost igralcev okrog 
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Ue,eni delu prvenstva tudi 
d koliko presenetljivo, ven- 

zasluženo. Za ta uspeh so 
edvsem zaslužni igralci, ki 

Ze]Se mladosti dela lotili 
resno, četudi imajo te- 

$ e zaradi treningov, saj ve- 
baa obiskuje šolo v Mari-

Poleg igralcev pa so za- 
za uspeh tudj trener 

at’ja Forjan, tehnični vodja

Hokejisti Leka iz Lipovec - jesenski prvaki v prvi državni 
ligi. Stojijo od leve: F. Maučec (predsednik), S. Toplak, S. 
Forjan, D. Maučec, B. Tivadar, L Gomboc, F. Rajnar, S. 
Kerman, A. Tivadar, R. Tratnjek, M. Forjan (trener); čepijo: 
M. Kavaš, P. Forjan, F. Maučec in R. Mesarič.
Fotografija: F. Maučec

Bojan Gomboc in predsednik 
Franc Maučec. Moštvo Leka 
iz Lipovec je zlasti dobro 
igralo v obrambi, saj je v je
senskem delu prvenstva pre
jelo en sam zadetek. Po učin
kovitosti pa je z 22 goli na 
drugem mestu za Triglavom, 
ki je dosegel 30 zadetkov. 
Igralec Leka Franc Maučec

pa je z 11 goli tudi najboljši 
strelec jesenskega dela prven
stva. Želja Lipovčanov je, da 
bi tudi na koncu zasedli prvo 
mesto in drugi naslov držav
nega prvaka. Če pa jim to ne 
bo uspelo, ne bo tragedija, 
saj gre za mlado in še neizku
šeno moštvo.

Feri Maučec

meni, da je hokej na travi doma 
v Pomurju, kjer je tudi osrednja 
slovenska organizacija v hokeju 
na travi. Zato je tudi nadaljnji 
razvoj tega športa zelo odvisen 

•prav od načrtnega in kakovost
nega dela prekmurskih klubov, saj 
njihovi igralci tudi tvorijo jedro 
državne reprezentance. V letu, ki 
se izteka, so imeli največ uspeha 
hokejisti Leka iz Lipovec, ki so od 
osmih osvojili kar pet naslovov dr
žavnih prvakov: starejši dečki 
v državnem in dvoranskem prven
stvu, mladinci v državnem in dvo
ranskem prvenstvu ter člani v dr
žavnem prvenstvu. Druge državne 
naslove so osvojili: Triglav Preda
novci v državnem dvoranskem 
članskem prvenstvu, Lipovci v dr
žavnem pokalnem prvenstvu in OŠ 
Puconci v državnem prvenstvu šol
skih športnih društev pri starejših 
dečkih. Prvič so bila letos izvedena 
državna dvoranska prvenstva 
v vseh kategorijah, saj so za igra
nje kupili posebno podlago. Tudi 
državna članska reprezentanca je 
prvič sodelovala na dvoranskem 
tekmovanju v Sopronu na Mad
žarskem, kjer Je med štirimi repre
zentancami zasedla zadnje mesto. 
V Predanovcih pa je bil drugi 
mednarodni tumir v hokeju na 
travi za pokal Panonije, kjer je 
bila naša državna reprezentanca 
uspešna, saj je prvič osvojila 
točko. Ali je bil pri delu reprezen
tance v primerjavi s prejšnjimi leti 
dosežen napredek, bo pokazalo 
prihodnje leto, ko bodo na pro
gramu številne reprezentančne 
tekme.

V jesenskem delu prvenstva v prvi 
državni članski ligi v hokeju na 
travi je naslov jesenskega dela pr
venstva pripadel hokejistom Leka 
iz Lipovec, in to brez poraza. 
V odločilnem srečanju je Lek pre
magal Triglav iz Predanovec 
z najnižjim rezultatom 1:0. Ker 
Triglav zaostaja za Lipovčani le 
dve točki, se v nadaljevanju prven
stva vsekakor obeta zanimiv boj 
za naslov prvaka. Vedno bolje 
igrajo tudi hokejisti Pomurja iz 
Murske Sobote, ki so se po jesen
skem delu prvenstva prebili na 
tretje mesto. Sicer pa bo tekmova
nje zanimivo tudi za razvrstitev na 
druga mesta. Ob vsem, kar smo 
v letošnjem letu dosegli, pa so tek
movanje spremljale tudi številne 
pomanjkljivosti, ki jih bo po
trebno v prihodnje odpraviti. Hi
trejšega napredka hokeja na travi 
v Pomurju pa tudi ni mogoče pri
čakovati brez novih strokovnih 
kadrov — trenerejev in sodnikov.

Feri Maučec

Vestnik
Šah

kolo

Claudia shop 
Sobota vet.
Ljutomer 
Petrovci

78:64
56:80
49:51
72:97

4 4 0 298:186
4 4 0 331:249
4 2
4 2
4 2
4 2

2 283:262
2 266:250
2 251:258
2 258:269

4 0 4 221:259

8
8
6
6
6
6
4

4 0 4 219:398 4 
(K. G. )

Derbi
Radencem

V osmem kolu prvenstva v slo
venski članski košarkarski D-ligi je 
bil v Radencih odigran pomurski 
derbi med Radenci in Lindaum iz 
Lendave. Po pričakovanju so zma
gali vodeči Radenci s 108:67 
(49:28). Najboljša sta bila Bratko
vič in Burjan (še kadet). Strelci: 
Bratkovič 26, Banič 18, Burjan in 
Flisar po 13 za Radence. Najučin
kovitejši pri Lindauu pa je bil Šar- 
kanj z 28 točkami. V soboto se 
v Radencih igra odločilna tekma za 
prvo mesto med Radenci in Podče
trtkom. (B. Gabor)

Sguash_____________

Flisaijeva in 
Kovač

V Murski Soboti je bil drugi tur
nir v squashu za prvenstvo Po
murja. Sodeloval® je 25 tekmoval
cev in tekmovalk. Pri moških je 
zmagal Dušan Kovač pred Bernar
dom Štomikom in Andrejem Sapa- 
čem. Po dveh turnirjih vodi Kovač 
z 80 točkami pred Severjem, 51, in 
Štomikom, 35 točk. Pri ženskah je 
zmagala Jasna Flisar pred Mašo 
Flegar in Alešo Kovač. Po dveh 
turnirjih vodi Flisarjeva z 80 toč
kami pred Flegarjevo, 64, in Kova
čevo, 44 točk.

Czonkiczeva pri Rokadi
Potem ko so se šahisti ŠD Rokada iz Lendave uvrstili v prvo slovensko 

šahovsko ligo, kar je bil pravi podvig, saj je bilo društvo ustanovljeno 
preteklo leto, so v svoje vrste pritegnili znano madžarsko šahovsko 
velemojstrico Tiinde Czonkics. Czonkicseva je bila članica madžarske 
ekipe, ki je na olimpijadi osvojila zlato medaljo. Po besedah predsednika 
in igralca kluba Jožeta Gerenčerja pa Czonkicseva ni edina okrepitev 
Rokade pred tekmovanjem v prvi slovenski šahovski ligi. (F. Bobovec)

Odbojka__________________________________

Tečaj za nove sodnike
Sodniška odbojkarska organizacija Pomurja organizira tečaj za nove 

odbojkarske sodnike in zapisnikarje. Vabijo vse, ki jih tovrstna dejavnost 
zanima, da se v četrtek, 8. decembra 1994, ob 15. uri oglasijo v prostorih 
Gimnazije Ljutomer. Na tečaju bodo obravnavali pravila odbojkarske igre 
s komentarjem in pisali zapisnike. (TF)

Strelstvo

Pomurka pred Elradom
V prvem kolu tekmovanja v pomurski strelski ligi - mednarodni pro

gram - je zmagala MI Pomurka s 1671 krogi pred Elradom iz Radgone, 
1658, in Tovarno sladkorja Ormož, 1619 krogov. Med posamezniki je bil 
najboljši Branko Bukovec (Tišina) s 574 krogi pred Milanom Kreftom 
(Pomurka), 567, in Darkom Horvatom (Ljutomer), 563 krogov. (FŠ)

Rokoborba

Nova zmaga Sobočanov
V šestem kolu prvenstva v prvi državni članski rokoborski ligi je Murska 

Sobota v Mariboru premagala istoimensko moštvo s 24:12. Za Mursko 
Soboto so zmagali: Matej Horvat (52 kg), Edi Vogrinec (68 kg), Rade 
Bačič (74 kg), Slavko Zec (82 kg), Kristjan Štrtak (90 kg) in Robert 
Mešiček (100 kg). Tekma Grosuplje-Ljutomer je bila preložena. (E. 
Vogrinec)

Kegljanje------ --------------------------------------------

Visoka zmaga Radenske
V devetem kolu prvenstva v drugi državni moški kegljaški ligi je 

Radenska z visokim rezultatom premagala Slovan iz Ljubljane s 7:1 
(5251:5075). Za Radensko so zmagali: Steržaj 952, Kovačič 914, Drvarič 
883, Marinič 833 in Šalamon 817 podrtih kegljev. Mundjar pa je dosegel 
842 kegljev. (M. Štiblar)

Lendavčanke zmagale
V sedmem kolu prvenstva v medregijski kegljaški ligi je ekipa Nafte iz 

Lendave premagala Šoštanj s 6:2 (2313:2224). Za Nafto so zmagale: 
Novakova, 379, Staničeva, 389, Utroševa, 405, in Marica Varga, 413 
podrtih kegljev. Tekmovali pa sta še Ščapova, 372, in Žalikova, 355 
podtih kegljev.

Kegljavci Športnega društva Nafta iz Lendave pa so sodelovali na 
tradicionalnem tekmovanju za pokal Olajos v Nagykanizsi na Madžar
skem ter podrli 2433 kegljev. Najboljši pri Nafti so bili: Horvat, 427, 
Žalik, 420, in Matjašič, 403 podrti keglji. (M. Žalik)
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iz naših krajev

Kanalizacija v Martjancih
V Martjancih so se lotili zares obsežne naložbe. Po 

dolgotrajnih prizadevanjih se je namreč začela gradnja 
kanalizacijskega omrežja, ki bo potekala v treh etapah 
v naslednjih treh letih. Predračunska vrednost celotne na
ložbe je 96 milijonov tolaijev, dela pa opravljajo delavci 
podjetja Pomgrad - Nizkogradnje.

»Ce vreme ne bo zelo oviralo, bi letos predvidoma 
položili kanaliza cijske cevi ob magistalni cesti skozi kraj do 
Martjanskega potoka in drugi krak do zahodnega dela ob 
trgovini. Vrednost teh del bo 26 milijonov tolaijev, denar 
pa smo zbrali s krajevnim samoprispevkom, zaposleni so 
prispevali 3-odstotke, dodatnim zbiranjem prispevkov od 
gospodinjstev v višini 2 tisoč nemških mark v tolarski 
protivrednosti, sofinanciranjem iz občinskega proračuna in 
iz republiškega proračuna za infrastrukturne objekte, poja
vili pa so se tudi drugi viri,« nam je povedal predsednik 
vaškega gradbenega odbora Vlado Kerec.

V Martjancih se dobro zavedajo, da je ta naložba nujno 
potrebna, saj so se v preteklosti pojavljale številne ekološke 
težave, ki na srečo še niso ogrozile vodovodnega zajetja, 
bližina znanega turističnega in zdraviliškega kraja Morav
ske Toplice pa jih je naravnost silila v tako odločitev. Ko bo 
kanalizacijsko omrežje v Martjancih nared, se bodo priklju
čili na čistilno napravo v Murski Soboti. M JERŠE

Obiskali smo Gorico

Vas brez trgovine in gostilne
Gorica, vas s približno 80 hišnimi številkami in 300 prebivalci, 

je od Murske Sobote oddaljena le streljaj. Do nje se lahko 
pripeljete po asfaltni cesti kar iz treh smeri: čez Puconce, Marki- 
šavce ali Čemelavce skozi Polano. Leži na lepem obronku, ko se 
prekmurska nižina prvič dvigne v Goričko. Za Gorico pa se zopet 
razteza ravnina tja proti Šalamencem in Vaneči. Veliko ljudi je 
zaposlenih, zlasti v Murski Soboti in bližnjih Puconcih v podjetju 
Kerna, premorejo pa tudi več značilnih kmetij. Lahko bi rekli, da 
v Gorici živijo pretežno polkmetje.

Zamolčane žrtve

Spomenik sprave
Marsikje so že pred leti postavili spomenik padlim v narodnoo

svobodilni vojni, vendar le tistim, ki so bili na »pravi« strani. Po 
osamosvojitvi Slovenije in začetku njene poti v pravo demokracijo 
pa je nastopil tudi čas, da postavimo'spominska znamenja prav 
vsem padlim, torej ne glede na to, na kateri strani so se bojevali 
ali bili žrtev, vSte to pa v duhu občeslovenske sprave.

V krajevni skupnosti Videm 
ob Ščavnici so torej ravnali 
prav, ko so sprejeli pobudo Fe-

Spomenik 218 žrtvam prve in 
druge svetovne vojne (ne 
glede, na kateri strani so bile) 
pri Vidmu ob Ščavnici, ob ka
terem se marsikdo ustavi in se 
zamisli o nesmiselnosti bojeva
nja in naši minljivosti. - Foto
grafija: Š. S.

liksa Kocuvana iz Biseijan 
o postavitvi spomenika sprave, 
in v ta namen ustanovili odbor. 
V 25 vaseh jurijske župnije so 
popisali imena 218 žrtev, od 
tega 80 iz prve in 138 žrtev iz 
druge svetovne vojne. Idejno 
zasnovo spomenika, ki je 
v obliki piramide s kroglo na 
vrhu, ki predstavlja svet, je iz
delal Rado Marhat iz Gornje 
Radgone, načrt je izdelal Ja
kob Kolb iz Maribora, imena 
žrtev (več kot 2 tisoč črk) pa so 
izdolbli v kamnoseški delavnici 
Jožeta Ozmeca v Ljutomeru. 
Spomenik spomina na žrtve in 
spravo je blagoslovil naslovni 
škof in domačin dr. Vekoslav 
Grmič. Pri Vidmu pa so seveda 
ohranili tudi prvi spomenik, 
posvečen samo žrtvam 
s »prave« strani. V krajevnem 
središču, kjer je bila več let 
kiparska kolonija, je sicer še 
veliko drugih »spomenikov« 
(skulptur), imajo pa tudi spo
menik železničarjem. š. S.

Sicer pa imajo v kraju vaško- 
gasilski dom in nastajata dva 
nova gostinska objekta. Pro
blem je, da nimajo ravno pri
mernih zemljišč za novograd
nje, čeprav je zanimanje za to 
precejšnje. Imajo pa nekaj do
brih zasebnikov, zlasti avtopre
voznike, sodarja in mizarja. Pri 
tem je zanimivo, da so imeli 
v Gorici nazadnje trgovino 
v petdesetih letih, nato je bil 
odprt gostinski lokal, ki pa so 
ga leta 1972 zaprli. Odtlej 
v Gorici nimajo gostilne, zato 
hodijo v bližnje Puconce, kjer 
se tudi oskrbijo s pomembnimi 
živili. Pet minut peš hoje do 
Puconec prek železniške proge 
seveda ne predstavlja kakega 
večjega problema.

Ob razsvetljenem 
igrišču še zmajarska 
steza

Razkrili so mi tudi, da je 
postala priljubljena okrog de
set kilometrov dolga tekaška 
proga Murska Sobota-Černe- 
lavci-Polana-Gorica-Marki- 
šavci, ki je vedno zasedena. 
»Imamo klub malega nogo
meta Izvir, ki je dobil ime po 
izviru vode, ki ga vsi hvalijo.

Z dobrim delom posameznikov 
smo uredili okolico nogomet
nega igrišča, letos pa smo ure
dili še razsvetljavo s petimi re
flektorji, kar omogoča igranje 
nogometa tudi v večernih urah. 
Načrtujemo tudi gradnjo teni
ških igrišč. Kar se tiče organi
zacij, zelo dobro deluje gasil
sko društvo. Lahko se pohva
limo tudi s tem, da iz našega 
kraja izhaja pokojni Karel Fli
sar, ki je eden ustanoviteljev 
gasilstva pri nas. Njemu v spo
min smo letos začeli tekmova
nja v gasilskih veščinah. Zad
nje čase pa se razvija tudi 
športno letalstvo, še posebno 
motorno zmajarstvo. Premo
remo namreč tudi vzletno 
stezo, na kateri bi lahko pri
stalo športno letalo. V prete
klem obdobju smo naredili dve 
cesti v dolžini okrog 2 kilome
tra, kar je bila precejšnja fi
nančna obremenitev za kra
jane, saj nas je ta gradnja stala 
okrog 15 milijonov tolarjev. Pri 
tem smo si pomagali z zbranim 
denarjem iz krajevnega samo
prispevka, svoj delež pa je pri
spevala tudi soboška občina. 
Medtem smo uredili tudi so
dobno zbiralnico mleka. Poleg 
tega se je začela gradnja no-

ZMAJARJI SE VEDNO BOLJ UVELJAVLJAJO - V Z 

majhnem kraju imajo celo stezo in pokrito lopo za motom®
ob nogometnem igrišču z reflektorji.

»• r

MANDARINE - Ivan 
Križe s Ptujske ceste 
ima dva konjička: čebe- 
iaijenje in gojitev poseb
nih vrst rastlin. Tako je 
pred osmimi leti na trž
nici kupil cepljene sa
dike limon, pomaranč in 
mandarin ter jih posadil 
v lončke. Z leti so zrasle 
in letos so mu posebno 
dobro obrodile manda
rine, saj je bilo na enem 
od dreves 52 plodov. 
- Fotografija: L. Kr.

■
 TURNIŠČE - Turniško društvo upokojencev šteje 220 čla
nov. Te dni so imeli srečanje, ki se je začelo z mašo v župnijski 

cerkvi in nadaljevalo z družabno prireditvijo v vaškem gostišču. 
Najprej so se zvrstili govorniki, nato pa je bil kulturni program, ki 

so ga izvedli malčki iz vrtca, učenci osnovne in glasbene šole ter 
člani kuda A. M. Slomšek.-Na srečanju so šestim članom, ki so pred 
kratkim praznovali godove, izročili skromnav darila. Za vedro 
razpoloženje je igral ansambel Varašanci. (J. Ž.)

■
 RADENCI - Zaščitna ograja pred reko Muro pri Radencih na 
magistralni cesti Murska Sobota-Gornja Radgona je ogro
žena. Težki vlačilci in druga tovorna vozila so namreč vozišče in 
bankine skorajda povsem uničili, del kovinske ograje pa tudi 

polomili, zato na tem odseku iz dneva v dan preži večja nevarnost. 
(G. G.)

■
 LENDAVA - Na območju lendavske občine je nekaj čez 600 
hektarjev vinogradov, ki so v glavnem obnovljeni. Kljub temu 

so lani prodali 125.000 trsnih cepljenk, zlasti sort renski rizling, 
chardonay, sovignon, pinot in laški rizling. Ker večja polninica vina 

ne more zaživeti, se je nekaj vinogradnikov odločilo za individu
alno stekleničenje vina. V Čentibi so ustanovili specializirano 
vinogradniško zadrugo in morda bo ravno ta nosilec kakovostnejše 
ponudbe lendavskih vin. (J. Ž.)

POKOPALIŠČE ZA ZGLED - V Gorici se radi pohvalijo 
z urejenostjo pokopališča, ki si ga delijo z bližnjimi Puconci. Foto: 
M. JERŠE

Naši starostniki

Tudi v Lenartu dom za starejše
Občina Lenart je še vedno med tistimi v Sloveniji, kjer nimajo

domov za starejše občane, zato taki ljudje jesen življenja preživ- 
na Ptuju. Čez čas naj bi biloIjajo v domovih v Mariboru in 

drugače.
Izvršni svet skupščine občine 

Lenart je na pobudo centra za 
socialno delo sprejel sklep 
o ustanovitvi doma za ostarele. 
Projekt nameravajo izpeljali 
prek ministrstva za delo, dru
žino in socialne zadeve, pri na
ložbi pa bi lahko sodelovali 
tudi občani, ki bi tako postali 
etažni lastniki. K pocenitvi bo 
prispevala tudi občina, ki bo 
brezplačno dala zemljišče. 
V domu bi bila zdravstveno- 
negovalna služba, ambulanta, 
fizioterapija, prehrambena in

tehnična služba... Zmogljivost 
doma naj bi bila 95 postelj.

Lenarški dom naj ne bi dajal 
strehe in vsega, kar sodi zra
ven, le stanovalcem, ampak 
naj bi bil središče za pomoč 
tudi starostnikom, ki živijo 
v svojih domovih, a so sami. 
Gre za pripravo hrane, pomoč 
v gospodinjstvu, druženje itd. 
Za zdaj se 25 starejših ljudi za
nima za dnevno varstvo, 35 sta
rostnikov pa je zainteresiranih 
za zunanjo pomoč.

B. SLAVINEC

Ohranjajo stare pesmi
V lendavski občini se je v zadnjih letih dokaj dobro 

razvila amaterska kulturna dejavnost, še zlasti na narod
nostno mešanem območju. V nekaterih vaseh ob meji so 
ustanovili pevske zbore z namenom, da ohranijo stare 
pesmi in da kulturno dediščino prenašajo na mlado genera
cijo. V Dolgi vasi pa so letos organizirali tudi srečanje 
pevskih zborov. Poleg domačega pevskega zbora so se 
srečanja udeležili še pevci iz Petišovec in Zitkovec. Neka
teri pevski zbori so zaradi objektivnih težav udeležbo odpo
vedali. Takšna pevska srečanja pripravljajo tudi v nekaterih 
drugih vaseh, v Čentibi, PetiŠovcih in Dobrovniku. jani

VAŠKI FUNKCIONAR - Ja
nez Jug, predsednik vaškega 
odbora Gorica, je zaposlen 
v soboškem Elektru.
vega avtobusnega postajališča. 
Čaka nas še asfaltiranje pri
bližno 300 metrov vaških cest, 
in sicer gre za tri odseke, zlasti 
proti Šalamencem, kjer bi radi 
uredili tudi ulično razsvet
ljavo,« nam je povedal pred
sednik vaškega odbora Janez 
Jug.

Vodo so pili celo 
soboški grofje

V Gorici se lahko pohvalijo 
z enim najboljših izvirov vode, 
saj iz cevi že od leta 1935 ne

prenehoma teče voda, ki 
še nikoli ni usahnila, 
Ijali so ga že stari sod 
grofje, saj je bila voda i 
šega zajetja speljana m* 
do soboškega gradu, kar;i - 
pisano v starih zgodovjn . 
dokumentih. Tam je tudi 
sano, da je vir dajal en 
najboljših vod. Danes p^, 
inšpekcija opozarja na n 
nost bližnjih fekalij, ^e’ 
lahko ogrozile njeno ne°P . n6 
nost. Za zdaj pa se vaše $ 
strinjajo, da bi se priklju 
mestni vodovod. Zajetje 
veliko vode, kajti tudi o 
večji suši vode ni zmanJ u|,i 
dodaja Janez Jug. In Pra eCjjjČe 
lahko nastalo pravo sl 
vasi, saj načrtujejo u* Ro
parka z nekaj klopmi; 
datnem kapitalu se v Go 
dejajo hitrejšega naP ■ ,je 
vasi, saj jim
manjka. Med drugim om 
gradnjo bazena in te J 
igrišč. »S Puconci s®0. up|i() 
skupni jezik in uredili s 
pokopališče, ki je.8ot2l pidi' 
najlepših v tem delu. G ,e. 
ški vežici in aleji si 
varno dokončno 
ograjo,« mi je še razkn 
vornik. ,MILAN -H*

Prleški fiičkec
Hvola Bčgi pa Marksi pa Titi pa Kučani no fsčn brd 

no bčlin no črnin svetnikon! Zaj smo te tan, kak da * 
mugna z rit jo j. Volitve so mujmo. Zaj pa je po celoj Plf 
nezgriintano fse podobno storoj pčsm! Nčkše miši' so 
prleških jivah požrle pšenico pa ječmen, ka nede H 
drugo drugo Ičto žjeti. Podgdne so pre požrle tčlevd‘1 
kobel, gda je mčja ovi dčn televizijski guč Lojze 
je pre zatč sfalija televiziji glos. Radgunsko podjetje 1 
BUS pre po storen proizvoja zgubidčnske klanje, pa P. v 
mesec pridela pre trinajst miljonof tolarof deficita. Pa 
nč sit, pa koza je nč cčla tildi v lotmeršken Tur-In ali kf gg 
Žč reče tistem! patenti zapridelilvaje izgub, kčrega moj0 
fsi piin kufer. _ [l

Van rečnen: puste lepo pri miri nčvč pa store aP.^ 
Politika je svojo oprčvila - mi pa dajmo svojo, 
brigo na veselje. Poglednimo, či je še f piičelih kl^1 
tropin pa slif za žgaje...

Zaj, van rečen, je tisti luštni dventni cajt, ka se malo 
poveselimo na žgajdri; se smo mrkefco pa runo pa r°u 
dijo že spipali pa pune viiha tututututitu, pa blablabla0 
blabla žč momo. Toti nčvi odborniki z občine so P r 
rdjtali kak prčjle pa kak ti babe pri prčlazi, gda r 
nemrejo. Za pri moj griiški, zaj je cajt, ka duma lepo V 
žgemo.

Vete, kak so med driigoj svetovnoj vojnoj naši de.L 
žganico delali? Eni so f sili od žčje pre žgali šiso vtin s hal 
Običen drek. Hitler je reka, ka je pre treba fse dobi0 r. 
pričisten ponucati, pa nč biti napovret. Te pa so pijbnd 
lostni drek žgali. m

Ja, Hiba Marijka - gnčšji dčn bi moga nčki no nčki 
svoj drek, prle kak ga občsi driigin lidčn pod ndf 
prleški občinski politiki se p je zaj na friško tak pohaja, 
bi v nčvoj demokraciji samo pokvarjeni grah žrli. CloV 
pač samo človik. Politika je pa kak tiste romunske pa rl 
dikline po prleških diskih, kčre rade dojo, samo da 
istržijo. Samo tč so nč kurve - tč so prč »umčtnicč.« ,

Hitlčr je bija še včkši umetnik - un je iz štajnkUlna a 
margarino. Hja, cajt je, ka začnemo tudi mi šparati no 0 
pričisten živčd, vačik mo tildi mi mčlt tčko rčvežof, 
mojo v Amčrikl. Tan mojo prč sedenotrijesti miljčnof 
žof- rčvež pa je tisti, kerina Ičto zasluži meje kak sčdčnt° 
tristč dolarof. Samo v Ameriki, po zodnih podotkih, ftn 
vujžgejo pa z buldožer! zakoplejo pre eno petino prid, 
hrane, samo ka obdržijo cčno. Prleški kmetje: zaj tč 
vas še čoka! Sveta Licija de van z gdplami oči viln 
či nete bole odločni bramteli svojih interčsof. M™ ,
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iz naših krajev

obisku v krajevni skupnosti Cerkvenjak

Pečina proti Sv. Antonu
V

tisti (in med temi je bil tudi spodaj podpisani), ki 
M0*18'**'’ da so kraJ Sv. Anton v Slovenskih goricah preime- 

, v Cerkvenjak »komunisti«. Ne, ni bilo ravno tako, kajti 
U®e> torej Cerkvenjak, je dobil že v 13. stoletju, ko je bila 
MicPrVOtna cerkev- To, ki pa stoji še danes, so zgradili 
M- - 1546 'n 1° Posvet'l> sv. Antonu, po katerem se župnija 
PJe se zdaj. Cerkvenjak so v Svetega Antona »prekrstili« 
$ k Pozneie - 1907. leta -in to ime se je obržalo do 1952. 
EL. S° Z0Pe* preimenovali v Cerkvenjak. Letos pa so bili 

h da bi spet imeli Svetega Antona, a referendum ni uspel, 
p '®e Cerkvenjak torej ostaja tudi v novih časih.

sta Spodnja Senarska- Cerkve- 
njak-Videm ob Ščavnici) in vse 
lokalne ceste. Asfaltno pre
vleko je dobilo kar 16 kilome
trov cest. Še vedno pa je nekaj 
čez 30 kilometrov makadam
skih cest, ki kličejo po črnem 
traku ozirama vsaj po dobrem 
gramozenju. Nič od tega pa ne 
bo mogoče uresničiti, če ob-

31. decembra 1994, posvetili 
ustrezno pozornost tudi ce
stam, ki jih zaradi pomanjka
nja denarja ni bilo mogoče as
faltirati, so jih pa razširili, izko
pali obcestne jarke in utrdili 
z gramozom, kar utegne biti 
dobra podlaga za poznejše as
faltne plasti. V krajevni skup
nosti imajo 8 komunalnih va

^kvenjak ni največji 
^ državni zbor ne bi spre
jo' odločitve občanov, po- 
F ® Cerkvenjak postal sa- 
^°jna občina. Ker pa so po- 
j členili proti volji ljudi 
L. a Lenart je za zdaj ne- 
?1Va ostaja v Cekvenjaku 

sedež istoimenske kra- 
U skupnosti. Me je pa pre- 

'zjava njenega tajnika 
Lorenčiča, ki mi je sicer 

?te“0val večino podatkov za 
■^Pis, da Cerkvenjak po 
k. Prebivalcev ni največji 
^MVn' skupnosti, ki zdru- 
4 tele vasi: Andrenci, Stane- 
k’ Cagona, Brengova, Va- 
j,. ’ Komamica, Cogetinci, 

Vrh, Cenkova, Gra- 
hn^h, Peščeni Vrh, Žu- 

> Smolinci in Kadrenci. 
H Cerkvenjak krajevno sre- 

,''Seh omenjenih naselij.
hi pričakoval, da se bo 

k' tega na tem območju 
ja aa,iila stanovanjska grad- 
^Za zdaj ni tako: ni držav- 

amPak samo za- 
jiDjC ki pa jih lastniki seveda 
W oddati za organizirano 
W°\v® Pa se> da sila (ra- 

n'kamor ne vodi. Ne- 
V? večje število novogra- 
lLlev sosednjih Kadrencih. 
Plitev ne manjka 
in0 adllja leta se lahko pohva- 
k z Živahnejšim razvojem 

skupnosti, saj smo 
Mo?1 Nravstveno postajo, 

teiovadnic°, dobili smo 
^2° kmetijsko trgovino,

novo samopostrežno trgovino, 
gostišče v zgradbi stare šole in 
pekarno; zgradili smo pokopa
liško vežico, kupili gasilski 
avto - cisterno, zgradili smo 
parkirišče za avtobuse in še 
precej drugih manjših objek
tov. Z uvedbo zasebnega po
djetništva pa se je zelo pove
čala tudi ponudba obrtne de
javnosti in zasebne trgovine ter 
storitev. Vodooskrba pokriva 
skoraj vse zaselke in večino go
spodinjstev s tremi večjimi vo- 
dooskrbnimi sistemi: vodovod 
Cerkvenjak 396 gospodinjstev, 
vodovod Župetinci 138 in vo
dovod Ivanjski Vrh 48 gospo
dinjstev. Je pa še več manjših 
vodovodov, na katere je prik
ljučenih od 5 do 20 gospodinj
stev. S telefonskim omrežjem 
je pokrit vsak zaselek, saj je na 
avtomatsko telefonsko cen
tralo v Cerkvenjaku priključe
nih čez 300 naročnikov, njene 
zmogljivosti pa so še večje,« je 
povedal tajnik Darko Loren
čič. ___
Oh, te ceste!

V lenarški občini so pred pe
timi leti izglasovali občinski sa
moprispevek, s pomočjo kate
rega posodabljajo tudi ceste. 
Dobršen del tega denarja (in 
onega, ki so ga dobili na račun 
demografsko ogroženih obmo
čij) so namenili modernizaciji 
cest prav na območju cerkve- 
njaške krajevne skupnosti. 
V petih letih so na tem ob
močju asfaltirali vse ceste, ki so 
širšega pomena (regionalna ce-

Poskusi, da bi Cerkvenjak preimenovali v Sv. Anton, kakor se 
sicer imenuje tamkajšnja župnija, niso uspeli. Cerkvenjak ostaja 
še naprej Cerkvenjk. To pa je sicer večstoletno ime kraja. - Foto
grafija: S. S.

čani ne bodo še naprej poma
gali neposredno. V krajevni 
skupnosti Cerkv^pjak so zdaj 
pripravili osnutek novega refe-
rendumskega programa.

ških odborov in ti bodo tudi 
v prihodnje skrbeli, da noben 
kraj, kar zadeva modernizacijo 
cest, ne bo zapostavljen.

^nacionalizacija

S predlogi bodo enkrat po no
vem letu šli na zbore občanov, 
v prvi polovici leta 1995 pa naj 
bi imeli še glasovanja. Predla
gajo, da bi 80 odstotkov zbra
nega denatja namenili za asfal
tiranje novih odsekov cest in za 
vzdrževanje makadamskih ter 
že asfaltiranih cest. Prepričani 
so, da bodo dobro voljo poka
zali (glasovali »za«) tudi tisti, 
mimo domačij katerih že pelje 
asfalt, kakor so se pozitivno 
izjavljali (in plačevali samopri
spevek) tudi oni, ki asfalta do
slej še niso dobili. Skratka: ra
čunajo na ljudsko solidarnost. 
Je pa tudi res, da so v referen
dumskem obdobju, ki se izteče

Nekoč ie bila vila
U tl x ,

l ~ ....pl akni’ ker Je mogočna hiša, ki stoji v Zgornjih Ivanjcih. 
S Še h a od 8,avne ceste, sicer bi jo ljudje pogosteje videvali 
Hfe< “mj zgražali nad »skrbjo« za tako imenovane družbene 
1'^^ k*-Nje n dal zgraditi tani okrog 1920. leta kmečki posestnik 
re hs .reznik iz Ivanjec. Pozneje jo je podaril sinu Francu, ki 

k za zdravnika >n *mel ordinacijo v Gornji Radgoni. 
kSžbe Pa so oblasti hišo nacionalizirale in je tako prešla 
; 0 ,as*in skrb- Kako so s hišo g°sPodari,i novi lastniki,
k Poleg domačinov še redki potniki. Med njimi sem bil

• ■'“e"1 -—J-J—J-;—: ™rozi. ko zazna, kako

nima. Še dobro, da imamo za-

K”,e8 own*l«’» st icum -------- „k tek'- SP°daj podpisani. Človek se zgrozi, ko zazna, kako 
'i» 'H’ 'a 'Horala biti ta hiša - prava vila tudi za sedanje čase -, 
V^je h i8 so s Pročelja popadali ornamenti, izginil je Marijin 
L5# PoVs'V Pr”^elm vdolbini, freske nekega svetnika pa ne le, 

^0 tn _ zbledele, ampak je na njej tudi veliko vdolbin.
a*

Namreč vanje streljal. 
k je obiskovalca, ki

Okro8 hiše’ si J° 
31, al> se zgražal, jo sli- 

obstopda Rudek 
Jpsk kl'n njegov zet Franc

kon o denacionalizaciji in tako 
tli upanje, da bo Breznikova 
vila spet dobila pravega last
nika. Pokojni dr. Breznik je 
imel tri sinove, od katerih dva 
živita v Nemčiji, eden pa v Av
striji, zato so zakoniti dediči za 
vrnitev hiše. Ne vem sicer, 
kakšne načrte imajo s hišo, mi
slim pa, da bodo brž, ko bodo 
dobili »papirje«, dali hišo ure
diti, da bo dobila prvotni sijaj. 
In kaj bo z družino, ki stanuje 
v njej? Prav ravnajo, ko se »ne 
sekirajo«, saj nikogar ni mo-

•n z čas je prišla še 
r0Večv°ma ta^a Štefanija 
Ki i?1’ medtem ko je 
J Viktorija Zrinski 

. Sn° pogledala skozi 
Pa je paZ'la nC 

??ncga sinka 
Mio L x n'č hudega se ni 

a^eri)u poročevalcu, le 
M, erz>jo zgodbe si je za-

■
P’ da 'n kVanc sta pove- 

v t0 hiša doktorja 
Racijo k‘naJ bi v "jej imel 
iCMgJ ' *o pa, kot mi je 

j7 P°vedala Breznikova
JJ^al podnje Ščavnice, ne 
^nu,0' Navsezadnje ni niti 
SoT0' Pomembneje je, 

■ (Lukovečkova oz. 
SZV*)> ki SO jim hišo 
& dodelili za stanova-

Zunanjosti tuje 
'n t i ° prenavljali, že 

ako težko shajajo, saj

•z>»:

1» .̂^...... ......... ...............Bo Breznova vila iz Zgornjih Ivanjec spet prešla v družinsko 
last? To bi bilo dobro tudi zato, ker jo bodo potem zagotovo 
obnovili, drugače pa bi povsem propadla. - Fotografija: Š. S.

goče vreči iz tuje hiše, razen če 
se je vanjo nasilo vselil. Tudi 
sam želim, da dobijo boljše,

nobeden nima prave zaposli
tve, ampak le občasne. Me
sečno plačujejo gornjeradgon- „„„ __ ___ski stanovanjski skupnosti človeka dostojanstvenejše sta- 
2.000 tolarjev. Le-ta pa de- ------- mia? 
narja za obnavljanje prav tako

570 gospodinjstev
Krajevna skupnost Cerkve

njak združuje 15 vasi, ki so raz
tresene na 28 kvadratnih kilo
metrih slemen, pobočij m tudi 
ravninskega dela Slovenskih 
goric. Vseh gospodinjstev pa je 
le 570, prebivalcev pa okrog 
2.200. Mnogi se ukvarjajo 
s kmetijstvom in vinogradni
štvom. drugi hodijo na delo 
v tovarne v Maribor, Lenart in 
Gornjo Radgono, tudi nekaj 
zdomcev imajo, vedno več pa 
se jih samozaposluje z ustanav
ljanjem obrti oziroma zaseb
nega podjetništva. Veliko pa 
v teh krajih dajo tudi na »du
hovno življenje«. Tako so 
v Cerkvenjaku letos proslavili 
100 let organizirane slovenske 
kulturne dejavnosti, katerega 
»narodnobuditeljske iskre so 
se v Cerkvenjaku prižgale že 
leta 1894, ko je bilo na belo 
nedeljo, 1. aprila, v lepo okra
šeni Altovi hiši ustanovljeno 
Katoliško bralno društvo.. • 
S slavnostnim govorom je usta
novitev društva počastil kano
nik in pisatelj Franc Ksaver 
Meško . V Katoliško bralno 
društvo se je že tedaj vpisal 101 
član...,« beremo v brošunci, 
ki so jo izdali ob letošnjem ju
bileju. V novejšem času je de
lovalo Kulturno-umetniško 
društvo Jože Lacko, ki pa ga 
(društva) v zadnjem času ne 
imenujejo več po Lacku, am
pak le kud Cerkvenjak. Upati 
je da bo društvo spet polno 
zaživelo, kot je, med drugim, 
v letih 1970-1978, ko je v njem 
deloval neprekosljivi kulturni 
zanesenjak Vlado Tušak. Sicer 
pa je imelo društvo več sekcij: 
dramska in pevska ter fol
klorna dejavnost, pihalna 
godba, tamburaši, kino.;. 
Prva kinopredstava je bila ju
nija 1948. leta, ko je gostoval 
potujoči kino iz Maribora s fil
moma Proces v Numbergu m 
(le s čim drugim) Cesta brat- 
stva in enotnosti. Lastni kino 
so si V Cerkvenjaku omislili 
1962. leta, a ga je v 1990. letu 
»povozila« televizija.

V krajih krajevne skupnosti 
Cerkvenjak (kot povsod dru
god) žive dobrosrčni ljudje. 
Morda imajo prav zato posa
mezne vasi svoje šaljive grbe, 
denimo: Cerkvenjak in Cen- 
kova klobuk s peresom, Ca- 
gona prazno vrečo, Komarnica 
in Cogetinci zvonjenje v ce
karju, Grabonoški Vrh blazino 
s perjem, Župetinci pa kravji 
rep. ._ - - - - -

novanje. Pa vila!. sobočan Na obisku sem bil 
ŠTEFAN SOBOČAN

Ceste v letu 1995
Letošnje leto je bilo, kar se cest tiče, v lendavski občini 

dokaj uspešno. Tik pred koncem je obnova ceste od Len
dave do Hotize. Ob cesti bomo dobili tudi pločnike in 
kolesarsko stezo na nekaterih odsekih. Urejevanje magi
strale od Lendave do Murske sobote naj bi se nadaljevalo 
tudi v prihodnjem letu, ko naj bi posodobili še odsek od 
Hotize do Jula marofa. Drugo pomembnejše delo v prihod
njem letu pa je obnova Kranjčeve uluce v Lendavi. Gre 
namreč za ulico, ki je hodo zapuščena, lani pa se je nanjo 
spustil tudi zemeljski plaz in jo še huje poškodoval.

Ta ulica naj bi omogočila hitrejši promet do meddržav
nega mejnega prehoda v Pincah, saj lendavska obvoznica še 
ne bo tako hitro zgrajena, čeprav je začetek gradnje te 
obvoznice predviden za prihodnje leto. Ta obvoznica naj bi 
dokončno preusmerila ogromen promet iz mesta na 
obrobje ter težav rešila tudi krajane Dolge vasi. Vse pa je 
seveda odvisno od začetka gradnje novega mednarodnega 
mejnega prehoda v Dolgi vasi. V prihodnjem letu naj bi 
končno uredili oziroma zgradili nov most čez potok Bukov- 
nico v Dobrovniku. V programu gradnje in obnove cest je 
še ureditev ceste v Kobilju, ki pelje do bodočega meddržav
nega mejnega prehoda z Madžarsko. Če bo uresničen 
predvideni program, bo promet stekel v normalnem ok
viru. Za Lendavo pa je najpomembnejša obvoznica, saj je 
sedanje stanje nenormalno, hiše ob glavni cesti pokajo, 
drevesa se sušijo, hrup pa je nemogoč.

jani

■
 TIŠINA - V gradiški gramoznici tudi v prihodnje ne bo 
manjkalo rib, saj so pred kratkim vanjo spustili 1.200 kilogra

mov mladic somov in krapov. (F. Ku.)

■
 GRAD - Pri Gradu na Goričekm je tudi letos uspel tradici
onalni Andrejev sejem, ki so ga začeli z mašo v obnovljeni 

grajski kapeli. Na sejmu je bilo mogoče kupiti izdelke domače 
obrti, ni pa manjkalo tudi oblačil in bižuterije. Dobro pa so se 

odrezali s svojo ponudbo tudi gostinci. Graško turistično društvo in 
tamkajšnja krajevna skupnost bosta izkupiček s sejma namenila za 
nadaljnjo obnovo grajskega poslopja. (J. Ž.)

■
 LENART - Denar, ki ga zberejo v občinskem skladu stavbnih 
zemljišč v občini Lenart, porabijo za izboljšanje komunalne 

infrastrukture. Te dni so začeli graditi pločnike v Lackovi ulici in na 
Ptujski cesti v dolžini 1.100 metrov, kar bo stalo 9.000.000 tolarjev. 

(L. Kr.)

■
 MOTVARJEVCI - Zavod za kulturo madžarske narodnosti
Lendava in kulturno društvo iz Motvarjevec sta bila organiza

torja kulturnega večera, na katerem je nastopila folklorna skupina 
iz madžarskega Celldomolka. Nastopajoče so nagradili z dolgotraj
nim aplavzom. (J. Ž.)

■
 GORNJA RADGONA - V novih prostorih poslovno-stano- 
vanjske stavbe in v prostorih Pomurskega sejma je na novo 
urejena tudi trgovina Viva, v kateri je mogoče kupiti vse za zdravo 
prehrano diabetičnih in drugih bolnikov. V njej kupujejo tudi 

Avstrijci. (L. Kr.)

■
 MURSKA SOBOTA - V soboškem Agroservisu so dobili od
Agencije za privatizacijo potrditev programa za lastninsko 

preoblikovanje podjetja. Agroservis, ki bo delniška družba, bo 20 
odstotkov kapitala namenil interni razdelitvi, 40 odstotkov pa 
notranjemu odkupu delnic. (G. G.)

■
 LOMANOŠE - Ivan Vrbnjak iz Lomanoš opravlja pogrebne 
storitve na pokopališčih pri Negovi, v Vidmu, Kapeli in 

Apačah. Pred kratkim mu je podjetnik iz Avstrije prikazal delova
nje stroja za izkop grobov, toda so težave, ker so stari grobovi 

različno razvrščeni, zato je s strojem težko priti do vseh mest, kjer 
naj bi izkopal grobove. Naložba bi se splačala, če bi izkope 
opravljal na več pokopališčih. (L. Kr.)

VEŽICA - Na evangeličanskem pokopališču v Rankov- 
cih so dogradili pokopališko vežico, ki jo je senior Ludvik 
Novak blagoslovil, svečano pa jo je predal namenu pred
stavnik KS Tišina Bogo Mlinarič. Na slovesnosti je pel 
evangeličanski pevski zbor iz Murske Sobote, bilo pa je 
tudi več recitacij. - Fotografija: F. Ku.

ZVONIK - Ob selan- 
ski romanski rotundi, 
ki jo pisni viri prvič 
omenjajo v letih 1365/ 
66, osamljeno že vrsto 
let kljubuje tudi leseni 
zvonik.

Spominja na 
čase, ko še niso poz
nali zidanih zvonikov 
in so zvonili ter molili 
kar pod vedrim ne
bom.

Danes sta ro
tunda in ta zvonik 
prava krajevna zname
nitost, zato se marsika
teri popotnik oziroma 
turist ustavi ob njiju.

- Fotografija: G. G.
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Dogajanja na ljubljanski borzi
Spoštovane bralke in bralci, to

krat bo poročanje o dogajanjih na 
Ljubljanski borzi oz. trgu vrednost
nih papirjev zajemalo obdobje med 
torkom 29. 11. in ponedeljkom 5. 
12. 1994.

V sredo in četrtek je bilo začasno 
trgovanje z delnico SKB zaradi 
skupščine delničarjev SKB banke 
d.d., ki je bila sklicana za 30. 11. 
z namenom, da se odloča o spre
membi njenih prednostnih delnic 
v redne delnice (sklep o tem je bil 
sprejet na prej omenjeni skupš
čini). V petek 2. 12. je Ljubljanska 
borza objavila sporočilo za javnost, 
da se s 1. decembrom 1994 iz kota- 
cije na borzi umaknejo prednostne 
delnice, število kotirajočih rednih 
delnic pa se ustrezno poveča. 
Z rednimi in prednostnimi delni
cami SKB banke se je trgovalo 29. 
novembra 1994, trgovanje z red
nimi delnicami SKB banke pa bo 
sproščeno na dan objave javnega 
poziva SKB banke za zamenjavo 
delnic.

Trgovanje je bilo sproščeno že 
istega dne, saj je SKB banka d. d. 
objavila poziv delničarjem za za
menjavo prednostnih delnic v na
vadne delnice 1. izdaje v razmerju 
1:1 z nominalno vrednostjo 20.000 
tolarjev (osnovni kapital te banke 
ostaja s tem nespremenjen in znaša 
5.325.2001000 SIT ter je razdeljen 
na 266260 navadnih imenskih del
nic). Prednostne delnice, deponi
rane v depotni hiši SKB Aurum, 
bo imetnikom zamenjala depotna 
hiša na podlagi podatkov zadnjega 
dne trgovanja s prednostno delnico 
na Ljubljanski borzi. Imetnikom 
prednostnih delnic, ki delnic ni
majo deponiranih v depotni hiši, 
bo depotna hiša zamenjevala del
nice od 5. 12. 1994 dalje v depotni 
hiši SKB Aurum od ponedeljka do 
petka od 9.00 do 12.00.

V prihodnjem tednu bi naj postal 
trg delnic bogatejši še za eno del
nico in sicer za redno delnico Raz
vojne družbe, skrajšano RD, ven
dar o tem več prihodnjič.

Uvrščena kotacija 
I - obveznice

Na torkovem borznem sestanku 
je enotni tečaj obveznice RSL 1 iz 
103,9 poskočil na 104,2, ko je bilo 
za 19 mio tolarjev prometa, nasled
njega dne pa na 104,7 ob 86,7 mio 
tolarjev prometa. V četrtek je njen 
enotni tečaj poskočil na 105,5, ko 
je bilo za 68,8 mio tolarjev pro
meta, v petek padel na 104,5 ob 57 
mio tolarjev prometa, v ponedeljek 
pa na 104,0 (36 mio tolarjev pro
meta).

Enotni tečaj obveznice RSL 2 je 
v torek iz 109,2 porasel na 109,4, 
ko je bilo za 71,4 mio tolaijev pro
meta, naslednjega dne pa na 109,5 
ob več kot 105,3 mio tolarjev pro
meta. V četrtek je njen enotni tečaj 
poskočil na 110,8, ko je bilo za 55 
mio tolarjev prometa, v petek pa
del na 110,0 ob 98 mio tolarjev 
prometa, v ponedeljek pa na 107,8 
(37,1 mio tolarjev prometa).

Po obveznici RSL 8 so v sredo 
investitorji povpraševali po tečaju 
84,0, vendar je'imetniki niso bili

C««t» prvih bore« II. Br«žl« 60250 
0 0608 62-236. WiH 0606 62-652

POSLOVALNICA LJUBLJANA

vatjuaLiaaoi mamaon
Partizanska caata 3-5. 62000 Maribor 
0 062 23-460 Talalaka 062 23-460

Slovanska caata 54. IJubilana 61000 
0 061 131-155. Talafak« 061 131-347

pripravljeni prodati po tečajih niž
jih od 84,0. V ponedeljek je njen 
enotni tečaj poskočil na 83,4, pro
meta pa je bilo za 3,3 mio tolarjev.

V torej in v sredo so investitorji 
po obveznici RSL 11 povpraševali 
po tečaju 94,0 (zadnji sklenjeni po
sli so bili po tečaju 97,0), vendar 
ponudbe le teh ni bilo. V ponede
ljek je njen enotni tečaj porasel na 
98,0, prometa pa je bilo za kar 36,5 
mio tolarjev.

29. 11. se je enotni tečaj obvez 
niče RSL 1 z izkoriščeno davčno 
olajšavo zadržal na ponedeljkovem 
nivoju 102,5, ko je bilo za 345 tisoč 
tolarjev prometa, naslednjega dne 
pa padel na 101,7 (0,75 odstotka) 
ob 1,6 mio tolarjev prometa. V če
trtek je njen enotni tečaj poskočil 
na 103,7, ko je bilo za 3,6 mio 
tolarjev prometa, v petek pa padel 
na 102,9 ob 1,4 mio tolarjev pro
meta. V ponedeljek je bil prijavljen 
aplikacijski posel v vrednosti 108 
tisoč tolarjev po tečaju 100,6.

Enotni tečaj obveznice RSL 
2 z izkoriščeno davčno olajšavo je 
v torek poskočil za kar 5,37 od
stotka na 106,0, ko je bilo za 172 
tisoč tolarjev prometa, naslednjega 
dne pa je bil prijavljen aplikacijski 
posel v vrednosti 82 tisoč tolarjev 
po tečaju 100,5 (—5,19 odstotka). 
V petek je njen enotni tečaj posko
čil na 102,1, prometa pa je bilo za 
166 tisoč tolarjev.

Uvrščena kotacija 
I - redne delnice

Na torkovem borznem sestanku 
je enotni tačaj redne delnice SKB 
in 39030 padel na 37822, ko je bilo 
za 3,4 mio tolarjev prometa, na
slednja dva dni pa je bilo s to del
nico, prav tako pa tudi s pred
nostno delnico SKB trgovanje za
držano. V petek je njen enotni te
čaj poskočil na 39496, ko je bilo za 
42,3 mio tolarjev prometa, v pone
deljek pa padel na 38373 ob 35,1 
mio tolarjev prometa.

Uvrščena kotacija 
I - prednostne delnice

29. 11. je padel tudi enotni tečaj 
prednostne delnice SKB in sicer iz 
38820 na 38021, ko je bilo za več 
kot 9,1 mio tolarjev prometa.

Uvrščena kotacija II 
- obveznice

Enotni tečaj obveznice SKB 1 se 
je tako v torek kot v sredo zadržal 
na ponedeljkovem nivoju 101,0 
v torek je bilo za 1,4 mio tolarjev 
prometa v sredo pa kar za 85 ,5 mio 
tolarjev prometa. V četrtek je njen 
enotni tečaj porasel na 101,1, ko je 
bilo za 2,1 mio tolarjev prometa, 
v petek se je vrnil na 101,0 ob 25,7 
mio tolarjev prometa, v ponedeljek 
pa je bil v vrednosti 35 tisoč tolar
jev sklenjen aplikacijski posel po 
enakem tečaju.

Uvrščena kotacija II 
- redne delnice

Na torkovem borznem sestanku 
je enotni tečaj delnice Probanke iz 
17584 padel na 16942, ko je bilo za 
5,6 mio tolarjev prometa, v sredo 
pa porasel na 17053 (tega dne je 
padla večina delnic) ob 8,2 mio 
tolarjev prometa. V četrtek je njen 
enotni tečaj rahlo padel na 17033, 
ko je bilo le za 511 tisoč tolarjev 
prometa, v petek porasel na 17554 
ob 7,5 mio tolarjev prometa, v po
nedeljek pa padel na 16693 (5,4 
mio tolarjev prometa).

Prosti trg - obveznice
Za obveznico LEK 2 je bil tudi 

tokrat (v sredo) prijavljen aplika
cijski posel in sicer v vrednosti 876

Potrebujete partnerja, na katerega 
se lahko popolnoma zanesete. To 
je zanesljiva mednarodna banka 
s 150-letno tradicijo.
Creditanstalt, d. d., Enota M.
Sobota, Lendavska 11 tel. 069 
21 780, 22802, telefaks: 069 
33023.

Creditanstalt, banka uspešnih

CREDITANSTALT

tisoč tolarjev po nespremenjenem 
tečaju 99,0.

Enotni tečaj obveznice Občina 
Zagorje je iz 91,3 v torek porasel 
na 91,5 ko je bilo preko 6 mio 
tolarjev prometa, naslednjega dne 
pa padel na 90,9 ob 5,2 mio tolar
jev prometa. V petek je njen 
enotni tečaj porasel na 91,1, pro
meta pa je bilo za 1,2 mio tolarjev.

Po obveznici PTT Celje so v to
rek investitorji povpraševali po te
čaju 97,0, imetniki pa so jo bili 
pripravljeni prodati po tečajih viš
jih od 103,0. Ponudba in povpraše
vanje sta se tako razhajala za več 
kot 6 odstotnih točk, tako do skle
nitve poslov ni prišlo (pokuponsko 
oblikovanje tečaja). V sredo se je 
njen enotni tečaj izoblikoval na 
104,7, ko je bilo za 1,9 mio tolarjev 
prometa, v petek pa je bil prijav
ljen aplikacijski posel v vrednosti 
29 tisoč tolarjev po tečaju 104,0.

Enotni tečaj obveznice PTT Ljub
ljana je z 104,0 v torek porasel na 
104,5, ko je bilo za 447 tisoč tolar
jev prometa, naslednjega dne pa so 
bili prijavljeni aplikacijski posli 
v vrednosti 772 tisoč tolarjev po 
tečaju 104. Tudi v petek je bil pri
javljen aplikacijski posel in sicer 
v vrednosti 161 tisoč tolarjev po 
tečaju 104,6. Po obveznici PTT 
Nova Gorica so investitorji v torek 
povpraševali po tečaju 101,0, imet
niki pa so jo ponujali po tečaju 
102,5 (ponedeljkov tečaj se je izo
blikoval na 100,0). V četrtek sta se 
ponudba in povpraševanje srečala 
pri tečaju 102,0, ko je bilo za 380 
tisoč tolarjev prometa, naslednjega 
dne je bilo za 76 tisoč tolarjev pro
meta po nespremenjenem tečaju, 
v ponedeljek pa je njen enotni tečaj 
porasel na 102,2 (76 tisoč tolarjev 
prometa).

Obveznico Rogaška 1 so imet
niki ponujali v torek po tečaju 
97,0, vendar kupcev ni bilo, na
slednjega dne pa so bili sklenjeni 
posli v vrednosti 1 mio tolarjev, 
enotni tečaj pa se je izoblikoval na 
96,3. V četrtek je njen enotni tečaj 
poskočil na 99,0, ko je bilo za 482 
tisoč tolarjev prometa, v petek pa 
na 100,9 ob prometu 279 tisoč to
larjev.

Prosti trg - redne 
delnice

Z delnico BTBR so bili v sredo 
prijavljeni aplikacijski posli v vred
nosti 1,4 mio tolarjev po tečaju 
12800 (-150 tolarjev).

V torek je enotni tečaj delnice 
Dadas iz 231.886 padel na 229.376, 
ko je bilo za nekaj manj kot 20 mio 
tolarjev prometa, naslednjega dne 
pa na 225.701 ob 70,4 mio tolarjev 
prometa. V četrtek je njen enotni 
tečaj porasel na 227.647 ob 13,3 
mio tolarjev prometa, v petek na 
230.077, ko je bilo za več kot 48,5 
mio tolarjev prometa, v ponedeljek 
pa padel na 219.040 (66,2 mio to
larjev prometa).

29. 11. je enotni tečaj delnice 
Finmedia iz 26.057 porasel na 
26.172, ko je bilo za 7,1 mio tolar
jev prometa, naslednjega dne pa na 
26.187 ob 8,2 mio tolarjev pro
meta. V četrtek je njen enotni tečaj 
porasel na 26.256, ko je bilo za 1,2 
mio tolarjev prometa, naslednjega 
dne padel na 26.153 ob 3,5 mio 
tolarjev prometa, v ponedeljek pa 
na 25.819 (2,1 mio tolarjev).

Enotni tečaj delnice LEK je 
v sredo iz 11.750 padel na 11.667 
ob skromnem prometu 35 tisoč to
larjev (3 loti), predhodnega dne pa 
so jo imetniki ponujali po tečaju 
12.300. V četrtek je njen enotni 
tečaj porasel na 12.000, ko je bilo 
za 600 tisoč tolaijev prometa, v pe
tek padel za 7,31 odstotka na 
11.123 ob prometu 901 tisoč tolar
jev, v ponedeljek pa porasel na 
11.241 (1,2 mio tolaijev prometa).

Na torkovem borznem sestanku 
je enotni tečaj delnice MK Založba 
iz 9942 porasel na 10.010, ko je bilo 
za 3 mio tolarjev prometa, nasled
njega dne pa padel na 9963 ob 8,4 
mio tolarjev prometa, v petek pa 
poskočil na 10.007 (2,7 mio tolar
jev prometa). V ponedeljek je njen 
enotni tečaj padel na 9539, pro
meta pa je bilo le za 277 tisoč tolar
jev.

V torek je enotni tečaj delnice 
NIKA iz 6568 porasel na 6654, ko 
je bilo za 5,1 mio tolarjev prometa, 
naslednjega dne pa na 6411 ob 19,2 
mio tolarjev prometa. V četrtek je 
njen enotni tečaj porasel na 6450, 
ko je bilo za 2,0 mio tolarjev pro
meta. V petek na 6516 ob 7,8 mio 
tolarjev prometa, v ponedeljek pa 
padel na 6253 (13,6 mio tolarjev 
prometa).

TONČKA BOŽINOVIČ

Rekonstrukcijo magistralne ceste M10-1 končali pred rokom

In kdaj Lenart ter M. Sobota?
V soboto, 3. decembra, so v Pernici odprli 4 (še ne dokončno) 

rekon struirane odseke magistralne ceste M 10-1, ki je vse od leta 
1991 ena najbolj obremenjenih cest v Sloveniji. Skupna vrednost 
opravljenih del znaša čez 1,2 milijarde tolaijev, najdražji pa je bil 
odsek Počehova- Ložane (452 milijonov), kjer pa je Gradis kljub 
6-mesečnemu pogodbenemu roku že končal dela. Pogodbe z izva
jalci so slovesno podpisali 29. junija letos v hotelu Radin v Raden
cih. To je prav gotovo prvi zgled hitre, učinkovite in kakovostno 
opravljene rekonstrukcije magistralne ceste, saj smo bili doslej 
navajeni bolj na zavlačevanja in izsiljevanja kot pa resno uresniče
vanje pogodbenega dela.

Vsa dela na magistralni cesti 
so opravljali brez prekinitve 
prometa, kar je pomenilo do
datno obremenitev gradbenih 
delavcev. Le na gomjeradgon- 
skem delu so dvakrat (po izjavi 
prometne policije »na črno«) 
zaprli cesto in napovedali ne
kajdnevni obvoz za tovorna vo
zila. 7,8 kilometra ceste od Po
čehove do Ložan, ki jo je prev
zel Gradis, poteka skozi nase
lja Pesniški Dvor, Pesnica in 
Ložane, na njej je zgrajenih 
6 cestnih objektov in 6 parov 
avtobusnih postaj. Cesto so re
konstruirali deloma po obsto
ječi trasi, deloma pa so jo zgra-

strukcija in sprememba loka
cije križišča z regionalno cesto 
G. Radgona-Šentilj (Trate). 
Izkopali so 64 tisoč kubičnih 
metrov materiala, od tega je 
bilo v nasipih uporabljenih 26 
tisoč kubičnih metrov materi
ala in dodatno pripeljanih 9 ti
soč kubičnih metrov gramoza.

Njihov rok za izdelavo j« 
4,5 meseca, vrednost del Pa 
ocenjena na 383 milijonov 
larjev.

V Prekmurju se je v zadnji 
mesecih končala gradnja 
od Hotize do Lendave F 
godbo je podpisal SCT), 
je na zahtevo krajanov La^ 
začela že spomladi. Trasa p° 
teka skozi naselja Kapce,, 
berje in Lakoš, zgrajeni J 
štirje pari avtobusnih p^' 
med naselji Hotiza- Gabe^f 
še traktorska-kolesarska . , 
v širini 3,5 metra in dolžim’ 
kilometra. Vrednost opj™ 
nih del je okrog 283 mil']00 
tolarjev.BERNARDA B- P£Ct

V severovzhodni Slove- 
niji pa imajo kljub temu še 
vedno številna vprašanja 
tako za ministra Umka ka
kor tudi zr predstavnike 
RUC-a: kdaj bo rekonstru
irana magistralna cesta v ce
loti, tudi skozi Lenart, prek 
mosta od Radenec do Peta- 
njec, od Petanjec do Mur
ske Sobote (kjer je bila pred 
leti le preplastena), kdaj 
skozi pomursko središče 
Mursko Soboto in kdaj 
bodo zgrajene vse potrebne 
obvoznice. Prav tako se 
mora pojasniti, če je država 
odgovorna le za vzdrževa
nje vozišča ali celotne ceste; 
tudi traktorske steze, ploč
niki in signalizacija na cesti 
so zaradi večje prometne 
varnosti na magistralni ce
sti.

dili povsem na novo. Kdor se 
je v minulih mesecih vozil po 
magistralni cesti proti Mari
boru, je lahko opazoval, kako 
so dela potekala. SCT je opra
vil rekonstrukcijo 2,4 kilome
tra ceste Ložane-Zamarkova, 
ki za križiščem Ložana prečka 
Pesniško dolino in se prek te
renskega hrbta pri Šiketju spu
sti na ravnino pri Zamarkovi 
oziroma Hrastovcu. Na trasi 
sta obnovljena dva objekta in 
dve avtobusni postajališči, po
treben pa je bil tudi za 29 tisoč 
kubičnih metrov zemlje širok 
izkop.

Odsek Ihova-Podgrad, ki je 
dolg skoraj 7 kilometrov, je 
gradilo podjetje SGP Primorje 
(oziroma podizvajalci). Trasa 
poteka skozi naselja Spodnja 
Ščavnica (le preplastitev, kjer 
pa je bila zaradi neprimerne 
krivine potrebna novograd
nja), čez Zagajski Vrh, Pli- 
tvički Vrh, Gričevje, Loma- 
noše in Podgrad, kjer je bila 
izvedena tudi celostna rekon-

Državni tožilec ustavil preiskavo zoper 
Antona Treopenaurja, nekdanjega 
predsednika IS SO Gornja Radgona 

Osumljen zaradi politike’
Anton Tropenauer, zaradi katerega je Občinski 

SKD Gomja Radgona sklical v četrtek, 1. decembra^ 
skovno konferenco, je povedal, da se danes v celoti M’ 
zakaj in kako je prišlo do postopka, ki se je končal v P°L 
deljek, 28. novembra, s sklepom Temeljnega ..L 
v Murski Soboti, da se na osnovi izjave državnega to®'J 
da odstopa od kazenskega pregona, ustavi preiskava i F
g. Antona Tropenaueija.

Po izjavi g. Tropenauerja 
naj bi proces proti njemu 
zrežirali njegovi politični 
nasprotniki in sam je takoj 
v začetku vedel, da bo 
končni razplet takšen, kakr
šen je danes, kajti nobenih 
nepravilnosti ali prilaščanj 
v času njegovega predsedni
kovanja ni bilo. Tisti, ki pa 
da so ga v letu 1992 spodne
sli, so še danes na stolčkih 
v izvršnem svetu. »Nespo
razumi so se začeli, ko so 
nekateri menili, da ima naj
višje pristojnosti občinska 
skupščina, zakon pa je na
tančno določal, da je za vse, 
kar je bilo v zvezi z odprav
ljanjem vojne škode, odgo
vorna republiška komisija, 
takoj za njo pa občinski iz
vršni svet,« je povedal An
ton Tropenauer. Občinska 
skupščina je nato obliko
vala svojo komisijo za nad
zor in razdeljevanje de- 
naija, v kateri pa so bili ne
pravi ljudje (npr. Kumer, ki 
je bil eden od prejemnikov 
sredstev za odpravo vojne 
škode). Vsa dokumentacija 
je bila pravilno vodena, to 
jim je priznala tudi Služba 
družbenega knjigovodstva, 
ki je prva opravila nadzor 
nad porabljenimi sredstvi. 
Tudi Uprava za notranje za
deve Murska Sobota je po
slala republiškim organom 
takšno poročilo. »Kljub 
temu je še dalje prihajalo do 
tega, da so demokrati skli
cevali sestanke s prizade
timi med vojno in ranjenci 
ter jim obljubljali pomoč, 
vendar bi za te morala že od 
vsega začetka poskrbeti dr-

žava. Prav tako je bilo P°' 
novno postavljeno p08*3®: 
sko vprašanje o sumu Pr' 
razdeljevanju denarja za 
odprvao vojne škode,« s1”0 • 
slišali na konfet^ 
V ovadbi so ga osumili)0 
naj bi na škodo proračun. 
Republike Slovenije oW’ 
Gomja Radgona, p?4®’ 
Ekoss Radenci, Zvezi tele 
nokulturnih organih 
Radgona in Župnijske1”, 
uradu Gornja Radgona Pr 
dobil protipravno prem°z 
nje v skupnem znes 
20.083.938,00 SIT. Po 
letih sumničenj so torej P 
natančnem preverjanju 0 
govorni ugotovili, da n>r 
zloga za kazenski preg0": 
Zaradi vseh teh šumnik J 
in obsojanj brez dokaza0 ' 
so nadaljevali sklicatelji, J 
odstopila večina članov 
kratnega izvršnega sve ■ 
kar je pomenilo, da vlada 
bila več legitimna.

G. TropenauerjusmoP 
stavili vprašanje, če bo & 
radi moralne škode, kj 
mu jo povzročili, P0^1^ 
nasprotnike tožil? Odg0; 
ril je: »Če bom tožil, 
že čas tudi za to. Mora^ 
razmisliti, časa za 
imam pet let. M°raf0. 
Skoda, ki so mi jo pO^L 
čili, je velika. Sum je 
povzročiti, s človeka oP'^ 
sum, pa je težko. TeŽk°l’ 
ko začne sumiti vsa Ž^ 
Zdaj sem se naučil, da m 
raž biti v politiki pripri' I
na vse.«

BERNARDA
0'

V skladu z 2. odstavkom 74. člena zakona o lokalnih volitvah # 
RS, št. 72/93, 7/94, 33/94) in v zvezi z določbami 61. člena 
o volitvah v državni zbor (Ur. I. RS, št. 44/92 in 46/92) objaV)

občinska volilna komisija občine Radenci 

seznam kandidatov za drugi krog volitev za župana 
čine Radenci, ki bodo 18. 12. 1994.

1. BREDA ŽNIDARIČ, 
c. 2, Radenci, roj. 25. 2. 
pravnica, upokojenka.
Predlagatelj: Demokratična 
ka upokojencev Slovenije, 
odbor Radenci.

Št. 2
Datum: 6. 12. 1994

0»

Titova
1937,

stran- 
izvršni

2. JOŽE TOPLAK, Borati 
14c, roj. 10. 7. 1945, diplO^T 
politolog, profesor na srednji so' 
Predlagatelj: Socialdemokrat^ 
stranka Slovenije, občinski
Radenci.

PREDSEDNIK OBČlN% 
VOLILNE KOMISIJE RAD&> >

Janez KA^ >
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odsevi mladosti

Laž ima kratke noge
Sem velik sladkosnedež. To vedo vsi domači.
Pričakovali smo obisk iz Avstrije.
»Hm, to pa ne bo slabo,« sem si dejala in v mislih sem že 

। Oštevala, kaj vse bodo prinesli. In res niso prišli praznih rok. 
I se a Sem’ kako je mama odnesla sladkarije v shrambo, nato 
I . ® °dšla ven. Gostje se niso dolgo zadržali. Komaj sem čakala 
j enutek, da bom lahko jedla tiste skrite sladkarije.
j ,Mateja,« sem poklicala sestro, »pojdi v mojo sobo in mi 
j ™esi zvezek za biologijo.«
; se ’«'je rekla nejevoljno in odšla. Jaz pa brž v shrambo. Vse 
i Preiskala, sladkarij pa nikjer. Ko sem že skoraj obupala, sem 
“zagledala vrečko.
to i’ t0 so,<< sem s‘ rekla in se se začela sladkati. Žal sem 

ven’ ker se je Mateja medtem vrnila z zvezkom in me 
Poklicala.

'Pa si hitra,« sem ji rekla in se odšla učit.
»sh n°’ se mi Je ponudila priložnost, sem smuknila 

nrambo in si vzela čokolado, bonbon ali kaj drugega. To se je 
"avaljalo dan za dnem. Nekoč pa sem zaslišala mamin glas: 
“Kdo je bil ta lopov, ki je snedel sladkarije?«

rdp^aZ ne,<< sem °dločno rekla, čeprav sem vedela, da me je polila 
k ?a “arva P° licih. Mama pa je dodala: »Mateja je premajhna, 

an pa ni vedel zanje. Kdo jih je potem kradel?«
odjl®2 msem bila! Ali vam moram to narisati!« sem zavpila in 

ko^h^e®a dne sem Pr'$la domov in zvedela, da moram, medtem 
I pon??0 naši na njivi, pomiti posodo. Tako sem mi je spet 
IIjal ’ a Priložnost za sladkarije. Slišala sem, da je traktor odpe- 
j]..’n hrž sem odšla v shrambo. Vračala sem se s polno pestjo 
feb , L misleč, da sem sama doma. Vendar me je pred vrati

Presenečnje.
Pa smo uJeli ptiča,« je rekla mama nič kaj veselo.

udi jaz nisem bila vesela, ker so me ujeli na laži, še manj pa, 
tek8?® zvedela, da za kazen dva tedna ne bom smela gledati

'Zlie. LILIJANA HEINDLER
OŠ Kuzma

Ali veste?
(Nagrajuje knjigarna in papirnica DOBRA KNJIGA 

^rska Sobota)
Najpogostejši izraz za ženitvovanjski kruh podolgovate 

olike (pletena pogača), kakršne pečejo na vzhodnem Šta- 
Nrskem in v Prekmurju, je bosman, ponekod pa rečejo tudi 
Pletenik, pletenica, vrtenik ipd. Kdor je tako odgovoril, 

ga upoštevali pri žrebanju. Največ sreče pa je imela 
DARIJA KUHAR iz Vanče vasi 20. Čestitamo!
K°PON št. 12 - ALI VESTE

Alido |Vestc’ k)c je Obala zlata? Ogovore pošljite najkasneje 
14. decembra na naslov: Podjetje za informiranje, Slo- 

enska 41, 69000 M. Sobota.

KOŠ ZA SMETI

MAJA GUjtmaM
*L<a; O S

NE MEČI ODPZDKOkNATLA

Na Turjanskem Vrhu
Doma sem na Turjanskem 

Vrhu.
Moja vas mi je zelo všeč, ker 

leži na deželi. V okolici naše 
domačije je veliko njiv in trav
nikov. Poznam pa samo dve 
čisti kmetiji. Drugi hodijo 
v službo na Kapelo, v Radence 
in Gornjo Radgono. Moj dom 
stoji na pobočju hriba. Od Tur- 
janskega Vrha do Kapele je 
dva kilometra in pol. Naši so
sedi so Mariničevi. Ko pride 
k meni njihov Urban, se 
igrava. Po mleko hodimo 
k Rožmanovim. Ko gresta ma
mica in očka v službo, grem 
v šolo. Še bolj všeč bi mi bilo 
v našem kraju, če bi bilo več 
otrok. Moj najboljši prijatelj je 
Urban, prijateljice pa so Da
rinka, Vida, Andreja in Su
zana.

Za našo vas so najbolj zna
čilni vinogradi.

DORIS PAHOR, 2. a 
OŠ Kapela

Uganka
Na zemlji stoji, 
glavo pokonci drži.
Rdeč otročiček navzdol 
visi, 
listi zeleni, 
steblo pokončno, ponosno 
se vzepnja.
Hoče doseči sinje nebo. 
Kaj je to?

(Paprika z dozorelim 
plodom) 

MOJCA, 7. a 
OŠ Franceta Prešerna 

Črenšovci

Če bi sanje postale resnica...
Bil je lep poletni dan, ko smo nosili drva pod streho. Ker je bilo 

zelo vroče, smo šli po kosilu za nekaj časa počivat. Z mamico sva 
odšli v hladno spalnico in legli. Premagala me je utrujenost. 
Kmalu sem zaspala in začela sanjati.

Hodila sem po travniku, med visoko travo in cvetlicami. Nena
doma zaslišim grozno stokanje. Obstanem in poslušam. Nič. 
Stopim naprej, spet stokanje. Ko bolje prisluhnem, slišim pogo
vor med dvema travama. Druga drugi govorita, da bi bilo bolje, 
če bi bili pokošeni in posušeni, kot pa da jima ta grdoba hodi po 
glavi. Vmes slišim tudi rože, kako stokajo in vzdihujejo. Grem 
naprej in ob robu gozda me pozdravi rdeča jagoda. Vabi me, naj 
jo utrgam in poskusim, kako sladka je. Malo dalje skoči iz grma 
zajec in me začne zbadati, kako je hiter in da ga jaz nikoli bom 
ujela. Nekaj vstran pa se pase srnica in me prosi, naj jo pobožam.

Zasanjano grem dalje, pa nekdo zavpije, naj ne stopim nanj. 
Sklonim se in opazim ježa, ki se valja po listju. Počasi se odpravim 
skozi gozd, za mano pa gredo skoraj vse gozdne živali. Pogovar
jajo se med sabo, kako sem čudna, ker nisem podobna njim, 
vendar bi me vseeno želele imeti med sabo. Pridem do jase in 
močno sonce mi zaslepi pogled... Spet neki glas! Kdo pa bi to 
lahko bil? Z roko si pomanem oči in opazim, da se nad mano 
sklanja mama, ki me kliče k delu.

Škoda, da so bile to le sanje! Če bi postale resničnost... Živali 
imam neskončno rada. Mislim, da bi tudi one vzljubile mene in 
me resnično želele imeti pri sebi.

GABRIJELA KORNHAUSER, 5. r. 
OŠ Kuzma

Pomoč otrokom v Bosni
Mi zmoremo in hočemo, smo ugotovili učenci OŠ Videm 

ob Ščavnici v akciji Slovenija otrokom Bosne in Hercego
vine. Odzvali so se učenci vseh razredov in zbrali smo dosti 
zvezkov, map, ovitkov, beležnic, risalnih listov, barvic in 
svinčnikov vseh vrst, šestil, ravnil, nalivnih peres, radirk in 
še bi lahko naštevali. Kar 11 šolskih torbic je bilo vmes. 
Dodali smo tudi prisrčna pisemca oziroma sporočila našim 
vrstnikom, ki jim je vojna vzela otroštvo.

ANDREJA HAUZER, 6. a 
OŠ Videm ob Ščavnici

* * *

V šoli smo se pogovarjali o vojni v Bosni. Nato smo 
zbirali šolske potrebščine. Z veseljem smo prinesli zvezke, 
barvice, knjige, radirke in veliko svinčnikov. Vse smo 
zložili v škatlo in jo poslali v Bosno. Škoda, da našim 
vrstnikom nismo mogli poslati tudi miru. Premajhni smo, 
da bi jim lahko pomagali kako drugače. Želim pa jim, da bi 
se čimprej učili v miru kot mi. Učenci 2. b-razreda

OŠ Tišina

od tu
faradi izrednega zanimanja 

s«Ji^avn' koncert Horda Bala- 
pca v Ljubljani se je organi- 

iT°r odločil še za dva dodatna 
^rta, ki bosta 16. in 17. 

v ^^ra v dvorani Tabor 
d Mariboru. Priporočljivo je, 
(I s' karte kupite v predpro-

*** 
A

lja ® P°h'rite danes v Ljub- 
Prjgp’ Je mogoče, da boste še 
ljatčvna koncert znanega ita- 
ki b e8a raperja Jovanottija, 
2q,nastopil danes zvečer ob 
Ijanjn v dvorani Tivoli v Ljub-

Ulita v Murski Soboti
SOk^nul' petek se je komornemu poslušalstvu Murske 
kat °*e Podstavila odlična Ljubljanska zasedba LOLITA, 
Z »P0 ses*avUaj° že dokaj uveljavljeni Primož Simončič 
Z h *,Saks°fonom, Iztok Vidmar z basom in Mirsad Šabič 
*kn° • " svojem enournem nastopu so nam predstavili 
pAraj. yse skladbe z njihove nove kompaktne plošče BO 
l(Ln je pred kratkim izšla in je bila posneta v živo v klubu 

u’a France Prešeren v Ljubljani.

. Lolita v svoji glasbi zdru- 
prvine glasbenih zvrsti, 

°t sta rock in jazz in s tem 
stvarja zanimiv in dokaj 

®amosvoj zvok. Predvsem 
aksofonist se rad po zaigra- 
'h uvodnih temah spušča 

. Precej svobodne vode 
medtem ko mu dajeta 
in bobnar odlično rit- 

J?n° podlago. Tu je pose- 
toi Potfebno pohvaliti Iz- 

ka Vidmarja, ki s svojim 
^miselnim načinom igra
la bas kitare, marsikje zelo 

, .Pašno nadomešča kitaro, 
' je poslušalec v bistvu 
P °h ne pograše.

Nastop so začeli z melan-

...in tam
Generalni pokrovitelj sve

tovne turneje skupine Rolling 
Stones, ki se je začela letos 
v Ameriki, naslednje leto pa se 
bo preselila v Evropo, je postal 
nemški proizvajalec avtomobi
lov Volkswagen. Kot ena od 
možnih lokacij v naši bližini se 
omenja dirkališče na Grob- 
niku. ***

Ena od skupin, ki se je uvr
stila v Guinnessovo knjigo re
kordov, je britanska skupina 
Status Quo. Na dan praznova
nja srebrne obletnice delovanja 
so namreč v pičlih dvanajstih 
urah odigrali kar štiri dobro
delne koncerte v štirih različ
nih britanskih mestih.

honičnim uvodom v hit 
temo skladbe Petek 27. Na
daljevali so v bolj umirje
nem slogu z skladbami Pik 
Pok in Lonec Brez Medu in 
v nadaljevanju spretno me
šali udarne skladbe s počas
nimi.

Vmes so postregli še 
z nagradno uganko, vendar 
nikomur ni znano, zakaj je 
niso izvedli. Nastop so kon
čali z zanimivo priredbo 
skladbe Jimija Hendrixa 
Purple Haze, ki so jo naslo
vili enostavno Jimi. Nakar 
se je redko poslušalstvo 
koncerta skupine Lolita 

razšlo.

Rubriko pripravila: ALEKSANDRA NANA RITUPER

Stevie Ray Vaughan velja za 
enega najboljših predstavnikov 
novejšega obdobja bluesa. Če
prav je od njegove tragične 
smrti minilo že kar nekaj časa, 
njegova glasba vedno bolj do
biva na veljavi. Rodil se je leta 
’56 v mestu Dallas, država Te- 
xas. Že v zgodnji mladosti je 
imel možnost spoznavati moj
stre bluesa, kot so B.B. King, 
Lonnie Mačk in Albert Col
lins, saj je imel na voljo lepo 
kolekcijo plošč, katere lastnik 
je bil njegov starejši brat 
Jimmi, bolj znan kot vodja za
sedbe Fabulous Thunderbirds’.

Svojo kariero je verjetno 
bolj za šalo kot zares začel pri 
osmih letih v skupini Chanto- 
nes, ki se je kasneje preimeno
vala v Blackbird, in igrala 
glasbo pod velikim vplivom an
gleške zasedbe Cream. Kmalu 
je zapustil šolo in se pridružil 
lokalni skupini Nightcrawls, 
s katero je posnel celo ploščo, 
ki pa nikoli ni bila objavljena. 
Leta ’77 je ustanovil prvo

lastno zasedbo imenovano Tri- 
pie Threat Revno, v kateri sta 
sodelovala tudi kitarist W.C.

Glasbena uganka
Kar veliko vas je vedelo, da se po novem Prince imenuje 

Symbol. Tokrat pa je imel srečo Branko Peček, Kroška 18. 69000 
Murska Sobota. Čestitamo! Obvestilo o nagradi, ki jo poklanja 
pokrovitelj te rubrike trgovina M - Shop, bo dobil po pošti. Vse pa 
vas vabimo k reševanju nove glasbene uganke:

V katerem mestu so nedavno podeljevali evropske MTV-nagrade 
7

Odgovor: ___________________________________ _ ________

Odgovore s kupončkom pošljite na dopisnici do 17. decembra na 
naš naslov: Podjetje za informiranje, Slovenska 41, 69000 Murska 
Sobota, s s pripisom za Pop Rock Noviceee.

Clark in pevec Lou Ann Bur
ton.

Njihovo sodelovanje je tra
jalo do leta ’81, ko je SRV 
ustanovil svojo drugo zasedbo, 
s katero je sodeloval do svoje 
smrti. Poimenoval jo je po 
znani skladbi Otisa Rusha Do- 
uble Trouble, k sodelovanju pa 
je pritegnil tudi že uveljavljene 
glasbenike, kot sta basist 
Tommy Shannon (ex J. Win- 

Stevie Ray Vaughan
ter) in bobnar Chris »Whip- 
per« Layton. Leta ’83 je izšla 
njihova prva plošča imenovana 
Texas Flood, katero je produ
ciral cenjeni John Hammond.

Širšo mednarodno popular
nost pa si je pridobil naslednje 
leto, ko ga je k sodelovanju 
povabil David Bowie. Z njim 
je posnel album Let’s Dance in 
se udeležil tudi njegove sve
tovne turneje. Leta ’84 izide 
njegov drugi samostojni album 
z naslovom Couldn’t Stand 
The Weather. Na njem se čuti 
velik vpliv njegovega velikega 
vzornika Jimija Hendrixa. Al
bum vsebuje znano Hendri- 
xovo skladbo Woodo Chile. 
Naslednje leto se skupini pri

druži klaviaturist Reese Wy- 
nons, ki zelo popestri zvok 
skupine. Izdajo album Soul To 
Soul, ki vsebuje nekaj znanih 
priredb, kot je You’U Be Mine 
Willia Dixona. Leta ’86 izdajo 
album posnet v živo na festi
valu jazza v Mountxree imeno
van Live Alive.

Po treh letih odmora in 
zdravljenja zaradi alkoholizma 
se leta ’89 ponovno vrne s sku
pino in z novim albumom In 
Step, ki je tudi njegov zadnji 
uraden album. Po njegovi tra
gični smrti (umrl je v helikop
terski nesreči) izide še album 
The Sky Is Cryin in kopica še 
neobjavljenih posnetkov, ki jih 
je naredil v svoji karieri in kar 
dokazuje njegovo vrednost in 
vpliv, ki ga je pustil na bluesov- 
ski sceni.

AUDIO - VIDEO - CD 
flflSHOP 

69000 Murska Sobota,
Slomškova 43 

TELEFON, TELEFAKS: 
069/32-465
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pisma, mnenja, stališča

Odgovor na članek O mesnici 
v Črenšovcih

Avtorica članka v Vestniku z dne 17. novembra 
1994 pod rubriko pisma, mnenja in stališča je gospa 
Marija KUSTEC iz Črenšovec, Prekmurske čete 52 
z zelo nizkimi udarci in lažmi napolnila članek o Mes
nici v Črenšovcih. S svojim lažnim člankom je škodo
vala ugledu članov, delavcev in direktorju SKZ Čren- 
šovci. V članku navaja slabo kvaliteto mesa, visoke 
cene ter delitev dobička med nekaterimi člani in de
lavci na račun »opeharjenih potrošnikov.«

V letu 1993 smo se člani in delavci SKZ Črenšovci 
odločili, da prevzamemo mesnico od Mesne industrije 
M. Sobota in jo preselimo v naš trgovski prostor 
samopostrežbe v KMETICI. Prepričani smo bili, da 
ponudbo v naši mesnici lahko kvalitetno in kvantitetno 
močno dvignemo na račun zelo dobrih rejcev goveje 
živine in prašičev na našem področju, saj prodajamo 
v naši mesnici sveže meso samo od naših rejcev živali. 
Krivično se nam je zdelo, da bi naši potrošniki kupo
vali meso starih čeških in madžarskih bikov, dosti krat 
tudi zamrznjeno, za ceno dobre domače simentalske 
govedine, pa tudi dostikrat z »lojem«, saj si goveje 
meso brez gotovega % loja težko predstavljamo.

Z dobro kvaliteto domače živine naših rejcev sku
šamo držati višji nivo kvalitete naše ponudbe in z zado
voljstvom ugotavljamo, da nam to tudi v večini prime
rov uspeva. Pri vsakem delu pa pride do napake in za 
morebitne napake se vsem našim strankam vljudno 
opravičujemo z Željo, da bi nepravilnosti sproti reše
vali na človeka vreden način. Glede protestov, slabe 
kvalitete mesa, visokih cen, delitve dobička vsaj neka
terim članom, pa bo gospa Marija morala dokazovati 
na primernem mestu.

Glede delitve dobička in manjše vaške mesnice 
v času, ko iz dneva v dan pada kupna moč potrošnika 
je smešno govoriti, ko pa smo na drugi strani dnevne 
priče, kako večja in velika podjetja poslujejo. Del 
dohodka, ki ostaja pri poslovanju, gospodarno vla
gamo v obnove naših trgovskih objektov. Trudili se 
bomo tudi v naprej, da bomo našim cenjenim stran
kam zagotavljali dnevno svežo goveje in svinjsko meso 
»brez loja« ter ostale mesne izdelke in vse ostalo blago, 
ki ga ponujamo v naši »KMETICI« in ostalih kmetij
skih trgovinah.

Na koncu še samo lep pozdrav gospe Mariji z več
krat izrečenimi besedami »Le čevlje sodi naj kopitar«.

Za člane, delavce SKZ ČRENŠOVCI 
Direktor 

Matija ŽIŽEK, ing. agr.

Anej Sam in Spomenka 
Hribar

Po Ljubljani se sprehaja in klošari Anej Sam. Ču
den tip. Neizobraženi intelektualec. Ostareli lezus 
v Gandhijevski obleki. Človek ki se je odpovedal 
srbske narodnosti, vere, staršev in celo svojega imena. 
Ko se je pisal Spaso Čankovič in živel v Zagrebu so ga 
preganjali. Zdaj se piše Anej Sam in oblast ga ščiti, 
s pomočjo najuglednejših slovenskih »svetih krav« 
oziroma intelektualcev. In takšen »intelektualec« me 
brez razlogov pljuva po časopisu: novinarka Večera 
ga. Melita Forstnerič-Hajnšek mu postavlja površna 
vprašanja in g. Anej Sam enako odgovarja (Večer: 29. 
oktobra). Citiram del tega: »Kadar na ulici pristopi 
k meni zbegano dekle in me s strahopoštovanjem 
zaprosi za avtogram, ji rečem: Pojdi domov in beri 
Cankarja« Bedak! Potem pa še o meni pove: »... 
kakšnega Cunjaka pa si ne more želeti nobena kultura. 
Slovenija je enako korektna do vseh Neslovencev (če
prav je Cunjak s hrupom izsilil mnoge privilegije). 
Našel je formulo, kako tukaj živeti brez dela - igral je 
velikega založnika, dobival od države denar za po
membne založniške podvige, stanovanje, delal pa ni 
nič.« Tako Anej Sam. Najprej mi 4. 8. 94 podpiše 
svojo podarjeno knjigo (»Dušanu prijateljski«), kot 
bodočemu prijatelju in zdaj pljuva po meni, samo zato 
ker so njega pljuvali v Prekmurju in ga od tam izgnali. 
Sprašujem g. Sama kako sem lahko bil »velik založ
nik« če nisem kot on istočasno pravi »nič delal«. Kako 
sem dobil stanovanje, občinski lokal in »denar za 
pomembne založniške podvige« če me ne mara nobena 
kultura. Še enkrat, bedak! Anej Sam naj prebere nekaj 
zadnjih slovenskih leksikonov v katerih sem in mu bo 
vse jasno (seveda če bo mogel razumeti). Podobno je 
po meni »manstu.rbirala« Samova novinarka iz Večera 
Forstnerič-Hajnškova v svojem komentarju »Janusov 
obraz D. Cunjaka«. (Večer: 13. oktobra) ker kot ona 
pravi pišem za beograjsko Borbo eno, za slovenske 
časopise pa drugo. In da sem obtožil bivšega kultur
nega in zbeganega ministra dr. Andreja Capudra za 
smrt dveh pesnikov. To kar sem napisal je resnica. 
Zdajšnji ambasador v Parizu je soodgovoren za samo
mor pesnice Tatjane Sodlo in za revščino umrlega 
pesnika Jureta Detele. In celo cerkev podpira takšne 
»morilce« in za nagrado gre v Francijo, o politiki pa 
nima pojma. O provincijalnem Ministrstvu za kulturo 
in norih ministrih bom pisal doma in v tujini. Naj se ve 
kakšne kulturne ministre imajo Slovenci. Dovolj je 
bilo norcev, ki se v vse večjem številu zbirajo okrog 
predsednika vlade dr. Janeza Drnovška. In da se 
vrnem Aneju Samu. Citiram nekaj stavkov iz njegove 
zadnje knjige z antičnim naslovom »Izpraševanje duš« 
izdane pri uglednemu založniku Davidu Tasiču, biv
šemu junaku iz vojaškega procesa. Edinemu, ki ni 
dobil od države stanovanja kot nagrado, na račun tega 
dogodka iz leta 1988. Anej Sam: »V Zagrebu sem 
prebral prvo knjigo. Tam nekje v sedemindvajstem 
letu... Ves dan sem se potikal po Ljubljani in nobeno 
dekle me ni ustavilo... Konec šestdesetih let je sarajev
ske Male novine in strip o Tarzanu izrinil vpliv beo
grajskega Čika in zdelo se mi je, da ves svet bere ta dva 
tračoida. Nisem imal denarja da bi ju kupoval... Piše 
mi Dobrila Smiljanič. Pravi da je moja reportaža 
o zlatiborskih pletiljah, objavljena v zagrebškemu listu 
Oko razburila javnost. Oglašajo se jim novi kupci, 
iščejo jih mediji. Pravi, da jim ta tekst veliko po
meni.« Tretjič, be - da - k! Tako Anej Sam ki deli 
avtograme zbeganim dekletom po Ljubljani in nad 
katerim je navdušena z dušo in telom magistrica soci
ologije in svetnica Nove revije Spomenka Diklič-Hri- 
bar. Tudi ona je pozabila na svojo srbsko zgodbo in je 
zdaj globoka Slovenka, zaščitna sila gospoda Sama. 
Piše mu recenzije, hodi zaradi njega na tiskovne kon
ference, išče ga po kavarnah, nori z njim v Kompas- 
Holidaysovem bifeju kje A. S. »ordinira« vsak dan od 
12 do 14 ure skupaj z direktorjem te propadle firme ki 
celo ima »Vladin urad za prevoz diplomatov« in so kot 
sponzor na Samovi knjigi. In kaj pravi ga. Spomen- 
čica Hribar, po Bernardi Jeklin iz Jane, nesojena 
missica leta v svoji recenziji za Samovo knjigo: »Za 

nas, ki smo tako naduti in neobčutljivi do svojih 
sodržavljanov neslovenskega rodu. Kakor da ni po
membnejše in primerneje, da je človek človek in šele 
potem kakšnega rodu je šele potem kakšno politično 
prepričanje ima! Tako Spomenčica v svojem delu re
cenzije. Potem še dodaja o šovinizmu, potuhnjenih 
Slovencih (misli verjetno na Prekmurce) kateri so 
izgnali nežnega Aneja Sama in je moral njej na koleno. 
Res, za zjokat se ob pisanju »bivše« Srbkinje, katera 
med svojimi vrsticami ima Srbe za nekakšne divjake. 
Zakaj gospa svetnica Nove revije ne bi malo pisala 
o rasizmu in »divjaštvu slovenskih oblastnikov (in ne 
vseh Slovencev) v Ljubljani, kateri Srbom ne dovolju
jejo denar za kulturne programe, šole, kjer so delegati 
v Parlamentu, tv Slovenija itn. Srbi in ostali »južnjaki« 
niso nobeni »Neslovenci« (z veliko začetnico), enako 
kot bi Slovencu v Beogradu rekli Nesrb. Kje je Spo
menka Hribar, kje so jezikoslovci in novorevijaši? 
V črni klerofašistični luknji.

Leta 1991 je časopis Delo podplačalo nekega mulca 
Dragišo Nikiča, psihopata da je postal komandant 
ČETNIŠKEGA ODREDA v Beli Krajini. Pisali so, 
cele feljtone so imeli v Novicah, fotografirali ga, nor
čevali se prek njega z vsemi Srbi v Sloveniji in strašili 
Slovence po Sloveniji z četniki. Pred tremi meseci (22. 
avgust) sem v reviji Videotex prebral, da omenjeni 
mladi gospod vohuni za slovensko policijo in je celo 
spal v isti sobi s Mitjam Kunstljem. Se pravi, da je 
časopis Tita Doberška hotel narediti razkol med Srbi 
v Sloveniji in Slovenci. Kaj pravite na ta primer gospa 
Hribarjeva? Rasizem? Nacionalizem? Šovinizem? Fa
šizem? Ocenite, Vi ste strokovnjak, ne pa da ščitite 
nekakšnega Aneja Samna, ki ima 48 let in nič v svojem 
življenju ni naredil. Nima službe, stanovanja, denarja, 
izobrazbe, delovne dobe, hodi kot klošar, za smrt 
svoje matere je zvedel po enem letu in so ga zaradi 
zunanjega videza da ne straši otroke izgnali iz Murske 
Sobote. Mislim, da so prav imeli. Zdaj je trenutno 
Vaš. In za konec ljubezensko pismo Aneja Sama: 
»Draga Džemila! Zapuščam ti najnovejšo sliko in 
odhajam. Za vselej odhajam, ljuba moja. Ne morem 
več. Vse je grozljivo neumno in neizrekljivo žalostno. 
Toliko je usod, ki bi jih bilo treba objokati, pa nihče 
ne joka. Ne jokaj, draga moja. Ne jezi se name in ne 
očitaj mi, da sem klonil itn, itn. Recenzenti: poleg 
Spomenke še dr. Denis Poniž in dr. Besim Spahič. 
Fotograf: Neca Falk in založnik navdušeni bralec Da
vid Tasič. Anej Sam ima celo še sponzorje: Slovenske 
novice, Dnevnik, Republika, Henkel-Zlatorog, Kom
pas, Krka-Kozmetika, Zavarovalnica Triglav, Raden
ska, Labod, Radio Glas Ljubljane in Večer.

Dušan CUNJAK
Ljubljana, Rimska 13

Sirota, katere nihče ne razume
V časopisu Vestnik sem dne 20. 10. 1994 zasledila in 

prebrala članek z naslovom Tečaj za slamokrovce še 
enkrat. V njem piše, da ta domačija ni samo moja. 
Pripovedujejo mi drugi ljudje MOJO ZGODBO, za
radi katere bom trpela celo življenje.

Obrazložitev dedičem! Če ta dom ni moj, niti mo
jega moža, potem tudi ni domačija mojega očima 
- Zrinski Ludvika, ker se je tudi on sem primožil, 
kakor moj mož. Njegova rojstna domačija je na Kii- 
keči. To domačijo pa je podedovala naša mati Rozalija 
Zrinski, roj. Korošak. Sem sta se z očimom priselila 
okrog 1948. leta iz Prosenjakovec, kjer sta v mladosti 
služila kot hlapec in dekla v tamkajšnji graščini. Tam 
sta se tudi poročila, tako da sta s sabo v Sovjak že 
pripeljala troje otrok. Hčer Marijo, ter sinova Jožeta in 
Emerika. Hišica je bila majhna in revna. Bilo je 
premalo kruha za vse, pa so morali iti otroci h kmetom 
služit. Hči Marija v Grabonoški vrh k Frančiški Kova
čič, v dekliških letih pa v Maribor za gosp, pomoč
nico. Jože in Emerik pa sta služila v Rihtarovcih pri 
Jerebičevih. Pozneje se je še rodil Silvo. Tudi ta je šel 
služit, ko je toliko zrastel, da je lahko bil za pastirja. 
Rodil se jima je še sin Franček, ta je umrl star leto in 
pol. Takrat je očim odšel delat v Banat. Zaradi pre
malo pošiljanja denarja se je mati dodatno zaposlila 
- sezonsko na Kmetijskem kombinatu. Očimu so 
v Banat sporočili, da je mati v drugem stanju in se je 
vrnil domov. Drugi mi pripovedujejo, da jo je močno 
pretepal. Tako sem se rodila jaz, pohabljen pankrt. 
Vsi so odšli v svet, samo jaz sem ostala pri njiju, da sta 
imela na koga stresati svojo jezo in prepire. Ne smem 
pozabiti omeniti, da je še takrat živela tudi babica. Vi, 
dragi dediči, pa ste odšli v svet in si ustvarjali boljše 
življenje in že tudi družine.

Zelo mlado dekle, stara 17 let, sem že rodila prvega 
otroka. Drugega stara 18 let. S pokojnim možem in 
starši smo si skupaj napeljali vodovod. Mož se je tudi 
Že trudil za novo streho na hiši. Sam je že ročno stresal 
pol »rušta«. Zavladal je alkohol in razmerja so postala 
nevzdržna. V zadružnih hlevih v Žihlavi sem si poi
skala stalno zaposlitev in tudi dobila stanovanje v tam
kajšnjem bloku. Takrat me je spet doletela velika 
nesreča. Mož je naredil samomor, ker je spet bil 
alkohol močnejši od nas. V svojem 20. letu starosti 
sem ostala sama z dvema otrokoma, starima leto in pol 
in dve leti in pol. Čez eno leto sem spoznala sedanjega 
moža Alojza Kegelj. Mati me je večkrat obiskala in 
prosila, da se vrnem domov. Mož se je s tem strinjal in 
vrnili smo se v Sovjak.

Zakaj sem bila prav jaz ta žrtev? Vsi so imeli priliko 
pred mano, a nobeden ni hotel. Nazadnje sem bila jaz 
dobra. Starša sta tudi vedela, da sta mi celo življenje 
delala krivico. Zato sta tudi pisala vse testamente (2) 
na mene. Ostalim dedičem je po njuni smrti dodeljen 
nujni delež.

Dragi dediči, kje ste bili takrat, ko je bila še slam
nata streha in v kritičnem stanju, ko je bil še lesen 
dimnik in črna kuhinja, na mizi pa petrolejka. Na 
petrolejko se ni dal priklopiti noben stroj. Zunaj in 
znotraj smo lepo prebelili hišo, obnovili streho, zbeto- 
nirali tla iz zemlje, položili tople pode, prenovili kuhi
njo, speljali elektriko in ostalo vse opremili. Pa še 
marsikaj smo postorili, kar vaš oče ni naredil v štiride
setih letih, kar je tukaj živel. Mislim, da si moj mož od 
vseh vas, ki ga zaničujete, zasluži pohvalo. Do hiše ni 
bilo niti ceste, ampak ozka pot.

Spoštovani dediči, premislite, koliko ste vi delali 
v Sovjaku, da naju z možem zdaj ogovarjate, da se 
delava važna. Že na sedmini, po materini smrti, ste se 
prepirali, kaj bi kateri rad imel. Midva z možem sva ji 
nudila vso zdravniško pomoč in nego v času njene 
težke bolezni, ji izpolnila vse želje in zahteve, ki so 
razvidne v testamentu. Tudi pokopala sva jo dostojno. 
Kaj še zdaj, dragi dediči, od mene zahtevate, razen 
nujnega deleža, ki ga boste dobili?! To vam pripada 
po vseh zakonih in tega nihče ne taji. Ali zahtevate še 
povračilo stroškov za cvetje. Zgodilo se je tudi, da niti 
cvetja niste vsi prinesli. Ne mislim tistih, ki so ga. V to 
vašo dediščino je vračunana tudi zemlja, ki je sploh ni.

Obstaja samo na papirju. Naj si še prej to porihtam. 
To je tisto nekdanje jemanje in sedanje vračanje.

Nismo prosili gospoda Čučka, da naj pri nas snema 
video kaseto, saj je naša lepa domovina velika in bi jo 
lahko drugje. A smo zdaj vseeno veseli, naši trudi niso 
bili zastonj, saj je bilo po svetu poslanih okrog tisoč 

. kaset. Glede PLETENJAČE smo se tudi morali do
bro poskrbeti, da smo jo pokrili nazaj s slamo, kakor 
je bila in kakršno sta kupila pradedek in prababica. 
Hvala Bogu, lahko se pohvalimo in se zahvalimo 
Ljudski univerzi Gornja Radgona in njenemu direk
torju gospodu Antonu Vodanu in Izvršnemu svetu 
občine Gornja Radgona, vsem sosedom in prijateljem, 
ki so nama vsestransko priskočili na pomoč. Lepo je 
tudi, da so prišli novinarji, čeprav jih nismo vabili ali 
prosili, da nas dajo v časopis. Pa nas, dragi dediči, ni 
treba zaradi tega obtoževati, da se delamo važni ali se 
hvalimo. Sva samo ponosna in sva tudi lahko, saj nas 
je prišel obiskat tudi gospod škof GRMIČ iz Maribora 
in poslanec krščanskih demokratov občine Gornja 
Radgona, g. Jože Kocuvan.

Z možem sva poročena 20 let in mislim, da ima 
pravico reči, da je sedaj to tudi njegov dom. Dediščino 
pa boste tudi dobili, saj tega nihče ne taji. Da pa to 
grem razlagat takrat novinarjem - mislim, da se jim to 
ne bi zdelo zanimivo, ker to njih verjetno ne briga in je 
to naša družinska zadeva in s pokrivanjem pletenjače 
nima nič skupnega. Razen, če ste užaljeni, da niste bili 
deležni časti. Saj se tu ni šlo za nobeno čast, to je bilo 
nujno potrebno delo. O tem pa se je pisalo na veliko 
zato, ker je to zgodovinsko zaščitena pletenjača.

Koliko pa ste nama vi pomagali in kaj bi zdaj radi? 
Zakaj ste naju dali v časopis? Hiša je stara okrog 300 
let in tu nekje tudi pletenjača. Pripeljite strokovnajke 
in boste videli, kaj je bilo narejeno prej in kaj sedaj. To 
lahko dokaževa s slikami, ki jih imava in jih tudi 
hraniva. Srečna sva, hvala Bogu, da sva vam porihtala 
in lepo ohranila rojstno hišo. Namesto, da bi bili 
ponosni, naju ogovarjate. Ponosni smo lahko vsi mi in 
tisti, ki so nam pomagali in vsi ti naj dočakajo toliko 
let kot pletenjača.

Vam, dragi dediči, pa lep pozdrav iz Sovjaka in 
hvala za ta ogovarjanja v časopisu. Kaj pa je bilo 
napisano v Vestniku, v članku, dne 6. 10. 1994, pa mi 
ne vemo, ker nismo brali.

Prepovedujemo ogled in slikanje objekta vsem obi
skovalcem, da ne bo spet kdo rekel, da smo važni ali 
da se hvalimo.

ANICA IN ALOJZ KEGELJ
Sovjak 26

69224 Videm ob Ščavnici

Ali nas bodo bivši člani ZK in 
funkcionaiji KS Puconci 
pretepali

Na zboru občanov v vasi Šalamenci je dne 6. 11. 
1994 prišlo do zapleta, ko smo glasovali. Takrat sem 
predlagal, da mora biti zbor sklepčen, tako kot je to 
povsod, kjer imajo demokracijo. Nikakor ne more par 
ljudi odločati o stvareh, ki so pomembne in zadevajo 
celo vas.

Vaški predsednik je obrazložil, da pod nujno potre
bujemo 800.000,00 tolarjev za izgradnjo mrliške veže, 
da bi jo lahko predali njenemu namenu. Solidarnostna 
sredstva, ki so jih prispevali prebivalci 25 vasi, so 
izčrpana. Celotna vrednost vseh del in materiala nas 
stane do zdaj 4 milijone tolarjev, kar znaša skupaj 
Z 800.000,00 tolarjev čez 60 tisoč DEM.

Predsednik tudi potoži, da ne more dobiti vaščanov, 
ki bi prostovoljno pomagali pri delu. Takrat sem mu 
razložil, da je on že gradil mrliško vežico v prejšnjem 
sistemu, ko je bil skupaj z nekaj somišljeniki nenado
mestljiv celih 32 let. Omenjena vežica pa ni nikoli 
služila svojemu namenu, sedaj so jo celo podrli. Vaš
čani imajo dovolj totalitarizma. V vasi imamo precej 
sposobnih zidarjev, tesarjev, pleskarjev, mizarja in vsi 
ti, ki nekaj znajo, so zapostavljeni.

To je tako razjezilo bivšega člana ZK, podpredsed
nika KKSZDL Puconci, tov. Deziderja Santavec, da 
bi me skoraj fizično napadel skupaj z dvema družin
skima članoma. Res je; da je imel tov. Santavec ne
omejeno oblast, ko pa se je pridružil še predsednik 
skupščine prof. Harkai Štefan, je zavladal v KS Pu
conci pravi totalitarizem.

Prav tako je res, da ima tov. Santavec precej težav 
z matematiko, saj nam po 10 letih še vedno ni naredil

Lilijana Vogrinčič-Beba iz Veščice

Na nedavnem državnem tekmovanju »Naj naj natakarica 94« 
v Rdeči dvorani v Velenju je dosegla velik uspeh Lilijana Vogrin
čič-Beba, natakarica v bifeju Grili Veletrgovine Potrošnik na 
tržnici v Murski Soboti. Potem ko je letos zmagala na tekmovanju 
v Murski Soboti, se je uvrstila med najboljše slovenske nataka
rice, kjer je zasedla drugo mesto.

Druga natakarica Slovenije

Sprejela me je s prijaznim na
smeškom, kakor to vsakodnevno 
doživljajo njeni gostje, ki se vedno 
radi vračajo v bife Grili na soboški 
tržnici. Nič čudnega, če je ta go
stinski lokal vedno poln, k čemur 
nedvomno prispeva tudi Beba, kot 
jo kličejo gostje. »Natarica sem že 
22 let in moram reči, da me ta 
poklic zelo veseli. Delam v družbi 
z gosti, ki jih imam rada. To se mi 
obrestuje, ker imajo tudi oni mene 
radi. Zato večkrat prihajajo. Poh
valiti moram tudi moj kolektiv, 
v katerem se dobro razumemo in 
smo zadovoljne,« je skromno pri
pomnila.

Seveda so me -zanimali tudi za
četki njenega natakarstva. Takole 
je povedala: »Po končani srednji 
trgovski šoli sem hotela postati fri
zerka, vendar je naključje naneslo, 
da sem pristala v gostinskem po
klicu. Zaradi tega mi danes ni žal, 
saj rada opravljam to delo. Ves čas 
delam v Grillu na soboški tržnici. 
Za »naj natakarico« so me predla
gali gostje. Zmagala sem na tek
movanju v Murski Soboti, kjer sem 
dobila nekaj praktičnih nagrad. 

ZNANJE, SPRETNOST
IN HITROST - Vse to je morala 
na državnem tekmovanju 
v Velenju pokazati druga 
natakarica Slovenije Lilijana 
Vogrinčič-Beba, ki stoji ob lepo 
aranžiranem pogrinjku.

obračuna za telefonske priključke, saj je bil 
predsednik odbora za izgradnjo telefonije v vasi S111' 
menci.

Tudi solidarnostnih sredstev od borovega ga** 
nja ni nakazal v skladu s predpisi, saj je moral sreas 
prenakazovati.

Na razgovoru s predsednikoma občine M. 
g. Andrejem Gerenčarjem v sobi krajevnega 
Puconci dne 25. avgusta 1994, ki je bil sklican 
pobudo zaradi izigravanja referenduma v vasi 
menci, je bilo ugotovljeno, da vaški predseduj . 
predsednik sveta KS Puconci izigravata vtsWJ" 
glede asfaltiranja naših cest, ki se glasi: »Kmetov W 
Borovje, Bukovšček, Griže ter vse ostale krajše c 
do hiš«. \ 'X

Predsedniku g. Gerenčerju sem tudi razlog 
vsiljeni predsednik do svoje hiše naredil asfalt, ntd 
ko drugi ne more dobiti par m3 gramoza, da bi l* 
prišel domov v slabem vremenu. Zahteval sen1 ’ 
naj se na licu mesta ugotovi, če so moje trditve pravi 
in točne.

Na zboru občanov dne 21. 3. 1993, ki je bi' s 
pčen, smo sprejeli sklep, da se cesta Kmetov 
asfaltira do zadnje hiše, to je do Car Stanka, m1 
ko se cesta proti predsedniku asfaltira takrat, 
prišla na vrsto. Zgodilo pa se je ravno obratno.

Omenil bi še, da je Ernest Drvarič že 36 let v 
predsednik, ironija je v tem, da ga vaščani ne v 1 
Leta 1978 smo namesto njega izvolili tov. Kača11 . 
fana. Toda on ni opravljal predsedniških dolino1^ 
je tov. Drvariča vsilil: je bilo določeno, da 
največji uporabnik cest Puconci-Šalamenci-B0^ 
ob asfaltiranju prispevati takratnih 50 milijonov 
jev, prispeval pa je le 32 milijonov. Ostalo je P'1^ 
vaški predsednik Drvarič, zato cesta ni bila arf 
do konca, tako kot smo se na referendumu H' 
odločili. , •.

Največji razdor med vaščani pa je omenjeni ? 
sednik naredil 9. 6. 1982, ko je javno prešteval, ( 
je evangeličanov in katoličanov v vasi Šalamen^

Takrat je moral skupaj z ostalimi, predsednik 
podpredsednikom KKSZDL odstopiti.

Prav tako sem ga postavil pred dejstvo glede P'j 
čuna za izgradnjo mrliške veže, ki naj bipo^M, 
besedah znašal 3.600.000,00 tolarjev. Dejal sen 
če že laže vaščanom in javnosti, naj še laže Prč 
niku skupščine, g. Gerenčerju in takrat je PoveiMt 
znaša predračun res 7.800.000,00 tolarjev. * 
zmota, to bi moral vaščanom povedati pred z<k 
gradnje in jih takrat vprašati, če so pripravljen) 
prispevati, ne pa sedaj, ko so ljudje nad nl" 
delom razočarani. .

Sprašujem se, ali sploh potrebujemo zbore o«j 
referendume in volitve, če funkcionarji KS ‘ 
delajo po svoje. II

Če jim bomo ugovarjali, nas bodo pretepali' j
Ernest B"

Hvala vsem Razkrižanom« _
Veseli me, da sem dočakal čas, ko je mlada g^ 

cija, ki ni obremenjena s preteklostjo, pokazal ff 
zrelosti in znanja v noveješih prizadevanjih Z« $ 
sko stvar - priključitev razkriške župnije k m01 
škofiji. Naj mi oprostijo nekateri zaslužni P° ^jtlU 
niki, ki niso bili poimensko imenovani v z 
članku v Vestniku, kateri je bil namenjen meni 
ter domačinom v spodbudo pri naaljnjem de'1'^ 
križju. rad vas imam, zato ne bom delal raZieipva^ 
vami. Zavzeti in pokončni ste bili vsi, ki ste so 
takrat in sedaj v novejših prizadevanjih. Se0 pr$ 
hvala za pisno plaketo ter prekrasno mojstrsk 
z mojimi začetnicami in napisom mojega drages^jli 
križja. Članom delegacije, sestavljena iz 1 \tjfi 
strank, ki me je obiskala, prisrčno hvala. Se P^’ 
zahvaljujem gospodoma Ivana Golenku, Pre^. sn id 
sveta KS, in tajniku KS Stanku Ivanušiču, 
pav tako obiskala na mojem domu v Celju, l) 
čas volitev, zato vas rotim in obenem Pr0 
ostanete še naprej enotni pri doseganju ciljev Z ■ 
vaših krajev in našega skupnega Razkritja- 
družita pesem in delo. To bo zame največ]« 
v teh letih pozne jeseni odhajajočega Življe^Ljitil111 
tudi novinarju Jožetu Graju za izčrpen 
članek, ki je bil objavljen v Vestniku o mo]ern
lem delu.

Vaš Ivan 
PoluleP'^

fjfi# 
S to zmago sem se uvrstila 
državnega prvenstva v „(et' 
Bila sem edina tekmovalka । ((i. 
murja, iz Pomurja pa srno a 
Tam sem dosegla neprioa ,«■ 
drugo mesto. To je bilo ve‘^1)» 
selje, saj je bila konkurenca jž vs« 
in je nastopilo 19 natakar|C J 
Slovenije. Tekmovale sm° pje<l' 
disciplinah. Najprej smo se iftl 
stavile, nato je sledila Šp°{ 
v metanju pikada, pa kviz d 
in naposled še hitrostno te|£j|,l:<’' 
nje v prenašanju polnih 
zarcev. Za osvojeno drufN iV 
sem prejela umetniško * 
obesek in kristalne kozarec- 
nitvi domov so me lep0 ipd11* 
v kolektivu vodstva Vele r 
Potrošnik, kjer so me Pfa 
obdarili.« M

0P-’
In kako naprej? »Zdaj 

tekmovati sama s se^’ 
smem razočarati svojih 
Drugo leto zaradi pravil n 
več tekmovati v tej konkuf6'^ 
delovala pa bom zunaj d 
renče,« je še pripomnila 1 
takarica Slovenije Lilijana 
čič-Beba, ki je dvajset ietir 
v Murski Soboti, zadnji dv« / 
prebiva v Veščici. Ob sl° „1^4 
ji zaželel še veliko uspeha 
poklicu, ki je naporen, 
stvo gostov s postrežbo pa 
VSeteŽaVe‘ MILAN
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Vsak 
četrtek 
Vestnik

70 let gasilstva v Pincah
Letos je gasilsko društvo v Pincah slavilo 70-letnico delovanja. Ustano

vitev društva sovpada v čas, ko so na tem območju prvič zaznali obstoj 
nafte. Takrat so se začele raziskave, ki so pozneje pripeljale do vrtanja in 
najdbe plina in nafte.

Dolina je bila v tistih časih zelo pomembno območje za naftno razisko
vanje, poleg nje pa ležijo tudi Pince. Gasilci so v preteklosti zgradili svoj 
dom, pomagali so pri razvoju vasi, sodelovali v kulturnem in športnem 
življenju. Generacije gasilcev so bile med najboljšimi v lendavski občini, 
nekoč ob ustanovitvi pa so sodelovali tudi z gasilci onstran meje. To 
sodelovanje se je z odprtjem meje obnovilo, sodelovanje je postalo 
vsakdanja stvar tudi zaradi meddržavnega mejnega prehoda v Pincah. 
V današnjem društvu sodelujejo tudi mladi, kar je porok, da se bo gasilska 
tradicija v Pincah nadaljevala.

jani

GRAFIČNO PODJETJE 

POMURSKI TISK
MURSKA SOBOTA p. o.
69000 M. Sobota. Lendavska 1 

Telefon 069/32-210. Telefax 069/22 242

Knjiga Knjiga Knjig9

5« 
hk TRGOVSKIH LOKALOV

V novem pravkar dokončanem atraktivnem in sodobnem poslovno 
trgovskem objektu INTERING CENTER SOBOTA, postavljenem na 
izvrstni lokaciji v križišču Gregorčičeve in Arhitekta Novaka, dajemo 
v najem dva trgovska lokala

lokal št. 
»K-105« 
56 m2

lokal št. 
»K-109« 
106 m2

ki sta primerna predvsem
za opravljanje naslednjih dejavnosti:

* gospodinjski aparati in bela tehnika
* papirnica in pisarniški material
* bonboniera - sladkarije, kava, pijače
* športna oprema in oblačila
* audio, TV in video tehnika

* konfekcija
* drogerija
* vinoteka
* športni servis
* računalništvo

INTERING, d.o.o., M. Sobota
Arh. Novaka 13
tel.: 069 32 767 telefaks: 069 32 955

REPUBLIKA SLOVENIJA
OBČINSKA VOLILNA KOMISIJA
LJUTOMER

Seznam 
za drugi krog volitev za župana 

občine Ljutomer, ki bo 
18. decembra 1994

Na podlagi 41. člena Zakona o lokalnih volitvah in 
v skladu z drugim odstavkom 107. člena Zakona 
o lokalnih volitvah (Ur. list RS št. 72/93, 7/94 in 33/ 
94) objavlja Občinska volilna komisija Ljutomer na
slednji seznam kandidatov za drugi krog volitev za 
župana občine Ljutomer, ki bo 18. decembra 1994.

Kandidata sta:
1. Ludvik BRATUŠA, roj. 30. 5. 1951,

Noršinci 1e, 
poklic: veterinar; delo: direktor 
Predlagatelj: Kandidacijska konferenca Sloven

ske ljudske stranke

2. Mirko PRELOG, roj. 9. 2.1930,
Maistrova 6, Ljutomer
Predlagatelj: Slovenski krščanski demokrati 

- SKD in Socialdemokratska 
stranka Slovenije - SDSS

Na seznamu sta vpisana 2 kandidata. Voli se 
1 (en) kandidat.
številka: 008-1/94
Datum: 07/12-1994 PREDSEDNIK

OBČINSKE VOLILNE KOMISIJE 
Oton NEMEC, dipl.prav., I.r.

Še letos 
polnilnica

V okolici Lendave, v Čentibi, 
Dolini, Pincah, Dolgi vasi, je kakih 
650 hektaijev vinogradov. V zad
njih desetih letih se je začel tudi 
organiziran odkup grozdja in vino
gradništvo je postalo pomembna 
kmetijska panoga v občini. Vino
grade ima tudi kmetijsko gospo
darstvo Lendava, ki ima tudi svojo 
klet, ki je sicer že zelo stara, a ven
dar se v njej lahko hrani veliko 
vina.

Vinogradniki si že veliko let že
lijo, da bi dobili polnilnico, v kateri 
bi lahko stekleničili svoja vina, saj 
trg predvsem priznava le ustekleni
čena vina. Lendavsko vino je kako
vostno, še posebno vrhunska vina 
pa prihajajo iz kleti nekaterih priz
nanih vinogradnikov, ki so spoz
nali vse skrivnosti dobrega kletar
jenja. Vse kaže, da bo do tega pro
jekta kmalu prišlo, polnilnica bo 
v lasti delničarjev, ustanovitelji pa 
so Kmetijsko gospodarstvo Len
dava, Kmetijstvo iz Dobrovnika in 
vinogradniška skupnost Čentiba.

Polnilnico naj bi postavili v lendav
ski kleti, naložba pa naj bi stala 35 
milijonov tolarjev. Lendavska klet 
lahko sprejme 150 tisoč litrov vina. 
V eni uri naj bi ustekleničili 1200 
steklenic. Polnilnica naj bi po
skusno začela delati konec leta, 
ustekleničili pa naj bi najprej naj
bolj kakovostna vina.

jani

razpisuje mesto

direktorja
podjetja za dobo 4 let.

Poleg splošnih pogojev morajo 
kandidati izpolnjevati še 

posebne pogoje:

- visoka ali višja strokovna 
izobrazba in 5 let delovnih 

izkušenj na vodilnih delovnih 
mestih,

- aktivno znanje vsaj enega 
tujega jezika

Rok za prijavo na razpisano 
mesto direktorja je 15 dni od 

objave razpisa.

Prijave sprejema splošna 
služba GP Pomurski tisk.

Zdenko Zavadlav

Križarji — Matjaževa 
vojska na Slovenskem
(Po zapiskih iz dnevnika mariborskega oznovca i* 
leta 1946}
Prvič o antikomunističnih povojnih borcih v Prekmurju in pa 
Štajerskem; o Skamljičevem Murskem odredu in sojenju nj®' 
govim podpornikom; aretacija in proces proti vikarju J®riC_ 
in njegovim pristašem; aretacija Matjaževe vojske v rreK' 
murju. Dokumenti in obtožnice.

Zdenko Zavadlav - na smrt obsojen oznovec - le 
spregovoril!

Knjigo lahko naročite na naslov: 
Horvat MgM, Riharjeva 2,61000 Lji 
Cena je 1.500 tolarjev po povzetju.

O tem zgodovinarji molčijo-

PRI FIATU VAS 
OBDARUJEMO 
VSAK DAN V 
DECEMBRU!

Tipo.
I-

FIAT TIPO je avtomobil, ki v sebi združuje najboljše lastnosti. 
Sodobno zasnovan motor mu daje živahnost in temperament, 
dodatna bočna zaščita varuje voznika in potnike. Notranjost vas 
razvaja z udobjem, kakršnega nudijo le italijanski avtomobili, 
njegova cena pa navdaja konkurenco z zavistijo. Si lahko želite 
več? Prav gotovo! Vsi, ki se boste odločili zanj v mesecu 
decembru, boste dobili POSEBNO DARILO: POVRNILI VAM 
BOMO STROSKE OBVEZNEGA ZAVAROVANJA ALI PA
VAM BOMO PODARILI KVALITETEN AVTORADIO

KENWOOD
Oglasite se čimprej pri najbližjem pooblaščenem prodajalcu 
FIATOVE prodajne mreže v Sloveniji! Darilna ponudba 
velja za vse modele FIAT TIPO in FIAT TEMPRA.

anan
temperamentna tehnologija

COSMOS Ljubljana 061/S53 1 * 

AUTODELTA Ljubljana 061/2’® 

AVTOSISTEM Ljubljana 061/3?’ 

GAMA AUTO Ljubljana 061/1^ 

VEIT Vir pri Domžalah 061/?’4 

AVTOTRADE Vrhnika O61/?61 

AVTOCELJE Celje 063/411 5M 

STEPANČIČ Škofja Vas 063/63’

KO-IDEAL Maribor 062/27
PETROVČIČ Maribor 062/611 

PANČUR Blej. Dobrava 064/874

ADRIA AUTO N. Gorica 065/126

AVTOPLUS Koper 066/34 621

AVTOLINE Kranj 064/211 553

LAJTER Dobrovnik 069/79-0’5

75»

100

85'

Auto MakAr
Stegne 21 Ljubljana tel. 06115927

Vsem občanom nove občine 
Lendava, ki ste me podprli na 
lokalnih volitvah, se iskreno 
zahvaljujem, županu, ki bo 
izvoljen, pa želim pri delu 

veliko uspeha.

Štefan Tratnjek
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Murska Sobota 
Mladinska 8

OPEL

OBVESTILO
AGENCIJA REPUBLIKE 
SLOVENIJE ZA PLAČILNI 
PROMET, NADZIRANJE IN 
INFORMIRANJE 
PODRUŽNICA MURSKA 
SOBOTA

3£sign

Obilni telefoni

R1840 DEM!

amidTA

069/31-633 \ 
0609-613-372

Na podlagi 34. člena Statuta javnega zdravstvenega 
zavoda
ZDRAVSTVENI DOM MURSKA SOBOTA 
svet zavoda razpisuje dela in naloge 

glavne medicinske sestre zavoda
Kandidatka mora poleg splošnih zakonskih pogojev izpol
njevati še naslednja pogoja: 
- da ima višjo zdravstveno izobrazbo, 
- da ima najmanj 5 let delovnih izkušenj.
Mandat traja 4 leta.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev je potrebno 
poslati v 8 dneh po objavi razpisa na naslov: ZDRAV
STVENI DOM MURSKA SOBOTA, Grajska ulica 24.
O izbiri bodo kandidatke obveščene najpozneje v 30 dneh 
po objavi razpisa.

Avtohiša KOLMANIČ & Co., Maribor

Čestita novemu

otvoritvi novega 
prodajnega salona 
v Murski Soboti

Avtohiša KOLMANIČ & DOKL 
r*GOVINA IN SERVIS, d.o.o., Industrijska 1, 

Murska Sobota, Te!./fax: 069/31 645
dodaja vozil OPEL • rezervni deli • servisiranje

Vsak

'etrtek
Ustnik

SOFT projekt, d.o.o., Celovška 264,61000 Ljubljana

KOMERCIALNE ZASTOPNIKE IN ORGANIZIRANE 
SKUPINE NA OBMOČJU VSE SLOVENIJE

VABIMO
K SODELOVANJU PRI TRŽENJU REKLAMNEGA 

PROSTORA.

PODROBNEJŠE INFORMACIJE ZAHTEVAJTE PO 
TELEFONU 061 15 90100 ALI SE OGLASITE OSEBNO 

OD 13.00 DO 15.00 URE.

d Za kulturo in izobraževanje Ljutomer 

razpisuje prosto delovno mesto

V Javnega delavca 
r9anizacijski enoti za kulturo

^oločen čas

M^g0Z*akZasedbo delovnega mesta so: visoka alivišja IZ°^ n 
ali druge smeri, znanje slovenskega jezika opravgKZpi‘ in najmanj eno leto delovnih |Z^ f^^gnaini- 

X Pri dolu na področju kulture, poznavanje o . kultur
na &vno znanje vsaj enega tujega jezika, poznava" e gr 

!?n)a in dela v občini ter širše, komunikativnost m smi 
z budmi.

%ni v° del° bo Malo 5 mesecev.
> ddida^Hdldat bo na osnovi pooblastil vodil OE. * ie
Aljenil23 zas«dbo razpisanega delovnega mes a f^P^ 
Sbd JsP|som in drugimi dokazili pošljejo v 8 dne
11, kulturo in izobraževanje Ljutomer

2- P-P- 12,
dirjaj’8 Popisom »za razpis«.

bodo o izbiri obveščeni v predpisanem roku

6
Staneta Rozmana 17 

69000 Murska Sobota 
tel./fax: 069 32-230

PRODAJA 
MONTAŽA 

SERVIS 
TELEFONSKIH

NAPRAV
Panasonic

Razpisuje prosto delovno 
mesto

vodja pravnih 
nalog

Pogoji: - VII. stopnja 
strokovne izobrazbe 
pravne smeri

- najmanj štiri leta 
delovnih izkušenj

- pravosodni izpit in 
izpit iz kontrolnega 
postopka

- reelekcija vsake 
4 leta

Prijave z dokazili o izpolnjeva
nju pogojev in opisom doseda
njih delovnih izkušenj spre
jema kadrovska služba po
družnice Murska Sobota, Slo
venska 2, osem dni po objavi.
Kandidate, ki se bodo prijavili, 
bomo o izbiri obvestili v 30 
dneh po končanem razpisnem 
postopku.

Cenjene stranke 
obveščam, da sem sedež 

odvetniške pisarne preselil 
iz Gornje Radgone 
v Mursko Soboto, 

Slomškova 9 
(tel./telefaks 06931 199).

ADVOKAT 
FRANC WEINDORFER 

M. Sobota, Slomškova 9 
Tel./telefaks (069) 31 199 

69000 Murska Sobota

Vpisna mesta:

Sedež podjetja:
Sava Kranj, industrija gumijevih, usnjenih in kemičnih izdelkov p.o., 

Škofjeloška c. 6, 64000 Kranj;
Lokacija Ptuj, Ormoška c. 33a.

Prodajalna Sava Trade: 
Maribor, Trg revolucije 6.

Poštne enote:
Murska Sobota, Lendava, Gornja Radgona, 62000 Maribor, 

62101 Maribor, 62105 Maribor, Ptuj, Ormož, Sl. Bistrica, 
Lenart v Sl.goricah, Radlje ob Dravi, Dravograd, Slovenj Gradec, 

Ravne na Koroškem.

Informacije po telefonu 064 / 26-50

Certifikat lahko zamenjate 
za delnice enega največjih slovenskih izvoznikov.
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DIANA
Podjetje za turizem in 

gostinstvo Murska Sobota, 
d.o.o.

objavlja 

na podlagi poslovne 
odločitve

javni razpis za 
izbiro 

najugodnejšega 
ponudnika za 

najem poslovnih 
prostorov

1. TURISTIČNI DOM 
»PINDŽA« v Gornjih 

Petrovcih, površine 294 m2, 
ki je primeren za 

opravljanje gostinske ali 
trgovske dejavnosti.

Poslovne prostore bomo 
dali v najem za 8 let. 

Izhodiščna cena najemnine 
3.000 DEM/mesec, 
plačljiva v tolarski 

protivrednosti.

Prijave interesentov 
zbiramo v 8 dneh po objavi 

razpisa v pismeni obliki.

Interesenti bodo o izbiri 
najugodnejšega ponudnika 

obveščeni v 15 dneh po 
objavi razpisa.

Podrobnejše informacije 
o najemu interesenti lahko 
dobijo osebno na sedežu 
podjetja, Slovenska 52, ali 
po telefonu (069) 21 435.

Uprava za inšpekcijske službe občin G. Radgona, Lendava, 
Ljutomer in Murska Sobota

ponovno razpisuje prosto delovno mesto:
vodnogospodarskega inšpektorja
Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še nasled
nje:
Visoka izobrazba kemijske, gradbene ali druge naravo- 
slovno-tehnološke smeri, opravljen strokovni izpit in 5 let 
delovnih izkušenj.
Delovno razmerje za razpisano delovno mesto se sklene za 
nedoločen čas s polnim delovnim časom.
Prijave pošljite v 8 dneh po objavi razpisa Upravi za inšpekcijske 
službe občin G. Radgona, Lendava, Ljutomer in Murska Sobota 
v Murski Soboti.
K lastnoročno napisani prijavi je potrebno priložiti dokazilo o izpol
njevanju razpisnih pogojev in življenjepis.
Kandidati bodo o izbiri pisno obveščeni v 30 dneh po izteku roka 
za prijavo.

Bliža se čas, ki že naznanja slovo od starega leta 
ko radostno pričakujemo praznične dni in z 

drobnimi darili razveselimo ljudi, 
zaustavimo korak, s prijatelji pokramljamo 

in izpijemo čašo na zdravje...
Del takšnega prazničnega vzdušja bomo pripravili 

na Pomurskem sejmu

PRAZNIČNI SEJEM
16. - 21. december ’94 

Gornja Radgona
praznična darila * živilski izdelki 

izdelki za dom * izdelki široke porabe 
rabljena športna oprema

*

zanimiv spremljajoči program

Delovni čas sejma od 11.-19. ure

Vljudno vabljeni !

Delničarjem 
Pomurske investicijske družbe d.d. 

sporočamo:

POMURSKA INVESTICIJSKA DRUŽBA 
JE ZBRALA ŽE

NAD 95% RAZPISANEGA KAPITALA
Vsem, ki se še odločate!

Certifikate lahko vpišete na več kot osemdesetih pooblaščenih vpisnih mestih v Pomurju: 
- na vseh okencih LB POMURSKE BANKE d.d.

- pomurskih enotah AGENCIJE ZA PLAČILNI PROMET (SDK)

naložba v domači kraj
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II®
BANKA

UBK UNIVERZALNA BANKA 
Ljubljana d.d.

PE M. Sobota, Slomškova 25 
Tel.: 32-801,31-810

Motorna vozila

živali

Smo sodobna in ekskluzivna banka.
Zato bančno poslovanje, kjer so pravila toga in za vse enaka, za nas ne 

predstavlja pravega izziva.
Naš način dela odlikuje individualni pristop, zasnovan na dobrem 

poznavanju klienta in njegovih potreb, na osebnem stiku, zaupnosti in 
dolgoročnem sodelovanju.

posebno smo usposobljeni za zahtevne kliente, ki potrebujejo kakovostno 
lr>dividualno storitev. Naši komercialisti znajo poiskati strokovne rešitve prav 

po njihovi meri v zadovoljstvo klienta in banke.
Naložba v to harmonijo se nam obrestuje.

Rezultati, ki smo jih dosegli, temeljijo tudi na tankočutnem, prilagodljivem 
odnosu do klienta.

POSLI:
ZA OBČANE IN SAMOSTOJNE PODJETNIKE: 

• hranilne vloge - tolarske in devizne 
• vezani depoziti - tolarski in devizni

• žiroračuni
• tekoči računi

• menjalniški posli 
• plačilni promet v državi in s tujino 

• kreditiranje - gotovinsko in negotovinsko 
• izdajanje plačilnih kartic 

• poslovanje z vrednostnimi papirji

POSEBNA PONUDBA ZA POMURJE:

Gotovinska in negotovinska posojila do 1 leta za občane

2.
Posojila za nakup avtomobilov: 

fiksna obrestna mera, devizna klavzula, vezana za nemško marko, brez 
depozita za avtomobile, kupljene pri AUTOCOMMERCE M. Sobota, 

Avtoservis Škafar Bratonci in Avtoservis Ori M. Sobota

3.
Kratkoročna in dolgoročna posojila za obrtnike in podjetja

ZASTAVO 101 KONFORT, letnik 
1982, odlično ohranjen, prodam. Filovci 
22, tel.: 47 011.
m30145
ZASTAVO 128, letnik 1985. bele 
barve, registrirano do junija 95, ugodno 
prodam. Ceh, Nedelica 70.
m3O15O

HOnCDIVER-i
ODPRAVITE 

PLEŠAVOST ZA VSELEJ 
UPOHAIR 

-SVETOVNI HIT
Stegne 27 

tel.: 061/571875
DROBILNIK ZA ZRNJE (KLEPAČ) 
poceni prodam. Tel.: 49 284.
m30148
KMETOVALCI. AGROIZBIRA
KRANJ ugodno prodaja sestavne dele 
za generalno popravilo motorjev za 
traktorje Ursus, Zetor, Univerza!, Fiat 
Štore, IMT, Tomo Vinkovič, Torpedo 
Deutz. V zalogi imamo vedno vse vrste 
akumulatorjev Vesna in Topla, gume za 
traktorje Barum itd. Predno se odločite 
za nakup, nas pokličite. Priporoča se 
Agroizbira Kranj, tel.: 064 324 802. 
mpf3

posesti

i-P ■ ■— ■— d.O.O.
POSREDNIŠKO IN 

AGENCIJSKO PODJETJE 
KUPUJETE, PRODAJATE, 
ODDAJATE, NAJEMATE, 
IŠČETE... VSE VRSTE 

NEPREMIČNIN 
NE IZGUBLJAJTE ČASA IN 

DENARJA!
TEL. (069) 32322 

FAX-TEL. (069) 32322 
A. NOVAKA 4. M. SOBOTA

HIŠO, stanovanjsko, v Bratoncih, 
damo v najem družini za več let. Tel.: 
061 1257 210.
mpp21
BLIZU središča Murske sobote pro
damo dvostanovanjsko konfortno hišo 
z možnostjo trgovinske ali poslovne de
javnosti na 1200 m2 parcele. V račun 
vzamemo tudi 3-sobno stanovanje 
v Murski Soboti. B.I.K., d.o.o., Nepre
mičnine, Kardoševa 1, M. Sobota, tel.: 
21 049. 
mfa
ENOSOBNO STANOVANJE, 38 m2, 
v M. Soboti, prodam. Tel.: 24 915.
m30166
V ŽEPOVCIH ob glavni cesti Gornja 
Radgona - Trate prodamo hišo, 167 m2, 
zgrajeno do 3. gradbene faze, priključi
tev na kabelsko TV, s starejšim gospo
darskim poslopjem in nekaj zemlje. 
Možnost priključitve telefona. Hiša stoji 
ob asfaltni cesti. Tel.: 069 61 595.
mV3

razno
VŽIGANO TULJAVO za rusko žgo ali 
celo kupim. Ivan Prša, Žižki 61, Cren- 
šovci.
m30178
VODOVODNO ČRPALKO, 3-
FAZNO, tip VCT-55, s priborom pro
dam, tel.:24 414. 
mtu
BUKOVA DRVA prodam. Tel.: 40 
141. 
mv5
GARNITURO KUHINJSKIH STO
LOV, dva pralna stoja za perilo in ku
hinjsko vitrino ugodno prodam. Vsi 
predmeti so rabljeni. Tel.: 21 378. 
m30184
PEČ ZA CENTRALNO OGREVA
NJE na trda goriva, trajno žarečo peč in 
rezervoar za olje, 1000 1, prodam. Tel.: 
51 048. 
m30185
ŠTEDILNIK GORENJE na trda go
riva, nerabljen, in trajnogorečo peč 
Emo Plamen, prodam. Jože Ferčak, 
Renkovci 122. 
m30186
TRI VILERJEVE GOBLENE, nena
rejene, prodam. Tel.: 24 838.
m30161
ZAKONSKO POSTELJO, bele barve, 
z jogiji, prodam. Tel.: 31455, po 16. uri. 
m30167
STROJ ZA IZDELAVO LADU- 
SKEGA PODA prodam. Tel.: 75 213. 
m30162
OPREMO ZA TRGOVINO, obnov- 
Ijeoo, ZASTAVO 750 in gospodinjski 
pletnilni stroj, prodam. Tel.: 41 648. 
m30138
ŠTEDILNIK ZA CENTRALNO 
OGREVANJE, otroško harmoniko 
Hohner in žago - cirkularko z elektro
motorjem, prodam. Mladinska 26, Ba
kovci, tel.: 43 241. 
0130139
Preklic!
Preklicujem veljavoost hraoilne kojižice 
št. 27014-0 in ualog za vpis v HK. 
Mirko Kuhar, Tišina 46.
m30140

ir ir ir_________1 1 M

GOSPODINJE!
Če vam zamrzovalna 
skrinja toči ali ledeni, 

pokličite
IZOLACIJSKI SERVIS 

F. HAJDINJAK, 
Gornji Slaveči 6, Kuzma, 

tel.: 55071
Popravilo z garancijo na 

vašem domu.

zdeNe^ ......
EXPORT - IMPORT
Finančni ingeniring

ODSLEJ TUDI IVU V POMURJU.
Oplemenitite svoj denar po zelo 

ugodni obrestni meri in 
kratkoročna premostitvena 

posojila.
P. E. MURSKA SOBOTA 

Arhitekta Novaka 4 
Tel. - telefaks: (069) 32848

SA TELITSKI SISTEMI
Pace, Lasat od 399 DEM, 
garancija, tudi na obroke 

TAF, Trnje61, Tel.: 70021.

Vestnik

Preklic!
Preklicujem veljavnost zaključnega spri
čevala srednje vzgojiteljske šole Mari
bor, izdanega 26. 6. 1974 na ime Mirka 
Bezjak, Ranca 32a, Pesnica pri Mari
boru, 
m 1404
Preklic!
Preklicujem veljavnost potrdila o oprav
ljenem strokovnem izpitu na srednji 
vzgojiteljski šoli v Mariboru, 1. 1979, na 
ime Mirka Bezjak, Ranca 32 a. Pesnica 
pri Mariboru, 
m 1405
Preklic!
Preklicujem veljavnost hranilne knji
žice, izdane pri HKS Ljutomer, Križevci 
št. 275 na ime Franc Sraml, Vogričevci 
7. 
ml409
Preklic!
Preklicujem hranilno knjižico št. 
305219, izdano pri HKS Panonka M. 
Sobota. Janez Burmen, Bogojina 80. 
m30157
Preklic!
Preklicujem veljavnost spričevala 1. let
nika srednje elektro- računalniške šole 
v Mariboru, izdano v šol. 1. 1989/90 na 
ime Boris Grut, Ljutomer, Vrtna 11. 
ml408
REGAL, sestavljivi, nov, za dnevno 
sobo, prodam. Tel.: 26 646.
m30136

storitve

ReK0RD 2.0 S, letnik 1978, 
prodam. Čemelavci, Za-

ELEGANT, vozen, dobro 
Htu Jen’ ugodno prodam, tel.: 24 414.

«, letnik 1988, registriran celo 
S)R18, letnik 1983, prodam. Tel.: 
^0180
T»O letnik 1984, prodam, 
si*

PtodAN PREMIERE, letnik 1991,

STel:45 33t
ASc°NA, 1.6, starejši letnik, 

TiSina tanjen, prodam. Borejci 27, p. 

etri70
15™°EN GS 1.3 SUPER, letnik

1 ''itn Je&striran do aprila 1995, pro- 
83 053.

' KADETT karavan. vozen, 
P13017^' S,rulcovc' 25-

SUZUKI 250, letnik 1991, in 
l9Q a namizni tenis prodam. Tel.: 49 
^142

TAVNUS 1600 L, letnik 1981, 
6$7j3 n do 2.10.1995, prodam. Tel.: 
^177

MLADIČE NEMŠKE OVČARJE, pri
merne za čuvanje, prodam. Oče sin od 
Eiko Kirschental, mati hčerka od Vimo 
Winerau. Granfol, Vučja Gomila 8, p. 
Fokovci.
mv4
NESNICE, MLADE JARČICE, 
LAHKO NAROČITE po tel.: 82 401. 
Zagotovljena nesnost v dveh tednih. 
Dostavimo tudi manjše količine.
ml412
TELICO, brejo 8 mesecev, prodam. 
Beznovci 13, tel.: 49 180.
m30141

prodaja, montaža 
servis, 
posojilo

tel.: 062/653-351

J

vsak
četrtek

Preklic!
Preklicujem veljavnost zaključnega spri
čevala, izdanega v šol. 1. 1967, smer 
mizar. Janez Vecl, Janhova 14, Apače. 
m30175
TERVOL, trdi in mehki, ugodno pro
dam. Tel.: 33 003.
m30172
ENOOSNE PRIKOLICE, 3 t, po 
299.000 SIT, dvoosne, 5 t, po 499.000 
SIT in traktor Masey Ferguson, 110 KS, 
2.132.000 SIT, prodam. Tel.: 82 580. 
m-pf3
GARAŽNI BOKS v Murski Soboti, ob 
Stari ulici prodam. Tel.: 23 882.
m30147
ŠIVALNI STROJ SINGER, letnik 
1925, prodam. Informacije po tel.: 24 
023, po 20. uri.
m30154
KERHAR IN MOTORNO ŽAGO 
ugodno prodam. Tel.: 62 782.
m2593
PRIKOLICO ZA AVTO in termoaku
mulacijsko peč, 3.5 kW, ugodno pro
dam. Tel.: 46 572.
m2590
PEČ ZA PETROLEJ s katalizatorjem 
ugodno prodam. Fajfar, Jurkovičeva 25, 
G. Radgona.
m2589
ŠTEDILNIK NA TRDA GORIVA, 
električni zidni radiator, prtljažnik za 
avto in vinski sod, 280 1, prodam. Alojz 
Ganza, Radoslavci 61, tel.: 86 017. 
ml407
BARVNI TV ISKRA, starejši letnik, 
ugodno prodam. Hermina Kranjec, 
Lendavska 45, M. Sobota.
m30143

ADAPTIRAM PODSTREŠJA, izde
lujem pregradne stene, strope, suhe, 
program estrih Knauf, polagam obloge 
- parket, vinfleks, ladijski pod, pluto, 
itison in topli pod. Tel.: 61 471. 
m2591
ROLETARSTVO MLAKAR iz Dom
žal izdeluje in montira: alu rolete, pla
stične rolete, žaluzije in lamelne zavese. 
Tel.: (061) 722 645 ali (069) 24 949. 
mpp

delo
REDNO ZAPOSLITEV DOBI DE
KLE, ki jo veseli delo v bistroju. Za 
hrano in stanovanje je poskrbljeno. In
formacije po tel.: (063) 893 109. 
m-fa
MLAD FANT z velikim veseljem do 
dela v gostinstvu išče zaposlitev. Pri
pravljen na enomesečno brezplačno 
(poskusno) delo. Naslov na upravi lista. 
m30179
MOŽNOST DODATNEGA ZA
SLUŽKA. Iščemo mlajše upokojenke 
ali brezposelne osebe (ženske) za ob
časno opravljanje dela »toalet dama« 
v Hotelu Diana. Informacije osebno ali 
po telefonu (069) 21 435. 
m-pf
NATAKARICO ali dekle z veseljem do 
dela v strežbi iščem. Tel.: 40 297. 
m-nj
NATAKARICO zaposlim. Te!.: 069 70 
262, zvečer v disku in bifeju.
m2V

kmetijska 
mehanizacija

TRIBRAZDNI 12-COLNI PLUG, 
znamke Posavac, prodam. Tel.: 87 254. 
ml410

MEŠANI GOZD, 30 arov, v Prosečki 
vasi, prodam. Tel.: 51 521.
m30173
HIŠO za rušenje in adaptacijo s 34- 
arsko parcelo na Kapci ugodno prodam. 
Tel.: 76 405.
m-le
ZEMLJO, 1,50 ha, ob asfaltni cesti in 
vodovodu v Bačkovi prodam. Štefan 
Kamenar, Bačkova 32, Benedikt.
m-gr
GRADBENO PARCELO ob asfaltni 
cesti, primemo za vikend in vinograd, 
prodam. Vse druge informacije dobite 
po tel.: 31 773, po 15. uri.
m30159
STANOVANJSKO HIŠO, visokoprit- 
lično, 180 m2 bivalnih prostorov in 70 m2 
trgovinskih prostorov ter skladišč pro
dam na relaciji Radgona-Lenart. Naslov 
v upravi lista.
gr2588

JEMEN S

SLUŠNI
APARATI
povsod in vsak trenutek.

AKCIJA 
digitalnih slušnih aparatov 
z možnostjo programiranja.

KJE in Vsak četrtek od 9. do

h?;;;'
ts Murska sobota 

^OVa 49, ČERNELAVCI 

^etlobni na prsi 
reklamne table 
^ELAMNE NALEPKE

ELEKSI izdelki

KURIVO-PREVOZ BOJAN JAKŠIČ, Gor.

PREMOG
HITRA DOBAVA IN UGODNE CENE:

- VELENJSKI LIGNIT, KOCKE
- VELENJSKI LIGNIT, KOSI
- VISOKOKALORIČNI ČEŠKI PREMOG

Bistrica 51

6.580,00
6.990,00

13.800,00

možnost plačila na obroke brez obresti.
Pridite ali pokličite: 71106.

^-LADA CENTER * AVTOTRGOVINA—
62231 Pernica, Vosek 6d (ob cesti Maribor-Lenart), tel. 062/840-540

ponedeljek-petek8.-16.,vsoboto8.-12.ure
Dodaja novih avtomobilov lada samara, karavan, niva . 

hskn^odnejši lizing (tudi za kmetovalce) - Posojila brez pologa do štirih let (tudi za 
" -----------------nrodaio sprejemamo vse tipe vozil - Staro za novo

ODPRTO

j

POOBLAŠČEN PRODAJALEC IN SERVISER . avtomehanika
’ S^00 10-LETNA TRADICIJA . avtokleparotvoBorut Jagodič J

12,30 v Pro9tor,h ABA KDAJ? OPTIKE, Lendavska8, 
I............... ......J Murska Sobota.

E

E co

vse vrste zaušesnlh in ušes
nih aparatov
izdelavo vložkov po meri
testiranje sluha in nasvet
popravila in servis
možnost povračila ZZZS 
In vse to z GARANCIJO!

Inf.: (M2) 414816 in (06111595422.

a®B2 D.0.0.
MARIBOR 

, GLAVNI 1RG17

Z LJUBLJANA
TRŽAŠKA 2

NOVO
V MURSKI SOBOTI

RAČUNALNIŠKO IZOBRAŽEVANJE
Za vas organiziramo naslednje te&ge:
x ZAČETNI TEČAJ
x WORD FOR WINDOWS
* EXCEL
« QUATRO PRI) FUR WNIXAVS
x COREL DRAW
x PARADOK, ACCESS
* in le nogo dragih

Za dodatne informacije nas pokličite, 
poslali vam bomo brezplačen katalog. 
«(062)226-138

Zaman je bil tvoj boj, 
zaman vsi dnevi tvojega trpljenja, 
bolezen je bila močnejša od življenja...

ZAHVALA

V 69. letu življenja nas je zapustila naša draga

Jožefa Domjan
iz Sodišinec

Iskreno se zahvlajujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
znancem in prijateljem, ki ste jo pospremili na njeni 
zadnji poti. Hvala darovalcem cvetja, vencev, sveč, 
darovalcem v dobrodelne namene, za izraženo pisno in 

ustno sožalje.
Zahvaljujemo se g. kaplanu za pogrebni obred, pevcem 

za odpete žalostinke in poslovilni govor.
Posebna hvala g. dr. Arpadu Norčiču in osebju kirur
škega oddelka bolnišnice v Rakičanu, ki so ji lajšali 
zadnje dneve življenja. Hvala g. Vrbnjaku za vso pomoč 

in izvedbo pogreba.

Žalujoči vsi njeni

/

Kako je prazen dom, dvorišče, 
naše oko zaman te išče, 
ni več tvojega smehljaja, 
le trud in delo tvojih pridnih rok 
za vedno nam ostaja.

ZAHVALA

V 61. letu nas je za vedno zapustil 
dragi mož, oče, brat, zet in stric

Štefan Kovač
iz Sodišinec

Ob nenadni in boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, dobrim sosedom, znancem in prijateljem, ki so 
nam v najtežjih trenutkih pomagali in izrekli sožalje, darovali 
vence, cvetje in za svete maše ter ga pospremili v tako velikem 

številu na njegovi zadnji poti.
Posebna hvala g. kaplanu za pogrebni obred in pevcem za 

odpete žalostinke.
Vsem še enkrat - iskrena hvala!

Žalujoči vsi njegovi
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Umrl je naš dolgoletni sodelavec

Jote Jakič
upokojeni voznik

Ohranili ga bomo v trajnem spominu.

Kolektiv Avtobusnega prometa 
Murska Sobota

V SPOMIN

12. decembra mineva leto žalosti 
in bolečine, odkar nas je zapustil 

dragi mož, oče in stari oče

Kalman David
s Hodoša

Hvala vsem, ki se ga spominjate in ustavite ob njegovem 
grobu, prinašate cvetje in prižigate sveče.

Vsi njegovi

Kako je prazen dom, 
dvorišče, naše oko zaman te išče, 
ni več tvojega smehljaja, 
le trud in delo tvojih pridnih rok 
za vedno nam ostaja.

ZAHVALA

V 87. letu nas je zapustil naš dragi 
oče, dedek in pradedek

Koloman Balajc
iz Sela 129

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom 
in znancem, ki ste darovali cvetje in sveče ter za druge namene. 
Iskrena hvala g. duhovniku za pogrebni obred, pevcem za 

odpete žalostinke ter dr. Radiču za obiske na domu.
Vsem še enkrat - iskrena hvala!

Žalujoči vsi njegovi

Ni več besed, ne stiska rok, 
ostal je le spomin in trpek jok. 
Ko si odhajal, se nisi poslavljal, 
saj si verjel, da boš prišel, 
a usoda je hotela, da si za vedno odšel. 
Le naša srca vedo, kako boli, 
ko več med nami tebe ni.

V SPOMIN

-3. decembra mineva žalostno 
leto, odkar nas je zapustil mož, 

ata, stari ata, brat in stric

Jože Bokan 
z Jesenic 

roj. v Rogašovcih

Hvala vsem, ki obiskujete njegov grob in prižigate sveče. 

Žena Jožica ter hčerki Anica in Majda z družinama

Ne morem iz zemlje 
kot drobna semena, 
da zopet bi segli 
bi v tople dlani ...

V SPOMIN

V teh dneh mineva 17 let, ko je 
mnogo prezgodaj odšel od nas 

dragi oče, mož in stari oče

Vendel Trplan
iz Čepinec 16

Hvala vsem, ki postojite ob njegovem grobu, mu prina
šate cvetje in prižigate sveče.

Njegovi najdražji

ZAHVALA

V 58. letu nas je po težki bolezni 28. 
11. 1994 za vedno zapustil naš dragi 
mož, oče, dedi, brat, stric in bratra

nec

Jože Jakič
iz Čemelavec

Zahvaljujemo se vsem, ki so mu pomagali v njegovih najtežjih 
trenutkih.

Hvala tudi vsem, ki so ga v tako velikem številu pospremili na 
njegovi zadnji poti kakor tudi gasilskemu društvu Černelavci in 

Avtobusnemu prometu M. Sobota.
Žalujoči: žena Magda, hčerka Renata, sin Zdenko z ženo 
Angelco, hčerka Matjana z možem Lojzetom, njegovi ljubljeni 
vnuki Suzana, Jasmina, Danijela, Dejan in mali Vito, sestri 
Marija in Anica z družinama, brat Franc in drugi žalujoči 

sorodniki

ZAHVALA
V 84. letu nas je zapustil naš dragi oče, tast in dedek

Štefan Ištvdn Dominko
iz Dobrovnika 236

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem 
in znancem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti, 
darovali cvetje, za svete maše, nam pa izrekli ustno in 

pisno sožalje.
Posebna hvala g. župniku za pogrebni obred in pevcem 

za odpete žalostinke.
Vsem še enkrat - iskrena hvala!

Žalujoča hčerka z družino

Srce tvoje več ne bije, 
bolečin več ne trpiš. 
Bolečino si prestal, 
zdaj boš v grobu mirno spal. 
Spomnite se, kako trpel sem 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA
V 76. letu nas je za vedno zapustil 

dragi oče, tast, dedek in brat

Ivan Lackovič
s Hotize 46

Z globoko hvaležnostjo se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, 
sosedom, številni botrini, ki so nam pomagali v najtežjih 
trenutkih, nam izrekli sožalje in ga pospremili na njegovi zadnji 
poti. Hvala vsem, ki ste darovali vence, šopke in za sv. maše. 
Posebna hvala g. župniku Viliju Kovaču za pogrebni obred, 
pevcem za odpete žalostinke. kolektivu Mure iz Murske So
bote, delavcem v likalnici 331. brigade in mojstrici Mariji 
Kastelec. Najlepša hvala dragi sestrični Rozini Barat, dr. Muko- 
viču, g. Evgenu Kuzmi ter vsemu zdravniškemu osebju na 
intenzivni terapiji kirurškega oddelka bolnišnice Rakičan ter 
ZD Črenšovci, sestri Mariji Hozjan, patronažni sestri Mariji 
Gjerkeš ter zdravnici Edit Boroš - Hajdmaš za dolgoletno 

zdravljenje.
Vsem še enkrat - iskrena hvala!

Hotiza, Stoney, Creek, Lendavske Gorice

Žalujoči: sin Jože z ženo Vero, hčerka Lizika z možem Petrom, 
vnuki Jože, Anika Lackovič, Stanko, Sašo, Mihaela in Matjaž 

Koudila, sestra Tilka Žalik z družino

ZAHVALA

Na pokopališču Križevci pri Ljutomeru smo se 19. novembra 
1994 poslovili od naše nepozabne mame, stare mame in praba

bice

Jožefe Sovič
iz Šalinec

Iskreno se zahvaljujemo dr. Kapunu, dr. Kaurinu, dr. Ra
sporju, ga. Zefiki Kiphut, predvsem pa ga. Veri Bogdan za 
pomoč pri lajšanju bolečin zadnjih pet tednov njenega življenja. 
Njen pogreb je bil lep in dostojanstven, kakršna je bila, čeprav 
vedno tudi skromna. Zato naj velja iskrena hvala g. župniku, 
pevcem, govornikoma, g. Rožmariču, družini Nemec in Borec 

in pogrebništvu Kampuš. .
Vsem, ki ste se potrudili in prišli od daleč, darovalcem v dober 
namen, za vence in cvetje, darovane sveče, vsem, ki ste nam 
izrazili sožalje, predvsem pa vsem, ki ste mislili nanjo in še 
mislite, hvala. Ona, ki je znala biti srečna že ob tako drobnih 

malenkostih, bi bila ob tolikšni pozornosti ganjena.
Sedaj ji ni več hudo, pa vendar ... praznine, ki je nastala z njo, 
ne bomo mogli zapolniti. Kljub temu pa naša črnina ne sme 
predstavljati znamenja žalovanja, marveč predvsem globokega 

spoštovanja, hvaležnosti in vedno živega spomina nanjo.

Njeni najbližji

Niti zbogom nisi rekel 
niti roke nam podal, 
smrt te vzela je prerano, 
a v naših srcih boš ostal.

ZAHVALA

V 65. letu nas je zapustil dragi mož, 
oče in dedek

Jožef Raj
iz Gomilic

Ob nenadni in boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, sosedom, botrini, prijateljem, znancem in vsem, ki 
ste ga imeli radi in ga pospremili na njegovi prerani zadnji poti, 
darovali vence, aranžmaje in za svete maše, nam pa izrekli 

sožalje.
Hvala gospodu kaplanu in gospodu Zveru iz Bogojine za 
pogrebni obred, pevkam za odpete žalostinke ter gospodu 
Jožetu Tkalcu za poslovilne besede in sodelavkam Planike 

12235 ter Varisu iz Lendave za podarjene vence.

Žalujoči: žena Marta, sin Jože z ženo, hčerka Marija z družino, 
sin Stanko z družino, vnukinja Lidija z možem, sestra in brata iz 

Kanade z družinami in drugo sorodstvo

Kje si ljubi mož in očka, 
kje tvoj mili je obraz, 
kje je tvoja skrbna roka, 
ki skrbela je za nas.

ZAHVALA

Po hudi bolezni nas je v 66. letu za 
vedno zapustil dragi mož, oče, brat in 

dedek

Jože Raščan
iz Brezovice 37

V globoki žalosti se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem, znancem in botrini, ki ste ga pospremili 
na njegovi zadnji poti, nam v teh težkih trenutkih izrekli sožalje, 
darovali vence,' cvetje in svete maše. Posebna hvala osebju 
pljučnega oddelka Rakičan in dr. Požunu in dr. Ivanu Carju iz 
Beltinec. Hvala g. kaplanu za tako lep obred in pevkam za 

odpete žalostinke.
Hvala sodelavcem Pomgrada za venec.

Žalujoči: žena Ana, sin Milan, hčerka Cecilija in sin Jože 
z družinama

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage mame, babice m 
prababice

Marije Gruškovnjak 
roj. Voroš 
iz Beltinec

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, | 
prijateljem in vsem, ki so v težkih tretnutkih soču- 
stvovali z nami in se poklonili njenemu spornimi ' 

s toplo mislijo ali besedo.
Hvala g. župniku za pogrebni obred in moškemu ‘ 
pevskemu zboru za odpete žalostinke. Posebna 
hvala za skrb in nego njenemu osebnemu zdrav- ' 

niku dr. Jožetu Zadravcu.
Vsem še enkrat - globoka hvala!

Vsi njeni najbližji

V življenju le skrb in delo si poznal0’ 
sedaj od vsega tega trudna si zaspal11’ 
odšla si tja, kjer ni bolečin, 
nam pa pustila večen si spomin.

ZAHVALA

V 90. letu nas je zapustila drag3 
mama, tašča in babica

Vilma Barbarič
iz Šalamenec

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnike1’’' 
prijateljem in znancem, ki ste jo pospremili v tako velike3! 
številu na njeni zadnji poti, nam v teh težkih trenutkih izrek 
sožalje, darovali vence in cvetje ali v dobrodelne namene- 

Posebna hvala vsem dobrim sosedom za nesebično pomoč- _ 
Iskreno se zahvaljujemo celotnemu zdravstvenemu osebju 13 
ternega oddelka bolnišnice v M. Soboti, ki ste ji lajšali boleč111 
v zadnjih dneh njenega življenja. Hvala g. duhovniku Jošarju z 

pogrebni obred, pevcem žalostink in vsem pogrebcem-

Vsi, ki smo jo imeli radi
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V SPOMIN
8. decembra mineva žalostno leto, odkar nas je 
mnogo prezgodaj zapustila draga žena, hčerka, 

sestra, snaha, teta in svakinja

Jelka Šarotar
iz Murske Sobote, Cvetna 7

V naših srcih je vedno z nami.

Vsi njeni, ki smo jo imeli radi

Zakaj si moral nam umreti, 
s teboj je bilo lepo živeti. 
Zdaj v grobu mirno spiš, 
a v naših srcih še živiš.

V SPOMIN

9. decembra 1994 minevata dve ža
lostni leti, odkar nas je zapustil naš 

dragi mož, oče, dedek in tast

Franc Kreft
iz Kroga

Tvoje pridne roke, pošteno in dobro srce so lep spomin nate.

Vsi, ki smo ga imeli radi

V SPOMIN

Danes, 8. decembra mineva 
5 žalostnih let, odkar nas je za 
vedno zapustil dragi mož, 

oče, brat in dedi

Geza Rajh
gostilničar iz Bakovec

Hvala vsem, ki se ga spominjate in obiskujete 
njegov grob.

Tvoji najdražji

V SPOMIN

Danes minevata dve leti, odkar 
se je mnogo prezgodaj ustavilo 
plemenito srce, ko nas je zapustil 

naš najdražji sin in brat

Miran Filipič
iz Borec

H odšel si v kraje nam neznane, odkoder več vJn't'e 
slovo nam bridke seka rane, solze rosijo nam o i. sp 
m>n tvoj, predragi, na grobu tvojem cvetijo rože i 
svečka ti gori. Ljubi sin in brat predragi, odšel si v gro 

prerani, mirno spiš in čakaš nas.
Iskrena hvala vsem, ki z lepo mislijo postojite o nj 

vem preranem grobu ter prinašate cvetje in sve

Vsi njegovi

Štefan Bagari 
iz Šalamenec 11

ZAHVALA
Komaj v 43. letu nas je zapustil naš 

dragi

hvala vsem sosedom' S?r°dlL'kTMOr302ebrigadi TŽO 
ter 291., 292., 293. in 222. brigadi TMO 3^or u_ 

iem»ekdanji 123- brigadi Trialav Predanovci in vsem
1110 se tudi Hokejskemu klubu 1 nglav

< gasilskim društvom. nomoč
Vn'3osebno se zahvaljujemo vsem, kl S'® sožalja, darovali 

naJtežjih trenutkih, nam izrekli pisna in «e jn gradnjo
šopke, sveče ter prispeval za sv " fmili na

Pokopališča v Šalamencih ter ga v vehkem številu p P
njegovi zadnji poti. pevcem za

Odn ° ^uPn'ku g. Gumilarju za pogre spe Marti'dPete žalostinke, godbeniku za odigrano™ no gosp 
'n gospodu Dušanu za besede slovesa in Pogrebn.stvu

Kako je prazen dom, dvorišče,
naše oko zaman te išče, 
ni več tvojega smehljaja, 
le trud in delo tvojih pridnih rok 
za vedno nam ostaja.

ZAHVALA
V 83. letu nas je zapustila naša draga 

mama, tašča in babica

Julijana Gerenčer
roj. Tivadar 

iz Radmožanec 82
Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, dobrim 
sosedom, botrini, prijateljem, znancem in vsem, ki ste jo v tako velikem 
številu pospremili na njeni zadnji poti, nam izrekli sožalje ter darovali 

vence, cvetje, sveče za sv. maše in kapelico:
Prisrčna hvala g. duhovniku za pogrebni obred in pevcem za odpete 

žalostinke.
Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: sin Andrej z družino

Rdeči cvetovi na gomili, 
drobne svečke tam gorč, 
a pod gomilo 
naš dragi mirno spi.
Solza, žalost, bolečina 
te zbudila ni, a ostala 
je praznina, ki hudo boli.

7. decembra mineva leto žalosti, odkar nas 
je zapustil dragi mož, oče, dedek in prade

dek

V SPOMIN

Jože Forjan
iz Lipovec 52

Iskrena hvala vsem, ki postojite ob njegovem grobu, prinašate cvetje in 
z dobro mislijo nanj prižgete svečo.

Vsi njegovi

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpela sem, 
in večni mir mi zaželite.

8. decembra mineva leto dni žalova
nja in praznine, odkar nas je zapustila 
naša draga mama, babica in praba

bica

V SPOMIN

Marija Milfelner
iz Veržeja

Vsem, ki prinašate cvetje, ji prižigate sveče, ter še darujete za 
svete maša in se ob njenem grobu ustavite, prav lepa hvala.

Žalujoči vsi, ki smo jo imeli radi

ZAHVALA
Ob hudi bolečini, ko nas je veliko prezgodaj zapustil naš 

nepozabni mož, oče in brat

Franc Bohinec
iz Veščice pri Ljutomeru

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sodelavcem, prijate
ljem in znancem, ki so ga v tako velikem številu pospremili 
k večnemu počitku, darovali vence, sveče, za maše in v dobro

delne namene. .
Iskrena hvala obema duhovnikoma za opravljen obred.

Hvala vsem govornikom za poslovilne besede, hvala lovcem, 
gasilcem, Ljutomerskemu oktetu in godbeniku za odigrano 

Tišino.
Vsem še enkrat - iskrena hvala!

Žalujoči vsi njegovi

Minilo žalostno je leto dni, 
zapustil dom in svoje drage si, 
ki so te imeli radi.

V SPOMIN

Boleč je spomin na 8. december, 
ko nas je zapustil dober in skrben 

mož, očč, stari oče in praded

Ludvik Časar
iz Križevec v Prekmurju

Čas mineva, vso dobroto in ljubezen ti lahko vračamo le 
še s cvetjem in plameni svečk.

Vsi tvoji najdražji

Vse je onemelo, 
le zvok Tišine... 
Življenje - kako hitro mine.

ZAHVALA

Mnogo prezgodaj, komaj v 30. letu, 
nas je 18. 11. zapustil naš dragi

Bela Čer
iz Kuštanovec

Ob boleči izgubi se najlepše zahvaljujemo vsem, ki ste nam 
v najtežjem trenutku priskočili na pomoč in med njegovo 
boleznijo kakorkoli pomagali. Hvala za izrečeno pisno in ustno 

sožalje. v
Zahvaljujemo se tudi 310. brigadi TŽO, učencem in učiteljici 1. 
razreda OŠ G. Petrovci, g. duhovniku Balažiču za pogrebni 
obred, pevcem za odpete žalostinke, gasilskemu društvu Kušta- 

novci za govor ter g. Škerlaku za odigrano Tišino.
Vsem še enkrat - iskrena hvala!

Žalujoči: žena Rozina s sinom in hčerkico, starši, stari starši, 
tete in stric z družinami, tašča, tast in drugo sorodstvo

Srce tvoje več ne bije, 
bolečin več ne čutiš, 
nam pa žalost srce trga, 
solza lije iz oči.
Dom je prazen in otožen, 
ker tebe, draga žena, mama, 
babica, prababica, tašča, sestra 
med nami več ni.

ZAHVALA

V 75. letu nas je zapustila naša draga 
mama in stara mama

Marija Bradač 
roj. Kelenc 

iz Gornje Bistrice
Hvala vsem, ki ste ji z dobro besedo, mislijo ali kakorkoli 
drugače pomagali med njeno boleznijo. Hvala sorodnikom, 
sosedom, prijateljem in znancem za darovano cvetje, sveče ali 
dobre namene. Hvala tudi kaplanu za pogrebni obred, pevcem 
za odpete žalostinke, govorniku pri odprtem grobu, sodelavcem 

Nafte, Mercatorja in zasebnega podjetja Novak.
Hvala vsem, ki ste jo pospremili k večnemu počitku.

Žalujoči: mož, otroci z družinami, vnuki in pravnuki

Odšel si brez slovesa, 
vse pusto je sedaj, 
a ostala je beseda ena - zakaj? 
Zakaj so se usula zlata zrna?.

V SPOMIN

Boleč, krut in do konca naših dni 
nikoli ne bo pozabljen 10. december 
1993, ko je moral tragično umreti naš 

ljubljeni sin, brat in vnuk

Robert Ivanič
1971-1993

Zakaj si moral tako rano nam umreti, ko pa s tabo je bilo lepo 
živeti. Odkar utihnil je tvoj glas, žalost, bolečina domujeta pri 

nas.
A v naših srcih ti naprej živiš, zato pot nas vodi tja, kjer v tišini 
spiš. Tam lučka ljubezni ti vedno gori in tvoj nasmeh med nami 

živi.
Vsem, ki mu prižgete svečo, poklonite cvet ali se z lepo mislijo 

spomnite nanj - iskrena hvala.

Nikoli potolaženi mama, oče, sestra in stari starši

Glej, zemlja si je vzela, 
kar je njeno, a kar ni njeno, 
nam ne more vzeti.
In to, kar je neskončno dragoceno, 
je večno in nikdar ne more umreti...

ZAHVALA

V 23. letu nas je mnogo prezgodaj 
zapustil naš ljubi sin, brat, nečak in 

vnuk

Ivek Tkalec
iz Črenšovec

Ob nenadni, boleči in nenadomestljivi izgubi se iskreno zahva
ljujemo vsem, ki ste ga pospremili k njegovemu preranemu 
večnemu počitku, darovali cvetje in za svete maše ter nam 
izrekli sožalje. Posebna hvala g. kaplanu za pogrebni obred, 
pevcem za odpete žalostinke in govorniku za besede slovesa. 

Naj spomin nanj ostane večen.

Vsi, ki smo ga imeli radi



Prezidij je (prepozno) ugo
tovil, da je Franci Just - Bo- 
dyguard, profesor slovenš
čine, ki v tem časopisu piše 
rubriko Za zeleni jezik, 
v času volitev rubriko izkoriš
čal za politično propagando. 
»Za zeleni jezik« je ves čas 
pomenilo »za Brigito Bavčar 
- Nimfo«, navidezna skrb
nost, ki jo je za kleni sloven
ski jezik kazal v zadnji šte
vilki, ko je bičal socialdemo
kratsko nepismenot, pa je 
bila reklama za to stranko in 
Bodygaurdovega ravnatelja 
Ludvviga Sukiča - Ringa, ki je 
bil tako izvoljen za svetnika.

Spodleteli soboški župan 
Emerik Zver - Bonaparte bo 
pregnan na otok v grajskem 
jezercu, ki se imenuje Elba, 
čeprav je spodletelo tudi nje
govi tekmici, ki mu je s tem 
zagrozila, če bo zmagala. Za
prt bo v svetilniku na tem 
otoku, ki ga bo dal zgraditi 
Andrej Gerenčer - Bankro
ter. S tem bo župan, ki je 
zmagal s »kučanovsko ve
čino«, ubil dve muhi na mah. 
Izpolnil bo predvolilno ob
ljubo o razvoju tehniške kul
ture v Soboti (»dati ji je po
trebno pravo mesto«) in kaz
noval tekmeca, ki ga je 
v predvolilnem boju imeno
val »šmr klavec«.

* * *

Prezidij opozarja prebi
valce slovenske narodnosti 
v novi lendavski občini, naj se 
ne izseljujejo, ker to ni nič 
takega, če bo imela Lendava 
madžarskega župana. Tako je 
bilo v preteklosti že stoletja. 
Po drugi strani pa se Prezidij 
boji, da bi prišlo do prevelike 
zgostitve ljudstva na osred
njem prekmurskem delu, 
predvsem na Goričkem. 
V primeru, če bi v Ljutomeru 
v drugem krogu volitev za žu
pana zmagal Ludwig Bratuša 
- Aaron, ki ne prenaša or
ganske bližine Prekmurcev in 
bi odredil sanitarno obstrelje
vanje levega brega Mure.

»Sobočanom in Sobočan- 
kam bova pri delitvi premo
ženja občine slekla hlače!« 
sta izjavila največja finanačna 
izvedenca stare soboške ob
čine Janko Halb - Capone in 
Feri Cipot - Mettemich. Ena 
od Sobočank, odbornica 
stare občine, je na to rekla: 
»Le kakšno korist bi imele od 
tega. Štiri leta sem zaman ča
kala. «

* * *

Vse svetovne tiskovne 
agencije te dni poročajo, kaj 
je srečna krava Bela, ki je 
v hlevu odranskega kmeta 
Štefana Mertika skotila 
trojčke, dahnila v mikrofon 
Jožeta Žerdina - Brzečega 
reporteija: »Osemenil me je 
nepozabni doktor Ante Kara- 
marko - Trocevka.«

* * *

Kandidati za lendavske žu
pane, ki so pred soočenjem 
na lendavski televiziji obse
deli v temi, so - tako poro
čajo iz dobro obveščenih kro
gov okrog moderatorke 
- vsak zase izkoristili intimne 
trenutke in molili za uspeh na 
volitvah. Očitno je bog v ti
stem koncu madžarsko govo
reči. Materinščine saboteijev 
še niso določili.

EESHMt KONJ

Radgonski mehurčki
Čeprav me je klepetava Klepetulja že odpi

sala, sem spet tukaj. Sem penzionist, zato 
imam pravico do počitka, ko mi to paše. V res
nici sem pa bil v ilegali. Nisem namreč hotel 
vplivati na moje soobčane v času pred voli
tvami, zato sem se odločil, da bom kar lepo 
tiho. Vendar je bilo težko gledati vse skupaj in 
biti tiho. Sem pa res neumen: jaz, ki nimam 
nobenega vpliva, hočem biti fer, kmetijski in 
prometni minister pa se pojavita v javnosti in 
na ekranu prav v soboto, ko je predvolilni 
molk (drugače ju je pa težko dobiti in videti). 
Preverite, kateri stranki pripadata, hitro! Ja, 
pa tudi naši domači predsedniki in nekdanji 
predsedniki so bili ta teden pred volitvami 
»dobrosrčni«, »po krivem obdolženi« in sploh 
naj, naj. Sedanji predsednik je imel na dnev
nem redu izvršnega sveta same »pozitivne za
deve«, tudi poročilo o arhitekturni delavnici in 
predlogi ueditvenih načrtov so bili na dnevnem 
redu ta četrtek. Prejšnji predsednik izvršnega 
sveta pa je bil prav minuli teden opran suma, 
da je na nepravilen način razdeljeval denar od 
vojne škode za cerkev in bazen! Čujte, če ni to 
strašno naključje!!

Se vidi, da je v G. Radgoni še veliko prise
ljencev - stranka, ki je imela največ reklame in 
največ plakatov po drevesih (tudi potrganih), 
je dobila najmanj glasov. Drugi pa so bili 
takole malo za šalo malo za res; mislim, da ni 
nobeden razen M. V. in A. T. sploh računal, da 
bo postal župan. Naslednja bitka bo ostra, zato

predlagam obema kandidatoma, da naostrita 
kremplje in izbereta novo strategijo: naj ne 
govorita, kaj bosta dobrega naredila za mesto, 
ampak naj povesta, kaj bosta slabega v Gornji 
Radgoni odstranila. Takih stvari pa imamo 
veliko več kot tistega, kar je treba narediti. 
Poglejte, koliko novih parkirišč je narejenih za 
kulturnim domom, za avtobusno postajo... 
Pa misite, da je zaradi tega kaj manj avtomobi
lov na pločnikih? Kje pa, še več jih je - zdaj se 
vozijo celo do vhodnih vrat trgovin na trgecu 
pred Marketom. Kje so policaji? Pred Šahen- 
turmom so naredili lepa parkirišča in celo 
dvojne stopnice do postaje! Pa mislite, da kdo 
parkira tam? Ne kaj dosti, ker ne vedo zanje ali 
pa nočejo mimo tistih smrdečih stranišč in 
velikih količin odpadkov sredi stopnišča, za 
one druge stopnice pa ne vedo, ker jih zakri
vajo tisti grozni rdeči kontejnerji. In dalje: kaj 
nam pomaga, če je bilo zgrajenih več kot sto 
novih prašičjih farm pri kmetih, če pa farma 
v bližini mesta še vedno redi prav toliko praši
čev kot prej! Komu torej koristijo gradnje, ko 
pa napake niso odpravljene! In kaj nam koristi 
širitev sejma proti mestu, ko pa mesto in prebi
valci od tega nimamo nič!

Če bi jim še kaj naštel, bi si mogoče naši 
dragi kandidati še premislili, saj bi ugotovili, 
da biti župan ni tako enostavno! Zato bom tudi 
vnaprej kar...

Radgončan

En TOTI IN TOTA iz Lotmerka
Predvolilni in volilni cirkus je 

končno minil. No, če sva pravilno 
informirana, sta dva glavna igralca, 
ki sta uspela najbolj navdušiti gle
dalce (beri volivce), še vedno 
ostala na lotmeršken ringejšpilu. 
To sta gospoda Šutarb in Golerp 
(Kajne, da se zanimivo bere od 
konca proti začetku?), ki bosta šele 
v drugem krogu pokazala, kaj 
znata in zmoreta. Na koncu mora 
biti namreč le en zmagovalec. Ker 
sta bila tudi doslej na oblasti, je 
očitno, da jima je to dobro delo in 
da bi se tako eden kot drugi še 
naprej rad sladkal. Vendar bo 
enemu po sili razmer spodrsnilo. 
Škoda, nama nobeden ni storil nič 
hudega, da bi kateremu izmed njiju

privoščila grenko slovo ob občin
ske lizike. Ampak takšno je življe
nje: enkrat si na vrhu, drugič si pod 
njim. Gospodje, ki so izpadli že 
v prvem krogu - Creš, Cišunavi, 
Cajerp, Čiranloc (tudi njihove pri
imke sva zapisala od konca proti 
začetku) - naj kljub vsemu ne bodo 
preveč žalostni, saj bodo tudi oni 
zapisani v zgodovini kot prvi žu
panski kandidati naše nove lotmer- 
ške občine. Ko bo naša mlada in 
odlična pevka M. Šalamun iz Gr- 
lave velika, bo tudi ona lahko kan
didirala za županjo in prišla v toto 
zgodovino. Slišala sva namreč, da 
se je pred volitvami družila s prvim 
možem Slovenske ljudske stranke 
Matjanom Podobnikom in da sta

skupaj še kar lepo prepevala. Če je 
že zdaj tako sposobna, kaj bo šele 
čez nekaj let!

Saj veva, vse to se vam je najbrž 
zdelo brez zveze in dolgočasno. 
Toda brez najbolj aktualne mate
rije kljub vsemu nisva mogla. Po 
vsej verjetnosti bi nastala zanimi
vejša zgodba, če bi se podala na 
prisilno parkirišče za tovornjake 
pri lotmerški železniški postaji, am
pak nobeden ni imel s sabo šči
palke ali kaj pododobnega, da bi si 
zadelal nosna kanala. Ubogi šoferji 
morajo ponoči včasih tudi sr..., 
zato tam okoli kar lepo smr... 
(Manjkajoče črke si dodajte sami! 
Pa povejte si še kaj takega, česar 
midva nisva ototila.)

POSEBNO UGODNE-NIZKE CENE!

"ZVEZDA" M. SOBOTA, d.o.o

»PRODAJNI CENTER« - DISKONT
MURSKA SOBOTA, Markišavska 1 
Telefon: 21339 ali 31369

Laški rizling 0,75 278,50 SIT Or. sok brick 50% 1/1 113,40 SIT
Chardonay 0,75 394,50 SIT Riva C brick 1/1 79,40 SIT
Sauvignon 0,75 383,00 SIT Jabolka brick 1/1 89,80 SIT
Rumeni muškat 0,75 394,50 SIT Sirup, mandarina 1/1 198,45 SIT
Grajski biser 0,75 322,60 SIT Sirup, oranža 1/1 211,35 SIT
Zlata radgonska Svving 1,5 122,42 SIT
penina 0,75 1039,50 SIT Pepsi 1,5 141,25 SIT
Darilni karton 2 x 0,75 783,00 SIT Radenska 1/1 47,35 SIT
Darilni karton 3 x 0,75 1010,00 SIT Šum 1,5 94,90 SIT
Rum 1/1 918,00 SIT Stili 1,5 105,00 SIT
Belle de jour 0,70 738,00 SIT pivo Zlatorog 0,5 74,34 SIT

AKCIJSKA PRODAJA PIJAČ TRAJA do 25. decembra

Cene sadja 
in zelenjave

Company Veščica d.o.o.
69000 MURSKA SOBOTA, Veščica 4e, tel.:069/23 507, fax:31 576

Cene rabljenih avtomobilov
Tržnica Tržnica
Murska Gornja Ljutomer
Sobota Radgona

Jabolka 50-70 60 50
Pomaranče 120 80 140
Mandarine 150 180 100
Limone 180 200 199
Banane 120 100 130
Grozdje 240 160 260
Krompir 40 30 40
Solata 190 180 200
Čebula 90 100 90
Zelje 70 60 30
Rdeče zelje 120 100 80
Česen 300 250 300
Paradižnik 280 300 300
Paprika 240 300 280
Orehi 1.100 - 1.200
Jajca 16 - 16

Minulo nedeljo je na sejmišču pri soboškem Agroservisu bilo 51 
rabljenih avtomobilov, ki sojih lastniki želeli prodati, vendar pa so
lastnike zamenjali le štiri vozila.
Znamka avtomobila Letnik Prevož. km Cena
Renault 5c 1991 53.000 8.000 DEM
Lada samara - 1988 68.000 5.000 DEM
Golf D 1984 150.000 4.800 DEM
Jugo 45 1986- 71.000 2.000 DEM
Peugeot 405 GRI 1990 63.000 17.000 DEM
Renault 5c 1992 32.000 11.500DEM
Lada samara 1992 16.200 9.000 DEM
Opel kadet 1990 46.000 14.100 DEM
Fiat uno 45 1992 29.000 10.500 DEM
Škoda favorit 135 L 1992 3.000 8.900 DEM
Renault clio 1,4 1991 28.000 14.000 DEM
Jugo 55 1983 57.000 2.200 DEM
Ford escord 1985 122.000 7.500 DEM
BMW 325i 1986 104.000 17.000DEM
Lada caravan 1993 18.000 10.000DEM

Lendavski pereči
Najprej prisrčen pozdrav vsem Marijam, Maričkam, Mic

kam in Micam, ki danes godujete. Pohvaliti vas moram, ker 
imate »osebni praznik« (kakor so za časa komunizma v ra
dijskih čestitkah rekli za godove) ravno zdaj, 8. decembra, 
na dan spomina brezmadežnega spočetja device Marije, in 
ne na kak drug - grešni dan. Slutim namreč, da nobena ni 
»brezgrešno spočela«, čeprav ne manjka tudi zdaj mamic (in 
take še zdaleč niso samo Marije), ki ne vedo povedati, kdo je 
očka. Naivno pa bi bilo trditi, da je bil vmes angel Gabriel- 
No, Angel je morda bil, samo ne angel.

Ja, takole je z našim življenjem: pozna pota in tudi 
stranpota. Pod to »postavko« pa bi lahko uvrstili odnose 
med ljudmi, ki pa še zdaleč niso idealni. Opravičujem se 
vsem snaham, ki bodo znova »obdelane«, za to pa je kriva
- Marija. Pa ne naša nebeška Mati, ampak njena soimenja- 
kinja Marija H. (le odkod naj bi bila, se boste vprašali), w 
mi je pisala:

»Dober dan, Naci! Jaz sem bila za snaho, sedaj pa sem 
tašča, pa nisem imela problemov ne takrat in ne sedaj- 
Težave si delajo snahe same, saj ste tudi sami napisali, da si 
kake dobrote naskrivaj kupijo. Ali ne bi bilo lepo, če bi m 
(sadje, čokolado, kekse ...) ponudile tudi tašči, ne pa da 
tega ne dajo, še več: jaz zgradim hišo, jo opremim, potem pa 
snaha pride «na gotov o» in taščinega dela ne zna ceniti, 
četudi njej sami ne bo treba graditi hiše. Ne rečem, da )e 
povsod tako. Poznam «snahe», ki so se izšolale, niso d 
poročile, pa so kljub temu živele pri moževih starših več let- 
Ko pa so se vselili v svoje hiše, so prihajali domov le še P° 
Živila in doma pečen kruh. Ni jih pa bilo blizu, ko je bila 
treba pomagati na polju, saj so našli toliko izgovorov, sama 
da ne bi bilo treba iti. Stari, delaj, mi smo zdaj gospodje, M

।

potrebujemo ničesar, so si najbrž mislili.
Ja, tako je, ko oče in mati svojo dobroto razdata. 

(sin se pač vrže po ženi) bi bilo najbolje, ko bi stara Čimprel 
umrla ali pa odšla v dom onemoglih, kjer bi jima zadnjih 
prali tisti, ki so za to plačani, ne pa tisti, katerima sta jih oj1 
prala, ko so bili majhni. Dobro se spominjam dogodr 
nekaj let nazaj, ko je šofer Rdečega križa peljal onemogle^ 
kmeta iz vasi, pa je sina vprašal: «Zakaj to?» - Odgovorili ■ 
«Kaj pa bom z njim, saj nič ne dela!» Kako je oče jokal, 
samo šofer, ki ga je spremljal.

Naj se piše karkoli o naših mladih, da so dobri, mem'n: 
da le dotlej, dokler ne dobijo vsega, kar si želijo, potem P^ 
adijo stara. Tudi moja generacija je bila mlada, pa kako^ 
delali! Če smo hoteli službo, smo morali na udarniška det 
Ko pa si dobil prvo plačo, si bil tako srečen, kot da bi do 
svet. Kaj pa zdaj? Ko se izšola, gre v službo, seveda, čl J 
dobi. Če ne, pa ostanejo še naprej na ramenih staršev 
živijo od njihove pokojnine. Kar je preveč, je preveč. 'U/ 
ne bi več radi rekli: mati ali oče, ampak samo naša stara, n '■ 
stari. Pazijo naj se: leta tečejo in tudi njihovi otroci raste) 
Tudi oni bodo stari, potem pa se jim bo to vrnilo.« , |

Moji dopisovalki Mariji se lepo zahvaljujem za te iZ"f. 
stvene besede pa še enkrat ji čestitam za današnji god. Sea l 
pa so na potezi »okrcane« snahice. Katera se bo ojunačila 
kaj zapisala o taščah, ne le, da jim to in ono govori 
hrbtom. Slišale ste, kakšne ste! Tista, ki bo zares samo* 
tična, bo kar od mene dobila odvezo, pa ne bo dl 
k spovedi v cerkev. NAČ

Turnišče: cene pujskov
Ponudba pujskov na sejmu v Turnišču v zadnjih ted11^ 

precej niha. Minuli četrtek so rejci ponujali le 35 Ž>v ’ 
starih od 7 do 10 tednov in težkih od 15 do 20 kilogram 
Za par so zahtevali od 9.000 do 13.000 tolarjev, lastnik® P 
je zamenjalo 33 pujskov.

Moja domača banka CZL__

/O Pomurska banka d-d-
r~ i Murska Sob^

. ■ odMenjalniški tečaj Pomurske banke z dne, 6. decembra 1994, tečaji veljaj0
7. 12.1994 od 00.00.
Srednji tečaj Banke Slovenije velja od 6. decembra 1994 od 00.00.

Država Enota Banka Slovenije Nakup Prodaj8

Avstrija 100 1,154,8315 1.105,00 1.150j^

Francija 100 2.367.5386 2.281,00 2.338-^

Nemčija 100 8.128.6089 7.910,00 8.075,

Italija 100 7,9165 7,57 7,8^

Švica 100 9.632,4015 9.280,00 9.54«^

ZDA 1 128,1394 190,70
197^

Obročno nenamensko varčevanje 
je oblika postopnega mesečnega varčevanja, ki je namenje®0 

varčevalcem, ki imajo vsaj povprečne mesečne dohodke.
Gre za nepreklicno varčevanje z mesečnimi pologi v enakih 

neenakih zneskih za dobo najmanj 1 leto in največ 3 let- 
hOO 

Varčevalec na svoj varčevalni račun mesečno polaga najmanj 
DEM v tolarski protivrednosti. Evidenca vplačil je tako razvid 
varčevalne knjižice. Skrb za plačilo posameznih pologov la 
varčevalec prepusti banki s pooblastilom banki za plačevanj 

mesečnih pologov s TR.

Obrestne mere so ugodne, saj varčevalcu, ki se je odločil z® j 
varčevalno dobo, na primer 1 -letno, banka prizna obresti v 

6-mesečnega depozita, kar pomeni, da varčevalec prejme ot> 
kot da bi 1/2 privarčevanega zneska vloži! takoj, ne pa v š®®1 

mesečnih obrokih.


